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LIBERALISME 
(CONTRA) 

BEHOUDZUCHT 
De regelmatige lezer van De Driemas
ter zal in het licht van de naderende 
Kamerverkiezingen van mij geen opge
wekte oproep verwachten om allemaal 
liberaal op lijst 3 te gaan stemmen. 
Ik zal hier niet nogmaals álle bezwa
ren opsommen. die tegen de VVD 
kunnen worden aangevoerd. In de 
eerste plaats zou eeil en ander te veel 
ruimte vergen en in de tweede plaats 
lijkt het 'n over-Jodige zaak: de enig;
zins trouwe leze; kent ze zo langza
merhand wel. Het zij voldoende om er 
op te wijzen, dat het voor zeer veel 
liberalen steeds moeilijker is gewor
den om hun vertrouwen te geven aan 
een liberale partij, die steeds meer 
een behoudend etiket heeft gekregen 
en het op beslissende momenten laat 
afweten, als het er op aan komt om 
op te komen voor de "underdog", de 
kleine, doodgewone man, a2n wie 
Louis Davids destijds zijn gelijknami
ge en beroemdste chanson heeft op
gedragen. Het li0erale zwijgen bij ge
ruchte zaken als die van Davo, Texeira 
de Mattos en het Vasco-schandaal is 
::.lechts één recent voorbeeldje. 
Voor liberalen, die ook voor andere 
zaken willen opkomen dan voor de ge
vestigde belangen, die dus zoeken 
naar Nieuwe Wegen en terecht niet 
bezweken voor het zoete fluitje van 
de kant van de PvdA, van welke partij 
men alleen maar aardgascijfertjes kan 
vernemen als zij in de oppositie is, was 
het bij de laatste verkiezingen nog het 
minst onverstandige - ik heb daar al 
eerder op gewezen - om eenvoudig
weg het stembiljet te weigeren. 

Deze keer ligt de zaak iets ingewikkel
der. In de eerste plaats is daar het 
gegeven, dat op de VVD-lijst voor het 
eerst sinds járen de naam prijkt van 
een zeer vooraanstaand JOVD-er: 
Hans Wiegel. Men kan hem slechts 
geluk wensen met zijn, ook door hem 
niet zo op korte termijn verwachte suc
ces: een alleszins verkiesbare plaats 
op de Kamer-kandidatenlijst van de 
partij, die hem zo na aan het hart ligt. 
Een welgemeende gelukwens verdient 
natuurlijk ook de VVD met dit adspi
rant-Kamerlid. Want Hans Wiegel is 
een grote aanwinst voor de VVD-frac
tie, waarin - men raadplege eens de 
kandidatenlijst- meerdere personen 

zitting zullen heb-ben, van wie men 
zich verbijsterd afvraagt, wat zij in 's 
hemelsnaam vóór hebben op liberalen 
als onder anderen Frits Wagenmaker. 
Ook Hans is natuurlijk ongelukkig ge
weeGt met de wegen, die de VVD in 
het recente verleden heeft bewandeld. 
Hij heeft ook niet geaarzeld om daar
van op zijn manier te doen blijken. In 
dit verband wil ik ook wijzen op de 
hoofdbestuursverki<Jringen, die ti;dens 
zijn JOVD-voorzitterschap zijn uitge
geven. 
Die l;beral;;n. die niet gelukkig zijn 
~~et de VVD, maar het niet als een 
fundamenteel bezwaar zien, dat er in 
het VVD-verkiezingsmanifest slechts 
uiterst weinig is teruo te vinden van 
de JOVD-stemverheffing, die zich kor
tom vóór alles positief-kritisch willen 
opstellen, willen wij met klem vragen 
om op de meest geestverwante kan
didaat te stemmen: Hans Wiegel, 
nummer achttien van de Volkspartij 
voor Vrijheid en Democratie. 
De anderen kan ik deze keer slechts 
adviseren vertrouwen te geven aan de 
nieuwe partij: Democraten '66. D'66 
is een enthousiaste en aantrekkelijke 
groepering, (wars van behoudendheid 
én van het schoolmeesterachtige ge
doe van de PvdA), die een vaste 
greep op een aanzienlijk deel van de 
jongere generatie lijkt te kunnen krij
gen. 

Zij, die de congresdagen van D'66 
geheel of gedeeltelijk hebben bijge
woond, weten dat deze partij er niet 
op uit is om het bestaande te hand
haven en te verdedigen, maar er te
recht van uitgaat, dat er nationaal en 
intern~tionaal nog heel wat moet wor
den vt:. Jeterd en veranderd. 
Ook op de lijst van D'66 staat de 
naam van een aktief en trouw JOVD
Iid: Herman Koenen uit Zaandam, een 
van de mannen van het allereerste 
uur van zijn partij. Die liberalen, die 
steeds gewacht hebben op een nieuwe 
partij, stemmen dus op Herman Koe
nen, nummer acht van Democraten 
'66. 
Voor mij zullen de verkiezingen een 
bijzonder groot succes betekenen, als 
Hans Wiegel én Herman Koenen deel 
uit maken van de nieuwe Tweede Ka
mer. R. M. MARCUSE 

TOELICHTING 
NAVO-RESOLUTIE 

Zoals men heeft gezien in de vorige 
Driemaster worden in de resolutie geen 
uitspraken gedaan over de interne 
(re)organisatie van de Navo, hoewel 
een deel van de problemen juist hier 
ligt. Maar onzerzijds lenen deze pro
blemen zoals de taak en samenstel
ling van Standing Group A of Military 
Commission 8, zich slechts voor poli
tiek bepaalde uitspraken, en ander
zijds zijn ze veroorzaakt door de poli
tieke malaise en het gesprek aan ge
richtheid van de NAVO op de huidige 
wereldproblematiek. Europa is dank 
zij de Marshallhulp de oorlogsschade 
te boven gekomen, en de NAVO maakt 
het buitengewoon onaantrekkelijk ng
oressie te plegen tegen de territoriale 
integriteit van het Noord-Atlantische 
gebied, hetgeen dan ook tijdens het 
bestn<Jn van de NAVO niet is voor ge
komen. 

Dit neemt echter niet weg dat de 
NAVO niet voor verbetering vatbaar 
zou zijn, of dat de defensiestructuur 
van de vrije, niet-communistische we
reld ideaal zou zijn, noch dat het ge
vaar vcor grote conflicten geweken is. 
Men is reeds bezig met de interne ver
beteringen zoë.ls uiteengezet onder 
het hoofd I a van de resolutie, getuige 
de oprichting van het "Select Com
mittee" met diverse subcommissies, 
en b.v. de l(ennedyronde. Wat betreft 
de militaire inbreng liggen de zaken 
anders. In de loop der jaren heeft 
men door velerlei oorzaken nooit het 
vereiste aantal divisies etc. gehaald, 
en ook is de samenstelling van de 
gemeenschappelijke strijdkrachten niet 
optimaal. Oorzaken hiervoor zijn o.a. 
Frankrijks weigering destijds zijn Mid
dellandse Zee vloot in te brengen, Bel
gië met een om politieke redenen te 
korte diensttijd en dus een te klein 
leger, verouderde en afwijkende be
wapening in veel landen of om bud
gettaire redenen, of om een nationale 
industrie in stand te houden, etc. 
De taak van de NAVO is te zorgen 
dat spanningen in de wereld niet re
sulteren in oorlogshandelingen. Zoals 
gezegd is de NAVO daarin voor het 
Noord-Atlantische gebied geslaagd. 
In de resolutie is een richting aange
geven waarin de oplossing van Euro
pese problemen, althans gedeeltelijk, 
gezocht moet worden. Conflictsitua
ties in andere delen van de wereld 
kunnen echter voor het Noord-Atlan
tische gebied repercussies hebben, 
welke het noodzakelijk maken dat geen 
der NAVO-partners zich buiten NAVO-

overleg in deze conflicten mengt. Hier
mee wordt in de resolutie een nieuw 
gezichtspunt voor de NAVO geopend. 
Teveel nog worden bepaalde ontwik
kelingen tegen de v:ens van de plaat
selijke bevolking in uit machtspolitieke 
overwegingen, door gebruik van eco
nomische hulp en militaire steun, te
gengehouden, met als gevaarlijk re
sultaat dat men tenslotte de ontwik
keling krijgt die men dacht te voorko
men. Standaardvoor0eelden hiervan 
zijn de onvoorw<::ardelijke hulp die ge
hate dictatoren als Batista in Cuba en 
Trujillo in de Dominicaanse Republiek 
van de VS kregen. en de volkomen 
boycott tegen Cuba toen Castro -
toen nog geen communist - gevon
den had. Het zelfde geldt voor het de 
facto steunen van Portugal voor wat 
betreft ZiJn koloniale politiek. 
Mocht tenslotte de poging voor vreed
zame oplossing mislukken, dan is als 
ideaalbeeld van militair ingrijpen ge
kozen voor een UNO-t:olitiemacht. 
Hierbij denk ik niet in de eerste plaat.> 
aan het UNO optreden in Congo of Cy
prus, aan de troepen in het Israëlisch
Egyptisch grensgebied, en vooral aan 
de Koreaanse oorlog in vergelijking 
met de Vietnamese strijd. Om begrij
pelijke redenen van doelmatigheid zijn 
de overige paragrafen betreffende 
deze poiitiemacht opgenoitlen. 
De feitelijke neutraliteitsverklaring van 
Frankrijk betekent dat het continentale 
deel van het Noord-Atlantische gebied 
in twee delen uiteen is gevallen, het
geen de strategische positie van de 
NAVO verzwakt. Het wegvallen van de 
militaire infrastructuur op Frans 
grondgebied zal onze verdediging be
moeilijken en kostenverhogend wer
ken. De geloefswaardigheid van de 
Westerse politiek wordt bovendien 
voortdurend aangetast door het afwij
kende Franse gedrag. Zeker nu mag 
worden aangenomen dat deze politiek 
geen blijvende is - met de parle
mentsverkiezing voor de deur, en ge
zien de leeftijd van de generaal - is 
de verbroken eenheid te betreuren. 
Voor wat ·betreft het laatste deel van 
de resolutie kan ik volstaan met een 
verwijzing naar de ontwerpresolutie 
ontwapening, waarin een nagenoeg 
gelijkluidende zinsnede is opgenomen. 

Samenvatting 
De NAVO vervult zijn taak naar be
vrediging, hoewel aan het militaire en 

(vervolg op pag. 2) 
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TIJDENS HET RIJDEN NIET UITSTAPPEN 
Velen zullen, afgaande op aanwijzingen 
in het openbaar vervoersleven, getrof
fen zijn door de toepasbaarheid daar
van in de politiek. 
Zelfs de bordjes "Verboden te spu
wen, te braken of anderszins" en "Ge
lieve uw knipkaart of gepast geld ge
reed te houden" vinden ruime toepas· 
sing als wij denken aan de wijze en 
mate van conformeren aan bestaande 
machtsverhoudinger. :,, de politieke 
partijen. 
Ten einde nu bij te dragen tot een 
vergroting van uw mondigheid zullen 
wij u een aantal oplossingen aan de 
hand doen. 
Allereerst dient u dan te weten bij 
welke partijen u voor uw zieleheil te
recht kunt; om recht te doen aan alle 

WAARDERING 

Zeer belangrijk 

Zeer belangrijk 
tot belangrijk 

Belangrijk 

Belangrijk tot minder belangrijk 

Minder belangrijk 

Verwaarloosbaar 
Verwaarloosbaar tot afwijzend 

a) met uitzondering van defensie. 

Als u nu zelf eens een prioriteitssche
ma opstelt en dat vergelijkt met bo
venstaande kunt u ongeveer bepalen 
bij welke groepering uw stem thuis
hoort. 

Een vergelijkbare oplossing geeft Prof. 
J. Wemelsfeller in het boek .. Onaar
dige economie" 2 ) welke u wat meer 
vrijheid toelaat. 

(VERVOLG VAN PAGINA 1) 

organisatorische apparaat verbeterin
gen zijn aan te brengen: behalve het 
handhaven van de status quo in Euro
pa zouden de partners het moeten 
kunnen opbrengen hier een blijvende 
oplossing te brengen; de partners zou
den hun optreden buiten het Noord
Atlantische gebied, voor zover dit van 
betekenis is of kan zijn voor de rust 
in dat gebied, aan elkaars oordeel 
moeten onderwerpen, en er naar stre
ven dat militaire acties niet unilateraal, 
maar indien noodzakelijk, in UNO ver
band worden uitgevoerd. 

Indien dit alles gebeurt, dan zal de 
waardevolle bijdrage die de NAVO 
heeft gegeven aan de wereldvrede 
voortgezet kunnen worden op een vi
tale wijze, hetgeen niet wegneemt, dat 
het belang dat wij hechten aan het 
bestaan van de NAVO zal moeten wij
ken voor het hogere belang van ont
wapening. 

ALBERT J. B. HUBERT 

37 ·bij de Kiesraad ingeschreven par
tijen, laten we ze hieronder volgen: 
KVP, PvdA, VVD, CHU, ARP, PSP, 
BP, CPN, SGP, GPV, Nieuwe Demo
cratische Partij. Economisch Appel, 
Liberale Staatspartij, Veilig Verkeer, 
Liberale Unie, Groep Referendum en 
Initiatief, Vrije Burgers, Volkswil en 
Referendum, CDU, Boeren- en Mid
denstandspartij, Onafhankelijke Partij, 
Republikeinse Partij, Partij Ongehuw
den, Democratisch Republikeinse Par
tij, de Noodraad, Democraten '66, Li
berale Volkspartij, Partij van de Daad, 
Progressief Rechts, Partij van de Ge
wone Man, Partij van het Recht, Na
tionale Christelijke Unie, de Partij 
Landsbelangen, Democratisch agra
risch Front, Christelijke nationale 

SOCIALISTEN 

Volledige werkgelegenheid 
Verbetering inkomensverdeling 
Collectieve behoeften a) 
Uitbreiding productie 
Verkorting arbeidstijd 
Coördinatie internationale 
arbeidsverdeling 
Protectionistische maatregelen 
Prijsstabiliteit 
Intern. arbeidsverdeling 
Concurrentie 
Verbetering betalingsbalans 
Defensie 
Mobiliteit prod. factoren 

U dient dan een ar.ntal beleidskwes
ties bij de horens te vatten en deze te 
waarderen met een percentage welke 
de mate van belangnjkheid (volgens 
u) aangeeft. Daarna geeft u de partijen 
afzonderlijk een cijfer voor de wijze 
waarop u vindt, dat zij die beleids
kwesties behandeld of niet-behandeld 
hebben. 
Met wat gegoochel, zoals u hieronder 
zult zien, komt er uiteindelijk een eind
cijfer uitrollen. Die partij, die dan van 
u het hoogste eindcijfer krijgt, is uw 
stem waard. De anderen moeten in de 
hoek gaan staan. 

Deze oplossing is ook bijzonder ge
schikt als gezelschapsspel, bijvoor
beeld voor congressen van politieke 
partijen; alleen vragen we ons af wat 
er zou gebeuren als de meerderheid 
van de vergadering op grond van dit 
gezelschapsspel tot de conclusie 
komt, dat een andere partij hoger ge
waardeerd wordt. 

Maar niet verder aan denken. 
Prof. Wemelstelder geeft de navolgen
de schets: 

Politieke 
"issues" 

Cijfermatige 
waardering van 
de programma
"issues" van 
partij A 

Wegingscoëfficiënt 
toegekend door de 
kiezer voor de 
relatieve betekenis 
van het programma
punt in het totaal 
(= 100%) 

Idem voor 
partijen 

B. C. D enz. 

Budgetbeleid .. .. .. .. . .. . .. . .. . a Ofo 
Reclametelevisie . . . . . . . . . . . . . . . b Ofo 

Uitvoering 
huizenbouwprogramma c Ofo 
Andere programmapunten etc 

.Totaal 100 Ofo 

Volkspartij voor monarchale democra
tie en de Nationale Federatie. 
Het moge een troost zijn voor uw be
vattingsvermogen en vergelijkend pro
grammaonderzoek, dat niet alle par
tijen met een lijst voor de Tweede 
Kamerverkiezingen zullen uitkomen. 
Vervolgens zullen wij bezien hoe het 
gesteld is met de prioriteiten van doel
stellingen van economische politiek bij 
de verschilende partijen, gegroepeerd 
in socialisten, centrum en conservatie
ven. Wij zijn ons evenwel bewust, dat 
economische politiek nog niet alle po
litiek is; men zegt, dat het vooral nu 
wel belangrijk is, zodat u nu te we
ten kunt komen hoe u zou kunnen 
stemmen als ook u het economisch ge
deelte van een partij-program het be-

CENTHUM 

Prijsstabiliteit 
Uitbreiding productie 
Volledige werkgelegenheid 
Defensie 
Internationale arbeidsverdeling 
Verbetering inkomensverdeling 
Collectieve behoeften a) 
Protectionistische maatregelen 
Concurrentie 
Verbeterings betalingsbalans 
Coördinatie internationale 
arbeidsverdeling 
Mobiliteit productie factoren 
Verkorting arbeidstijd 

a 
--xq 
100 

b 
--xq = 

100 
c 

--xr 
100 
etc. 
Cijfer voor net 
programma van partij A 

Doe er uw voordeel mee, voordat de 
grootwinkelbedrijven zich ook van dit 
gezelschapsspel hebben meester ge
maakt. 

Ook "Liberaal Reveil" 3
) komt met 

een oplossing, zij het primair voor in
tern gebruik. Met enig kunst- en vlieg
werk is er ook wel iets externs van 
te maken. Daarbij gaat het echter om 
de beoordeling van Kamerleden. 

Men is uitgegaan van de factoren des
kundigheid, creativiteit, politiek in
stinkt en takt, slagvaardigheid, poli
tieke gestructureerdheid, openheid en 
humor. Deskundigheid en creativiteit 
krijgen de wegingsfactor 4, politiek in
stinkt en takt, slagvaardigheid en po
litieke gestructureerdheid 3, openheid 
2 en humor 1. Vervolgens geeft men 
de slachtoffers bij de onderscheiden 
factoren een waarderingscijfer van 1, 
2, 3 of 4. 

We bezien nu kandidaat 1 (zeer goed) 
en kandidaat 2 (zeer slecht): 

d 
c 

s 
p 
0 

h 

Kandidaat 1 
4 x 4 
4 x 4 
3 x 4 
3 x 4 
3 x 4 
2 x 4 
1 x 4 

16 
16 
12 
12 
12 
8 
4 

80 

langrijkste vindt. 
De indeling in socialisten, centrum en 
conservatieven, is, we komen er rond 
vooruit, niet van ons afkomstig; zij 
kruiste onze weg in het boek "Econo
mie Policy in our time" 1

). 

Voor Nederland heeft Prof. F. Hartag 
er zijn medewerking aan verleend; 
voor zijn indeling dragen wij dan ook 
geen enkele verantwoordelijkheid. Al
ras blijkt namelijk, dat de PvdA wordt 
ingedeeld bij de socialisten, de KVP, 
ARP en CHU bij het centrum en de 
VVD bij de conservatieven. 
Men is, uitgaande van de acht landen 
(België, Frankrijk, W.-Duitsland, Ita
lië, Nederland, Noorwegen, Engeland 
en de USA) tot de volgende opstel
ling gekomen: 

CONSERV ATlEVEN I 
Prijsstabiliteit 
Defensie 
Verbetering betalingsbalans 
Internationale arbeidsverdeling 
Protectionistische maatregelen 
Uitbreiding productie 
Volledige werkgelegenheid 
Concurrentie 
Collectieve behoeften a) 
Mobiliteit productie factoren 
Verbetering inkomensverdeling 
Verkorting arbeidstijd 
Coördinatie internationale 
arbeidsverdeling 

['andidaat 2 

d 4 x 4 
c 4 x 4 
i 3 x 3 
s 3 x 3 
p 3 x 3 
0 2 x 2 
h 1 x 1 

20 

Liberaal Reveil vermeldt verder: "Een 
kandidaat die 65 à 80 pL:nten haalt is 
goed tot zeer goed, wie 50 à65 pun
ten haalt is voldoende tot goed. Een 
kandidaat tussen de 35 en 50 punten 
is zeer matig tot matig, terwijl een 
kandidaat met minder dan 35 punten 
duidelijk onvoldoende is". 

Zo, dat kunt u zich voor gezegd hou
den. 

Voor extern gebruik gaat u uit van de 
groslijst van de partij, met uitzonde
ring van de personen, die niet op een 
verkiesbare plaats willen prijken. 

Door toepassing van deze methode 
kunt u uw eigen kandidatenlijst met 
daarbij behorende volgorde samenstel
len; wijkt deze echter af van de offi 
ciëel tot stand gekomen kandidaten
lijst, dan kunt u er van op aan, dat er 
een aantal verstorende foetoren waren, 
die niet in het schema waren opgeno
men. 

Is de officiële kandidatenlijst echter 
een flagrante krenking van uw minzaam 
rechtsgevoel, dan rest u niets anders 
dan de benadeelde personen te bena
deren en met hen een eigen partij op 
te richten. 

Mocht u ook dan gekrenkt zijn door 
mijn benadering van deze materie, 
weest u ervan overtuigd, dat ik u een 
uitzicht heb willen bieden uit de thans 
heersende politieke onduidelijkheid. 

J. VAN DEN BURG 
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BB 
verklaring 

Het hoofdbestuur van de onafhanke
lijk liberale Jongeren Organisatie Vrij
heid en Democratie heeft met verba
zing kennis genomen van berichten als 
zou de regering Zijlstra overwegen 
toestemming te verlenen voor bouw en 
export van enkele oorlogsschepen voor 
rekening van de Republiek Zuid Afri· 
ka. 

Het hoofd·bestuur beseft dat orders 
van deze omvang momenteel zeer 
welkom zijn in de Nederlandse 
scheepsbouw, zoals nog onlangs werd 
uiteengezet in het voortreffelijk rap· 
port Keyzer, maar het doet deson
danks een dringend beroep regering 
en parlement te verzekeren dat Neder
land zich zal houden aan de uitspraken 
van de Verenigde Naties géén wapens 
- zonder uitzondering - aan Zuid 
Afrika te leveren. 

Het hoofdbestuur van de JOVD is ver
der van mening dat de dringende 
noodzaak van verbetering van de or
derpositie in de Nederlandse scheeps
bouw beter bevorderd kan worden 
door snel de exploratie werkzaamhe
den op het Nederlandse deel van het 
continentaal vlak mogelijk te maken, 
met als voorwaarde dat booreilanden 
en hulpvaartuigen in Nederland ge
bouwd worden. 

VAN DE 
BB-TAFEL 

3 

Als gevolg van het overbrengen van 
het adressenmateriaal van de vorige 
naar de huidige drukker van De Drie
master is de ledenadministratie aan
gaande de adresbandjes wat in moei
lijkheden geraakt. Wij hopen de 
administratie zo spoedig mogelijk 
weer in orde te hebben en bieden 
ons excuus aan de leden aan, die De 
Driemaster de afgelopen maanden 
niet mochten ontvangen. 

De commissie "Liberale Cultuurpoli
tiek" zal worden uitgebreid met een 
subcommissie over de friese taal, 
waarvan de heren Drs. R. Straatsma 
en J. Osinga, beiden lid van de afde
ling Leeuwarden, deel uit zul!en ma
ken. 

Nieuwe afdelingen: 

Op 8 december 1966 is er in Deven
ter een afdeling opgericht. 

Op 15 december 1966 is de afdeling 
Midden-Drente opgericht, ter vervan
ging van de afdelingen Dwingelo en 
Hoogeveen, die zijn opgeheven. 

De afgelopen maand is er een H.S.
verklaring in de pers verschenen, die 
U elders in dit blad kunt vinden. 

Aan alle afdelingen zal één organi
satorische vraagbaak toegestuurd 
worden. Verdere nabestellingen à 
raison van f 2.50 per stuk bij de al
gemeen secretaris verkrijgbaar . 
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~~Jongeren zijn zakelijker'' 
V: Hans, je staat op een verkiesbare 

plaats voor de tweede kamer. Is 
deze kandidatuur onverwacht ge
komen? 

A: De afdeling Laren-Blaricum heeft 
mij indertijd gekandideerd. Aan
vankelijk wilde ik niet op een 
verkiesbare plaats staan. Deze 
clausulering heb ik later terugge
nomen. Die achttiende plaats is 
voor mij zéér onverwacht geko
men. Ik vind het bijzonder leuk, 
dat het zo gegaan is. 

V: Als JOVD-er ben je het wel eens 
niet eens geweest met de VVD. 

A: Dit is nu eenmaal onvermijdelijk 
verbonden aan de taak van de 
JOVD-voorzitter: De JOVD staat 
het dichtst bij de VVD; zij moet 
de kritiek niet schuwen, maar deze 
moet gematigd-genuanceerd zijn. 
Anders worden de twee organi
saties tegen elkaar uitgespeeld. 
Bovendien maakt genuanceerde 
kritiek veel meer kans. De jonge
renorganisatie heeft de taak kri
tisch te zijn, maar daarbij een ze
ker gevoel van verhoudingen in 
calculeren. 

V: Toch komt de stemverheffing van 
de JOVD volledig overeen met het 
programma van de Democraten 
'66 en juist niet met het verkie
zingsmanifest van de VVD. 

A: De stemverheffing is duidelijker 
dan het verkiezingsmanifest van 
de VVD. Dat is begrijpelijk! Jon
IJeren hebben niet altijd dezelfde 
denkbeelden als de partij en dat 
is in wezen niet anders te ver
wachten. Jongeren zijn wat zake
lijker, linkser en duidelijker. Zij, 
die uit de JOVD in de VVD te
rechtkomen, kunnen proberen zo'n 
stemverheffing waar te maken. 

V: Wat vind je van de stemverhef
fing? 

A: Het is een goed stuk werk. 

V: Ben je gelukkig geweest met het 
liberale zwijgen over schandalen 
als Teixeira de Mattos, Davo en 
Vasco, om maar eens wat voor
beeldjes te noemen. 

A: VVD-kamerleden zijn wèl gaan 
kijken! Dit brengt ons op de "ver
kooppolitiek": Men is zich niet al
tijd bewust van de belangrijkheid 
van de publiciteit; er worden veel 
te weinig persconferenties en der
gelijke gehouden. Overigens ge
loof ik niet in de invloed van der
gelijke incidentele punten op de 
kiezers. 

V: Natuurlijk niet, dat is het jaren
lang doorwerken van reeksen mis
sers. Heb je wel het idee dat men 
in de partij het imago wil veran
deren? 

A: Jazeker, men wil het veranderen, 
maar dat kan slechts op zeer lan
ge termijn gebeuren. 

V: Wanneer het inderdaad ernst is 
met de verbetering, moet men met 
andere kandidaten komen. 

A: Er zijn meer all round kandidaten 
nodig. 

V: Herman Koenen heeft gezegd dat 
Jouw kandidatuur een rechtstreeks 
gevolg is van het optreden van 
D '66. 

A: Ik hoop niet dat ik alleen op de 
lijst ben gezet omdat ik jong ben. 
Jongeren moeten niet alleen we
gens hun leeftijd, maar juist om
dat ze capabel zijn een kans heb
ben. Overigens: jongeren krijgen 
in de VVD al lang een kans in be
sturen en dergelijke. Ik geloof, dat 
er maar heel weinig JOVD-ers op 
D '66 gaan stemmen. De JOVD-ers 
hebben in het algemeen inzicht in 
de reële verhoudingen. 

V: Zie jij de VVD nog in linkse rich
ting afbuigen? 

A: Het is zeer noodzakelijk dat groe
pen, die nu nog algeschrokken 
worden om VVD te stemmen (ge
schoolde arbeiders en dergelijke) 
aangetrokken worden. Daarom 
moet de VVD veel meer het ge
zicht van een volkspartij krijgen. 

V: Onder leiding van de heer Kort
hals zou dit proces bespoedigd 
zijn. 

A: Het zou voor de VVD zeer gun
stig zijn geweest als de heer Kort
hals in de partij actief was geble
ven. Dit heeft niet zo mogen zijn. 
Wat hiervan ook de oorzaak is, 
het is zeer te betreuren. 

V: Onder de heer Korthals zou de 
"zaak Gruijters" zeer waarschijn
lijk niet zijn voorgekomen. 

A: Daar is niets van te zeggen. 

V: Wat vind je van de erkenning van 
de DDR? 

A: Gehoord de uitlatingen van de 
nieuwe Bondskanselier Kiesinger 
van West-Duitsland geloof ik, dat 
wij op langere termijn die kant 
uit moet engaan in het belang van 
de normalisering en de stabilise
ring van de verhoudingen in Mid
den-Europa. Dat is doodgewoon 
noodzakelijk. 

V: Is het zo nodig om eerst naar 
West-Duitsland te kijken? 

A: Ja, ik dacht dat je dit toch wel in 
overleg met je bondgenoten moet 
doen. In elk geval gaat het deze 
kant op, al is het op dit moment 
in het parlement nog geen haal
bare zaak. 

V: Moet Spanje in de EEG? 

A: Ik ben tegen een lidmaatschap of 
een associatie van Spanje met de 
EEG. Ik heb geen bezwaar tegen 
(uitgebreide) handelsakkoorden. 
Zolang Spanje geen democratie is 
mogen we niet verder gaan. 

V: Als je in de kamer zou zitten en 
er komt een nieuw voorstel tot een 
"ton van Luns", zou je daarvoor 
stemmen? 

A: Voor. Ik ben het geheel eens met 
wat Mr. Van Riel in de eerste ka
mer heeft gezegd over de apart
heidspolitiek. Dit is het enig mo
lijke liberale standpunt. 

V: Wat vind jij van de democratise
ring van het bedrijfsleven? Mijn
heer Joekes heeft in die bekende 
teaeh-in ongeveer als standpunt 
ingenomen: "Het bedrijfsleven is 
niet democratisch en daarmee 
basta". In Het Parool en de N.R.C. 
heeft hij nog enkele nabeschou
wingen gegeven. Ben jij het met 
dit standpunt eens? 

A: Ik ben het in zoverre met de heer 
Joekes eens, dat het bedrijfsleven 
geen democratie is, het is een me
ritocratie. Overigens ben ik voor 
een wettelijk vastgestelde uitge
breide verslaggeving van de be
drijven, zo uitgebreid mogelijke 
voorlichting aan de werknemers 
en trapsgewijs overleg. 

V: Heeft de L.D.C. aan je verwachtin
gen beantwoord? 

A: Het L.D.C. is een bijzonder nuttige 
instelling. Toch heb ik de indruk, 
dat er iets meer uit kan komen. 
Misschien komt dit doordat de 

leiding het te druk heeft. 
V: Hoe denk je je eigen denkbeelden 

in de tweede kamer te verwezen
lijken? 

A: Het zal de eerste jaren hard wer
ken zijn geblazen. Eerst als je enig 
gezag hebt verworven kan je be
ginnen de ouderen, in wier open
heid ik zeer veel vertrouwen heb, 
in meerdere mate te winnen voor 
je eigen denkbeelden. Ik denk er 
niet aan de "Jan Nagel van het 
Nederlandse par,lement" te wor
den. 

R. M. MARCUSE 

DE FEITEN 
In het hoofdartikel heeft men reeds 
gelezen, dat, althans naar onze 
mening, de stemgerechtigde JOVD
Ieden in wezen voor de keus staan 
hun stem uit te brengen op Hans 
Wiegel (VVD) of op Herman Koe-

• H. WIEGEL 
......... VVD ........ . 

Hans Wiegel is ongetwijfeld de 
bekendste van de twee. Hoe kan 
het ook anders, zou men zeggen, 
want om op de leeftijd van 25 jaar 
op verschillende terreinen in de po
litiek al zo veel sporen te hebben 
behaald, vormt op zich zelf al een 
grote uitzondering! Hans, woonach
tig in Amsterdam zowel als in La
ren (N.H.), is sinds 1961 lid van 
de JOVD en sinds 1963 van de 
VVD. Vier jaar lang maakte hij 
deel uit van de Driemasterredactie. 
In het hoofdbestuur van de JOVD 
had hij enkele jaren zitting, waar
van als landelijk voorzitter gedu
rende de cursus 1965-1966. Even
eens was hii geruime tijd bestuurs· 
lid van de statencentrale Hilver
sum van de VVD. Hij stude.ert in 
de politieke- en sociale wetenschap
pen aan de Universiteit van Amster
dam. 

nen (D'66), beiden lid van onze 
vereniging. 
Teneinde de uiteindelijke keuze te 
helpen verlichten, brengen wij hier
naast een vrë.aggesprekje met bei
de Kamerkandidaten. 

• H. KOENEN 
......... D'66 ........ . 

Herman Koenen behoort reeds ja
ren tot de actieve kaderleden van 
de JOVD. Eveneens was hij in de 
Liberale Studentenvereniging Am
sterdam jarenlang een van de zo
genaamde 'kernleden'; hij vervulde 
er bestuursfuncties en was belast 
met de uitgave van het tijdschrift 
'Li bertas'. 
Van het eerste begin heeft hij zeer 
enthousiast en intensief meegewerkt 
aan de totstandkoming van de par
tij DEMOCRATEN '66. Hij nam het 
initiatief tot de oprichting van en
kele D'66-afdelingen en heeft zit
ting in het hoofdbestuur van zijn 
partij. 
Herman Koenen is 27 jaar oud en 
woont in Zaandam. Hij is leraar in 
de wis- en natuurkunde aan het 
Zaanlands Lyceum. 
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~.JOVD- STEMVERHEFFING 
PAST BIJ 0'66~~ 

V: Herman, Jij was een van de initia
tiefnemers van Democraten '66. 
Waarom? 

A: Omdat ik grote behoefte had aan 
een partij met een program en een 
structuur waar ik mij wèl volle
dig achter zou kunnen stellen. 
Mijn bezwaren tegen de VVD gel
den niet zozeer het beginselpro
gramma, want dat is ruim genoeg 
om er bijna alle kanten mee op te 
kunnen. Nee, het zijn juist enkele 
punten van praktische politiek en 
vooral he! optreden en de menta
liteit van mensen als Van Riel, 
Toxopeus en Geertsema, die mij 
zo volkomen van de VVD afge
houden hebben. De houding van 
Toxopeus in de kwestie-Cruyters 
was tenslotte de druppel die voor 
mij de emmer deed overlopen. Met 
een man als Korthals aan het 
VVD-roer was het anders gelopen! 

V: Is het niet beter om binnen de be
staande partijen naar vernieuwing 
te streven, in plaats van een nieu
we partij op te richten 1 

A: Ik hoef je dan alleen maar te wij
zen op de geschiedenis van het 
Liberaal Democratisch Centrum. 
Onder Roethoi leek het eindelijk 

te komen tot een bundeling van 
progressieve krachten in de VVD. 
Ook onder Nordlohne leek het in 
het begin nog wel goed te gaan, 
lees zijn brochure "Nieuwe We
gen" er maar eens op na. Maar 
daarna heeft het LDC zich in een 
dodelijke omarming laten sluiten 
door de VVD-top en is het gewor
den tot een debating-club, waar 
niet veel meer uitkomt. 
En afgezien daarvan, om binnen 
een partij te opereren, moet je je 
er thuis kunnen voelen. En als ik 
Toxopeus glashard in een politie
ke tv-uitzending hoor beweren, 
dat het aan ieder al genoeg be
kend is dat de VVD zich steeds 
heeft ingezet voor de laagstbetaal
den, word ik beslist kriegel. En 
weet ik, dat ik niet met deze man 
zal kunnen samen werken in één 
partij. Een eerste vereiste in de 
politiek is eerlijkheid, ook al zou 
het electoraal niet voordelig zijn. 

V: En dan is er nog het argument van 
de splinterpartij. 

A: Ja, dat gepraat van "sluit de rijen'' 
en "liberale eenheid" wil hier en 
daar nog wel eens indruk maken. 
Maar er kan niet van je verlangd 

LOLLANDSCHE BANK-UNIE N:Jv. 
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worden, dat je met een auto mee
rijdt <iie een heel andere richting 
uitgaat. Bovendien, een partij die 
in een minimum van tijd 800 leden 
telt, terwijl zich dagelijks meer le
den melden, is natuurlijk niet zo
maar een splinterpartij. D '66 is 
een serieuze bedreiging voor de 
bestaande partijen en zo wordt het 
ook begrepen. Ik ben er van over
tuigd dat de Democraten '66 over 
ruim 4 jaar meer kamerzetels zul
len hebben dan bijvoorbeeld de 
VVD. Iedere partij moet nu een
maal klein beginnen en tijd heb
ben om te groeien. 

V: Hoe vind je de houding van de 
JOVD? 

A: De uitspraak van Gerard van der 
Meer op het jaarcongres in Leeu
warden, dat de JOVD zich tegen
over D '66 precies zo zal opstellen 
als tegenover de VVD, deed heel 
prettig aan. Maar daar heeft onze 
voorzitter in de praktijk nog niet 
veel van laten blijken. Tijdens het 
televisie-vraaggesprek tussen po
litieke jongeren-voorzitters en Van 
Mierlo en Gruijters van D' 66 op 
27 december liet Gerard van der 
Meer zich het gemakkelijkst voor 
het karretje spannen van de be
slist niet neutrale Ferry Hoogen
dijk en zette zich duidelijk het 
sterkst af tegen D '66. Ik vind het 
anders wel opmerkelijk, dat de 
Stemverheffing van de JOVD zon
der meer past in het D '66-pro
gram. 

V: Op het congres van D '66 ging het 
zeer democratisch toe: alle leden, 
die het congres bezochten, kon
den zonder meer meestemmen. 
Maar zal dit over bijvoorbeeld 4 
jaar nog zo zijn geregeld? 

A: Ik geloof dat dit zo moet blijven, 
al zal dit niet gemakkelijk zijn als 
de partij sterk zal groeien. Op 
deze manier hebben de leden een 
maximale invloed op het program 
en op de samenstelling van de 
kandidatenlijst. Zodra er alleen 
gewerkt wordt met afdelingsafge
vaardigden is die invloed veel ge
ringer, en wordt een zekere star
heid in de hand gewerkt. Op het 
JOVD-congres in Dalfsen heb ik 
een afgevaardigde gezien, die bij 
iedere stemming eerst op haar 
briefje keek wat ze moest stem
men, ook al waren er nog zulke 
vurige pleidooien gehouden. Mis
schien is een mengvorm van beide 
systemen het beste. 

V: Wat zie je als zeer belangrijke 
programmapunten van D '661 

A: In de eerste plaats ons standpunt 
inzake de rijksstudietoelagen. Wij 
stellen dat de financiële positie 
van de ouders geen rol mag spe
len bij het beleid en dat iedere 
aankomende student, die aan de 
ve.reiste vooropleidingseisen vol
doet, gedurende circa twee jaar 

een uitkering moet krijgen. Daar
na wordt pas gekeken naar resul
taten en maatschappelijke behoefte. 
Dan de democratisering van het 
bedrijfsleven. Wij staan een per
soneelsraad voor met meer be
voegdheden en mogelijkheden dan 
de nu bekende ondernemingsraad. 
Wij willen natuurlijk niet, dat, bij 
wijze van spreken, de portier op 
de stoel van de direktie gaat zit
ten. Maar in de meeste bedrijven 
is de gang van zaken volkomen 
ondemocratisch. Verbetering is 
hard nodig, al moet je er natuur
lijk altijd op letten niet te hard 
door te draven. 
Ook een belangrijk punt zijn de 
vrijheidsrechten, die een zeer uit
gebreid onderdeel vormen van 
ons program. Wij willen dat een 
meningsuiting, in welke vorm dan 
ook, vrij moet zijn van vooraf
gaande toestemming van de over
heid. Als er één punt is dat de 
liberaal moet aanspreken dan is 
het dit wel. 

V: Hoe sta je tegenover het punt van 
erkenning van de DDR? 

A: Over dit punt, dat ook in de Stem
verheffing van de JOVD is te vin
den, bestaat een beetje begrips
verwarring. Kijk eens hier, de DDR 
is er, en geen zinnig mens zal de 
grenzen van die DDR willen ver
anderen. Haar niet erkennen is in 
wezen gewoon verstoppertje spe
len. Bovendien betekent erkennen 
natuurlijk niet dat je het régime 
goedkeurt. De Nederlandse rege
ring is toch ook geen voorstander 
van de politiek van Spanje, Por
tugal of Zuid-Afrika 1 

V: Welke regeringscombinatie zie je 
als de meest ideale 1 

A: Voor de komende 4 jaar in ieder 
geval één zonder KVP. 

V: Wat zie je als de belangrijkste 
taak van D '66 in de Kamer, ook 
als het een kleine fraktie zou zijn 1 

A: Wij zullen moeten proberen te ko
men tot een ombuiging van de po
litieke mentaliteit en de anderen 
dwingen tot een eerlijke en duide
lijke politieke stellingname. Onze 
invloed zal, hoe klein de fraktie 
ook is, onevenredig groot zijn. Dat 
is zij trouwens nu al: de meeste 
punten, die wij naar voren hebben 
gebracht zijn onderwerp van dis
cussie in veel partijen. Grote in
druk vooral maakt het feit dat wij 
zo'n aantrekkingskracht uitoefe
nen op de jongeren. Wij zijn een 
jonge partij: de eerste 6 zijn ge
middeld nog geen 35 jaar oud! Een 
jeugdige kandidatuur als die van 
Hans Wiegel, die in de VVD zo'n 
opzien heeft gebaard, zou bij ons 
helemaal niet zo opvallen. Ik ben 
er trouwens van overtuigd dat zijn 
kandidatuur rechtstreeks een ge
volg is van het optreden van D '66. 

R. M. MARCUSE 
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UIT ONZE ORGANISATIE 

<=notitie"' 

""'" áe uoorzitter 

Nog enkele weken scheiden ons 
van wellicht de belangrijkste da
tum van dit jaar: de 15e februari, 
de dag waarop het Nederlandse 
volk een nieuwe (d.w.z. een ver
nieuwdel Tweede Kamer gaat kie
zen. Het verheugt mij bijzonder 
dat de VVD aan deze vernieu
wing een bijdrage levert door oud
JOVD-voorzitter Hans Wiegel op 
een goede plaats te zetten. Ik 
hoop dat de VVD nu een goede 
winst gaat maken, zodat we Hans 
zien op de plaats waar hij volgens 
vele JOVD'ers thuis hoort. Hans 
kan ervan overtuigd zijn dat de 
ogen van veel jonge liberalen op 
hem gericht zullen zijn. Zijn ver
richtingen zullen we met grote in
teresse volgen, al schijnt een of 
andere duistere parlementaire tra
ditie hem te verhinderen dadelijk 
het woord te voeren of interrup
ties te plaatsen. Aan zijn zelfbe
heersing zullen grote eisen wor
den gesteld! 
Het weekend voor de verkiezin
gen zullen we elkaar in Woud
schoten weer ontmoeten. Op het 
programma staan, zoals iedereen 
reeds gezien heeft, naast allerlei 
traditionele punten, de voorbehan
deling van de resoluties NAVO en 
ONTWAPENING. Ik hoop dat in 
februari de stukken er bij de dis
cussies weer van zullen afvliegen. 
Net zoals dat het geval is geweest 
bij .. Stemverheffing". De behande
ling verliep aanvankelijk wat 
stroef, dat ook was te wijten aan 
mijn onwennigheid, maar het uit
eindelijke resultaat is iets waarop 
iedere JOVD'er trots behoort te 
zijn. 
De laatste maanden zijn we bijna 
bedolven onder teach-ins, congres
sen e.d. over partijvorming. Voor
al de socialisten hebben er kenne
lijk veel publiciteit in gezien en 
domineerden bijna overal en altijd. 
Dat verdriet mij daarom des te 
meer, omdat de liberalen het bijna 
overal hebb enlaten afweten. Von
hoff en Wiegel deden hun best, 
maar een Toxopeus naast Neder
horst, een Van Riel naast Cammei
beek zou toch zeker niet zo gek 
gestaan hebben. Nu kreeg ik bijna 
de indruk: geen interesse, maar 
dat kan toch niet de werkelijke 
oorzaak zijn geweest? 
Men hoeft toch werkelijk niet al
tijd de show door anderen te la
ten stelen. En dat is nu wel ge
beurd. Helaas! 
Tot slot: de bon al ingevuld? 
Tot ziens in Woudschotenl 

GERARD VAN DER MEER 

De afdeling Zuidlaren kwam op 9 de
cember bijeen in hotel ,.Sprookjes
hof", waar Brigadier Van Gorkum uit 
Assen een inleiding hield over het 
onderwerp ,.Jeugdbescherming". Hier
na volgde een levendige discussie, 
zodat ook deze avond weer tot de 
goedgeslaagden gerekend kan wor
den. 

De afdeling Zeist e.o. heeft op zater
dag 10 december een propaganda
feestavond gehouden onder het motto 
,.Jonge liberalen stoffen '66 af". Daar 
de belangstelling miniem was, viel de 
grootte van de zaal des te meer op 
en kwam de propaganda-speech van 
de heer A. J. B. Hubert te vervallen. 
Een positief punt was echter, dat van 
de afdelingen uit de onmiddellijke 
omgeving verschillende leden aanwe
zig waren. 

*** 
Voor de afdeling Den Haag sprak op 
6 december de heer Van Anctel van 
de Haagse politie over de ,.Gezags
handhaving". Als een van de vereis
ten bij de gezagshandhaving stelde 
spreker de deskundigheid van alle 
gezagsbekleders, ieder op zijn terrein. 
Later, tijdens de discussie bleek de 
heer Van Anctel van mening, dat het 
gewenst is het recht van demonstra
tie een ruimere plaats in onze samen
leving toe te kennen. Wel achtte hij 
het noodzakelijk bij een wetswijzi
ging t.a.v. het demonstratierecht een 
bepaling op te nemen, dat eist dat bij 
iedere openbare demonstratie een 
persoon verantwoordelijk blijft voor 
het ordelijk verloop. 

Op 12 december heeft de afdeling 
Zutphen antwoord gegeven op de 
vraag ,.Wat gaat de JOVD-Zutphen 
in het jaar 1967 doen?" Vele sugges
ties werden gedaan en men kwam o.a. 
tot het besluit om op de verkiezings
avond, 15 februari, een zaal met te
levisie te huren. Leden en belangstel
lenden krijgen voor het begin van de 
verkiezingsuitslagen de gelegenheid 
een ,.verkiezingspool" in te vullen. 
Inleggeld f 0,50. 

*** 
Onder de titel ,.Na de afgang van 
Cals is de toekomst aan de jong-libe
ralen" sprak op 14 december de heer 
Hans Wiegel voor de JOVD afdeling 
Leiden. 
De heer Wiegel wees op het feit dat 
tijdens het kabinet Cals een terug
gang heeft plaats gevonden op vele 
gebieden. Na een beschouwing van 
deze gebieden kwam hij tot de con
clusie dat er, na de verkiezingen, een 
taak was weggelegd voor de libera
len. Ten slotte gaf hij zijn visie op 
diverse actuele onderwerp, waaron
der D '66 en eigen risico. Na de pauze 
ontspon zich een discussie over en
kele van de behandelde onderwerpen. 

WOUDSCHOTEN 
PROGRAMMA VOOR 'WOUDSCHOTEN' OP 11 EN 12 FEBR. '66 
11 februari 15.-

15.30 
Aankomst der deelnemers 

17.- uur Ledenvergadering: 1. opening; 2. w.v.t.t.k .. 

12 februari 

17.-
18.-
19.-
21.-
11.-
13.-
14.-

15.30 

18.- uur 
19.- uur 
21.- uur 
24.- uur 
13.- uur 
14.- uur 
15.30 uur 

3. rondvraag; 4. sluiting. 
Bespreking NAVO 
Maaltijd 
Discussie NAVO 
Feest 
Bespreking ONTWAPENING 
Lunch 
Lezing van een bekend liberaal onderwerp : 
NAVO en ONTWAPENING door dhr M. Keyzer 

16.30 uur Discussie ONTWAPENING 
Sluiting. 

De kosten voor dit week-end komen op f 13.50, exclusief linnengoed en hand
doeken. Een ieder wordt verzocht (zoveel mogelijk) vooruit te betalen. 
Schriftelijke opgaven voor deelneming dienen 3 februari in het bezit te zijn van 
de algemeen secretaris, de heer P. H. R. Jonker, De Savornin Lohmanlaan 66 
te Groningen. De reiskostenvergoeding is komen te vervallen. 

DE BLAUWE BERG 

€ r was eens een heel oud mannetje met een gerimpeld gelaat, 
dat in een pannenkoekenhuisje op de blauwe berg woonde. 

De mensen in het dorp, dat in het dal aan de voet van de berg lag, 
zagen hem maar eens in de vier jaar. Meester Taks, want zo heet
te het mannetje, kwam dan vertellen, hoe het allemaal precies 
moest in het dal. Behalve Hans en Grietje, die graag van de pan
nekoeken smulden en de uitspraken van de meester maar op de 
koop toenamen, vonden de jongere inwoners dat maar niks, maw 
bij de ouderen had hij toch wel veel gezag, vooral bij de mensen, 
die in de grote huizen tegen de berg aanwoonden, zodat het baas
je lange tijd de enige was, die het voor het zeggen had. 
Op een dag kwamen er echter heel veel jongeren bij elkaar, die 
vonden, dat de praatjes van de heer Taks zeker geen begratings
gaatjes vulden. Er werd zó druk gesproken, dat Echo Oggelworm, 
de dorpsomroeper, in zijn nieuwsmededelingen van een "stemver
heffing" sprak. In die stemverheffing deden deze jongeren allerlei 
uitspraken, waarover het mannetje Taks nogal boos was, omdat 
zijn eigen praatjes eigenlijk veel slechter waren. Ook zijn knecht
je, dat men vanwege diens vuile nagels de onzindelijke burger
heer noemde, en die af en toe van zijn grote baas ook wat mocht 
roepen, was er erg ontevreden over. 
Nu wilde het toeval, dat er in die dagen aan de andere kant van 
de berg een intelligente jongeling opgroeide, wiens verstand met 
het uur rijpte. Omdat hij zich pas in het jaar '66 in het dorp wilde 
vertonen, noemden de bewoners hem Dicky '66. Hij heette eigen
lijk Dicky Democraat en daarom sprak men in navolging van BB 
en CC van DD. 
De verweerde meester Taks mocht Dicky niet, hoewel deze het 
echt niet zozeer op de blauwe berg voorzien had; welnee, Dicky 
wilde ook best een stuk van de rode berg hebben. 
Aangezien Dicky zijn plannetjes zo leuk bracht, mochten de jeug
dige dalbewoners hem wel, vooral ook, omdat Dicky '66 het 
grosso modo (het dorp was zeer ontwikkeld) met hun stemverhef
fing eens was. 
In tegenstelling tot het mannetje Taks had hij bovendien verstand 
van economie en wanneer onze DD met de jeugdige bewoners een 
biertje in de oude herberg dronk, werd er hartelijk gelachen over 
de uitspraken van het oude baasje. 
Endelijk brak het ogenblik aan, waarop de bevolking zich over 
het leiderschap van het blauwe dal moest uitspreken. Maar nog 
voor de dorpsbewoners mochten beslissen, was het akelige man
netje al verhuisd naar de zwarte berg, die rechts van de blauwe 
lag en Dicky mocht het ruim een eeuw oude, schromelijk verwaar
loosde pannekoekenhuisje van meester Taks hebben (het huisje 
heette "De mantel van Thorbecke") en wonderwel gelukte het 
hem, het huisje in korte tijd voldoende op te knappen, hoewel 
Hans en Grietje met het krakende baasje waren meegegaan. Zelfs 
in de rode velden links van de blauwe berg bloeiden de frisse 
bloemen, die onze Dicky daar intussen gepoot had! 
Iedereen was trots op hem en toen hij het dorp binnenkwam, zon
gen alle inwoners: 

Leve Dicky Democraat, 
Vervuller van al onze wensen. 
Hij is de redder van onze staat 
En maakt van ons vrije mensen. 

Of sprookjes ooit werkelijkheid worden? Het is in elk geval de 
vorige verkiezingswens van jullie 

SPIONEUR 
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STEMVERHEFFING 
1. De politieke leiders moeten nu het iniatief nemen om tot nieuwe partijforma

tie te komen, moeten nu aangeven hoe zij zich dat voorstellen, en moeten nu 
hun partij bewegen daaraan mede te werken. 

2. Het financiële beleid van de overheid dient juist nu gericht te zijn op het 
evenwichtsherstel in onze economie; de jaarlijkse stijging van de overheids
uitgaven dient daarbij binnen de toename van het nationaal inkomen te blij
ven . 

. 3. Om de spanningen in de wereld te verminderen moet Nederland streven naar: 

a. het sluiten van een vredesverdrag ter beëindiging van de Tweede wereld
oorlog; 

b. de erkenning van de Oder-Neisse grens en de Duitse Demokratische Re
publiek door de NAVO-partners, met garantie voor de toegang naar Ber
lijn, en de normalisering van de betrekkingen met de Oost-Europese lan
den; 

c. toelating van de Bonds-Republiek Duitsland, de Duitse Demokratische 
Republiek en de Volksrepubliek China tot de Verenigde Naties; 

d. het oplossen van het Vietnamese vraagstuk op basis van het "Vredes
plan Vietnam" van de Nederlandse Politieke Jongeren Organisaties. 

4. De ontwikkelingshulp moet effectief uitgebreid worden, o.a. door het ver
lenen van hulp bij geboorteregelingsprojecten. 

5. De geestelijke vrijheid en de vrijheid van meningsuiting dienen volledig ge
garandeerd te worden en ·beter omschreven; cremeren dient volledig gelijk
gesteld te worden aan begraven; de filmkeuring moet worden afgeschaft, 
maar wel dient een leeftijdsgrens gegeven te worden; demonstraties beho
ren toegelaten te worden zonder voorafgaande toestemming van de overheid; 
het instituut "Ombudsman" dient in het leven te worden geroepen. 

6 De doorstroming van leerlingen van het lager-onderwijs naar voortgezette
en v.h.m.o.-opleidingen moet gestimuleerd worden; het wetenschappelijk on
derwijs moet georganiseerd worden ten einde de studietijd te verkorten; het 
Rijksstudietoelagenbeleid moet zodanig worden omgebogen dat meerder
jarige studenten integrale studiekostenvergoeding kunnen verkrijgen. 

7. De individuele vrijheidsbeleving en de mede-verantwoordelijkheid moet wor
den bevorderd, o.a. door verbetering van de openbare verslaglegging door 
verscherping van de vereisten; instelling van het recht van enquête en het 
verlenen van medezeggenschap aan de werknemers via verkiezing door de 
werknemers van een werknemerscommissaris; uitbreiding van de bevoegd
heden van de ondernemingsraad en het invoeren van een winstdelingsrege
ling voor de werknemers. terwijl de gelijkstelling van de beloning van man 
en vrouw sneller verwezenlijkt dient te worden. 

8. Het stakingsrecht van alle werknemers moet erkend en bij de wet geregeld 
worden; representatieve categorale bonden moeten worden erkend als on
derhandelingspartners in het sociaal-economisch verkeer. 

9. De gevolgen van de onontkoombare verschuiving van de direkte naar de in
directe belastingen dienen voor de sociaal-zwakken zoveel mogelijk te wor
den opgevangen. 

10. In de sociale voorzieningen dient een redelijk eigen risico te worden inge
bouwd, hetgeen in de betreffende premies tot uitdrukking dient te komen. 
Tevens dient de sociale wetgeving gecoördineerd te worden, tot één wet en 
één uitvoeringsorgaan. 

11. Het landbouwbeleid moet meer op ontwikkeling dan op sanering gericht 
zijn; een gelijke concurrentiepositie van onze landbouw met die in de andere 
EEG-landen moet verwezenlijkt worden 

12. Het militaire beleid dient te worden herzien in die zin dat: 

a. de diensttijd zoveel mogelijk moet worden verkort door te streven naar 
een efficiënt vrijwilligers- en beroepsleger; 

b. de soldij van de dienstplichtigen dient te worden opgetrokken tot het 
geldende loonpeil en dat de niet-opgeroepenen door middel van een spe
ciale belastingmaatregel hieraan bijdragen. 

c. de huidige vrijstellingsregeling wordt vervangen door een systeem, dat 
niet gebaseerd is op rangorde van geboorte; 

d. het Nederlandse defensieapparaat uitsluitend op zijn NAVO-taak dient 
te worden afgestemd. 

dAGENDAg 
26/1 Kampen, "Heeft de burger invloed op het staatsbestel?", spreker: Gerard 

van der Meer. 
27/1 20.00 uur, aid. Den Haag, VVD-JOVD-verkiezingsbijeenkomst in de Die

rentuin, met groot ieest na. 
27/1 Aid. Utrecht e.o., borrel en nog iets (dansen) in de "Engelenzang" te 

Utrecht. 
31/1 20.00 uur, aid. Soest, bijeenkomst, spreker: Bert Hubert. 
3/2 20.00 uur, S.S.R.-Rotterdam houdt een bijeenkomst in de Sociëteit Koi

nooia, spreker: Bert Hubert over "Vietnam". 
3/2 18.00 uur, aid. Den Haag, traditionele boerenkoolavond op de Van Alke

made 1062. Bijzondere gast: Gerard van der Meer. 
7/2 17.30 uur, aid. Den Haag, borrel in Tastevin, Prinsestraat te Den Haag. 
9/2 Aid. Stadskanaal, bijeenkomst voor jonge kiezers op initiatief van de com

missie van staatsburgerlijke vorming van de N.P.J.C.R. in samenwerking 
met de andere politieke jongerenorganisaties. Sprekers: de voorzitters 
van de politieke jongerenorganisaties o.l.v. Mr. G. B. J. Hiltermann. 

11 en 12 iebruari, Landelijke bijeenkomst te Woudschoten; ontwerpresoluties 
NAVO en Ontwapening. 

17/2 Discussie-avond met provo's. Grote zaal Fjordgebouw, Zwartelaan, Voor~ 
burg. 

.1. BURGERS EN ZN. N.V. 

CENTRALE VERWARMING 

WIJCHEN 

TEL. (08894)- 2316 

gesloten (JJJUaauoofluaaaauoo 
• •• carrosser1een ... 

... bouwt Paul en van Weelde N. V. voor elk gewenst vervoer, ook speciale carrosserieën voor 
koel- en vriestransporten, in zeewaterbestendig aluminium. Van Weelde's aluminium carrosse
rieën bchoren tot de beste van Nederland en worden gebouwd in het onovertroffen "Aiusuisse" 
systeem. LAADBAKKEN: Naast onze steeds toenemende productie van gesloten carrosserieën 
bouwen wij de open laadbakken en de laadbakken met huifconstructie voor het traditionele 
vervoer of als containers voor het vervoer overzee. De dekkleden worden in eigen bedrijf ver
vaardigd. CABINES: bouwen wij nog op elk merk chassis, zowel voor normaal- als voor front
besturing o.a. op Volvo en Scania-Va bis, met inbegrip van volledige slaap- of semi- slaapcabines. 

I t:> I Piii"iViN WEElDE N.V. 
s-GRAVENWEG 350 · NIEUWERKERK A/D IJSSEL. TEL (01803) 2841 (3 LIJNEN) 

Seheeps
reparatie

bedrij.f 
en Machinefabriek 

.liNK 
WaalhaTen Pier 8 Rotterdam 

Telefoon 77610 (3lijnen) 
Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 

N. V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 
DE KLOP" ,, ' . . 

Industrieweg 4 Sliedrecht 

7 
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Voor belere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

WIERSUM GRONINGEN 

BOELE's 

BOLNES 

Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

Uitvoerders van warmte-, koude- en geluidsisolatie 
Kantoor: IPELO 15, ROTTERDAM • Telefoon 1 7 5 5 0 7 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

H. F. A. W E IJ E R 
GUSTOWEG 43 - ROTTERDAM-7 
TELEFOON Nos.: 266038 - 266490 

TELEFOO"l NA 6 UUR 274863 

V uurvaste stenen in alle soorten 

ttMOLISOL" moler isolatiestenen 

V uurvaste isolatiestenen 

Zuurvaste stenen 

ttPRODORITEtt chemisch besten
dige prodokten levert: 

N.V. Gouda Vuurvast ------·GORINCHEM-----
staalconstructies metalen ramen en deuren 

Verenigde Vuurvaste-Steenfabrieken 

Gouda - Telefoon 6744 - (1820) 
/ 

Aannemersbedrijf 

ANNO e1774 Fa. W. VAN HATTUM 
& Zonen 

A. VAN HOBOKEN! Co. 
BANKIEkS 

ROTTE:RDAH 
'ARKLAAN U-U 

• 

Bagger-, 

Grond-, 

ijs- en 

Glooiing 

werken 

BIJKANTOIUN 1 

'a-GRAVENHAGI 
lHENEN 

• 
ZALTBOMMEL 
TELEFOON 594 

CORRESPONDENTSCHAP ~ 

WIJK BIJ DUUlSTEDI 

~- ---- -- -----

U vvordt snel Ingelicht 

over gebeurtenissen in binnen- en 
buitenland. als U op een goed 
ochtendblad geabonneerd benl. 
Terwijl U slaapt, stroomt nieuws 
binnen uit het gehele land en uit 
alle delen der wereld. Het Alge
meen Dagblad wordt 's nachts ge· 
drukt en 's morgens vroeg bezorgd· 

• on .. hankolljk 
• ectueel 
• sport 
e markt- en beursberichten 

(o.a. New York) 
• belangwokkendo advertentie· 

pagin•• 
e onderhoudende lectuur 
• •rouwenrubrlek 
e tekenverhalen 
e gonluotroerdo Jeulilaton 

Rotterdam, Witte de Withstraat 73 

~\ 

r .. t~FF ~ ... ._-VLAARDINGEN N.V. 

SCHEEPSBOUW 
SCHEEPSREPARATIE 
MOTORENREPARATIE 

N. V. Aannemersbedrijf 

vlh J. STAM 

STAALBOUW 
APPARATENBOUW 
TANKS 
PI.JPLEIDINGEN 
WATERZUIVERI GSAPP • 

Kortenaarstraat 3 

ZWIJNDRECHT 
Tel. 01850- 5839 

WONINGBOUW 

SMIT IiiNDERDIJI{ 

SCHEEPSBOUW SIIIDS 1687 
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MAANDBLAD VAN DE ONAFHANKELIJKE LIBERALE 
JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

PLAATSBEPALING 
De heer Marcuse, hoofdredacteur 

" van het blad van de JOVD, De 
Driemaster, is overgelopen naar D'66. 
In een motie werd hem zaterdag 
verweten, dat het beleid van de re
dactie te veel ten gunste van zijn 
nieuwe politieke onderdak uitviel. Hij 
beloofde beterschap: er waren inder
daad fouten gemaakt. De motie is 
aangehouden tot de volgende ver
gadering en de heer Marcuse krijgt 
de kans zich te beteren." 
Tot zover het Algemeen Dagblad van 
maandag 13 februari over de leden
vcrgadering van zaterdagmiddag 11 
februari in Woudschotcn. Mede naar 
aanleiding van dit beschouwinkje heb 
ik er behoefte aan vast te stellen, dat 
het laatste nummer van dit blad in
derdaad niet in elk opzicht verstan
dig kan worden genoemd: 
De opmaak liet wel iets te wensen 
over. 
De "Spioneur" had niet geplaatst be
horen te worden. 

Verkiezingen I 

De verkiezingen zijn uitgelopen op een 
zegepraal van de Democraten '66. On
danks alle praatjes voor de vaak is wel 
du!d0!:;k t;cb!eker. dot dezs ,.partij zc!'lde~ 
gezicht" vooral bij de jongere generaties 
over een enorme aantrekkingskracht be
schikt. Het is zeer goed, dat de vijf er
kende partijen (de AR met het Zij/stra
effect uitgezonderd) op een niet mis te 
verstane wijze de rekening hebben ge
presenteerd gekregen voor hun regenten
gedoe in de afgelopen jaren. Het moet 
vooral in het bijzonder voor de leiding 
van de VVD een deprimerende gedachte 
zijn om te weten dat zij met een eerlijke, 
gedurfde politiek en met voor nieuwe 
ideeën openstaande personen zeker de 
helft van de 0'66-resultaten had kunnen 
behalen. Dit geldt gedeeltelijk natuurlijk 
ook voor de PvdA. 

Het zou irreëel zijn om er niet bij stil te 
staan, dat de moeilijkheden voor 0'66 nu 
eigenlijk pas beginnen. Het zal zeer zeker 
niet meevallen, om het bestaansrecht waar 
te maken en de diverse punten uit het 
programma die nog niet voldoende uit 
de verf zijn, duidelijk en reëel inhoud te 
geven. 

Ik althans hoop, dat de Democraten '66 
hierin volledig zullen slagen. 

R. M. MARCUSE 

Het was verstandiger geweest als een 
van de redactieleden die lid van de 
VVD zijn, of een van de andere VVD
leden uit de vereniging van zijn 
VVD-overtuiging had blijk gegeven. 
Ik heb toegezegd, dat de redactie in 
het vervolg in meerdere mate reke
ning zal houden met het feit, dat een 
deel van JOVD-lcden ook lid is van 
de VVD. Deze toezeggingen vonden 
de VVD-ontevredenen in de JOVD 
bij monde van de heren Meijer 
(Utrecht) en Verberg (Bilthoven) niet 
voldoende om de Driemaster-motie 
van de Districtsafdelingen in te trek
ken: zij hebben hun motie opgeschort 
tot de volgende vergadering, in Dalf
Sl'n. 

Dit ruiterlijk sportieve gebaar heeft 
bij de redactie zijn uitwerking niet 
gemist. Ik zal mij uiteraard houden 
aan de toezeggingen. zoals ik die in 
Woudschoten heb gedaan: Wij zullen 
er naar streven, onze Driemaster zo 

Verkiezingen 11 

Het Nederlandse volk heeft gesproken, 
maar wat heeft het nu eigenlijk r;ezegd? 
Voor of tegen Cals? Voor of tegen Zijl
sir::!? 
Ik hoop dat de partijleiders twee dingen 
hebben geleerd: 
1. de Nederlanders hebben niet gekozen 
voor of tegen Cals (Zijlstra); de partij
leiders doen s.v.p. geen moeite het tegen
deel te bewijzen; 
2. de Nederlanders hebben hun buik meer 
dan vol van alle mooi- en prietpraat. 
Er moet iets gedaan worden. 
Wie, met mij, van mening is dat de oude
partijen-oligarchie op zijn laatste benen 
loopt, kan slechts hopen dat de conse
quenties getrokken worden. 
Het is voor de VVD verheugend dat zij 
over een betere uitgangspositie beschikt 
dan de andere grote partijen. ledere libe
raal kan zich daarover slechts verheugen. 
Dé taak voor de grote partijen is nu om 
aan het verschijnsel 0'66 een - door 
deze partij zélf gewenst - einde te ma
ken. 
Ik heb voldoende vertrouwen in de veer
kracht van de VVD en PvdA om hiertoe 
het initiatief te nemen. Ze moeten wel, 
want anders graven deze partijen hun 
eigen graf. 0'66 is al aan het spitten 
geweest. De tijd dringt om zelf de spade 
ter hand te nemen. 

GERARD VAN DER MEER 

representatief mogelijk te houden 
voor het complex van uiteenlopende 
politieke overtuigingen, zoals die in 
de ONAFHANKELIJKE JOVD wor
den beleden. Ik hoop, dat ik met deze 
omschrijving van het redactiebeleid 
hetzelfde bedoel als de indieners van 
de motie. Zeker ben ik daar niet 
helemaal van. De heer Verberg im
mers sprak van het feit. dat men tot 
nu toe gemeend had dat de redactie 
links-liberaal was, maar dat het "nog 
erger was geworden", omdat de re
dactie pro-D'66 was. Het ging hem 
niet alleen om het laatste nummer: 
ook enkele nummers geleden reeds 
had ondergetekende iets welwillencts 
geschreven over D'66. 
Ik wil hier in de eerste plaats vast
stellen, dat meerdere leden van de 
redactie ook lid zijn van de VVD. In 
de tweede plaats wil ik vaststellen, 
dat er geen sprake van zal zijn, dat 
bepaalde redacteuren hun politieke 
voorkeur onder de redactietafel gaan 

Verkiezingen lil 

Als de Kamerverkiezingen iets hebben 
duidelijk gemaakt, dan is het wel het fail
lissement van de PvdA en bovenal van 
de KVP. Het commentaar van C.:e heer 
Schmelzer, uitgesproken om 23.13 uur op 
de avond van de verkiezingen, als zouden 
de uitslagen geen kritiek op het gevoerde 
beleid betekenen, omdat anders PvdA en 
VVD hadden moeten winnen, kwam in een 
ander daglicht te staan, toen de overigene 
helaas geringe winst van de VVD bekend 
werd. Wanneer men daarnaast in ogen
schouw neemt, dat 0'66 en VVD beide 
in het zuiden van het land een opmerke
lijke winst boekten, dan blijkt toch wel 
het tegendeel van 's heren Schmelzers 
woorden. Door het verlies van KVP en 
PvdA is het beleid van het kabinet-Cals 
dan ook zonder meer afgewezen. De drie
slachtigheid van de KVP heeft daar onge
twijfeld nog een extra slag toegebracht. 
die naar mag worden aangenomen door 
0'66 is opgevangen. 

De grootste sensatie van deze verkie
zingen is dan ook zonder meer de op
merkelijke intrede van deze 0'66. Helaas! 
Onderzoekingen van de socioloog Van 
Dam hebben uitgewezen, voorzover be
kend als dit wordt geschreven, dat haar 
grootste aanhang bestaat uit jonge en 
jongere kiezers. De grootste winst moet 
zij hebben gekregen van de Boerenpartij, 
KVP en PvdA. Verheugend is de duide-

schoppen. Het beleid van deze redac
tie is er op gericht, dat alle politieke 
overtuigingen die er onder de JOVD
leden heersen, VVD, D'66 of anders
zins, volledig tot hun recht zullen 
kunnen komen. 
Dit betekent, dat die JOVD-leden, die 
om de een of andere reden van 
mening zijn, dat aan hun politieke 
plaatsbepaling te kort wordt gedaan, 
dat natuurlijk in schriftelijke vorm 
kunnen gieten en voor plaatsing in 
dit blad kunnen opsturen. Het was 
prettig geweest, als een of meer van 
de heren, die in Woudschoten tegen 
de redactie te hoop liepen, dit in het 
recente verleden inderdaad had ge
d;1án: Ook na de laatste Driemaster 
heeft ons een dergelijke ontevreden
heictsbetuiging niet bereikt. 
Met een beetje meer bedachtzaam
heid enerzijds en wat meer verdraag
zaamheid anderzijds zal het echt wel 
lukken. 

R. M. MARCUSE 

lijke deconfessionalisering daarbij i _ de· 
KVP van jongerenzijde. Ook de VVD h.Qaf: 
helaas- zij het in geringere mate- aJn 
0'66 stemmer, verlur .,,1. 

Wat nu? 

Met betrekking tot de toekomst nog een 
tweetal opmerkingen: 

a. Met betrekking tot de kabinetsforG~a
tie is duidelijk onwenselijk een terugkeer 
van de socialisten in het kabinet. Ik zou 
daarom willen pleiten voor de samenstel
ling KVP-WD-AR-CHU en 0'66. 0'66 kan 
dan reeds direct duidelijk maken wat ze 
waard is. 

b. Een gesprek tussen vertegenwoordi
gers van WO en 0'66 of wellicht één of 
andere vorm van samenwerking mogelijk 
is, óók in partijverband. 

Voor wie het verkiezingsprogram van 
0'66 heeft gelezen, zal het zonder meer 
duidelijk zijn, dat vele wensen van deze 
partij voldoen aan wat een modern libe
ralisme zeker kan voorstaan. Met een 
algemeen gevoelde wenselijkheid tot ver
andering van het partij-politieke systeem 
kan dan tevens een begin worden ge
maakt. Misschien kan de JOVD als ver
bindende schakel optreden? 

JAN HIDD!NG 
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MARGINALIA 
programpartij D'66, waarvoor de volgende 

argumentatie wordt aangevoerd: zonder 

algemeen filosofische beginselen kan 

geen enkele partij een totale visie op 

mens en maatschappij bieden. Maanblad van de onafhanke

lijke liberale Jongeren Organisa

tie Vrijheid en Democratie 

(J.O.V.D.). Defensie 

Het gehele ministerie van Defensie (uit

gezonderd de afdeling Landmacht) wordt 

politiek geleid door (ex-)militairen; de de

fensiedeskundigen van de twee belang

rijke kamerfracties (VVD en PvdA) zijn 

eveneens ex-militairen (Koudijs en Wier

da). Men kan zich afvragen of het prin

cipiële primaat van de politiek boven het 

militaire apparaat op die manier niet erg 

.. onduidelijk" wordt. Militairen bekijken 

het leger van binnenuit, veelal met een 

soort van heldenromantiek, terwijl het 

bekend is dat op de officierenkaderscho

len de koude-oorlog-communistenvreters

dogmatiek nog hoogtij viert. Militairen zul

len minder dan burgerpolitici geneigd zijn 

miiitair/financiële pnoriteiten onderge

schikt te maken aan civiel/financiële prio

riteiten: duidelijk is dit gebleken bij de 

problematiek rondom de .. Karel Doorman" 

en de atoomonderzeeërs. In deze tijd van 

bewuste internationale ontspanning, waar

in gestreefd wordt naar reorganisatie van 

de defensiesystemen (NATO, Pact van 

Warschau), een tijd waarin het hameren 

van de militaire die-hards op uitbreiding 

van hun speelgoed-areaal alleen maar ge

vaar kan opleveren voor de wereldvrede, 

is het absoluut noodzakelijk dat burgerc· 

politici in parlement en kabinet de defen

@iezokên l:)êhMdeiM. 

India 
Ook in India worden in deze tijd verkie

zingen gehouden. Een belangrijke .. issue" 

in de verkiezingsstrijd daar is in hoeverre 

de Indiase regering aan de Amerikaanse 

Vietnampolitiek tegemoet moet komen, 

om in ruil daarvoor meer ontwikkelings

hulp en graanleveranties uit de Verenigde 

St:Jten te verkrijgen. President Johnson 

immers heeft het bemiddelende standpunt 

van, jndia (dat nota bene neutraal lid is 

Van ;de Internationale Controle Commissie 

inzake Vietnam) gehonoreerd met het 

drastisch verminderen van de ontwikke

lingshulp. 

Aan de bewering dat buitenlandse hulp 

gelijk staat met buitenlandse politieke 

pressie wordt op die munier wel behoorlijk 

voedsel gegeven. De Amerikanen be

wijzen het Westen met deze machinaties 

bepaald een slechte dienst. Het wantrou

wen van de ontwikkelingslanden jegens 

de hulp uit het Westen wordt erdoor ver

groot, de ontvankelijkheid voor commu

nistische of .. neutrale" propaganda even

eens. 

De Meijer 
Staatssecretaris ( .. onderminister" zoals 

hij zich graag laat noemen) De Meijer is 

de afgelopen weken uiteraard veel in het 

nieuws geweest. Door zijn betuttelende 

brief aan de VARA, inzake de politieke 

inhoud van de uitzendingen t.b.v. de 
Spaanse arbeiders, en door zijn foutieve 

mededelingen inzake het toepassen van 

handarbeid c.q. werkverschaffing bij zijn 

werkgelegenheidspolitiek, heeft zijn naam 

een wat nare bijsmaak gekregen. 

Uit de artikelen in Vrij Nederland en Het 

Parool komt De Meijer dan ook als een 

wat oubollige, slecht geïnformeerde, 

ouderwetse werkgever naar voren; het is 

de vraag of de ruil met Bot, in wiens 

plaats hij op de KVP-kandidatenlijst voor 

Limburg is gekomen, wel een verbetering 

is geweest. 

Beginselen 
In het Nederlandse partijstelsel kan men 

momenteel twee offensieven waarnemen: 

de eerste is die van de niet-confessionele 

beginselpartijen, VVD E'n PvdA, op de 

confessionele beginselpartijen KVP, CHU 

en ARP - bepaald zinvol want confes

sionaliteit heeft als basis voor politiek alle 

bestaansrecht verloren -. de tweede is 

de aanval van alle beginselpartijen op de 

Binnengekomen 
Het moge een ieder al wel genoegzaam 
bêkétld zu11. dát öM land vèle comltè's 
kent. 
Gezien de veelheid daarvan, bestaat de 
mogelijkheid, dat onze aandacht te zeer 
verspreid wordt en sommige niet die aan
dacht krijgen, die zij eigenlijk verdienen. 
Eén daarvan is het Angola-comité, welke 
de beslist niet vreedzame ontwikkelingen 
volgt in Angola, Guinée, Mozambique en 
Portugal, en ons (de redactie) op gezette 
tijden haar bulletin toestuurt. 
Een enkeling zal misschien opperen, dat 
zo'n Angola-comité weer uitgerekend dat 
.,linkse jongensgedoe" is. Helaas wel. 
Laten we het anders stellen en maar 
boud zeggen: omda~ een aantal partijen, 
niettegenstaande hun mooie van humani
teit en van respect voor de menselijke 
waardigheid getuigende beginselprogram
ma's, niet altijd begrijpen en misschien 
ook nooit begrijpen zullen wat dat impli
ceert ten aanzien van hun taken en plich
ten voor de mensheid, kon het niet anders, 
of iets dergelijks moet wel uit de linker
hoek blijven komen. 
Bepalen we ons tot de VVD, dan is het 
mooi, dat zij haar beginselprogram heeft 
aangevuld met de Universele verklaring 
van de rechten van de mens. maar plaat-

Ik geloof dat deze argumentatie een doek

je voor het bloeden genoemd mag wor

den, en dat het eerder de afgunst jegens 

het zeer reële, concrete en complete pro

gram van D'66 moet verbloemen. 

In Amerika is gebleken dat het partijstel

sel, dat daar niet stoelt op liberale, socia

listische of confessionele beginselen, een 

afwisselende en alternatieven stellende 

politieke strijd kan opleveren, die zorgt 

voor een periodieke .. doorspoeling" (het 

z.g. spoilsystem) van politieke ideeën, 

concrete oplossingen en functionarissen . 

De betrekkelijkheid van de waarde van 

beginselen blijkt voorts uit het feit dat bij 

voorbeeld op grond van de vier bekende 

liberale beginselen evengoed een behou

dende en een vooruitstrevende, een so

cialistische en een liberale politiek te bou

wen is. 

Niet de beginselen, maar de concrete pro

grammapunten, de mentaliteit en persoon

lijkheid van de partijleiders, bepalen de 

waarde en de aantrekkelijkheid van een 

partij. R. H. G. MEIJER 

sen wij daar de daadwerkelijke bereidheid 
om daar ook iets aan te doen tegenover, 
dan moet men wel op z'n minst enkele 
vraagtekens plaatsen. 
Maar nu het informatie-bulletin: het de
cember-januari nummer bevat gegevens 
over o.a. de Portugese oppositie, militaire 
opert~thHI 111 Angola en Mozambique. 
vluchtelingenhulp (vluchtelingen, die het 
ongeluk hebben te moeten vluchten uit 
een niet-communistisch geregeerd land, 
zitten voor wat hulpverlening betreft in 
de verkeerde hoek. Ook bij vluchtelingen
hulp speelt de politiek een grote rol, waar
bij een onwelriekend anti-communisme 
duidelijk merkbaar is), PIDE-praktijken in 
Portugal, de moord op Delgade en namen 
en adressen van politieke gevangenen, 
aan wie men als schrale troost kerst- en 
nieuwjaarsgroeten kon sturen. 
Voor wie de bron van al die gegevens niet 
zou vertrouwen, zij vermeld, dat zij af
komstig zijn uit onder meer .. The Guar
dian", .. Le Monde", .. The Times" en van 
de Anmesty-beweging. 
Voor de heren kamerleden zij nog ver
meld, dat dit n·Jmmer gegevens bevat. op 
grond waarvan de heer Luns gevraagd 
zou kunnen worden of die ten aanzien 
van de Rhodesische tabak wel voldoende 
informatie krijgt, naar welke landen dat 
zoal wordt uitgevoerd, etc. 
Voor informaties over het Angola-comité 
zelf kunnen we u verwijzen naar Vinken
straat 13-11 te Amsterdam. 

J. VAN DER BURG 
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Vraaggesprek met voorzitter Gerard van der Meer 

DE VVD ZOU BEST WAT 

LINKSER MOGEN ZIJN 

V.: De verkiezingen zijn eindelijk achter 

de rug: Wat vind je ervan? 

A.: Dat de KVP zo veel verloren heeft. 

juich ik toe. Ze verdiende ook niet 

beter na al het gedraai van de laatste 

jaren. Van de PvdA kan je zeggen. 

dat de radicalisering naar links veel 

kiezers heeft afgeschrokken. Op zich 

zelf vind ik het jammer, dat de PvdA 

als de grootste niet-confessionele niet 

heeft gewonnen. Ook dit verlies lijkt 

mij te wijten aan een onduidelijke op

stelling van de PvdA: verleden jaar 

stonden de collectieve voorzieningen 

nog centraal. na het échec van het 

kabinet-Cals is herstructurering van 

het ondernemingsrecht plotseling op 

de voorgrond gezet. Ook de PvdA 

schijnt nog te zoeken, evenals de 

WD trouwens, maar deze partij heeft 

zich wel duidelijk opgesteld en daar

uit zou de winst verklaard kL•nnen 

worden. 

V.: Denk je dat de PvdA dezelfde resul

taten zou hebben geboekt als men de 

lijn-Vondeling, in de richting van een 

grote progressieve volkspartij, was 

gevolgd? 

A.: Dat zou misschien wel kunnen. Voor 

een soort vrijzinnig-democratische 

volkspartij is er zeker ruimte. 

V.: Is die ruimte intussen niet voor een 

groot deel opgevuld door het succes

volle optreden van de Democraten 

'66? 

A.: De VVD had veel meer moeten win

nen. Er bestaat onbehagen tegen de 

vijf grote partijen. D'66 heeft daarvan 

geprofiteerd. Deze partij heeft een on

evenredig aantal stemmen van jonge 

kiezers verworven. Om nu te zeggen, 

dat dit allemaal vrijzinnig-democraten 

zouden zijn, lijkt mij wel wat over

dreven. 

V.: Geldt een dergelijke redenering niet 

voor meer partijen? Neem nu de VVD, 

is het niet wat overdreven om er van 

uit te gaan, dat deze partij het ideale 

tehuis vormt van het Nederlandse li

beralisme, zoals men hier en daar 

denkt te menen. 

A: Geen enkele partij is ideaal. Dus ook 

de VVD niet. Om nu terug te keren 

tot de oorspronkelijke vraagstelling: 

D'66 stelt primair wijziging van het 

staatsrecht, en daar hoef je geen vrij

zinnig-democraat voor te zijn. 

V.: Toch kan je uit het programma op

maken, dat D'66 zich zal gaan op

stellen tussen de WD en de PvdA, 

zij het waarschijnlijk meer naar de 

PvdA toe. 

A.: Op het ogenblik is dat inderdaad zo. 

Maar omdat D'66 geen politieke ideo

logie heeft, is er niets dat mij de ze

kerheid geeft, dat dit in de toekomst 

zo zal blijven. De conservatieven kun

nen zich in D'66 best van de macht 

meester maken. 

V.: Dan zou die partij er dus ongeveer 

net zo uitzien als de VVD nu. 

A.: De VVD zou van mij best wat linkser 

mogen zijn. Maar ik vind, dat je als 

liberaal - en dat zün wij ten slotte 

toch allemaal in de JOVD -moet pro

beren de VVD van binnen uit te ver

anderen. 

V.: Laten we dit puntje maar rusten. 

A.: Er is een verschil in tactische benade

ring: D'66 wil de oude partijen doen 

verdwijnen. Ik geloof, dat de vernieu

wing uit de partijen zelf moet komen, 

omdat het gewone politieke werk in

tussen doorgaat. Dat heb ik in Woud

schoten ook al gezegd. 

V.: Wat is voor jou het allerbelangrijkste 

aspect van deze verkiezingsuitslagen? 

A.: Ik was er bang voor. dat na het Koe

koeksucces en 's mans afgang de 

stemmen weer zouden terugvloeien 

naar het vijfpartijenblok. Dat is ge

lukkig niet gebeurd. De grote par

ttjen moeten uit deze verkiezingen le

ren, dat het partijstelsel op de helling 

moet en dat er misschien enkele wij

zigingen aangebracht moeten worden 

in het kiesstelsel. Als dit niet gebeurt, 

gaan we met onze democratie vol

komen de verkeerde kant uit, met alle 

rampzalige gevolgen daarvan. 

V.: Nu de JOVD: Ik ben in Woudschoten 

nogal geschrokken van de vrijwel col

lectief te noemen sfeer van onbe-

VAN DE 
DB-TAFEL 

Op voordracht van de Driemaster
redactie heeft het Hoofdbestuur be
noemd tot opmaak-redacteur v01n de 
"Driemaster", de heer J. Witting te 
Amsterdam. Deze gaat de heer W. 
Maarse Nzn, die zijn functie heeft 
neergelegd, opvolgen. 
In het "vaarplan" voor dit vereni
gingsjaar was opgenomen een studie
dag op 22 april. Tijdens het weekend 
in Woudschoten is het HB er in ge
slaagd een goed onderwerp voor deze 
studiedag te vinden. De aanwezigheid 
van de heer Van Natten, lid van de 
Nederlandse Liberale Kring in Brus
sel, was er de aanleiding toe, dat be
sloten is de studiedag op 22 april (het 
waar en hoe wordt tijdig bekendge
maakt) te wijden aan discussies over 
de mogelijke oprichting van een 
Europese Liberale Partij. 
Tijdens de ledenvergadering in 
Woudschoten is de fasering van de 
resoluties NAVO en Ontwapening be
kendgemaakt. Tot 13 mei kunnen 
amendementen op deze ontwerp
resoluties worden ingediend. Op 27 

mei vergadert de Verenigingsraad in 
Zwolle teneinde advies over de bin-

hagen over en wantrouwen tegen al

les, dat in de richting ging van D'66. 

Is dit ook achter de bestuurstafel 

overgekomen? 

A.: Ik geloof niet, dat dit juist is. Ik dacht, 

dat hetgeen jij bedoelt, eerder inciden

teel genoemd moet worden. dan ken

merkend voor de algemene sfeer in 

de JOVD. 

V.: Waren jij en je collega's achter de 

bestuurstafel nu zo daverend enthou

siast over het feit, dat de ontevrede

nen vrijwel zonder meer de vergade

ring meekregen? 

A.: Ik geloof eerder, dat de vergadering 

te verbaasd was om hierop te reage

ren. 

V.: Laten we van dit deprimerende on

derwerp maar afstappen. Laatste 

vraag: Hoe zie jij in de toekomst de 

verhouding JOVD-D'66-VVD? 

A.: Ik geloof. dat jij hier de functie van 

D'66 te eng ziet. D'66 heeft een func

tie voor álle partijen. Het succes van 

de Democraten wijst aan. dat er veel 

moet veranderen. De VVD moet zich 

dit ook aantrekken. In De Stemverhef

fing wordt gezegd, dat alle partijlei

ders zich moeten bezinnen over nieu

we parttjformaties en ik sta daar hele

maal achter. 

V.: Dit was niet helemaal wat ik precies 

bedoelde. vandaar mijn allerlaatste 

vraag: De VVD gaat er zonder meer 

nengekomen amendementen uit te 
brengen en op 9, 10 en 11 juni vindt 
de eindbehandeling van beide reso
luties plaats. Natuurlijk: in Dalfsen! 
Op 9 maart zal de JOVD de Veluwe 
veroveren. Dan wordt de afdeling 
Harderwijk e.o. opgericht. 
In het Westen heeft het JOVD-ter
ritoir ook al uitbreiding ondergaan. 
Op 23 januari werd de afdeling 
Bloembollen- en Duinstreek opge
richt, die zo'n groot gebied omvat, 
dat een splitsing wel spoedig zal vol
gen. Meer over deze oprichtingsbij
eenkomst op de afdelingspagina, die 
dankzij de oproep in Woudschoten 
een flinke omvang heeft. Houen zo! 

Karel Doorman 
in discussie 

Het Hoofdbestuur, de heer Carol en 
twee driemaster redacteuren brach
ten 2·1 januari een bezoek aan het 
ministerie van Marine om met staats
secretaris Van :Es en enkele stafof
ficieren van gedachten te wisselen 
over de rol en functie van de marine, 
en speciaal de taak van de Karel 
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van uit, dat D'66 een ,.partij zonder 

gezicht" is. getuige de uitlatingen van 

de heer Toxopeus. Dit kan nauwelijks 

of niet de mening zijn van verstan

dige JOVD-ers. omdat de meeste pun

ten van onze Stemverheffing vrijwel 

stuk voor stuk in het programma van 

D'66 zijn terug te vinden. Van een 

zekere driehoeksverhouding is hier 

toch echt wel sprake, vind je ook niet? 

A.: Dat laatste mag wel waar wezen. Maar 

een feit is. dat de VVD midden in de 

politieke realiteit staat. De JOVD 

steunt in de Stemverheffing de VVD 

in haar strijd voor een gezond fin<::m

cieel-economisch beleid. Ik heb al ge

zegd, dat de VVD wat moet doen om 

het image te verbeteren. Maar on

danks alle kritiek die iedere JOVD-er 

heeft op de VVD. is zonder meer dui

delijk dat de jonge liberalen zich altijd 

positief hebben opgesteld ten opzich

te van juist dat belangrijke beleids

aspect. D'66 moet dat nog waar ma

ken. 

V.: Kort samengevat: de VVD zal de 

ideale partü zijn, als zij de Stemver

heffing in haar programma heeft op

genomen. zoals D'66 reeds heeft ge

daan. 

A.: Je stelt dit niet juist: D'66 heeft niet 

eerst gekeken naar wat de JOVD in 

de Stemverheffing uitspreekt. De VVD 

heeft dit natuurlijk ook niet gedaan. 

ledere partij stelt zijn programmOl 

autonoom op. Zelfs voor de nabije 

toekomst heb ik vertrouwen dat de 

VVD meer gaat luisteren, zal moeten 

luisteren naar wat onder de jongeren 

!eeft. Dat is de les van 15 februari 

1967. R. M. MARCUSE 

Doorman binnen het NA'DO verband 
te belichten. 

KVP en AR jongeren waren in deze 
politieke iobby al voorgegaan. Toen 
in een vraag naar voren werd ge
bracht, dat het uitnodigen van poli
tieke jongeren organisaties voor een 
gesprek een vorm van politieke pres
sie zou zijn, werd dit door staats
secretaris Van Es en enige zijner staf
officieren ten stelligste ontkend. Wel 
zou men zich dan kunnen afvragen 
binnen welk kader men dit bezoek 
zou moeten rangschikken. 

Hoofdschotel van het gesprek was de 
discussie over het al of niet hand
haven van de Karel Doorman. De 
hoofdargumentatie klonk overtuigend 
zolang ter vervanging van haar taak 
- bescherming van de koopvaardij 
tegen de dreiging van de steeds 
groeiende russische onderzeeboot
vloot - er geen ter beschikking 
staande vervangende atoomonderzee
boten zijn. 

Toch moet .men bij deze als voorlich
ting bedoelde bezoeken, gezien de ge
compliceerde problemen, het gevaar 
onderkennen dat de discussie niet 
uitmondt in het van een kant over
spoelen van feitenkennis en cijfer
materiaal. 

J. HIDDING 
J. WITTING 
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WOUDSCHOTEN: 

In JOVD 
. 
zs en blijft ruimte voor alle Liberale jongeren 

studie van de hervorming van het kies

stelsel zal maken, alvorens samen met 

de WD (toezegging van mr. Toxopeus 

in Rotterdam) een studie hiervan te ma

ken. Deze motie werd met 27 stemmen 

voor en 24 tegen aangenomen. 

,.Voor de invloed van het liberalisme is 

het van belang, dat alle liberalen in éér:1 

partij verenigd zijn," zei Gerard van der 

Meer, landelijk voorzitter van de JOVD, 

in zijn openingsrede van het voorjaars

congres in Woudschoten. "Daarom zou 

het hoofdbestuur van de JOVD zo graag 

de VVD en 0'66, in welks programma toch 

een aantal duidelijk liberale punten is op

genomen, aan één tafel willen hebben. 

Dit ondanks verklaringen van D'66-lijst

trekker Van Mierlo, dat zijn partij geen 

liberale is. Tijdens het congres in Leeu

warden heb ik door mijn verklaring, dat 

D'66 op dezelfde voet zou worden behan

deld als tot nu toe de VVD, duidelijk een 

hand uitgestoken. De nieuwe partij heeft 

daar nog niet op gereageerd. Het spreekt 

echter vanzelf dat ondanks dat in de JOVD 

ruimte is en blijft voor alle liberaal den

kende jongeren." 

De landelijk voorzitter zei een zeker ver

trouwen in de VVD te hebben, vooral nu 

er zich een zekere openheid in de partij 

ontwikkelt en jongeren, met name tijdens 

het laatste WO-congres in Rotterdam, de 

kans kregen zich actief te weren. Kritiek 

had de heer Van der Meer echter op het 

feit, dat de VVD pretendeert een volks" 

partij te zijn, maar dat nog altijd niet is. 

Hij verweet de partij dat zij tot nu toe te 

weinig aandacht heeft geschonken aan de 

lagere inkomensklassen. Het huidige 

stemmenpercentage voor de WO kan om

hoog, veel omhoog, maar dan moet er 

keihard gewerkt worden. Gerard van der 

Meer noemde het een goede zaak, dat 

mr. Toxopeus heeft verklaard open te 

staan voor het zoeken naar een breder 

partijverband en zei te wensen dat alle 

partijen de openheid konden opbrengen, 

die de VVD de laatste tijd getoond heeft 

te bezitten. 

De JOVD-voorzitter maakte in het begin 

van zijn rede enige opmerkingen over de 

algemeen politieke situatie in ons land. Hij 

noemde het jaar 1966 een dieptepunt voor 

de democratie, die de oprich<ing van vele 

splinterpartijen tot gevolg heeft gehad. 

"En als er nu ergens géén behoefte aan 

be;:;taat, dan is het wel aan splinterpar

tijen." Gerard van der Meer zei te hopen, 

dat als het nieuwe kabinet mocht vallen, 

er eerst algemene verkiezingen zullen 

worden gehouden. "Het is een treurig feit, 

dat dit in ons democratisch land geen van

zelfsprekendheid is," aldus de landelijk 

voorzitter, die zijn openingsrede besloot 

met een oproep aan de JOVD-Ieden om 

het hoofdbestuur terzijde te staan bij het 

zoeken naar nieuwe (liberale) wegen. 

Van dat terzijde staan is bitter weinig 

gebleken tijdens de algemene ledenver

gadering, die in Woudschoten werd ge

houden. Johan Meijer, voorzitter van dis

trict Centrum, wierp het hoofdbestuur vier 

grimmige moties voor de voeten, waarvan 

er twee tot duidelijke teleurstelling van 

het HB werden aangenomen. Er ontspon 

zich een felle discussie bij de behande

ling van een motie van de afdelingen van 

het district Centrum, waarin de HB-ver

klaring tegen levering door Nederland van 

duikboten aan Zuid-Afrika, werd afge

keurd. De districtsledenvergadering van 

Centrum had al een motie van deze strek

king aangenomen. Een motie, die de lan

delijke pers en zelfs de radio heeft be

reikt. De heer Meijer zei van mening te 

zijn, dat de levering van duikboten niet 

in strijd is met de VN-resolutie, waarop 

de heer Van den Burg hem de exacte tekst 

van deze resolutie vroeg. De heer Meijer 

zei, dat die tekst er niet toe deed, waarop 

de heer Van den Burg de resolutie in 

het Engels (gegniffel onder de Centrum

afgevaardigden) voorlas. De heer Ver

berg, districtsbestuurslid van Centrum 

("Dat ik dit zeg zal me de kop wel kos

ten"), wees erop, dat deze motie al in de 

openbaarheid is geweest, zodat behande

ling in Woudschoten irrelevant was. 

De heer Van Amerongen droeg ook het 

zijne bij: "Waarom wél Portugal in de 

NAVO en géén levering van duikboten 

aan Zuid-Afrika?" 

Het verweer van politiek vice-voorzitter 

Bert Hubert, waarin hij o.a. stelde dat le

vering door ons land van duikboten Zuid

Afrika de indruk zal geven, dat Nederland 

niet zó tegen apartheid is, mocht niet 

baten. Met 33 stemmen vóór, 27 tegen en 

2 onthoudingen werd de motie aange

nomen. 

De tweede motie van de afdelingen van 

het district Centrum deed de emoties hoog 

oplaaien. De heer Meijer vroeg daar het 

HB o.m. in stappen te nemen tegen de 

Driemaster-redactie die z.i. teveel naar 

de 0'66-zijde was overgeheld. 

De heer Verberg zei van mening te zijn, 

dat de Driemaster-redactie vrij moet zijn 

in zijn partijsympathieën. Reinier Heyting 

kon immers ook redacteur blijven nadat 

hij had verklaard PvdA te zullen stemmen. 

Spreker meende echter toch, d2t De Drie

master wat teveel D'66-propaganda had 

bevat. Hij zei geen bezwaar te hebben 

tegen het stellen van meningen, maar dil! 

nu het evenwicht in het blad was ver

broken. 

Rob Marcuse, hoofdredacteur van De 

Driemaster en dus naar buiten toe de ver

antwoordelijke figuur, zei het niet onver

standig te vinden als de redactie-leden 

met VVD-sympathieën ook hun mening 

hadden gegeven. Over de inhoud van de 

laatste Driemaster was Marcuse zelf ook 

niet te spreken. Hij had voor de strek

king van Spioneur een excuusbrief aan 

de heer Toxopeus geschreven. Bovendien 

is nu schriftelijk vastgelegd, dat bij de 

opmaak geen wijziging in de inhoud meer 

zal worden aangebracht. De hoofdredac

teur achtte het nuttig als er een redacteur 

met uitgesproken VVD-sympathie zou 

worden benoemd en stelde in deze functie 

de heer Meijer voor. 

Voorzitter Van der Meer stelde in ver

band met de kritiek op De Driemaster, dat 

zijn uitlating in Leeuwarden over D'66 al

lerminst heeft betekend, dat het HB blij 

is met deze partij. 

De heer Wiegel, die zijn verkiezingstour

nee zojuist had afgesloten, meende, dat 

de verontschuldigingen van Marcuse en 

het standpunt van het HB voldoende wa

ren om de motie niet meer in stemming 

te brengen. 

De heer Meijer bleef aandringen op in 

stemming brengen van de motie, "als ga

rantie dat de beloften zouden worden 

nagekomen". De vergadering ~::r;1 echter 

genoegen met de verschillende toezeg

gingen. 

De derde motie van de afdelingen van 

het district Centrum zou, indien die alleen 

maar in stemming was gebrac:1t, het bG

gin zijn geweest van een onafzienba;-e 

ellende. De heer Meijer stelde daarin 

namelijk dat op grond van het feit dat 
het uit de resolutie Demostaat afgeleide 
punt in Stemverheffing, waarin het ge-

mengd districtenstelsel werd aanbevolen, 

niet was aangenomen, de gehele resolutie 

Demostaat diende te worden herroepen. 

De heer Meijer stelde aanvankelijk een 

wijziging voor (Centrum-lid Van Wermes

kerke: "Dat kunt u zomaar niet doen"; 

Meijer: "Jawel"), maar bezweek ten slotte 

voor de argumenten van voorzitter Van 

der Meer en diende een nieuwe motie 

in, die stelde, dat de JOVD éérst zelf een 

Mej. J. M. Carol had vele bezwaren tegen 

De Driemaster: te kleine afdelingspagina, 

te korte agenda en overname van een 

stuk uit Vrij Nederland. Mej. Hubeek 

merkte op, dat de afdelingen niet mee

werken en dat er vrijwel niets voor de af

delingspagina binnenkomt. Zij deed een 

dringend beroep op de afdelingen ver

slagen en agenda's te sturen (dit verzoek 

heeft gevolgen gehad, zie afd.-pag. -

red.). Voorts vroeg mej. Carol wie er zit

ting hebben in de commissie van beroep 

(voor antwoord zie elders in dit nummer -

red.). 

De rest van het congres in Woudschoten 

was gewijd aan de ontwerp-resoluties 

NAVO, toegelicht door Bert Hubert, en 

Ontwapening, toegelicht door H. du Mar

chie van Voorthuysen. De zaterdagavond 

was gewijd aan het liberaal feestgedruis 

en 's zondags na de lunch sprak de heer 

M. Keyzer, nu kamerlid voor de VVD, 

over NAVO en ontwapening naar aanlei

ding van de resoluties. 

Dat JOVD-ers zich niet alleen met politiek 

ophouden, bleek uit de grote belangstel

ling voor Ard en Keessie, die precies tus

sen de resolutie-behandelingen door hun 

rondjes-in-wereldtijd reden. De televisie in 

Woudschoten bewees goede diensten! 

MIEKE HAGE 

I 
I 

Open óók een 
rekening bij de HBU 

•• 
I 

Hij is opgetogen over de vlotte service, de I 
persoonlijke behandeling, en de financiële ad
viezen van de HBU. Bovendien ontvangt hij 

1

1

1 

rente van zijn geld. ~~~ 

. Ook voor U: de HBU . 

L.:. OLLANDSCHE BANK-UNIE N:Jv. 
AMSTERDAM - DEN HAAG - ROTTERDAM -----
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Hoe Toxopeus de show stal 

Uitgerust met de wetenschap, dat een 

verkiezingsprogram niet op een regen

achtige namiddag in elkaar te draaien is, 

zUn wU voor onze bladen de buitenge

wone algemene vergadering van de VVD 

op 6 en 7 januari gaan verslaan. 

De vergadering werd gehouden in een 

gymnastiekzaal annex toneel, met dit ve:·

schil, dat de gymnastiektoestel!e:l ver

vangen waren door zich eveneens daar

toe lenende stoelen; de toneelentourage 

was vervangen door een lange tafel met 

daar achter onder meer een op vrijdag

avond NRC en VN lezende senator Van 

A iel. 

Na de redevoering van lijsttrekker Toxo

peus verzocht partij-voorzitter Van der 

Pols de vergadering er mee akkoord te 

willen gaan, dat voornoemde lijsttrekker 

dan ook maar het vergadering-voorzitter

schap op zich nam, hetgeen geschiedde. 

Dit nu leidde tot een vergadertechniek, 

die veel weg had van het uitvoeren van 

aanbesteed stoomwalswerk, foefjes met 

zich meebracht welke waarschijnlijk in een 

Tweede Kamer beter tot hun recht ko

men, en bij ons enigszins de indruk wek

te als ware het verkiezingsmanifest al 

lang gedrukt. 

De vergadertechniek was overigens niet 

zonder gevolgen: de minzaam gestemde 

vergadering vertoonde verschillende vor

men van apathie en aversie welke zich 

uitte in het roepen van "boe" als haar 

geen betere argumenten ten dienste stond 

en het meermalen uitkreten dat men geen 

stemming wilde. 

Wie dan ook zou denken, dat de opvoe

ring een tam verloop had en meer gezien 

zou moeten worden als een tegemoet

koming aan de reglementaire formalitei

ten, komt echter bedrogen uit. 

Mede dank zij het optreden van de heren 

Boosman, Franken, Van Bremen, Schou

ten en Evenhuis is er het nodige leven in 

de brouwerij gebracht. 

Een eerste manifestatie daarvan kwam, 

toen Boosman verzocht om soepelheid te 

betrachten en later ingekomen amende

menten alsnog in behandeling te nemen. 

Het heeft niet mogen baten; overigens 

bleek later al wel duidelijk, dat niet de 

nodige zorgvuldigheid in acht was geno

men bij het in het VVD-krantje afdrukken 

van de op tijd binnengekomen amende-

"Krachtige ondersteuning van het Ameri

kaanse streven om in Vietnam door onder

handelingen te komen tot een vreedzame 

regeling, die de rechten en vrijheden van 

het gehele Vietnamese volk ten volle 

waarborgt.'' 

Met ter zake doende, goede argumenten 

drong Schouten er op aan, het woordje 

"Amerikaanse" te vervangen door "ieder" 

waar de vergadering niets anders tegen

over kon stellen dan maar "boe" te roe

pen. 

Van Riel deed dat niet, maar gaf zijn ar

gumentatie tegen het amendement-Schou

ten, gevolgd door een afgevaardigde die, 

al van zijn briefje af stamelend, om reden 

van o.a. de verleende Marshall -hulp, aan

drong om ons maar achter Amerika op te 

stellen, hetgeen geschiedde. 

Een poging van Franken om ook op te 

nemen, dat de Vietcong erkend zou wor

den als onderhandelingspartner, ging 

eveneens roemvol onder boe-geroep ten 

onder. 

door 
JAN VAN DER BURG 

Een zelfde lot onderging Boosman, toen 

hij trachtte de woorden "demonstratie

vrijheid, zoveel mogelijk na aanmelding" 

in het verkiezingsprogram opgenomen te 

zien worden. Misschien wel, dat de ver

gadering die zinsnede op zich zelf toe

passelijk achtte, want het werd verwor

pen. 

Inzake de ontwikkelingshulp werd het re

latief betere amendement v~n de afdeling 

Sleen (Evenhuis) afgedaan met de mede

deling, dat het te lang was en niet alle 

onderwerpen bevatte die in het concept

program stonden. 

Mede dank zij het optreden van de heer 

menten. Wiegel kon de redactiecommissie toch 

Een zeer lovensvvaardige suggestie van nog vermurwd worden een tweetal pas-

Toxopeus was het om het aantal urgen- sages uit het amendement-Sieen in over-

tiepunten met één uit te breiden tot zes 

en daarin een uitspraak op te nemen over 

Vietnam. Waarschijnlijk niet inziende hoe 

noodzakelijk dat laatste was, oordeelde 

een afgevaardigde van Den Haag het toch 

nog nodig te gaan lamenteren over hun 

zesde urgenflepunt, namelijk vereenvou

diging van overheidsadministratie en 

-wetgeving, zo van "weg met de romp

slomp". 

weging te nemen. Echter, men moet niet 

het vel verkopen, voordat de beer ge

schoten is. 

Een wettelijke regeling van het stakings

recht, benadrukt door de heer Schouten, 

zat er evenmin in, hetgeen ons ook niet 

verwonderde, aangezien bij een voorgaan

de gelegenheid, de belastingen en des

zelfs progressie, al duidelijk te verstaan 

was gegeven, dat maar eens wat meer 

De uitspraak over Vietnam kwam er, zij gedaan moest worden voor de niet-

het na een schorsing: cao'ers, dus waarom zou men. 

Dikkertje 
Dap 

Viel van de trap, staat er in het kinderliedje. Dicky Democraat is, 
dank zij gebrek aan gewicht(?), omhoog gevallen. 

Dicky woont nu niet meer in het blauwe dal onder de blauwe berg, 
maar op een klein kleurloos heuveltje, in een klein glazenhuisje. 
Hij heeft een fraai panoramisch uitzichtraampje op de blauwe en 
rode bergen. En Dikkertje heeft heel wat om naar te kijken. 
Op de blauwe berg verbouwt het mannetje Taks z'n pannenkoeken
huisje, want er is gezinsuitbreiding geweest. Het mannetje Taks is 
vitaler dan de dalbewoners dachten: al werd het geen tweeling zoals 
het mannetje gehoopt had, toch is de nieuwe aanwinst gezond van 
lijf en leden. De rode berg is minder leuk om naar te kijken. Daar 
wordt nu al jaren uitgehuild zonder opnieuw te beginnen. 
Dikkertje Dap moet nu kiezen waar hij zijn vriendjes gaat zoeken. 
De hoge rede berg is vulkanisch geworden, en de top is er net af
gevlogen . .Aan alle kanten slaat de oliewalm er nog van af, en de 
jonge aanplant smeult neg van de verschroeiende rode lava. Op de 
blauwe berg gonst het van de activiteit. Vrolijk klinkt er het ge
hamer voor de nieuwe constructie van het huisje, en uit het jonge 
groen klinkt, met stemverheffing, fris nieuw geluid. Zouden de be
woners het niet te druk hebben om met Dikkertje te spelen? 
Dikkertje moet oppassen in z'n glazen huisje op z'n kleurloze 
heuveltje in het dal. Een weggeslingerde sintel van de rode berg, 
die nog altijd rommelt, of een waardeloos stuk bouwmateriaal van 
de blauwe berg, achteloos over de schouder geworpen, kan ieder 
moment het panoramische ruitje van Dikkertje verbrijzelen. 
Dikkertje moet maar pragmatisch gaan ravotten in het glazen 
huisje; hij heeft een leuk bouwpakketje gekregen bij zijn geboorte: 
een hardstenen huisgodje genaamd De Gekozen Minister-President. 
Dikkertje weet het nog niet, maar het bouwpakket past niet in el
kaar, en als iets niet past gaan onervaren kameraadjes lastig wor
den. En als de kameraadjes gaan smijten met stukjes van het bouw
pakket kan het vervelend worden voor het glazen huisje. Want 
glazen huisjes kunnen van buiten, maar ook best van binnenuit ge
broken worden. En dan staat Dikkertje in z'n hemd en in de kou. 
Dikkertje moet kiezen: hij kan knokploegje gaan spelen met zijn 
kameraadjes en 's nachts het huisje op de blauwe berg gaan af
breken en de bossen op de rode berg in brand steken, maar hij kan 
ook cp de rode of de blauwe berg vragen of hij mee mag helpen met 
het werl~. En als Dikkertje verstandig is dan gaat hij naar de blauwe 
berg, want die is veel dichter bij, en het uitzicht is er veel mooier. 

CONTR.A-SPIONEUR 
Spioneur is ook in het glazen buisje gaan wonen. 

W. Maarse Nzn. 

ISTRICT NOORD-HOLLAND 

Districtsdag op 1 april (geen grap!) te Koog
Zaandijk in de Lindeboomschool om 14.00 uur. 
Spreker is de heer H. C. FAAS over "Waarom 
ik het Liberalisme verwerp". 
's Avonds forum waarin de heer Lammers, Bak
ker en Koudijs zitting zullen hebben. 
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UIT ONZE ORGANISATIE 

HANS WIEGEL IN EMMEN 
HANS WIEGEL IN EMMEN 
Voor de afdelingen van de VVD en de 
JOVD in Z.O. Drenthe kwam Hans 
Wiegel een boeiend betoog houden 
voor een goed gevulde zaal Grevink 
in Emmen. De avond werd geopend 
door de JOVD-voorzitter (Gr. Ziengs) 
die zijn grote vreugde uitsprak voor 
de goede samenwerking in Z.O. 

Drenthe tussen de VVD en de JOVD. 
Hans Wiegel had zijn betoog inge
steld op vragen, welke hem waren 
voorgelegd door enige journalisten 
uit Emmen waardoor ter sprake 
kwam de werkgelegenheid, Vietnam, 
democratisering van de onderneming 
e.a. Na deze toespraak volgde een 
goede discussie en een gezellig bal. 

Hieronder volgen de verschillende 
commissies, welke in onze organisatie 
werkzaam zijn: 
Financiele comm.: H. Bosma, C. P. 

Kortleven, W. Zink, D. Jansz. 
Contactcomm.: G. M. A. Lekker ker

ker, mej. C. W. Hubeek, voorzitters 
v. d. districten. 

Centrale kader comm.: A. J. B. 
Hubert, G. M. A. Lekkerkereker, 
G. van Dijk, R. H. G. Meijer, G. Ch. 
0. Bcosman. 

Comm. buitenlandse contacten: A. J. 
B. Hubert, J. van der Burg, mej. 
C. W. Hubeek, R. H. G. Meijer. 

Comm. van beroep: E. Hoven, mej. 
mr. E. Brouwer, ir. F. Wagen
makel'. 

Juridische comm.: mej. mr. E. Brou
wer. 

Reglementencomm.: mr. J. E. J. Hem
mes. 

Studiecommissies: 
Ontwapening: H.T. Bienfait, H. du 
Marcbie van Voorthuysen. 

Onderwijs: D. Jansz, mej. J. van 
Schouwenburg, mej. J. M. Carol. 
Liberale cultuurpolitiek: 

subcomm.: drs. R. Straatsma, J. 
Os inga. 

*) Secretariaat: P. H. R. Jonken, De 

Savonin Lobman laan '66, Groningen. 

Stichting "De Driemaster". Voorzit
ter: G. v. d. Meer; secretaris: P. H. R. 

Jonker; peningmeester: H. Bosma; 

leden: A. J. B. Hubert, G. M. A. Lek

kerkerker, P. J. Veenhouwer; admini

strateur: R. Hofman. 

Rijswijk-Voorburg-Delft 

In het Chr. Lyceum te Voorburg hield 
de afdeling RVD een teaeh-in met 
alle politieke jongerenorganisaties op 
23 januari. Een heel beschaafde ver
toning, die dankzij Ed van Thijn een 
beetje vrolijk werd. Verder moest 
D'66 zich op een zeer onprettige 
manier doen gelden door zeer oude 
VVD-koeien uit de sloot te halen. 
Een van deze koeien dateerde zelfs 
uit 1948! 

Op 12 januari had RVD de Partij v. h. 
Recht op bezoek in de personen van 
de heren Geften en Meijer. De merk
waardige stelling, dat deze partij een 
rechtssysteem voorstond, waarbij de 
uiteindelijke beslissing bij God moest 
liggen, gaf veel stof tot discussie. De 
inleiders stonden erop de afdeling een 
rondje te geven! 

Leiden 

Onder de titel "Anderen leren zich
zelf te helpen" sprak op 25 januari 
voor de afdelng Leiden de heer J. J. 
van Riesen, adjunct-inspecteur van 
het onderwijs te Leiden over de 
Stichting Nederlandse Vrijwilligers. 
De afdeling Leiden heeft getracht 
met deze inleiding het werk bij de 
ontwikkelingshulp onder de aandacht 
van de Leidse jongeren te brengen. 
Doordat er o.a. op middelbare scholen 
affiches waren opgehangen waren er 
veel scholieren onder het gehoor. Er 
werd halverwege deze avond een in
formatieve film vertoond. 

's-Gravenhage 

Op 27 januari hielden VVD en JOVD 
gezamenlijk een forum-avond, gewijd 
aan de verkiezingen in de Dierentuin. 
Direct na de opening ontstond een fel 
debat tussen leden van het forum en 
vertegenwoordigers van D'66 in de 
zaal. Op het punt van demonstra
tievrijheid werd op aandringen van 
verschillende zijden een lange dis
cussie gehouden, waaraan ook door 
het Haagse provotariaat werd deel
genomen. Onze oud-voorzitter Hans 
Wiegel hekelde in zijn betoog het 
gebrek aan respect voor de mense
lijke waardigheid door de PvdA. Een 
enthousiasteling in de zaal, de heer 
Griffith hield een fel betoog ten gun
ste van de ViVD en benadrukte dit 
met de uitroep "Voor mij is er maar 
één partij, de VVD!" Het geheel was, 
hoewel weinig leerzaam toch wel de 
moeite waard. 

DISTRICTSDAG 

DISTRICT NOORD 

Zaterdag 18 maart in de Sprook
jeshof te Zuidlaren. Thema: Noor
den tweede randstad? 
Inleiders: de heer mr. S. Willinge 
Gratema: Industrialisatie en Leef
baarheid; de heer mr. J. F. G. 
Schlingerman: Leefbaarheid voor 
de Landbouw; discussie. 

Om 18.30 uur Drentsche koffie
tafel; om 8 uur Het Groninger 
studenten Cabaret; hierna BAL 
o.l.v. de Bragie Band. 

Zeist e.o. 

In Zeist werd op 20 januari een 
teaeh-in gehouden waaraan de JOVD, 
de F JG PvdA, de JOKVP, CHJO en 
Arjos deelnamen. Van FJG-er Ton 
Regtien hadden we wat meer idealis
me en kennis van zaken verwacht. 
Gerard van der Meer was heel wat 
sterker in het debat. Zoals gebruike
lijk kwam D'66 in de discussie ver
kiezingspropaganda maken. Er werd 
gesproken over confessionele politiek, 
ontwikkelingshulp en sociale en eco
nomische politiek. In de pauze werd 
op de tv het debat Den Uyl-Schmelzer 
gevolgd. 

Hoeksewaard 

Voor een zaal met maar liefst 250 
mensen, van wie 100 belangstellenden 
voor de JOVD, sprak op 20 januari in 
Strijen mr. H. van Riel voor de afde
ling Hoeksewaard over "TOekomst
gedachten". Na afloop was er feest. 

Utreeht 

Voor de afdeling Utrecht sprak op 
19 januari drs. L. C. Biegel, weten
schappelijk hoofdambtenaar aan de 
universiteit van Amsterdam over het 
Midden-Oosten. De spreker poneerde 
een aantal stellingen, waarover werd 
gediscussiëerd. 

Assen 

Op 27 januari heeft de afdeling Assen 
haar eerste propaganda-feestavond 
na de heroprichting georganiseerd. 
Dr. K. van Dijk hield een inleiding 
over de liberale politiek in de maat
schappij van heden. Na dit boeiende 
betoog gaven het Groninger Studen
tencabaret '66 en de New Dalton Jazz 
Band nog meer glans aan deze zeer 
geslaagde avond. 

Bloembollen- en 
duinstreek 

Op 23 januari vond in Sassenheim 
de oprichtingsvergadering van de 
JOVD afd. Bloembollen- en Duin
streek plaats. De vergadering werd 
geleid door de voorzitter van het op
richtingscomité, de heer J. B. Kap
teyn. De heer G. M. A. Lekkerkerker, 
vice-voorzitter organisatie van de 
JOVD was uitgenodigd als spreker. 
Een dertigtal jongelui luisterde met 
aandacht naar de uiteenzetting over 
de JOVD. 
Na de pauze was er discussic en 
werden diverse vragen over de or
ganisatie behandeld, terwijl ook de 
binnen en buitenlandse politiek ter 
sprake kwam. 
Daar geen tegenkandidaten waren 
gesteld werd het oprichtingscomité 
als bestuur door de heer Lekkerker
ker geïnstaleerd. Voorzitter is J. B. 
Kaptyn, Sassenheim, vice-voorzitter 
W. N. Grimme, Lisse, secretaris B. 
Langenegger, Oude Zeeweg 49, 

Noordwijk, penningmeester mej. 
W. A.C. J. Hamberg, Hillegom en lid 
H. W. Knip. 
In het Slotwoord dankte de voorzitter 
mej. R. M. v. Weeleen de heer H. G. 
Meppelink, bestuursleden van de af
deling Leiden, voor de hulp bij de 
oprichting. 
De nieuwe afdeling strekt haar ac
tiviteiten uit over de plaatsen: Kat
wijk, Noordwijk, Noordwijkerhout, 
Sassenheim, Lisse, Hillegom, Benne
broek. 

Deventer 

Op 11 januari sprak voor de afdeling 
Deventer mr. J. A. Heemstra, wet
houder van financiën over "Gemeen
tepolitiek". Volgens mr. Heemstra is 
er over het algemeen te weinig fel
heid in de gemeenteraad. Dit zou een 
gevolg zijn van het feit, dat de leden 
elkaar te goed kennen. Partijbegin
selen moeten vaak zwichten voor nut
tige plannen van plaatselijk karakter. 
De spreker licht o.m. de problemen, 
die aan het opstellen van een ge
meentebegroting kleven, toe. Na de 
inleiding volgde een levendige dis
cussie. 

De afdeling Noord-Groningen van 
de JOVD in vergadering bijeen op 
donderdag 9 februari 1967 over
wegende dat: 
Het huidige beleid van de redactie 
van de Driemaster tot grote on
tevredenheid aanleiding geeft, 
hetgeen gemotiveerd wordt door 

a. de duidelijke voorkeur van de 

redactie voor D'66, een niet be

wezen liberale partij; 

b. totale doodzwijging van de 

liberale volkspartij, dit terwijl de 

Driemaster zich het officieel or

gaan van de onafhankelijke JOVD 

noemt. 

Spreekt haar afkeuring uit: 

over het gevoerde beleid van de 
redactie en in het bijzonder dat 

van de hoofdredacteur en gaat 

over tot de orde van de dag. 

de Grondwet IJ 
In de daarop volgende jaren kwam 

telkens een nieuwe regeling tot stand. 

In 1810 werd ons land bij Frankrijk 

ingelijfd, waarna het in 1813 weer 
vrijkwam. 

Daarmee begint voor ons land het 

tijdperk, dat men als dat van de tot

standkoming van onze tegenwoordige 
grondwet kan bestempelen. 

Onmiddellijk na terugkeer had de 

souvereine vorst de macht aanvaard 

"inder waarborg van een wijze Con
stitutie, welke Uwe vrijheid tegen 

volgende mogelijke misbruiken ver

zekert" (2 december 1813 en bij de 
proclamatie van 6 december 1813, 

waarbij hij de souvereiniteit aan

vaardde, bevestigde de vorst dat 
tegenover het volk. 

Met behulp, doch veelal met afwij

kingen, van een door Van Hogendorp 

gemaakte schets, werkte een in de

cember 1813 ingestelde commissie een 

staatsregeling uit, die in maart 1814 

gereed was en de 29e maart door een 

vergadering van Notabelen, het ge

hele volk vertegenwoordigende, werd 
bekrachtigd. 

Die grondwet leefde maar een jaar; 

de vereniging met België maakte een 

nieuwe regeling noodzakelijk, die 

mede door een commissie voorbereid 

en na de vastgestelde procedure te 

hebben ondergaan, op 24 augustus 
1815 als grondwet is tot stand ge

komen. Niettegenstaande de inhoud 

en de vorm, vooral in 1848, geheel ge
wijzigd zijn is het de grondwet van 

1815 waaronder wij leven. 

In chronologische volgorde zullen wij 

thans de achtereenvolgende grond

wetswijzigingen en de eventueel 

daarbij behorende achtergronden de 
revue laten passeren. 

1840 Na de afscheiding van België 

heeft het bestuur zich tot de noor-
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Speciaalbedrijf voor zwaar 

Constructiewerkplaatsen 

doeleinden 

plaatwerk W. HUIZER N.V. 
Capelle a/ d IJs se I 
telefoon 01804- 2657 

delijke provincies bepaald al werd 

dat ook eerst in 1839 formeel erkend 

en geregeld. De grondwet paste tus

sen 1830 en 1839 dan ook eigenlijk 
niet meer voor de gewijzigde ver

houdingen; men haastte zich even

wel niet met een onvermijdelijk ge
worden herziening. W cl was er in 

1831 een commissie benoemd om te 
onderzoeken welke wijzigingen nodig 

zouden zijn, maar haar rapport is 
nooit gepubliceerd. 

Eerst in 1840 werden wijzigings

voorstellen ingediend, die alleen dat

gene behandelden wat onvermijdelijk 

was geworden. Tegen die beperking 

rees echter verzet. Het ontbreken van 

regelen voor voldoende deelneming 
van het volk aan de regeling, en het 

misnoegen over het persoonlijke be

wind van de koning, dat in velerlei 
opzichten geen succes had gehad, 

deden ingrijpende wijzigingen ver

langen; slechts in zeer beperkte mate 
werd hieraan ten slotte in 1840 vol

daan door invoering van de straf

rechtelijke (niet ook van de politieke) 
verantwoordelijkheid der ministers 
en van het verplicht doen contrasig

neren van koninklijke besluiten en 
beschikken. 

1848 De tijd na 1840 ziet dan de 
voortdurende strijd van de voor- en 

tegenstanders van een meer ingrij
pende wijziging. De regering blijft 

zich daartegen verzetten, en een 

poging om een oplossing te bereiken 

langs de weg van een initiatief-voor
stel uit de Kamer, mislukt. Het is het 

voerstel van de zogenaamde Negen 
mannen, onder aanvoering van Thor

becke dat de gehele grondwet om
vatte. In 1845 wordt het voorstel tot 
grondwetsherziening verworpen, 

maar het ontwerp zal de feitelijke 
grcndslag vormen voor de herziening 

van 1848. 

N. V. Lijm~ en 

Gelatinefabriek 

TWEE TORENS 
Telefoon 25242 Delft 

De Februari-revolutie van dat jaar 

in verschillende landen bracht ook 
bij ons de zaak van grondwetsher
ziening opnieuw naar voren. Te dien 

einde kwam de regering met een 

voorstel, maar haar ontwerp, de zoge

naamde 27 ontwerpen, voldeed nog 
lang niet aan hetgeen men wenste. 

De Koning benoemde, onder indruk 
van de toen heersende ontevreden

heid, in maart 1848 een commissie, 

onder leiding van Thorbecke, die 
binnen een maand haar voorstellen, 

gebaseerd op die van de Negen man

nen, kan aanbieden. Die voorstellen, 

goeddeels overgenomen in nieuwe 
(ditmaal 12) regeringsontwerpen, ver

wierven de goedkeuring der Staten

Generaal. 
3 november 1848 werd de herziene 

grondwet afgekondigd. 

Door deze herziening kreeg Neder
land een voor die tijd geheel moderne 

en levenskrachtige staatkundige or
ganisatie, door o.a. de invoering van: 

volledige ministeriële verantwoorde

lijkheid, vastlegging onschendbaar
heid van de koning, invoering ver
kiezing voor Eerste (door Provinciale 

Staten) en Tweede (rechtstreeks) 

Kamer, invoering recht van vereni
ging en vergadering en vaststelling 

vrijheid van onderwijs. 

1887 Aan het persoonlijk bewind 
van de koning was aldus een einde 

gekomen en ook werd in vele geval
len de wet geroepen tot regelingen, 

welke voorheen aan de koning toe
kwamen. Hier moest de praktijk de 
entwikkeling bepalen en gaandeweg 

heeft zij zich gevormd in die zin, dat 

het overwicht ten slotte kwam te 
liggen bij het parlement. De jaren 

van strijd die in dit opzicht beslissend 

kunnen worden geacht, vallen tussen 

18f6 en 1868. J. VAN DER BURG 
(wordt vervolgd) 

ANNO e177• 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
,ARKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN 1 

'a-GRAVENHAGI 
RHENEN 

• 
CORRESPONDE!NTSCHAP ~ 

WIJK BIJ DUUUTEDI 

dAGENDAg 
februari 
24 Leeuwarden: 8 uur jeugdgemeenteraad. 
28 Leiden: bijeenkomst in rest. Van der Heijden, Breestraat 85, 8 uur. 

maart 
3 

3 

7 
9 

10 

15 

16 

17 

Spreekster: mej. mr. E. J. Smits, ond. "De gang van zaken bij een 
kabinetsformatie". 

Gouda: Teaeh-in "Wie is er bereid zijn partij op te heffen?" Lid v. h. 
pannel: Gerard v. d. Meer. 
Noordwijk: propaganda-feestavond in Casino van de afdeling Bloem
bollen- en Duinstreek. Spreker: G. M. A. Lekkerkerker, 8 uur. 
's-Gravenhage: borreluur in "Tastevin", Prinsestraat 84, aanvang 17.30. 
Harderwijk: oprichtingsavond afd. Harderwijk e.o., plaats nog onbe
kend, aanvang 8 uur. Spreker: G. M. A. Lekkerkerker. 
Utrecht: borrel in kelder Engelenzang, Nieuwe Gracht 40, aanvang 
8.30 uur. 
Amsterdam: "De Rode Leeuw", debat H. Wiegel (VVD)-J. P. A. 
Gruyters (D'66); 20.00 uur. 

Utrecht: afdelingsbijeenkomst over ontwapening in de Poort van Kleef, 
Mariaplaats 7, 7.30 uur. 
Leeuwarden: afdelingsbijeenkomst in hotel "De Klanderij", 8 uur. 
Spreker: R. L. Krooshof (Tien over Rood), onderwerp "Wat is so-
cialisme?" 

17 's-Gravenhage: propaganda-feestavond in café-restaurant Den Hout 
om 8 uur. Sprekers: H. Wiegel en G. M. A. Lekkerkerker. 

18 Zuidlaren: districtsdag "Noord" in "Sprookjeshof", 's middags sprekers 
S. Willinge Gratema en J. G. F. Schlingeman onder het motto "Noorden, 
tweede Randstad?" 's avonds 8 uur optreden het Groninger Studenten
cabaret, daarna bal o.l.v. de Bragi Band. 

20 Groningen: liberale sociëteit in Concerthuis, aanvang 8 uur. Spreker: 
mr. A. Stempels, ond. "Beïnvloeding publieke opinie". 

april 
4 Amsterdam: Borrel; "Oude Herberg", Handboogsteeg, aanvang 21.00 

uur. 
14 Leeuwarden: afdelingsbijeenkomst in hotel ,,De Klanderij", aanvang 

8 uur. Spreeksters: mevr. A. Wierda-Haanstra, ond. "Het beleid van de 
VVD-fractie in de Friese Provinciale Staten". 

22 Studieda.g JOVD over Europese liberale partij (plaats en tijd worden 
nog bekendgemaakt). 

OOK AFDELINGSKRANTEN 
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SCHEVENINGEN 
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Voor betere en gezondere oogst: 

l 
AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

WIERSUM GRONINGEN 

BOELE's 
Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

BOLNES 

Uitvoerders van warmte-, koude- en geluidsisolatie 
Kantoor: IPELO 15, ROTTERDAM • Telefoon 1 7 5 5 0 7 

N.V. 

W. A. HOEK's 
MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK 

Hoofdkantoor en Machinefabriek te Schiedam 

INSTALLATIES voor de bereiding van zuurstof, stikstof, enz. 
COMPRESSORS voor alle gassen en iedere druk. 

• FRIESCH-&RONIN&SCHE HYPOTHEEKBANK N.v. 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - 's-Gravenhage 

Groningen - Enschede - Rotterdam 

Vlotte behandeling van hypotheekaanvragen 

N.V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Seheeps
reparatie

bedrij,f 
en Machinefabriek 

FIGEE-
SCHEEPSBOUW 
SCHEEPSREPARATIE 
MOTORENREPARATIE 

.RINK 
WaalhaTen Pier 8 Rotterdam 

Telefoon 77610 (31ijnen) 
Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 

VLA AR D I N G EN N.V. 

STAALBOUW 
APPARATENBOUW 
TANKS 
PloiPLEIDINGEN 
WATERZUIVERI"fGSAPP. 

N.V. ROTTERDAMSCHE :KOPER- EN METAALGIETERIJ 

H. F. A. W E IJ E R 
GUSTOWEG 43 - ROTTERDAM-7 
TELEFOON Nos.: 266038 - 266490 

TELEFOON NA 6 UUR 274863 

Leeuwenstijn • Staalbouw 
Schiedam • Jan van Riebeeckweg 1 0 

Telefoon (01 0) 15 32 52- 5 32 63 

-----

Staalconstructies 
ZUJare plaatwerken 

Steek-, spil- en ovale trappen 
Pfipconstructies 
HekUJerken en~. 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

v. d. S/JDE"S Houtbereiding N. V • 

Spui 40 - STRIJEN - Telefoon 0 1854-280 

Fabrieken Arkel - kantoor Gorinchem 
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MAANDBLAD VAN DE ONAFHANKELIJKE LIBERALE 
JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

22 april 
Utrecht 

____________________ J 

"€€0€ WddRSChUWIO(j" 
Wie naar de beschamende 
radiouitzending van den zich 
noemenden Katholieke Radio
Omroep (KRO) op dinsdagavond 
7 maart i 1 • heeft geluisterd (ru
briek "Echo"), vraagt zich af, 
wat de menschen op het oogen
blik bezielt. Daar was eene 
radio-verslaggever, die het be
tamelijk achtte zich op te stellen 
bij den oprijlaan van den Was
senaarsehen villa van den 
Staatsraad Beel, wien het Hare 
Majesteit de Koninginne heeft 
behaagd op te dragen als infor
meerend adviseur te trachten 
eene regeering tot heil van 
Troon en Vaderland bijeen te 
garen. Deze "heer" ontzag zich 
niet de Reeren voorzitters van 
de Kamersclubs, de welke te
samen eene regering gaan bou
wen (naar het zich op dit mo
ment tenminste nog steeds laat 
aanzien!), te benaderen. als wa-

AFSCHEID 
Voor de tweede keer in betrekkelijk korte 
tijd is er een redacteur van dit blsd sf .. 
getreden. Was het eerst Reinier Heyting. 
die uit protest tegen de VVD-koers. die 
het vorige hoofdbestuur meende te 
moeten varen, zijn activiteiten voor de 
JOVD stopzette, thsns is het de beurt 
voor mijn afscheidsartikel. 

Het leek na het aftreden van Hans Wiegel 
allema"' zo r>'·'·'; te c•aan: G,.,,.,rd · ,•.n d'ê1 

Meer verklaarde in Leeuwarden, dat de 
JOVD zich t.a.v. D'66 precies zo zou op
stellen als t.o.v. de VVD. Het merkwssr
dige was, dat niemand in de Leeuwarder 
Harmonie (een toepasselijker naam voor 
het vergaderingsetablissement had niet 
gevonden kunnen worden) ook maar een 
woord van protest liet horen. 

Inmiddels ontwikkelde D'66 zich tot een 
volwaardige partij, met een progmm, 
waar vele partijen naar mijn mening 
jaloers op behoren te zijn. Dat de VVD
voormannen angstvallig vermeden, de 
nieuwe partij ook maar een keer met 
name te noemen of, wanneer zij daartoe 
tijdens een debat werden· gedwongen, 
het zetelaantal van de Democraten '66 
op 0 of 1 schatten, was als een indicatie 
voor het feit, dat men de nieuwe partij 
zeer vreesde. 

Het zou natuurlijk ook erg leuk geweest 
zijn voor Toks c.s. indien ook de JOVD 
zich zou afkeren van de Democraten en 
haar volle sympathie had gegeven aan 
die ene ware volkspartij, die zich liberssl 
noemt, en waarvan de voormannen niet 
nalaten, het tegendeel hiervan keer op 
keer te bewijzen. 

ren zij zijne gelijken. Hoe be
staat het! 
Den heere Schmelzer, die meer
malen duidelijk blijk gaf niets te 
wenschen, noch te kunnen zeg
gen, werd oneerbiediglijk onder
vraagd. 0 tempora, o mores zou 
men plechtiglijk willen zeggen. 
Hetgeen eene Latijnsche uit
drukking is voor ons gezegde: 
o tijden, o zeeden. Want wij 
weten echt niet, of dit nog wel 
kan. Wij dachten zo van niet. Wij 
herinneren ons tijden, waarin 
dit soort reportageheeren oot
moediglijk afwachtte, totdat het 
den Hccren behaagde eenig 
nieuws te verschaffen. 
De tijden zijn nu wel veranderd. 
Alsof het niet genoeg ware, dat 
de kiezer eens in de vier jaar ge
roepen wordt zijn (of hare!) stem 
uit te brengen en daarna af te 
wachten hoe de Reeren dL' aldus 
gL'SLhudde kaariL'n tellen. begint 

Natuurlijk had men wel verwacht, dat De 
Driemaster een dissident geluid zou lsten 
horen. Rob Marcuse en ik waren immers 
beiden lid van D'66 en ook Jan van der 
Burg, ofschoon VVD-lid, had veel be
zwaren tegen de VVD. 

Dat de D'66 geluiden in dit blad zo sterk 
zouden zijn, had men vermoedelijk niet 
gedacht. Er stak dan ook een storm van 
verontwaardiging op, toen het j;:muari
nummer uitkwam, daar Rob M3rcuse 
openlijk had ge<Jdviseerd, om op lijst 17 
te g<Jc~n stemmen. 
Er werd alom in den lande gefluisterd 
over moties, waarin het wantrouwen 
jegens het gevoerde redactiebeleid zou 
worden uitgesproken, en het bleek, dat 
in feite een gering aantal JOVD-ers 
ilchter D'66 stonden. 
De meeste JOVD-ers blijven dus dichter 
bij de VVD staan. Maar de VVD is naar 
mijn mening een conservatieve partij, die 
bestuurd wordt door mannen als de 
Geertsema en de Toxopeus. 
Op een dergelijke partij richt zich nu de 
JOVD die, nog onder voorzitterschap van 
Reinier Heyting, na het congres in 
Scheveningen nog zo hartverwarmend 
door Martin van Amerongen in Vrij 
Nederland is geprezen om haar progres
siviteit. 
Het huidige hoofdbestuur is er echter 
niet in geslaagd de mij zeer genegen 
lijn-Heyting voort te zetten, sterker nog, 
zij voert een vrijwel contrair beleid. 
Onder deze omstandigheden lijkt het mij 
het beste, om te bedanken als lid voor 
de JOVD. Degenen, die hun progressieve 
èn Democratische ideeën echter binnen 
de JOVD willen uitdragen, wens ik nog 
veel succes toe. W. MAARSE Nzn 

men zich nu waarachtig in te 
beelden dat men eenige be-
moeienis zou hebben met dit 
soort gewichtige zaken, waarvan 
men de draagwijdte, noch de im
portantie kan doorschouwen. 
Volkomen terecht wees de Heer 
Toxopeus, de voorzitter van den 
liberalen Kamerclub, dezen on
beschaamden, vlegelachtigen, 
dus waarschijnlijk rooden "re
porter" waardig maar beslist 
zijnen plaats: Hij vroeg zich af 
wat toch wel de straat te maken 
hadde met een gewichtig staats
belang als het formeeren eener 
landsregeering. De Heer Toxo
peus zeide weliswaar voor 
oopenheid te wezen, hetgeen wij 
met enigen noodigcn slagen om 
den arm kunnen beamen, maar 
!1ekelde in overigens goedmoe
dige bcwocrdingen het geschrijf 
dn couranten. Hdaas moesten 
wij enkele dagen nadien etTaren. 

JAM MEU 
Beste Wim: De schok die jouw besluit 
om uit de JOVD te treden bij ons heeft 
veroorzaakt, is - de tijd schijnt nu een
maal veel wonden te helen, om een be~ 
kende open deur weer eens uit de ijskast 
te halen - inmiddels enigszins afge
zwakt. Het zal voor niemand een open
baring zijn om te vernemen, dat ik in het 
algemeen begrip heb voor de motieven 
.:li., teol grondslag HggE>n e1an jouw Jtl
treurenswaardige beslissing. Dat met 
name de befaamde Woudschotenhap
pening jou het idee heeft gegeven, dat 
er in onze vereniging weinig bewegings
vrijheid dreigt over te blijven voor D'66-
leden, kan ik mij zeer wel voorstellen. 
Het zal voor het hoofdbestuur een zeer 
zware opgave zijn om de JOVD ook voor 

dat hij in den zelfden radio
rubriek "Echo", zich wél bereid 
verklaarde om informaticën te 
geven. Alhoewel wij ons kunnen 
indenken, dat de politicus het 
heden ten dage van noode kan 
en zelfs moet hebben, om met 
den moamenteel wel zeer jach
tigen stroomversnelling der tij
den mee te gaan, hadden wij het 
liever zoo gezien, dat hij juist 
tegenover dezen "Echo-hecrcn" 
het been volkomen stijf had::le 
gehouden. 
Wij hopen dat onzenog welge
meende waarschuwing aan het 
adres van den zoogenaamden 
vernieuwers in die en in anderen 
kringen niet mis zal worden ver
staan. Wij behoeven ons wel niet 
af te vragen of Gij, onze trouwe 
lezers, dit met ons eens zijt! 

R. M. MARCUSE 

liberalen, die hun toevlucht buiten de 
VVD hebben gezocht en gevonden, poli
tiek leefbaar te houden. 
Dit neemt echter niet weg, dat ik je be
sluit wel wat overhaast en onnodig vind. 
Ik geloof, dat Gerard van der Meer mans 
genoeg is en zal blijven om zijn uitspra
ken op dit précaire terrein, gedaan 
namens het hele hoofdbestuur gestand 
te doen en waar te maken. Hoewel ik, 
net als jij, verontrustende symptomen 
waarneem, ben ik toch van oordeel dat 
àe siLUé:il:le veeiut:.:lovendet Uan jij uac 

vindt. 
Hoe dit ook zij, je beslissing is definitief. 
Wij betreuren het buitengewoon, dat er 
een jarenlange plezierige samenwerking 
plotseling is afgebroken. Redactie (en 
lezers!) zullen je aanwezigheid zowel als 
je inspirerende bijdragen pijnlijk missen. 

R. M. MARCUSE 

REDACTIE- SECHET ARIAAT 
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cnotitie6 

ucut áe uoorzitter 

J n een kort commentaar op de ver-
kiezingsuitslagen schreef ik in de 

vorige "Driemaster" dat de grote niet
confessionele partijen de spade 
moesten gaan hanteren. De VVD heeft 
col rnijn grol& vreugde getoond de 
tekenen des tijds te willen verstuun. 

Daarvan getuige reeds het verkie
zingsco~mentaar van de heer Toxo
peus in "Vrijheid en Democratie". 
daarvan getuige nog meer zijn Rotter
damse rede van 10 maurt 1967. 

Het is verheugend d:1t ook de JOVD, 
toch al zo lang hamer·end op het aam
beeld der vernieuwing, gevraagd is 
ceel te nemen aan de voortzetting van 
wat vorig jaar heette het Liberale Be
' :·~d. Het Hoofdbestuur hoopt een 
Gelieve bijdrage te kunnen leveren. 
De kansen zijn beter dan ooit. 

Bovendien is het Liberaal Democra
tisch Centrum herrezen, onder de 
leidilg ven oud-JOVD vice-voorzittu 
Fred van Gremen. Ook dit feit is een 
gL:nstig teken. Zal het eindelijk komen 
tot een v1aarluk liberaal reveil? Laten 
we het hopen, en waar mogelijk, mee
blazen (zonder daarbij meel in de 
mond te houden). 

De afdelingssecretariaten hebben on
langs een hoofdbestuursbulletin ont
vangen, waarin een vervelende 
l;westie aan de orde is gekomen. In 
e:-;kele plantsen nl. is er op de be
'~:;rcn aandrang uitgeoefend de JOVD 
in contactraden, jeugdparlementen 
e.d. te laten vertegenwoordigen door 
een "D'65" en een "VVD-vleugel". 

Er kan n:et genoeg op gewezen wor
een dat een dergelijke handelwijze 
volkomen in strijd zou zijn met het 
kamkter van onze organisatie. De 
JO\/D !s cn:Jfhnnkr:l:)-ç en niet ge
boölden aan enig partijpolitiek stand
punt. Elke JOVD-Iid spreekt namens 
zijn organisatie of namens zichzelf. 

Het Hoofdbestuur doet daarom een 
ernstig beroep bovenomschreven 
handelswijze niet te volgen, omdat 
anders de narigheden niet te overzien 
zijn. 

De tolerantie in onze organisatie is 
groot: dat heeft het verleden wel be
wezen. We zijn geen JOVD-ers om 
het altijd met elkaar eens te zijn. 
Maar dan moeten we het vleugelwerk 
ook maar liever achterwege laten. 

Op 22 april hoop ik velen van u in 
Utrecht te kunnen begroeten. De 
heren Berkhouwer en Van Notten (de 
laatste lid van de Nederlandse liberale 
kring in Brussel) zullen gaan spreken 
over de ELP, de - nog niet - be
staande Europese Liberale Partij Har
telijk aanbevolen, deze studiedag! 

GERARD VAN DER MEER 

DE DRIEMASTER 

H. B. • VERKLARING 
Naar de mening van het hoofdbe- er over kan uitspreken of het ge- mogenlijk blijkt (met name in Enge
stuur van de onafhankelijk liberale voerde kabinetsbeleid moet worden land en Denemarken) zal de periode 
Jongeren Organisatie Vrijheid en voortgezet of niet. tussen ontstaan van het conflict en 

Democratie bestaat er een wijd ver- 11. Als het beleid van één of meer uitspraak van de kiezer veel korter 
breid onbehagen over de voorge
komen regeringswisselingen tijdens 

de afgelopen parlementaire periode. 
Het hoofdbestuur meent dat deze 
wisselingen zonder dat de kiezers 
geraadpleegd werden, de politieke 
duidelijkheid niet ten goede is ge
komen, en dat deze derhalve voor
komen moeten worden. 

Naar de mening van het hoofdbe
stuur van de JOVD zal de regering 
hiertoe drie principiële punten 
moeten aanvaarden en een wijziging 
in de Kieswet moeten voorstellen. 
De drie principiële punten zijn: 
I. Niet meer vasthouden aan de 
ong·eschreven regel van staatsrecht 
uit 1922, die inhield dat het z'ttende 
kabinet aan de vooravond van de 
pal"lementsverkiezingen zijn ontslag· 
aanbiedt. Dit houdt in dat de zitten
de regeringscombinatie inzet van de 
verkiezing wordt, en de kiezer zich 

ministers niet meer de instemming 
van het parlement kan verkrijgen, 
zullen de betrokken ministers hun 
ontslag moeten aanbieden, en moet 
niet het hele kabinet aftreden. 
Slechts als het beleid van het kabi
net als geheel niet meer aanvaard 
wordt dien het hele kabinet daar 
zijn conclusies uit te trekken. 

11!. Als de regering niet meer het 
vertrouwen van het parlement kan 
verkrijgen voor het gevoerde beleid 
zal dit geschil aan de kiezers moeten 
voorgelegd. Dit betekent dat in die 
situatie besloten moet worden de 
1\:amer te ontbinden en vervroegde 
verkiezingen uit te schrijven. 

De noodzakelijke wijzigingen in de 
Kieswet betreffen de termijnen voor 
registratie van partijen en inleve
ring van kandidatenlijsten, die nu 
tesamen ongeveer drie maanden be
dragen. Evenals in het buitenland 

COMMENTAAR OP H.B. VERKLARING 
Het mag uiteraurd verheugend heten, d<Jt 

het HB v<Jn de JOVD :-,c;e~t getr<Jch~ d.m.v. 

een verklaring een brjdr<:.ge te leveren 

tot grotere duidelijkheid in de Neder

landse politiek. De D'66-tigers onder ons 

zal deze verklaring ongetwijfeld niet ver 

genoeg gaan. Wij echter, geloven, d<Jt -

zo deze voorstellen tot uitvoering moch

ten worden gebracht - dit reeds een 
grote verbetering zal betekenen, zonder 

dat van de zeer ver gaande voorstellen 

van D'66 alle heil zal moeten worden 

verwacht. Mocht men als commentaar 

op de HB-voorstellen zeggen, dat de 

kwaal er nog niet geheel door zou wor

den genezen, dan zou als antwoord ge

geven kunnen worden, dat zij de ziekte 

voor een groot deel verdrijft en tevens, 

dat welk voorstel men ook doet, geen 

enkel systeem feilloos werkt, geen on

rechtvcturdigheden in zich heeft, of weer

stande~ oproept. Ook dat van D'66 niet. 

Theoretisch 

M.b.t. het eerste punt in de HB-verkla

ring zou men echter de opmerking kun

nen maken, dat - hoeveel op zichzelf 

juist - als bezwaren zou kunnen gelden, 

dat het punt nogal theoretisch is. Im

mers, ook nu gaan de kiezers af op wat 

regering(spartijen) en oppositie hebben 

gezegd en gedaan. Daarnaast bestaat het 

grootste deel van de verkiezingspropa

ganda van onze politieke partijen daaruit, 

dat men aan de kiezers hun wensen te 

kennen geven voor de komende jaren en 

dit zal in de toekomst waarschijnlijk ook 

zo blijven. iets anders gaat het worden 

bij een twee-partijen-systeem. 

Akkoord 

Het tweede punt wordt vrij algemeen uls 

een bezwaar gevoeld. Het is goed, dat de 

JOVD nog eens wijst op het bezwaar, dat 

<Jis af en toe een minister weerstand 

ondervindt in het parlement en hij daar

uit consequenties wil trekken zijn col

lega's van dezelfde politieke groepering 

zich met hem content verklaren. Het par

lement zwaait daarom maar al te vaak 

om, hoewel de overwegende bezwaren 

blijven bestaan en dat terwijl er niet eens 

kan worden gesproken van typisch 

kabinetsbeleid. 

Het derde naar voren gebrachte punt is 

inderdaad een verheugend voorstel. In 

feite had ik graag gezien wanneer men 

geschreven had: ..... dat in die situatie 

besloten moet worden de Kamer onmid

C:eilijk te ontbinden ... " 

Omissie 

Jammer is het, dat in de JOVD-voorstel

len niet het gegeven verwerkt is, dat 

ook kabinetswisseling in ons land moge

lijk is zonder tussenkomst van het parle

ment, zoals bijv. na beëindiging van het 

kabinet Marijnen. Ook in gevallen waarin 

een kabinet door innerlijke tegenstel

lingen haar ontslag aanbiedt, dienen 

nieuwe verkiezingen te worden uitge

schreven. Dit stelsel zou tevens een 

soort referendum-systeem in de hand 

werken, zonder de bezwaren die aan een 

referendum zijn verbonden. 

JAN HIDDING 

moeten worden gemaakt. 

Het Hoofdbestuur is van mening dat 
op deze manier zonder ingrijpende 
veranderingen in ons staatsbestel de 
politieke duidelijkheid bevorderd 
lmn worden. Het ziet de drie punten 
als noodzakelijke eenheid om tussen
tijdse wisselingen, en het optreden 
van politiek kleurloze kabinetten, 
als de regering Zijlstra in 1967 of 
Beel in 1959, aan de vooravond van 
de verkiez'ng·en, te voorkomen. 

Het hoofdbestuur van de JOVD 
dringt er bij de fracties van de VVD 
in het parlement, en bij de liberale 
ministers, krachtig op aan dat zij 
zullen trachten deze punten alsnog 
aanvaard te krijgen als regerings

beleid, indien mocht blijken dat deze 
materie tijdens de formatie niet ge
regehl is. 

9 maart 1967 
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DE DRIEMASTER 

MARGINALIA 

ZIJLSTRA NIET ..• 

Het hele Nederlandse volk is van 
mening dat alleen dr. Zt.Jlstra, 

onze enige grote a-politieke staats
man, het vaderland kan redden uit 
zijn zo hoge nood: bij de Kamcrvt'r
kiezingen won zijn partiJ tweP 
zetels. 

Ondanks het feit, dat dr. Zijbll~• 

stand vast ig bleef herhalen dal h i.: 
géén minister-pr·esident \Vilde \\·or
den, bleven de heren fractieleider;; 
die het zo graag eens v\·ildcn wonleu, 
maar voor dit doel nu eenm~tZ~l een 
politiek papatje noclig hadden, ma~1r 
doorzeuren dat hij het wél moest 
worden. Want land en landsbelang 
riepen hem! Onmiddellijk nadat de 
juichkreten waren verstomd over 
Zijlstra's vanaf het eerste ogenblik 
duidelijk onvermijdelijke keuze voor 
een 3amer, .verking van "onze CDU" 
met de VVD, nam het geroep om de 
onwillige willig te maken, voor het 
premierschap, weer toe .Mr. Toxo
peus kwam nog op het laatste ogen
blik met de Courths Mahleriaanse 
uitspraak; "de horden in het leven 
moeten een voor een worden ge
nornen". 

Deze hordeloop faalde: dr. Zijlstra 
bleef bij zijn weigering. Vanaf deze 
plaats dus hulde voor zijn bijdrage 
tot de politieke duidelijkheid. 

... EN BIESHEUVEL WEL 

N·a Zijlstra's definitieve weigering 
kon men weer gctUJgc Zl.Jn van 

lachwekkend partijtje politiek pa
mckvoetbal: omdat één m<m niet 
mee deed. leek de hele op stapel 
~;taande coalitie schipbreuk te lijden. 

IVIC'n vweg zich dan ook verbijsterd 
~,r, Wèll er eigenlijk was gedaan ge
clurlèncle dl'. Zij lstra's informatie
periode. 

En ja\vel hoor, de heren konden het 
natuud;.1k weer· niet zelf. De eeuwig 
onvermijdelijke dl'. Becl moest er, 
deze keer in de glansrol van infor
merend adviseur, aan te pas komen, 
orn de zo veelbelovend begonnen 
samenwerking tussen de liberalen 
en de confessionelen alsnog te red
den. 

Op het ogenblik ziet het er nog 
steeds naar uit, dat mr. Bicsheuvel 
toch minister-president gaat worden. 
Ook andere confessionele ministers 
uit het kabinet-Cals/Vondeling/Den 
Uijl zullen overgaan naar de nieuwe 
coalitie. 

Velen begrijpen dit eigenlijk niet. 
Zij vragen zich af, hoc de VVD hier
mee akkoord kan gaan. Zij herin
neren zich namelijk nog heel goed, 
dat mr. Toxopeus vóór de verkie
zingen heeft gezegd, dat ministers 
uit het kabinet-Cals, die een stempel 
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hadden gedrukt op het beleid van 
deze regering, niet moesten zitting 
nemen in een kabinet van politiek 
andere signatuul'. Een bijzonder 
lovenswaardig standpunt, dat zeker 
ook zou dienen te worden gt•îmldigd 
ten aanzien van ml'. Bieshcuvcl, 
(vice-premier en) minister van 
landbouw in de kabinetten-Niarijnen, 
Cals en Zijlstra. 

Mr. Toxopcus heeft deze uits;)l'~Wk 

voL:omcn ingt~slikt na een verhel
derend gesprek onder vier ogen met 
n11'. Bieshcuvel, waarbij ook nog de 
een of andere medisch onopgehel
derde hobbel schijnt te zijn wegge
nomen. 
De les uit dit alles is duidelijk: of 
men stelt dergelijke eisen en maakt 
zijn woorden waar, of men hoede 
zich voor hardop denken. 

R. M. MARCUSE 

GIFGAS 

op 5 januari verschenen boven het 
dorpje Kitaf, liggend in het door 

royalisten bezet gedeelte van Jemen, 
elf Iljuschin bommenwerpers van 
Egyptische nationaliteit. Na met be
hulp van rookbommen de windrich
ting bepaald te hebben, wierpen 
deze bommenwerpers gifgas uit 
boven dit jemenitische dorpje. Van 
de 600 inwoners vonden 120 tot 200 
personen de dood, en volgens een 
pakistaanse arts die in dat gebied 
werkte zou hi.i 118 personen behan
deld hebben die een "ziekte" symp
toom gcmeen hadden. nl. long-, 
mond- en om·bloedingen. Op 23 
januari bezochten 20 buitenlandse 
journalisten Kitaf. Hocwel de slacht
offers al begraven waren, twijfelden 
de journalisten geen enkel moment 
meer over de juistheid der berich
ten, nadat zij het door de gifgas aan
val gedode vee gezien hadden. 

Een protest tegen deze misdaden 
welke in regelrechte strijd zijn met 
het huidige oorlogsrecht, vastge
legd in de verdragen van Geneve, 
zou zeker op zijn plaats zijn en 
hoogst gewenst. Misschien zou Ne
derland initiatieven kunnen ont
plooien dat er door een internatio
nale gezaghebbende organisatie, als 
de VN of het Roode Kruis, er een 
onderzoek zal plaatsvinden, welke 
dan tot een voor de wereldopinie 
openbare veroordeling van deze 
Egyptische interventie kan leiden. 

F.D.P. 
zeer interessant is het de ontwik-

kelingen te volgen, welke zich de 
laatste tijd voordoen in de West
Duitse liberale partij, de FDP. Het 
voortdurend afnemen van de aan
hang en het niet meer terugkeren 
in de Landdag van Beieren heeft in 
de kleine FDP een schok teweeg ge
bracht. 
Dit feit heeft een groep liberalen aan 
het denken gezet en het resultaat 
van dit alles een ommekeer in het 
West-Duitse politieke denken te 
noemen, mag rustig de titel van 
"understatement" dragen. Een stu
diegroep over de politiek "geheel 
Duitsland betreffende" kwam tot 
zeer vergaande conclusies die zou
den moeten dienen als grondslag 
voor de Duitsland politiek der libe
ralen. Deze punten zijn: 
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I. Erkenning van de DDR. 

II. Erkenning van Oost-Duitsland 
als gelijke. 

III. Erkenning van de Odcr-Ncissc 
grens. 

IV. Aanknopen van diplomatieke 
betrekkingen met Oost-Duitsland. 
V. Ondersteuning van elkaars stre
ven toegelalen te worden tot de VN. 

VI. Elkaars belangen te behartigen 
in landen waar een van de twee geen 
vertegenwoordiging heeft. 

In het oog moet worden gehouden 
dat dit nog niet de officiële liberale 
politiek is. Echter rekening moet 
worden gebouden met het feit, dat 
deze groep als gangn1aken-; llc.:ït 
vVaitcr· Scheel, die doo1· de Stern als 
"Liberaler Kronprinz" aangeduid 
wordt, en de machtige penningmees
ter der partij Hans Wolfgang Rubin. 
In een artike 1 in de S lern van 12 
maart verklaart Scheel dat de FDP 
een nieuw kristallisaticpun t nwct 
worden van een "doelmatig link~;e 
politiek!!!" 
De nieuwe tendentics in het Duitse 
liberale denken zijn niet van de aller 
laatste tijd. Gewezen moet worden 
op de vele liberale studenten ver
enigingen wier leden vaak aanhan
gers waren van de SPD, de plannen 
van de "Jung Demokraten" en de 
liberaal-socialistische coalitie in de 
deelstaat Rijnland-W estfalcn. 
De Europese lijn van het nco-libe
ralisme; British Libcral Party, Deen
se en Franse radicalen, D'6G en even
tueel FDP breidt zich uit. 

(POLITIEKE) 
ZEDENVERWILDERING 

De Franse verkiezingsstrijd is ge-
streden maar de manier waarop, 

laat toch bij velen een bittere na
smaak achter. Het gebruikmaken 
van gehuurde knokploegen, van 
dubieus allooi, om verkiezingsaf
fiches van tegenstanders te vernie
tigen en om eigen plakaten hierover 
heen bevestigen mag toch niet tot de 
gewoonten van de westelijke demo
cratiën gerekend worden. Ook het 
schouwspel dat het debat tussen 
Pompidou en Mcndès-Franse bood, 
het brullende publiek dat elkaar en 
de spreker belette zich vcrstaanbaar 
te maken, zou men toch niet tot de 
verworvenheden der verfijnde Fran
se cultuur rekenen. Erger was nog 
het optreden van de "Gaullistische 
Ordedienst", die met zichtbaar ge
noegen op hardhandige wijze poli
tieke tegenstanders de zaal uit 
trachtte te werken om daarna met 
evenveel plezier Mendès-France het 
sprek.:;n prubeèrde onmogelijk te 
maken. 

J. WITTING 

VERLOOFD: 

BERT HUBERT 

en 
MIEKE HAGE 

Rotterdam/Delft 

VERLOOFD: 

HUIB KUIPER 

en 
GREET ROELE 

Amsterdam 
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DE BIERKAAI 
De Zijlstra-mythe 

T oxopeus: als Zijlstra geen premier 
wil zijn moet het concept-regerings

program nader uitgewerkt worden (woor
den die na een gesprek met formateur 
Biesheuvel haastig gemitigeerd werden). 
Schmelzer: we zullen doorgaan (nl. om 
Zijlstra te pressen premier te worden) tot 
het bittere of zoete einde. Dit zijn twee 
uitspraken die tekenend zijn voor de uit
zonderingspositie die enkele fractie
leiders Zijlstra tijdens zijn premierschap 
en informatieperiode hadden toegedacht. 
Waar heeft hij dit aan te danken? De 
heren Toxopeus en Schmelzer (beiden 
voorst<mder van een coalitie KVP, VVD, 
ARP, CHU) zullen niet vergeten zijn dat 
Zijlstra in de jaren '50 als minister van 
economische zaken met de PVDA heeft 
samengewerkt. Jelle heeft als lijsttrekker 
de ARP twee keer naar een verlies ge
leid. Hij heeft als minister-president aller
minst het door hem aangevallen hoge 
uitgavenniveau van het kabinet-Cals om
laag geschroefd. Maar hij heeft het juist 
dankzij die aanvallen op de financiële 
politiek van Cals/Vondeling en dank zij 
de Telegraaf - met als voornaamste 
scribenten o.a. Jacques Fahrenfort en 
prof. Duynstee - gebracht tot een van 
de symbolen (het Jelle-effect hangt samen 
met het image van een "Sterke Man") 
van de onvrede van een groep kiezers 
met het huidige parlementaire systeem. 
Het zich verschuilen van Toxopeus en 
Schmelzer achter de technische deskun
digheid van Zijlstra, is te verklaren uit 
het feit dat Zijlstra de morele redder is 
geweest van de economische onder
gangsfilosofieën die KVP en VVD sinds 
ongeveer medio 1966 hebben gespuid. 
Het is verheugend dat een ras-politicus 
als Biesheuvel de kans krijgt het nieuwe 
kabinet te gaan leiden: in een tijd van 
onvrede met het politieke systeem zullen 
het de politici, en niet de technische be
kwame economen, moeten zijn, die 
nieuwe, moderne wegen voor de parle
mentaire democratie gaan zoeken. 

(11-3-'67) 
Duitsland 

J wee berichten uit Duitsland, die wijzen 
op een bijzonder gevaarlijke ont

wikkeling in de binnenlandse politieke 
situatie: boerenbond leider Rehwinkel 
heeft gedreigd dat hij zijn leden zal op
roepen hun politieke heil te zoeken bij 
de rechts-radicale NDP (de boeren vin
den immers dat zij het kind van de reke
ning dreigen te worden van de bezuini
gingen die minister van financiën Strauss 
onlangs heeft aangekondigd). Vervol
gens: de nazistische kern binnen de 
NDP blijkt nu zo sterk dat hij met succes 
een tegencoupe tegen de gematigde 
voorzitter Thielen heeft kunnen uitvoeren. 
Corr:bineert u beide berichten eens, en, 
weet daarbij dan dat de NDP nog steeds 
niet, zoals de W.-Duitse Cómmunistische 
Partij wel verboden is. (13-3-'67) 

Liberalisme 

Q ud-landelijk-voorzitter Wiegel: 18e op 
de VVD-kandidatenlijst; 

Oud-landelijk-vice-voorzitter van Bremen: 
voorzitter van het Liberaal Democratisch 
Centrum; 
Vice-voorzitter Hubert, en oud Drie
master-hoofd redacteur Wagenmaker: lid 
van de VVD-commissie ter bestudering 
van de verhouding kiezer-gekozene. 
Het politieke overleg VVD/JOVD/LDC/ 
LSVN wordt voortgezet; 
Oud-landelijk-voorzitter Nypels: voor 
D'66 in de kamer; 
Oud-landelijk-voorzitter Roethof: staat op 
de PVDA-candidatenlijst; 
Vooral de bereidheid van de VVD in de 
laatste maanden, om jongeren uit de 
JOVD niet meer te beschouwen als ver
dacht, maar daadwerkelijk te betrekken 
bij het tot standkomen van de politieke 
lijn, is opmerkelijk. En verheugend. 

R. H. G. MEIJER (13-3-'67) 

DE DRIEMASTER 

DE POSITIE VAN DE FRIESE TAAL 
Straks zal de resolutie over cultuur
politiek in behandeling komen. In dit 
artikel zal getracht worden tegemoet te 
komen in het gebrek aan kennis betref
fende de Friese taal, dat zich in Leeuwar
den openbaarde. 

Cultuurtaal 

Voorop gesteld moet worden, dat het 
Fries een oude cultuurtaal is. In de Mid
deleeuwen werd het ook in het rechts
verkeer gebruikt. Verschillende Oud
Friesche wetsteksten en oorkonden her
inneren daar nog aan. Omstreeks 1500 
verloor het Fries de status van officiële 
taal, maar in de 17e eeuw heeft de taal
bouwer Gysbert Japicx het Fries als cul
tuurtaal weer in aanzien doen stijgen. 

De Friese Beweging 

Reeds in de vorige eeuw is de georgani
seerde Friesche Beweging ontstaan. 
Verschillende activiteiten werden afge
splitst naar doelorganisaties: 
1928: De Provinciale Onderwijsraad, die 
buitengewone hoogleraren aan een nantal 
universiteiten aangesteld heeft; 
1938: Fryske Akademy, dat met zijn 
Noordelijke Leergangen en de Provin
ciale Bibliotheek gemakkelijk ontwikkeld 
zou kunnen worden tot een Universiteit. 

Fries onderwijs 

Het onderwijs in het Fries in Friesland 
berust op art. 2, lid 3 van de L.O. wet 
1920, nml.: "Daar, waar naast de Neder
landse taal de Friese taal of een streek
taal in levend gebruik is, kan onder 
lezen en Nederlandse taal enige kennis 

van de Friese taal of van die streektaal 
begrepen zijn". 

Het tweetalig onderwijs is geregeld bij 
de wet Cals van 1956 door in art. 3, lid 2 
op te nemen: "Daar, waar naast de 
Nederlandse taal de Friese taal of een 
streektaal in levend gebruik is, kan het 
leerplan bepalen dat ten hoogste tot in 
het derde leerjaar de Friese taal of die 
streektaal mede als voertaal bij het 
onderwijs worden gebezigd". 

Deze tweetalige scholen zijn om pedago
gische redenen ingevoerd, omdat bij het 
taalonderwijs het beste kan worden aan
gesloten bij de kennis van de moeder
taal die het kind reeds bezit, wanneer 
het naar de school toegaat. 

Vreemd en onjuist is hierbij, dat men de 
ouders over het al of niet invoeren van 
deze moderne methode van taalonder
richt laat beslissen. 

De houding van de Rijksoverheid t.a.v. de 
Friese taal en cultuur is tot nu toe on
bevredigend geweest. Nog steeds wordt 
het Fries niet als een cultuurgoed van 
het Rijk beschouwd. 

Toch is het funest voor de Friese taal, 
dat zij door de overheid zo wordt ver
waarloosd. Het zou geheel in de geest 
van de Leerplirntwet (1901) zijn, wanneer 
aan alle lagere scholen in Friesland de 
Friese taal werd onderwezen. Zo lang dat 
echter niet het geval is blijft het onder
wijs aan de scholen voor voortgezet 
onderwijs een moeilijke zaak. 

Het is tP '::letreuren, dat 65 jaar na het 
invoerer van de Leerplichtwet in Fries-

land de meeste mensen nog steeds 
analphabeet in de eigen taal zijn. 
Op het terrein van de onderwijsfinan
ciering is ook van ernstige discrimi
natie sprake. Tegenwoordig worden de 
kosten van het onderwijs bijna geheel 
uit de Rijkskas betaald, maar de gemeen
ten in Friesland moeten zelf de vergoe
ding betalen voor de bevoegdheid om 
onderwijs te geven in de Friese taal 
(akte Fries L.O.) Het Rijk betaalt niets 
aan de gemeenten terug. 
Het is merkwaardig, dat de overheid wel 
geld over heeft voor monumenten en 
musea, maar niets over heeft om een 
levende cultuurtaal in stand te houden 
en te bevorderen. 

Vorig jaar zijn de Provinciale Staten van 
Friesland echter begonnen met het 
voeren van een actieve taalpolitiek door 
hiervoor een bescheiden bedrag van 
f 30.000,- uit te trekken. Het zou voor 
de hand liggen dat het Rijk hierin op 
evenredige wijze bijdroeg. Want nu krij
gen we de situatie, dat Friesland op 
evenredige wijze meebetaalt aan de Hol
landse cultuur en daarnaast de kosten 
voor de eigen cultuur nog uit eigen zak 
moet betalen. 

Vooral de liberalen zullen zich moeten 
verzetten tegen het streven naar geeste
lijke nivellering en culturele vervlakking. 
Naar liberaal beginsel dient de overheid 
de zelfstandige krachten, die erin ge
slaagd zijn de Friese taal als hun cultuur
taal te ontwikkelen, aan te moedigen. 

L. HILARIDES 

KIEZER -GEI{OZENE 
De VVD heeft een commissie ingesteld 
om zich te ber3den over de verbetering 
van het contact kiezer-gekozene. Dit was 
al in januari toegezegd toen van ver
schillende kanten er op werd aangedron
gen dat het VVD-verkiezingsmanifest 
meer over deze problematiek moest be
vatten. Een aantal oud-JOVD-ers had hier 
op aangedrongen, vaak onder verwijzing 
naar oude JOVD-standpunten. Dit was 
dan ook de aanleiding voor de heer 
T oxopeus om toe te zeggen dat contact 
gezocht zou worden met de JOVD over 
deze zaak, vooral omdat men weet dat 
deze problematiek erg leeft bij jongeren, 
en bij de JOVD in het bijzonder. 
Inmiddels heeft Bert Hubert, politiek 
ondervoorzitter van de JOVD, de uitno
diging om in deze commissie zitting te 
nemen aanvaard. 
Tijdens de algemene ledenvergadering in 

Woudschoten is de volgende motie aan
genomen: 
De JOVD, enz. 
overwegende: dat zij bij het overleg met 
de VVD over herziening van het kies
stelsel zal worden betrokken, 
verzoekt het HB vóór dit overleg plaats 
vindt dit onderwerp binnen de vereniging 
te doen bespreken. 
Hoewel het niet mogelijk is het onder
werp in de vereniging te bespreken voor 
het overleg plaats vindt, en overigens 
de commissie een ruimer werkterrein zal 
krijgen dan in de motie staat, wil het 
hoofdbestuur de afdelingen en individuele 
leden vragen zich in eigen kring te be
raden op punten die van belang kunnen 
zijn voor de discussie binnen de com
missie en deze op te zenden aan Bert 
Hubert, Nieuwe Binnenweg 165 b Rotter· 
dam-2. 

Artikelen over dit onderwerp, mits ze 
voldoen aan redelijke eisen betreffende 
lengte en leesbaarheid kunnen in de 
Driemaster worden opgenomen. Tenslotte 
zal er tijdens het weekend in Dalfsen 
gelegenheid worden gegeven voor het 
maken van opmerkingen en discussie 
met leden van de commissie. 
Over de werkwijze van de commissie, 
en de termijn waarop deze het eindrap
port moet uitbrengen is nog niets be
kend op het moment waarop dit wordt 
geschreven. Zodra hierover meer bekend 
is zal het HB trachten de JOVD-Ieden 
verder bij deze discussie te betrekken 
(b.v. beschikbaar stellen van tussentijdse 
rapporten, deelname aan het congres 
over het eindrapport etc.). 

BERT HUBERT 

TOELICHTING BIJ DE GEWIJZIGDE 
ONTWERPRESOLUTIE ONTWAPENING 

De punten A 1. en A2. moeten gezien 
worden als een concretisering van het 
oude punt 1. De vergadering in Woud
schoten viel over de nogal geladen woor
den "balance of terror" en "illusoire 
veiligheid" en wenste de erkenning te 
zien van veiligheid verbonden aan het 
bestaan van een machtsevenwicht. Vol
gens ons is de verontrusting zoals die 
nu is geformuleerd wat betreft intensi
teit niet gewijzigd, alleen minder aan
stootgevend voor "koudeoorlogmaniak
ken". 

De heer Keyzer kon blijkens zijn com
mentaar niet wijs worden uit A4., zodat 
een aanvulling ons wezenlijk leek. 
In B1. is het woord "rechtvaardig" toe
gevoegd daar in de volledig ontwapende 
wereld handhaving van de internationale 
orde uitsluitend d.m.v. een internationale 
politiemacht een uiterst gebrekkig en 

zelfs gevaarlijk stelsel vormt. De toevoe
ging wijst in de richting van: sterke ont
wikkeling van het internationale recht en 
de vorming van een min of meer demo
cratische wereldregering. 
B3.c. is op aanraden van de heer Keyzer 
uitgebreid wegens de grote controverse 
die over dit punt bestaat. In het tweede 
deel van het punt is een omschrijving 
gegeven van het begrip "doeltreffend" 
uit het oude punt. 

Het advies van de heer Keyzer om alle 
economische punten te laten vervallen 
lijkt ons niet ter zake. Gegeven het feit 
dat belangrijke groeperingen uit het eco
nomische leven afwijzend zullen staan 
tegenover ontwapeningsverdragen en ge
geven het feit dat de economische ge
volgen van ontwapening op te vangen 
zijn, moeten de weerstanden tegen ont
wapening op economisch gebied in een 

zakelijke discussie uit de weg worden 
geruimd. Aan een ethische benadering 
van het probleem hebben wij geen be
hoefte; een dergelijke benadering is, 
wat de economische problemen betreft, 
ook niet nodig. 
Het oude punt D2. had het nadeel dat de 
aanwezigheid van een economische on
afhankelijkheid in de ontwikkelingslanden 
op dit moment gesuggereerd wordt, wat 
voor vele landen niet juist is. Wanneer 
alle strijdkrachten afgeschaft zijn verkrij
gen vele landen de mogelijkheid de eco
nomie naar het inzicht van de meerder
heid in dat land te reorganiseren. Het 
gevaar is dan geweken dat een domine
rend land door middel van dreiging met 
zijn strijdkrachten de binnenlandse poli
tiek bepaalt. Een economische boycot 
door het dominerende land heeft geen 

(vervolg zie pag. 5) 
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Een nieuw etiket voor de VVD? 
Tijd-;~s tiaar congres, op 10 en 11 maart 
in Rotterdam, heeft de VVD zichzelf bij 
monde van haar beide fractieleiders, 
mr. H. van Riel en mr. E. H. Toxopeus 
een nieuw etiket opgeplakt. Hoe het op
schrift van dat etiket zal luiden, moet nog 
blijken, maar voorlopig lijkt "vernieuwing" 
het beste. 

Misschien is het hoge tempo, waarin een 
door tijdnood geplaagde mr. Toxopeus 
zijn openingsrede hield, wel sympto
matisch voor de vaart die de VVD zich 
voorstelt achter de vernieuwing te zetten. 
Al in het openingswoord van ir. K. van 
der Po!s, voorzitter van de VVD, bleek 
het: de VVD is bereid aan zichzelf te 
dokteren. De eer~te stap zal worden ge .. 
daan door de studie van een corr.missie, 
die het contact kiezer-gekozene in de 
ruimste zin des woords onder de loep 
zal nemen en op zo kort mogelijke ter
mijn met een rapport zal komen. Twee 
voor de JOVD bekende namen komen 
op de lijst van acht commissieleden voor: 
Frits Wagenmaker, oud hoofdredacteur 
van De Driemaster en Bert Hubert, vice
voorzitter politiek van de JOVD. Beide 
zullen - à titre persenel - het hunne 
bijdragen aan de studie over het zo be
langrijke onderwerp. En om maar even 
bij de JOVD te blijven: mr. Toxopeus 
stelde in zijn rede, dat van de ideeën 
van de JOVD en het Lib. Dem. Centrum 
een meer efficiënt gebruik zal moeten 
worden gemaakt, als het erom gaat het 
liberalisme uit te dragen. 

Mr. Toxopeus noemde de image-building 
het fantoom van deze tijd. Een fantoom, 
dat ook door de politiek rondwaart en 
van de verkiezingsstrijd een etiketten
plakkerij heeft gemaakt. Onze tegen
standers plakken de VVD de etiketten 
"rechts" en "conservatief" op. Wij zullen 
conr:mte en positieve voorstellen moeten 
doen en zo aan een nieuwe image moeten 
bouwen. 

Mr. Van Riel: magistraal 

"Een zeer grote fabriek van hersen
cellen, die draait op volle toeren", noem
de mr. Van Mierlo de liberale senator 
mr. Van Riel in Vrij Nederland van 11 
maart. De D'66-fractieleider kon toen hij 
die uitspraak deed, nauwelijks ver
moeden, dat hij diezelfde week zijn uit
spraak bevestigd zou zien. Mr. Van Riel 
hield tijdens de zaterdag-ochtend ver
gadering van het congres namelijk een 
rede, die maar op één manier kan wor
den gekenschetst - magistraal! Hoe 
men ook over uitspraken, door mr. Van 
Riel in het verleden gedaan, mag denken, 
zijn intelligentie, parate kennis en com
binatievermogen stellen hem in staat 
over een ogenschijnlijk saai onderwerp 
als "De middengroepen" en rede te 
houden, die wordt beloond met een ap
plaus, dat zó lang duurde, dat zelfs hij 
verlegen werd. 
De meest opmerkelijke uitspraak uit de 
inleiding is in vele kranteverslagen uit 
haar verband gerukt: "de VVD zal 50% 
van de stemmen op zich kunnen ver
enigen". Mr. Van Riel hééft het gezegd, 
maar op grond van een niet te weerleg
gen redenering en mét de toevoeging 
"mogelijk in een andere partijformatie". 
In het kort komt de argumentatie van de 
senator hierop neer: in de meeste landen 
rekenen 50 tot 60% van de mensen zich
zelf tot de middengroepen. Het gaat er 
namelijk niet om, of anderen iemand tot 
de middengroepen rekenen, maar of de 
betrokkene zichzelf middengroeper voelt. 
Deze "middengroepers" kunnen employé 
zijn, kantoorbediende, eigenaar van een 
bedrijf, pachter van een landbouwbedrijf, 
zij kunnnen behoren tot de toplaag van 
de arbeidersklasse - hun inkomen doet 
er néluwelijks toe, het gaat om hun eigen 
statusgevoeL En op het feit, dat zij hun 
levensstijl al aan hun middengroeppositie 
hebben aangepast, baseerde mr. Van 
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van alle mogelijkheden voor een sportieve en I 
onbezorgde vakantie. Onbezorgd, omdat zij 
bij onze Reisafdeling de benodigde reisde-

l 
viezen aankochten, een reis bagage- en onge- I 
vallenverzekering sloten en voor het veilig 
opbergen van hun waardepapieren en kostI baarheden gebruik maakten van onze safe. I 
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Riel zijn uitspraak, dat ook het politiek 
gedrag van de middengroepen zich aan 
dat nieuwe statusgevoel zal conformeren. 
Het nare smaakje, dat in het verleden 
wel eens na een VVD-congres overbleef 
was er niet, deze keer, maar een gevoel 
van: we moeten het allemaal nog zien, 
moet ongetwijfeld velen hebben be
ltropen, want alles is wel een beetje op 
een kaart gezet. Met de commissie 

kiezer-gekozene is de VVD er nog niet! 
Bovendien is de inhoud van een rede van 
mr. Toxopeus nog niet maatgevend voor 
de mening van een hele partij. Nogmaals: 
we zullen wel zien, maar laat de VVD niet 
vijf jaar lang naar Hans Wiegel - die in 
het HB werd gekozen - wijzen onder het 
motto: we hébben toch een jongere! 

MIEKE HAGE 

NAVO resolutie nieuw ontwerp 
Mede naar aanleiding van de discussie over de NAVO luidt de tekst nu als volgt: 
De JOVD enz. 

Overwegende: 
1. dat de NAVO in de afgelopen jaren heeft voldaan aan haar taak het Atlantische 
gebied te beschermen tegen agressie en buitenlandse inmenging; 
2. dat de spanningen in de wereld steeds meer een mondiaal karakter krijgen en 
daardoor niet binnen de NAVO kunnen worden opgelost; 
3. dat de gewijzigde economische, politieke en militaire situatie sinds 1949 reden 
geeft tot bezinning over de doelstellingen en het beleid van de NAVO; 
4. dat de NAVO geen militaire taak heeft en deze niet behoort te hebben buiten het 
Noord-Atlantische gebied; 
I. 

Spreeks als haar mening uit: 
ten aanzien van het Noord-Atlantische gebied: 
a. algemeen 
1. dat de West-Europese landen zoveel mogelijk betrokken dienen te worden bij de 
strategie en planning van de gemeenschappelijke verdediging; 
2. dat een verdergaande integratie van de strijdkrachten moet worden bevorderd, 
waarbij de militaire inbreng van ieder land opnieuw op zijn waarde moet worden 
geschat; 
3. dat een goede integratie van strijdkrachten in NAVO verband het ongewenst 
maakt dat het supra-national bestuurde Europa over eigen gemeenschappelijke 
strijdkrachten of een eigen atoomwapenarsenaal zal gaan beschikken; 
4. dat de politieke, economische, sociale en culturele samenwerking tussen de 
landen in het Noord-Atlantische gebied moet worden geïntensiveerd; 
b. Europa 
1. dat een vredesverdrag moet worden gesloten ter beëindiging van de Tweede 
Wereldoorlog; 
2. dat daarbij de betrekkingen met de Oost-Europese landen moeten worden genor
maliseerd, de Oder-Neisse grens en de DDR door de NAVO-partners moet worden 
erkend, en de vrije toegang tot Berlijn wordt gegarandeerd; 
3. dat de bevolking van de DDR en de Bondsrepubliek Duitsland zich in een volks
stemming zullen moeten uitspreken over de hereniging van de Duitse gebieden ten 
weste van de Oder-Neisse grens; 
4. dat met alle ter beschikking staande middelen er naar gestreefd moet worden 
Portugal een waardig lid van de NAVO te maken, met als eerste doelstellingen Por
tugal een democratie te maken, en de Portugese koloniale politiek in overeenstem
ming te brengen met die van de andere NAVO partners; 
c. kernbewapening 
1. dat verdere spreiding van bezit van of beheer over kernwapenen tegengegaan 
moet worden; 
2. dat gestreefd moet worden naar een conventionele strijdmacht die agressie af
doende kan beantwoorden zonder gebruikmaking van kernwapens; 
De punten 11, lil en IV zijn ongewijzigd. Deze staan in De Driemaster van december 
1966. 

zin, daar het bedreigde land dan zijn 
steun zoekt bij andere, economisch 
machtige landen (bv. Cuba, waar Ame
rika niet van zijn militaire superioriteit 
gebruik kon maken). Deze situatie is niet 
alleen op Latijns-Amerika van toepassing, 
maar ook op de verhouding Rusland
Satelietlanden. Het lijkt ons nuttig om het 
in punt D2. genoemde gevolg van ont
wapening in de openbare discussie te 
brengen, daar dit voor bepaalde groepe
ringen een argument tegen ontwapening 
zal zijn; men kan zich beter te weer stel
len tegen argumenten die worden uit
gesproken dan tegen argumenten die 
ondergronds woekeren. 
Wat betreft E1. stelde de heer Keyzer 
terecht dat zonder een zekere mate van 
vertrouwen geen enkele overeenkomst 
mogelijk is, zodat dankzij een overeen
komst het vertrouwen toeneemt, en niet 
ontstaat in een situatie waar het ver
trouwen geheel ontbrak. 
In Woudschoten werd een tegenstrijdig
heid opgemerkt tussen het oude punt 
E3. en de NAVO-resolutie. Daarom is 
toegevoegd: "op het militaire vlak". 
F1. is toegevoegd omdat nog te veel de 
mening opgang doet dat de controle van 

ontwapening alleen mogelijk is door in
specteurs op vreemd grondgebied. Door 
de komst van verkenningssatalieten en 
toepassing van langeafstandsrader is 
veel minder informatie voor elkaar ge
heim te houden dan vroeger mogelijk 
was. De mogelijkheden om onbemande 
controleposten in te richten moeten nauw
keurig worden bestudeerd. Gezien de 
Russische afkeer van inspectie is het 
politieke belang van dit punt duidelijk. 
In de laatste zin van F3. wordt gesteld 
dat daar de belangen van de Euratom 
in strijd zijn met een nonproliferatiever
drag, de Euratom zich moet aanpassen. 
Als de politieke wil aanwezig is, is het 
mogelijk om het Euratomverdrag zodanig 
te interpreteren dat inspectie door het 
Atoombureau mogelijk wordt, of het ver
drag in de goede richting te wijzigen. 
F4. stelt dat Nederland, waar de boven
genoemde politieke wil waarschijnlijk 
reeds aanwezig is, deze opvattingen 
moet uitdragen en vooral de weinig rele
vante argumentatie in Duitsland tegen 
een nonproliferatieverdrag moet trach
ten te ontzenuwen. 

Namens de Commissie, 
E. H. du Marchie van Voorthuysen 
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~-UIT ONZE ORGANISATIE 

In de afgelopen maanden, welke uitblonken door politieke activiteiten, heeft 
ook de organisatorische kant van de JOVD niet stilgelegen. 
Op 23 januari werd de afdeling Bloembollen- en Duinstreek opgericht, ter
wijl op 15 maart de afdeling Noord-West-Veluwe van start ging. Deze 2 
jonge afdelingen zijn qua enthousiasme een stimulans voor de lamlelijl'e 
organisatie om te laten zien dat het liberalisme leeft. De verldezingen heb
ben ons overig·ens geleerd, dat de politiek in het algemeen een voor jongeren 
levende zaak is. De grote interesse die er onder jongeren bestaat, moet ge
stalte krijgen in een g·eactiveerde ledenwinning. Hier ligt voor iedere afde
ling en ieder individueel lid een dankbare taak. 
Ondanl's het enkele maanden geleden gedane verzoek tot het zenden van 
afdelings-convocaten aan Ineke Hubeek en ondergetekende, is hieraan tot. 
nu toe weinig gevolg g·egeven. 
Wïl er tussen afdeling en HB een g·oed contact zijn, dan dient men de DB
leden te informei·en over het wel en wee van de afdeling c.q. district. 

G. M. A. Lekkerkerker VVO 

dAGENDAg 
Maart 

22 Afdeling· Utrecht. 20.00 uur. Nieuwe Gracht 98. Verg·adering over 
NAVO en Ontwapening. 

30 Afdeling Zeist en Doorn. 20.00 uur. Afdelingsbijeenkomst over NAVO 
en Ontwapening, spreker: minister P. S.J. de Jong. 

April 

1 District Noord-Holland. Districtsdag te Koog/Zaandijk. 's Middags: 
inleiding door de heer P. H. Maas. 's Avonds: forum. 

1 Afdeling Gouda. 20.00 uur. Liberale Sociëteit. Miss JOVD-verkiezing 
in de Kunstmin-soos. 

4 Afdeling Amsterdam. Liberale borrel. "Oude Herbergh", Handboog
steeg. Aanvang 21.00 uur. 

4 Afdeling Den Haag. Liberale borrel in Tastevin, Prinsestraat 84 te 
18.00 uur. 

7 Ahl~lhlg· Voorn~. U~bal:\vond 0'66-VVD in hotel He Nim11h (de 
Voorstraat te Brielle), aanvang 20.00 uur. 

7 Afdeling Gouda. Liberale Sociëteit in de Kunstmin-soos, aanvang 
20.00 uur. 

13 Afdeling Den Haag. Discussieavond. 
14 Afdeling Haarlem-IJmond. Maandelijkse borrel in café De Roemer, 

Spekstraat 4 (achter de grote kerk). 
14 Afdeling Meppel en Omstreken. Ledenvergadering. 

15 District Centrum. Bijeenkomst. 
15 Afdeling Sneek. Afdelingsbijeenkomst, spreekster mevr. T. Wierda

Haanstra over "Het werk van de Statenfractie". 
17 Afdeling Amsterdam. Werkgroep consumentenproblematiek. Hotel 

Polen. 
21 Afdeling Utrecht. Borrelavond. 
22 Landelijke Studiedag. 
25 Afd. Amsterdam. Bijeenkomst P.J.C.A. "Het Duitsland-probleem". 

Inleiding CHJO. 20.00 uur. 
27 Afdeling Utrecht. Jaarvergadering in de Poort van Cleef, aanvang 

19.30 uur. 
22 In hotel Pays-Bas, Jans Kerkhof te Utrecht zal de landelijke studie

dag gehouden worden over het onderwerp "De Europese Liberale 
Partij". De heer Van Notten, lid van de Nederlandse Liberale Kring 
te Brussel en de heer mr. C. Berkehouwer, vice-voorzitter van het 
Europese Parlement, zullen hierover een inleiding houden. 
Aanvang 11.00 uur. Sluiting 18.00 uur. De kosten bedragen f 2,50 per 
persoon. 

Waar blijven de afdelingsverslagen. 

Zij kunnen worden gestuurd aan: 

Mej. J. HUBEEK, 

Nieuwe Parklaan 155, 

SCHEVENINGEN 

VAN DE 
BB-TAFEL 

Ir. F. Wagenmaker is benoemd tot 
lid van de Raad van Beroep in de 
vacature, ontstaan door het uittre
den van mej. mr. C. Jongsma. Mej 
mr. E. Brouwer heeft ook te kennen 
gegeven zich terug te trekken uit 
deze commissie. Beide dames zijn 
eveneens uit de Juridische Commis
sic. In vcrband hicnTlee zal het Hl3 
in Dalfsen komen met een nieuwe 
voordracht voor deze vacatures. 
Op 1G 1naart jl. is de afdeling Har
derwijk opgericht. E1· is op 9 maart 
jl. een RB-verklaring in de pers 
verschenen, die u elders in dit blad 
kunt vinden. 
Tot nieuw redakiie-lid van De Drie
master is mej. W. P. Rage benocm.d. 

• • 

Den Haa5 

Bij de afdeling Den Haag, heeft weer 
een bestuursverandering plaats ge
vonden. De heer v. d. Berg heeft om 
studie redenen zijn ambt als voor
zitter neer moeten leggen. Het 
nieuwe bestuur ziet er nu als volgt 
uit: 
Voorzitter, F. Jäger; Vice-voorzitter, 
Ir. W. Sanders; secretaresse, mej. C. 
v. Dalfsen; Penningmeester, T. de 
Vries; 1ste lid, mej. J. Wiertsema; 
2de lid, mej. E. Pasveer. 
Tevens zijn nieuwe initiaticven be
kend gemaakt, zoals het oprichten 
van kleine studiegroepen en het 
houden van meer discussieavonden, 
ctit vooral nwt het oog op het grote 
aantal nieuwe jonge leden. 
De studiegroepen worden zeer vrij 
gehouden. De resultaten kunnen 
bijv. in de vorm van een discussic
avond of een artikel in het "sloepje" 
tot uiting gebracht worden, maar 
ook als het onderwerp er zich voor 
leent, in de vorm van een resolutie. 
Er zijn onderwerpen genoeg, zoals 
bijv. Proeve Nieuwe Grondwet, Be
lastingstelsel vergeleken met het 
buitenland, het nabije oosten, om er 
een paar te noemen. 
De afdeling Den Haag hoopt hier
mede factor studie meer te accen
tueren. 

• • • 
Leiden 

De gang van zaken bij een kabinets
formatie 

Mejuffrouw mr. E. J. Smits hield 
een boeiend betoog over het hier
bovengenoemde onderwerp. In drie
kwartier tijd kwam o.a. aan de orde: 
't Aandeel van de Koningin bij een 
kabinetsformatie, de adviseurs voor 
de Koningin, de plaats van een in
formateur en formateur, een parle
mentair kabinet, een extra parle
mentair kabinet, een zakenkabinet, 
een Koninklijk kabinet en de laatste 
kabinetsformatie van dr. W. Drees 
werd onder de loup genomen. 
Tot slot werden de belangrijkste 
punten uit 't programma van D'66 
belicht en voorzien van commen
taar. 
De humor werd in deze driekwartier 
ook niet vergeten! 
Mejuffrouw Smits bleek zeer goed 
op de hoogte te zijn met de kabinets
formatie's gezien de antwoorden die 
ze tijdens de discussie gaf! 

Bloembollen- en Duinstreek 

Op vrijdag 3 maart organiseerde de 
afdeling Bloembollen- en Duinstreek 
in het Casino te Noordwijk een pro
paganda-feestavond. 
Na de propagandaspeech van Maar
ten Lekkerkerker werd hevig gedis
cussieerd over het Bevolkingsvraag
stuk aan de hand van de door de 
JOVD in 1965 aangenomen reso
lutie. Helaas moest de plaatselijke 
medicijnman, die over dit onder
werp een inleiding zou houden, ver
stek laten gaan. De discussie was er 
echter niet mindc1· om. Op het ritme 
van de John P. lVL Band groeide het 
aantal aanwezigen van 35 tot bijna 
!JO. Ook van VVD-zijde toonde men 
voor het wel en wee van de afdeling 
belangstelling. 

l'/t:eiJPel en Omstreken 

De afdeling Meppel e.o. organiseer
de 10 februari een politiek jongeren
forum. Leiding van het forum had: 
mr. K. de Boer. Forumlcdon waren: 
G. Boosman (JOVD), F. Westen
brink (FJGPvdA), C. Boldewijn 
(CHU), R Hoornstra (Arjos), J. v.d. 
Berg (JOKVP). Tot onze spijt liet 
de afgevaardigde van D'66, H. Dek
ket·, vcrstek gaan. 
Een levendige discussie ontstond, 
vooral tussen de heren Boosman en 
Westenbrink, over de positie van "de 
arbcidscommissaris". Verder was 
belangwekkend, dat de afgevaardig
de van de confessionele partijen 
voorstander waren van een beraad, 
dat na de verkiezingen zou moeten 
plaatsvinden, om tot één grote partij 
op christelijke grondslag te komen. 

Zutphen 

Op 28 februari heeft drs. R. Walt
huis voor de afdeling Zutphen het 
ontstaan en de beginselen van D'66 
belicht. Er onspon zich een leven
dige discussie waarin spreker vele 
vragen kreeg voorgelegd. Dat hij 
niet altijd een afdoende antwoord 
wist te vinden, moge blijken uit het 
feit, dat hij de vergadering geen con
creet antwoord kon geven op de 
vraag, of D'66 nu politiek links of 
rechts is. Op 1 maart werd een dia
avond gehouden, waar de heer J. 
Harenberg beelden van oud- en 
nieuw Zutphen liet zien. Hieruit 
blijkt, dat de afdeling ook de alge
:Ttene volTüing var. haa~ leden niet 
verwaarloosd. 

( 
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DE DRIEMASTER 

ONTWERPRESOLUTIE 
ONTWAPENING 

De JOVD enz. 

Van haar verontrusting blijkgevend en overwegende: 

A 1. dat bij het huidige machtsevenwicht tussen Rusland en Amerika het militaire 
potentieel zo groot is dat een conflict tussen beide landen een katastrofaal 
gevolg voor de gehele mensheid heeft; 

2. dat de afwezigheid van een gewapend conflict tussen beide landen in de achter 
ons liggende periode volstrekt geen garantie biedt voor een duurzame vrede; 

3. dat het groeiend aantal kernmogendheden en de ontwikkeling van nieuwe 
wapens de dreiging voor het voortbestaan van de mensheid nog doen toe
nemen; 

4. dat de bestaande politieke spanningen worden vergroot door de aanwezigheid 
van militaire machtsconcentr<Jties, daar militaire groeperingen een rem op de 
ontwikkeling van de internationale ontspanning vormen; 

spreekt als haar mening uit: 

Bl. dat een algemene en totale ontwapening mogelijk en gewenst is indien deze 
gepaard gaat met een doelmatig en rechtvaardig systeem om internationale 
geschillen op te lossen; 

2 dat a'~ eerste stap tenminste een internationale regelinÇJ voor bewapening ge
troffen moet worden; 

3. dat hierbij in ieder stadium aan de volgende eisen moet worden voldaan: 

a. het machtsevenwicht moet voortdurend gehandhaafd blijven; 

b. elementaire belangen van elkaar dienen gerespecteerd te worden, zoals het 
op zijn minst de facto erkennen van de georgrafisch-staatkundige toestand 
en het in de praktijk onaangetast laten van elkaars ideologische systemen, 
waarbij bepaalde ideologische verschuivingen t.g.v. sociale revoluties niet 
noodzakelijkerwijze als inmenging gekenmerkt behoeven te worden; 

c. een controle op het naleven van verdragen, uitgevoerd door neutrale inspec
teurs handelend in opdracht van een orgaan van de UNO dient te worden uit
geoefend; de intensiteit van de controle dient voldoende te zijn om, gezien 
de internationale verhoudingen op het moment van verdrugsluiting, een ver
groting van de internationale veiligheid te bewerkstelligen, 

voor de lange termijn mede overwegende: 

Cl. dat uit rer;ente publir;'lties blijkt dat een algehele ontwapening geen nadelige 
guvulgén voor du wer(Jid<Jco:I<Jifii(J Lul opi(JVeterl, 

2. dat in de overgangsperiode een ondogmatische centraal economische planning 
in de verschillende landen noodzakelijk zal zijn om de omschakeling van de 
economie te begeleiden en de deflatoire invloeden op te vangen; 

concludeert ten aanzien van de lange termijn: 

Dl. d8t de economische gevolgen van de ontwapening geen argument tegen die 
ontwapening mogen zijn; 

2. dat de ontwikkelingslanden mede ter handhaving van de wereldvrede tijdens 
en na de omschakelingsperiade krachtige steun behoren te ontvangen om hun 
economische onafhankelijkheid ook zonder strijdkrachten te kunnen handhaven; 

voor de korte termijn mede overwegende: 

El. dat iedere ontwapeningsovereenkomst, hoe beperkt ook, reeds nuttig is voor 
het vergroten van het vertrouwen; 

2. dat, daar een volkomen waterdicht controlesysteem onmogelijk is, dit ver
trouwen noodzakelijk is ter verwezenlijking van ontwapeningsovereenkomsten 
van meer verstrekkende aard; 

3. dat bij de reorganisatie van de NAVO niet uitsluitend de intern-technische pro
blemen de boventoon mogen voeren, maar dat steeds in het oog moet worden 
gehouden dat intensivering van het bondgenootschap op het militaire vlak door 
het oostblak als een vergroting van het militaire potentieel wordt gezien en 
waarschijnlijk als een bedreiging wordt gevoeld; 

concludeert t.a.v. de korte termijn: 

Fl. dat de technische mogelijkheden van controle, zonder daadwerkelijke inspectie 
door inspecteurs op vreemd grondgebied, verder moeten worden ontwikkeld; 

2. dat de aanwezigheid van de al dan niet gereorganiseerde NAVO als bewape
ningsfactor op zijn waarde moet worden geschat, en dat in het kader van ont
wapeningsonderhandelingen het voortbestaan van de NAVO en andere organi
saties met soortgelijke strekking discutabel moet kunnen worden gesteld; 

3. dat alle kernenergieinstallaties voor vreedzame doeleinden in de niet-nucleair 
bewapende lande zonder uitstel moeten worden opengesteld voor inspectie 
door het Internationaal Atoombureau en dat het Euratomverdrag geen beletsel 
voor deze inspectie mag vormen; 

4. dat Nederland een actieve politiek moet voeren om bij de bondgenoten de 
weerstanden tegen de totstandkoming van een nonproliferatieverdrag weg te 
nemen. 

De commissie dient hierop het volgende amendement in: conclusie lange termijn 

punt 2: 

dat gerealiseerd moet worden dat de economische afhankelijkheid van landen niet 
meer door militaire machtsmiddelen van dominerende landen gehandhaafd kan 

worden; 

.J. BURGERS EN ZN. N.V. 
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Voor belere en gezondere oogst: 
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MAANDBLAD VAN DE ONAFHANKELîJKE LIBERALE 
JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE Proficiat Hans! 

~--------------------

~~VOMATIE 
~et weeKbiaU \/rij t~~\.!cr:ot1d heeft gc~:jk. ;"';"'.er; :r.ng tegenwoordig niet meer spreken 

van kabinetsformatie maar van vomatie. De verkiezingsuitslagen van 15 februari 
bevestigden overduidelijk, wat al eerder was gebleken: in ons land is sprake van een 
grote strukturele politieke crisis, die echt niet te ondervangen is met enkele wijzi
gingen in gewoonterecht en in de kieswet, zoals sommigen blijkbaar menen. Men 
bekijke eens goed de resultaten van het politieke onderzoek van de Vrije Universiteit 
in Amsterdam: hierbij is gebleken dat de Democraten '66 de meeste secundaire 
stemmers van alle partijen hebben, dat wil zeggen dat er bij de laatste verkiezingen 
talloze kiezers het nog eens een keer met hun "eigen" partij hebben geprobeerd, 
hoewel zij in we:on het eens waren met (de denkbeelden van) deze nieuwe partij. 
Conclusie: de (potentiële) aanhang van D'66 is aanzienlijk groter dan die uit de 
verkiezingsuitslagen blijkt. Dat is natuurlijk heel prettig voor de partij, maar nog 
veel belangrijker is, dat het onbehagen over Franse vierde republiektoestanden, 
waarin ons parlementaire stelsel is terecht gekomen, veel en veel groter en alge
mener is. dan uit c:c~eifcie verkiezingscijfers near voren treedt. 

En afgezien v.::n ceze crisisverschijnselen, st2<:n wij in Nederland voor nog andere 
grote vraagstukken, met name op financieel-economisch terrein, waarvan de 

aanpak niet alleen deskundigheid, maar ook durf, visie en fantasie vereist. Vraag
stukken, waarover tijdens de verkiezingen dag in dag uit in alle toonaarden is gepraat. 
Vraagstukken, die door een goede regering te lijf moeten worden gegaan. 

De verkiezingsuitslagen van 15 februari die voor ons land een politieke aardbeving 
betekenden, brocht menigeen tot schrikken. Van alle kanten hoorde de kiezer 

verklaren, dat de heren de tekenen des tijds en des onbehagens verstaan en be
grepen hadden en dat men nu voortvarend en doortastend de problemen zou gaan 
aanpakken. De belangstellende kiezer, met al het gekeuvel over openheid, duidelijk
heid en andere bla-bla-bla nog in de oortjes, is sindsdien geconfronteerd met een 
belachelijke schijnvertoning, waarover je je suf kunt lachen, maar waarover je je 
evengoed en met méér recht ontzettend kwaad kunt maken. Homo economicus 
Zljlstra vindt vier partijen bereid om met elkaar samen te werken: KVP, VVD, ARP 
en CHU en laat daarna alles en iedereen aan zijn eigen lot over. De eeuwig onver
mijdelijke heer Beel (we zijn dan alweer een paar weken verder, hoe wonderlijk 
moeilijk toch om vier partijen die het zo verschrikkelijk met elkaar eens zijn, tot 
concrete samenwerking te krijgen ... ) komt tot hetzelfde resultaat. Na deze advi
serend -informerende periode volgt formateur BiesheuveL Deze stuit op sterk verzet 
aangezien hij het blijkbaar verwonderlijke plan;1etje er op na houdt, de departementen 
in zijn kabinet met capabele figuren te willen bezetten. Dat is te veel voor met name 
meneer Schmelzer, die na zijn nacht in november toch maar dankbaar gebruik heeft 
kur1;·1en rnakeil var• ût dit:;IJbd::HI vï:t•• C;~.".:..,:~~..;"- ..... :·0 p~lti~ -...r."; Liit de 8rgete moeilijkheden 
te komen. Biesheuvel denkt te mislukken, begeeft zich naar de koningin, wordt terug
gestuurd om zijn huiswerk over te maken, mislukt definitief en geeft zijn vomatie 
opdracht terug. 

Horen en zien vergaat de kiezer: wat kan dat toch wel zijn, dat de heren hun 
hartelijke eensgezindheid nog steeds niet tot concrete samenwerking kunnen 

omzetten? Klaarblijkelijk antwoord (want alle prietpraat over openheid betekent heel 
wat anders dan open kaart spelen!): de KVP wil voor het eerst in haar bestaan een 
eigen stempeltje zetten op het regeringsbeleid. En de vier politieke broertjes blijven 
eensgezind, ook na het falen van BiesheuveL Zij worden als enigen gehoord door 
de koningin (een verschijnsel dat voor velen in het kader van de duidelijkheid en de 
openheid nogal onverteerbaar is, hoe bestáát het!) en mogen blijven voortmodderen 
in de politieke zandbank waarin zij alléén willen spelen. Benoemd wordt nu tot for
mateur de bekende politicus De Jong. Een man die minder hoge eisen aan zijn toe
komstige collega's wil stellen maar desondanks tijden lang moet praten, telefoneren 
en schuiven met allerlei personen, tot hij er op 3 april waarachtig in is geslaagd een 
regering te vormeren. En wat voor een! Een héle tijd geleden, toen de verkiezingen 
net achter de rug waren, was iedereen het erover eens, dat de nieuwe premier op 
zijn minst inzicht moest hebben in financieel-economische problemen. Dat heeft de 
heer De Jong helemaal niet. Men kan van hem allerlei aardigs zeggen (een vrien
delijk man, goed marine-officier, blijkbaar goed vakminister, althans voor de marine), 
maar scholing in financieel-economische zaken heeft hij niet. En evenmin beschikt 
hij over de juist nu voor een minister-president zo gewenste politieke scholing en 
routine. Kortom de meest ideale figuur om een krachtige, doelbewuste en met 
duidelijke alternatieven naar voren komende parlmentaire oppositie in de kaart te 
spelen. 

Gedurende alle (in)vomatiepogingen heeft de VVD zich bijzonder constructief 
opgesteld. Voor vrijwel elk departement heeft deze partij een ministeriabele 

figuur gereed staan. Als enige is zij géén brokkenmaker in de lange reeks Haagse 

blunders ÇS'Nef•st. Maar constructiviteit heeft. ook in dit qeval. ';chaduwzijden. Con
structief of niet, de VVD heeft zich mede gerdentificeerd met een regering ur<" up 
een jammerlijke wijze bijeen is geschraapt en waarvan het gezag als geheel nu al 
uitermate zwak moet worden genoemd. 
Verder heeft de VVD zich er bij neergelegd, dat binnenlandse zaken bezet zal worden 
door mr. Beernink, een man van wie uiterst weinig of niets creatiefs is te verwachten 
aan denkbeelden over de noodzakelijke veranderingen op staatsrechtelijk terrein. 
En tenslotte is het triest om te zien dat de liberalen, evenmin als de PvdA, blijkbaar 
een vinger C:u.-ven uit te steken naar het departement van onderwijs en wetenschap
pen. Juist in deze tijd van deconfessionalisering had onderwijs, voor het eerst na 
twintig jaar, uit confessionele handen genomen moeten worden. Een liberale staats
secretaris op ondo.-wijs is toch wel het minste wat men nu mag verwachten! 
Dit hele spel van knoeierigheden en blamages vormt natuurlijk één levensgrote 

bevestiging van de denkbeelden en uitspraken van D'66, en met name geldt dit ten 
aanzien van het punt vLln de gekozen minister-president. Men kan bezwaren aan
voeren tegen het stelsel VLln de gekozen premier, zoals dit nu door de democraten 
wordt voorge::tCJc.;l. Maar in zijn algemeenheid verkiest het idee, dat de kiezers zélf 
rechtstreeks <:><Jn bepalen, wie er in Nederland eens in de vier jaar minister-president 
za: zij<l, ver,-,~weg de voorkeur beven het missalijke gedoe dat ons nu steeds weer 
wordt voorgeschoteld: waarbij de een of andere persoon als premier komt boven
dobberen, van wie de kiezers bij de stembus niet het flauwste idee hebben gehad 
dat hij in ac:nmerking zou kunnen komen voor het premierschap. 
Het is te hopE:n, dat het varnatie-epos 1967 de ogen van zéèr velen ook op dit punt 
heeft geopend. 

R. M. MARCUSE 

OPEN BRIEF 
Zoals heden werd medegedeeld hebben de ARJOS, de CHJO en de KVPJG besloten 
van nu af aan te gaan samenwerken met de bedoeling te onderzoeken wat onder 
christelijke politiek moet worden verstaan, en een kernprogramma samen te stellen 
waarmee de confessionele partijen gemeenschappelijk de volgende verkiezingen in 
zouden moeten gaan. 
Uitvoering van dit plan, vooral op partij-niveau, zal een wezenlijke politieke ver
nieuwing en vereenvoudiging brengen. Wij wensen de samenwerkende organisaties 
veel succes toe. 
Maar naar de mentng van het hoofdbestuur van de onafhankelijk li!Jerale Jongeren 
Organisatie Vrijheid en Democratie (JOVD) is men hiermee op de verkeerde weg. 
De nu bereikte samenwerking kan en mag niet het einde zijn van de ontwikkeling 
naar een nieuw partijstelseL Naar onze mening is ons partijstelsel aan een grondige 
herziening toe, met name ten aanzien van de partijformatie op confessionele basis. 
Maar dat betekent niet dat alleen de confessionele groepen, zoals nu is gebeurd, 
een bijdrage moeten geven aan de herziening van onze partijen. Als werkelijk een 
blijvende en stabiele verandering gezocht wordt, dan zullen alle politieke stromingen 
daaraan mee moeten werken. 
Het is daarom dat het hoofdbestuur van de JOVD zich in deze open brief richt tot de 
besturen van de ARJOS, de CHJO, en de KVPJG, maar ook tot alle andere groepen 
van jongeren die mee willen denken over ons partijstelseL Wij stellen voor te trachten 
gemeenschappelijk een standpunt te bepalen van de politieke jongeren organisaties 
over het beeld dat ons voor ogen staat als wij spreken over de nieuwe partijformatie 
waar wij naar toe willen werken. 
Wij beseffen ons dat werkelijke veranderingen in de partijstructuur niet gebracht 
zullen worden door een besluit van jongeren organisaties, maar door beslissingen van 
de partijen. Toch is het gemeenschappelijk standpunt van de jongeren om minstens 
twee redenen belangrijk. 
In de eerste plaats kan het als basis dienen van besprekingen die door de partij
leidingen gehouden moeten worden. Men zal immers eerder bereid zijn te praten over 
opheffing van de oude partijstructuur als men voor ogen heeft wat men er voor terug 
krijgt. In de tweede plaats zij wij het aan onszelf en aan onze generatie veplicht ons 
een beeld te vormen van het politieke instrumentarium waar wij in de toekomst mee 
zullen moeten werken. Aan ons is de taak om te zorgen dat wij de problemen van 
morgen en overmorgen niet moeten oplossen met de instrumenten van gisteren en 
eergisteren. 
Wij vragen alleen die mee willen denken over ons partijstelsel contact op te nemen 
met ons secretariaat, De Savorin Lohmanlaan 66, Groningen. 
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"[Li~erale) Concentratie" 
rechter zijde staan. Velen zullen zich 
gaan afvragen of een dergelijke concen
tratie voor liberalen wel een ideaal onder
dak is. Echter concreet is er nog niets 
bekend omtre:1t de ideeën van de VVD 
over de partijvernieuwing. Verstandig zou 
het dan ook zijn om een onafhankelijke 
commissie in het leven te roepen. Deze 
commissie kan dan als taak hebben het 
bestaan van de VVD in het huidige bestel 
te bestuderen en te onderzoeken met 
welke groeperingen men tot nauwere 
samenwerking genegen is en kan komen. 
Tevens zou men een ontwerp van een 
politiek basis-program voor de komende 
jaren kunnen opstellen, wat het praten 
over politieke hergroepering makkelijker 
zou maken. 

Maanblad van de onafhanke
lijke liberale Jongeren Organisa-

J. Witting 

Nu de Nederlandse politiek vol is van 
een met de mond zo vurig beleden ver
nieuwingsdrang en de liberale voorman
nen in dit orkest een behoorlijke partij 
meeblazen, is het voor JOVD-ers belang
rijk aandacht te schenken aan de ge
luiden die op het ogenblik in VVD-krin
gen geproduceerd worden. Dit temeer, 
door de denkbeelden die in de JOVD al 
enkele jaren geleden naar voren zijn 
gekomen. Ik wijs hierbij op de artikelen 
van oud-hoofdredacteur der Driemaster 
F. Wagenmaker, omtrent de partijvorming 
en de resolutie Demostaat die door de 
pers toendertijd gunstig werd ontvangen. 
Echter tot nu toe is het spijtig te moeten 
constateren, dat de VVD zich tot enkele 
vaagheden heeft beperkt en slechts het 
een en ander in studie zal nemen. Zo kon 
men vernemen, .,dat de VVD bereid was 
aan zichzelf te dokteren", .. er naar een 
bredere basis ge~ocht zou moeten wor
den", .. er een nieuwe liberale concen
tratie moet komen". 
De heer F. Korthals Altes, algemeen 
secretaris van de VVD, onthulde zelfs op 
een Amsterdamse JOVD-debat-avond, dat 
er .,besprekingen gaande waren met 
anderen", een opmerking die danig werd 
afgezwakt na vragen van drs. J. P. A. 
Gruyters (0'66) en de zaal die .. duidelijk
heid" wensten. 
Om dit soort opmerkingen, te komen tot 
een bredere liberale concentratie op hun 
waarde te toetsen, lijkt mij een kleine 
terugblik op de activiteiten ten nutte van 
dit doel ten toon gespreid, vooral in de 
weinig hervormingsgezinde VVD hoogst 
noodzakelijk. Dat het oordeel hierover 
negatief moet luiden is volgens mij niet 
voor bestrijding vatbaar. Tal van libe
ralen, die voor een breder front aan
vaardbaar zouden kunnen zijn, kwamen 
op een zijspoor te staan of verlieten het 
(liberale) kamp. In 1963 verliet drs. H. A. 
Korthals de active politiek. Hier en daar 
werd gefluisterd, dat dit gevolg was van 
het feit dat sommigen het niet in het be
lang van de partij vonden als de eerste 
en tweede kamerfracties over enkele 
onderwerpen verschillende opvattingen 
hadden. In dezelfde tijd bedankte dr. H. 
Roethof, oud-JOVD voorzitter en oprich
ter van het LOC als lid van de VVD. 
Vier jaar later stond ons oud-lid op een 
verkiesbare plaats op de kandidatenlijst 
van de PvdA. In 1966 verliet drs. J. P. A. 
Gruyters, toen VVD-raadslid in Amster
dam, de partij na de VVD-hoofdbestuurs
verklaring, welke impliceerde, dat in de 
partij geen plaats was voor republikeinen. 
In de zomer van 1966 vond de fractie
voorzitter van de VVD in de Tweede 
Kamer het niet opportuun om met de op
richters van 0'66 te praten toen er nog 
geen sprake was van het oprichten van 
een partij. Een nogal bevreemdende uit
spraak! Dit vooral gezien het feit dat 
tussen de ondertekenaars van het Appèl 
wij bekende JOVD-riamen als Heyting, 

Nypels, Jongedijk, Koenen en Straatsma 
vinden. Voorts treffen wij namen aan van 
redacteuren van de NRC en het Alge
meen Handelsblad, kranten toch van 
onverdacht liberale huize. Dit alles zal 
zelfs de minder kritische beschouwer 
zich al doen afvragen of de VVD-leiders 
ernstmaken met de partijvernieuwing. 
Laten wij het hopen! 
Ook geluiden over het met wie de VVD 
een bredere (liberale) concentratie zou 
willen vormen en hoe het program van 
zo een concentratie er uit zou zien zijn 
nog vaag. Het weinige hou-vast in deze 
zaak is het verkiezingsprogram van 1967, 
waarin de VVD zichzelf ziet als tegen
pool van de PvdA. Een hint kan ook de 
rede van mr. Geertsema zijn, uitgespro
ken tijdens het lustrum van de Liberale 
Studenten Vereniging Amsterdam. Bij een 
beschouwing over de bestaande par
tijen verklaarde hij, dat de liberale 
.. krachten", wat dat dan ook mogen zijn 
(J.W.). de overhand hadden gekregen in 
de CHU. De AR hoorde meer thuis in de 
socialistische hoek. Uit dit alles zou men 
de conclusie kunnen trekken, dat de VVD 
slechts genegen is samen te werken met 
groeperingen, die politiek gezien, ter 
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De JOVD zou, als exponent van het 
Nederlandse liberalistische denken, hier
toe een bijdrage kunnen leveren. Zij zou 
dan door het opstellen van een rapport 
richtlijnen kunnen aangeven hoe zij zo 
een program zou willen zien. Mijns in
ziens zouden hierin twee hoofdlijnen 
naar voren komen: het waken tegen en 
bestrijden van machtsconcentratie zonder 
voldoende verantwoordingsplicht ten op
zichte van diegenen, die onderworpen 
zijn aan deze machtsuitoefening. 
Het twee hoofdpunt zal zijn: het sterker 
bestrijden van milieu-verontreiniging, die 
op het ogenblik en nog meer in de toe
komst de volledige ontplooiing van het 
individu in gevaar zal brengen. 

J. WITIING 

OPEN BRIEF 
De Open Brief van ons hoofdbe
stuur, op maandag 3 april uit
gegaan naar de drie confessionele 
jongerenorganisaties, is een voor
treffelijk staaltje werkzaamheid, 
alsmede een even pijlsnelle als 
terechte reactie op het initiatief 
van de KVP-, AR- en CHU-jon
geren om tot een wat al te eng 
begrensde politieke vernieu
wingsbijdrage te komen. Wat in 
het bijzonder tot voldoening 
strekt is het feit, dat de reactie 
van het hoofdbestuur op zo ont
stellend korte termijn de deur 
uit te gegaan: een voorbeeldig 
staaltje van doeltreffend politiek 
handelen! 
Terecht is door de publiciteits
media in het algemeen grote aan
dacht geschonken aan het JOVD
initiatief. Op dezelfde dag (maan-

dag 3 april) waarop ruchtbaar
heid werd gegeven aan de ge
plande samenwerkingsbesprekin
gcn van de confessionele vereni
gingen, verscheen de Open Brief 
van de JOVD op de ANP-telex, 
werd er in verheugend grote 
mate aandacht geschonken in de 
ANP-nieuwsdienst, terwijl de 
middageditie van A VRO's radio
journaal een vraaggesprek bracht 
met de vice-voorzitter Bert 
Hubert. 
Naar hem in het bijzonder gaat 
onze grote waardering uit voor 
deze positieve bijdrage tot - een 
diepgaande bezinning op - de 
mogelijkheden om eindelijk eens 
tot politieke vernieuwing in ons 
dierbare land te komen. 
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DE DRIEMASTER 

PLAATS-HER-B EP ALl N G 
Gezien de interpretatie door de heer 
Marcuse van mijn woorden, gespro
ken te Woudschoten over de Drie
master. moet ik helaas constateren 
dat ik· in ieder geval voor de heer 
Marcuse niet duidelijk genoeg ben 
geweest. Dit verzuim mijnerzijds 
hoop ik hieronder te kunnen her
stellen. 
In het oktobernummer van de Drie
master verschijnt het eerste artikel 
van de heer Marcuse over D'66. Een 
stuk dat slecht viel bij de heer 
Faber (zie nov. nr. "Nieuw Rechts") 
daarentegen mijn (niet geuite) in
stemming kreeg, vooral door de 
laatste alinea: "In de eerste plaats 
echter moeten echter ook de Demo
craten '66 tot een dergelijk gesprek 
bereid zijn. Hun eisen zullen echter 
hoog moeten zijn. Juist in het belang 
van de liberale zaak." 
Instemming mijnerzijds zowel door 
Marcuse's positieve benadering van 
D'66, waaraan het VVD-woordvoer
ders in de afgelopen periode wel 
eens ontbroken heeft, als door zijn 
erkennen van de noodzaak te komen 
tot "breed overleg" om het politieke 
bestel niet met nog een liberale c.q. 
liberaal-getinte partij te "verrijken". 
Voor zover ik weet heeft D'66 echter 
geen beraad met de VVD gewild 
noch met de JOVD en juist dit 
laatste maakt het mij moeilijk D'66 
met sympathie te benaderen. 
Immers het relatief grote aantal 
oud-JOVD'ers en andere liberalen 
onder de initiatiefnemers van D'66 
deed bij mij de hoop ontstaan dat 
D'6G zich in ieder geval met het libe
ralisme zoals belichaamd in de 
JOVD zou willen verstaan. Echter, 
officiële D'66-woordvoerders hebben 
bij herhaling ontkend geheel, of al
thans ten dele, ontsproten te zijn uit 
een liberaal nest. 
Typerend in deze vind ik de reactie 
van de heer R. Walthuis op een 
vraag aan D'66 of deze politieke 
groepering nil't een symbolische 
subsidie aan de JOVD wil geven. 
Het antwoord van de lwcr Walthuis 
luidde toen: .. Ja ja en daarna be
weren dat D'GG een liberale partij 
is". 

Hans Wiegel: 
Geluk gewenst I 

Op de valreep voor onze redactie
vergadering bereikt ons op maan
dag 3 april het bericht, dat for
mateur De Jong is geslaagd in 
zijn opdracht een regering te 
vormen. Het optreden van prof. 
dr. H. J. Witteveen als minister 
van financiën betekent diens 
vertrek uit de Tweede Kamer. 
Zijn plaats in de VVD-fractie zal 
worden ingenomen door een 
JOVD-er die ons allen na aan het 
hart ligt H a n s W i e g e I, wiens 
optreden als Kamerlid meteen 
al een staatsrechtelijk novum be
tekent. Hans is het eerste Kamer
lid die op de wettelijk vastgestel
de minimumleeftijd (momenteel 
25 jaar) in de Tweede Kamer 
komt. 
De redactie van de Driemaster 
wil hierbij onze oud-voorzitter en 
oud-redacteur van harte geluk 
wensen. Bovendien wensen wij 
hem alle succes en sterkte toe bij 
zijn streven om zijn eigen poli
tieke denkbeelden inhoud te 
geven en te realiseren binnen ons 
parlement in het algemeen en 
binnen de VVD-fractie in het bij
zonder! 

REDACTIE 

Indien de initiatiefnemers van D'66 
werkelijk zo diepgaand het politieke 
bestel van Nederland hebben ge
analyseerd, dan hebben zij m.i. 
zeker kunnen weten dat de JOVD 
onafhankelijk is en dat deze on
afhankelijkheid slechts versterkt 
wordt door een subsidie van D'66. 
Het lijkt mij al te dwaas te vrezen 
dat een subsidie van D'66 aan de 
JOVD een zich conformeren met de 
VVD zou inhouden. 
Ondanks dit vooralsnog verlooche
nen van liberale invloed en ondanks 
het vooralsnog niet bereid zijn tot 
een breed beraad zoals gesteld door 
de heer Marcuse zelf in zijn artikel 
"D'66' (okt. nr.) heeft hij zich toch 
aangesloten bij D'66. 
Mogelijk heeft de heer Marcusse 
ins1de-information verkregen die op 
een totale onbereidheid van de 
VVD wijzen, mocht dit zo zijn dan 
hoop ik dat alsnog van hem te 
mogen vernemen. Tot dan zult u 
begrijpen dat ik zijn stap niet be
grijp en betreur. Na het bovenstaan
de zult u mijn kritiek op het redac
tie-beleid van de Driemaster waar
schijnlijk beter kunnen beoordelen. 
Naast mijn kritiek (teveel D'66 pro
paganda, geen evenwicht meer) heb 
ik ook gesteld hoe m.i. de inhoud 
van de Driemaster zal moeten zijn. 
Deze inhoud moet een voor de 
JOVD-er herkenbaar gezicht zijn, 
waarin de vele in de JOVD levende 
meningen naar voren moeten komen 
met dien verstande, dat de Drie
master de "gemiddelde JOVD-er" 
een tijdspanne voor zal moeten zijn 
in politieke plaatsbepaling; enerzijds 
om mede richting te geven en als 
voorhoede van de JOVD te kunnen 
fungeren, anderzijds om reacties uit 
te lokken en daarmee bij te dragen 
tot het toetsen van meningen. 
In een dergelijke opzet is vanzelf
sprekend niet alleen plaats voor 
pro-D'66 artikelen, maar zijn deze 
artikekn zelfs noodzakelijk. Ik 
meende dit duidelijk gesteld te heb
ben doo1· mijn verwijzing naar de 
oud Drit'mastl'l'-rt'daetcur R. Hey
ting, die aan de vooravond van een 
verkiezing verklaarde PvdA te zul-

Antwoord aan 

De heer Verberg stelt in zijn artikel 
een groot aantal uiteenlopende 
zaken aan de orde die ik in het kort 
(er zal waarschijnlijk nog gelegen
heid genoeg komen om er in breder 
verband op terug te komen), in 
enkele punten zal trachten te be
antwoorden. 

1. Mijn opmerkingen aan het adres 
van de heer Verberg in mijn artikel 
"Plaatsbepaling" (februarinummer) 
kwamen voornamelijk voort uit een 
zekere ergenis over zijn nogal gene
raliserende verwijzingen naar "pro
D'66-artikelen" in dit blad. Het ver
heugt mij zeer, dat hij zijn woorden 
dienaangaande heeft ingetrokken. 

2. Uit deze woorden van de heer 
Verberg in Woudschoten heb ik in
derdaad gemeend te moeten aflei
den, tot hij tot de meest onverdraag
zamen in onze vereniging ten op
zichte van D'66 in het algemeen en 
van de Driemasterredactie in het 
bijzonder, was gaan behoren. Uit 
zijn artikel blijkt overduidelijk, dat 
dit niet het geval is en dat zijn visie 
op het redactionele beleid in wezen 
precies dezelfde is als de onze. Van
daar dat ik met vreugde kan con
stateren, dat mijn interpretatie van 
zijn woorden niet juist is gebleken. 
Ik slik haar dan ook gaarne in. 

3. Ik ben het volkomen eens met 
de heer Verberg dat de opstelling 
van D'66 ten opzichte van de JOVD 
tot op heden zeer ongelukkig en 
zelfskortzichtig is te noemen. Hier 
is ongetwijfeld sprake van dezelfde 

len stemmen en rustig redacteur kon 
blijven. Gelukkig heeft mej. M. 
Hage, getuige haar artikel "Woud
schoten" (febr. nr.) mij beter be
grepen. 
U zult begrijpen dat de omschrij
ving van het redactiebeleid door de 
heer Marcuse in zijn artikel "Plaats
bepaling" niet alleen parallel loopt, 
maar zelfs sam::n valt met mijn idee 
van het redactiebeleid. 
Mijn opmerking over "voorgaande 
pro-D'66 stukken" is mij onjuist ge
bleken, reden waarom ik deze woor
den gaarne bij deze intrek. Hiermee 
hoop ik de heer Marcuse al thans een 
zekerheid te hebben kunnen ver
schaffen. 
Ook als lid van D'66 zal de heer 
Marcuse zich m.i. kritisch blijven 
opstellen zowel tegenover de VVD 
als tegenover de D'66 immers als 
JOVD-er op een dergelijke post zal 
hij zich bewust zijn van de taak der 
JOVD zoals deze is gekendschetst 
door heer Korthals; "De JOVD moet 
het liberale geweten zijn." Verder 
hoop ik dat de heer Marcuse een 
warm voorstander zal blijven van 
het brede beraad, dat met een ge
sprek D'66-JOVD zou kunnen be
ginnen (waarbij de JOVD het ini
tiatief moet kunnen nemen) en via 
een vijfhoek-gesprek D'66-JOVD
LSVN-LDC-VVD misschien kan 
leiden tot die ene krachtige en ge
zonde liberale partij die u én de 
heer Marcuse én ik zo gaarne zul
len zien versehij nen. V ooralsnog 
heb ik na de rede van Mr. E. Toxo
peus, gehouden op de laatste jaar
vergadering van de VVD, goede 
hoop dat de eventueel door D'66 
gestelde hoge eisen voor de VVD 
aanvaardbaar zullen worden, reden 
waarom ik mijn lidmaatschap van 
de VVD continueer. 
Met een beetje duidelijker weer
geven van gedachten enerzijds en 
wat beter luisteren anderzijds zal 
het echt wel lukken. 

G. H. B. VERBERG 

Georg Verberg 

\fouten, die de VVD-leiding tot nu 
toe jaar in jaar uit heeft gemaakt. 
Ik heb gelukkig goede reden om aan 
te nemen, dat hierin op overzien
bare termijn een gunstige verande
ring zal optreden. 

4. Ik betreur het evenzeer als wie 
ook, dat de VVD-leiding sinds de 
oprichting van deze partij alle kan
sen heeft laten voorbij gaan om te 
komen tot een vooruitstrevende mid
denpartij in de geest van de voor
oorlogse vrijzinnig-democratische 
bond. De behoudende koers die deze 
partij juist in de afgelopen jaren 
steeds meer is gaan volgens is voor 
mij de belangrijkste reden geweest 
om over te stappen naar D'66. Nog
maals: met andere personen (iedere 
JOVD-er zal weten aan welke per
soon in het bijzonder hier wordt 
gerefereerd) en met andere, even
eens voor ingrijpende hervormingen 
en veranderingen openstaande denk
beelden was het zeer waarschijnlijk 
niet gekomen tot de oprichting van 
D'66. Althans niet in deze vorm en 
vermoedelijk zónder verlies van een 
blijkens de jongste onderzoekingen 
grote - potentiële - aanhang van 
wat men wel eens links-liberalen 
noemt. 

5. Tenslotte: de heer Verberg heeft 
evenzeer gelijk als ondergetekende: 
met een beetje duidelijker weer
geven van gedachten (zijnerzijds) 
en wat beter luisteren (mijnerzijds) 
zal het echt wel lukken! 

R. M. MARCUSE 

<:J1oti tie" 

uan áe uoorzitter 

In mijn vorige "notities" maakte 
ik gewag van de opmerkelijke 
rede van de heer Toxopeus op 
het VVD-congres in Rotterdam. 
Welnu, hij zet er, gelukkig!, vaart 
achter. 
Op 30 maart ontving de heer 
Toxopeus de voorzitter van het 
LDC en mij voor een inleidend 
gesprek. De sfeer van dat ge
sprek was zonder meer uitste
kend. 
Het "grote liberale beraad" komt 
van de grond. Over het resultaat 
kan ik op dit moment (2 april) 
nog niets zeggen. Ik ben wel op
timistisch. 
Wie ogen heeft om te zien, weet 
dat het zo niet langer kan. Zeker, 
de VVD heeft zich tijdens de 
kabinetsformatie op loffelijke 
wijze opgesteld. Maar: de VVD is 
ook een van de vijf en zit dus ook 
in de hoek waar de slagen zullen 
vallen. Zo kan het niet langer. 
Wie het verkiezingsonderzoek 
van de VU heeft gelezen weet, 
dat er voor een liberale partij 
nog heel wat terrein op ver
overing ligt te wachten. Dat gaat 
niet zo maar vanzelf. De VVD 
zelf moet onder het mes; het 
slechte image moet worden uit
gesneden. Dat dit gepaard moet 
gaan met een op verscheidene 
plaatsen politieke heroriëntatie 
staat voor mij als een paal boven 
water. Want dat image is niet 
altijd toevallig. 
In ieder geval zal het hb zorgen 
dat de leden van onze organisatie 
op de hoogte blijven. De tijd is 
rijp, het is taak nu door te bijten. 
Ook in onze confessionele zuster
organisaties gist en borrelt het. 
Zij bepleiten een bezinning in 
eigen kring en in de hen verwan
te partijen. 
Het Hoofdbestuur heeft daarop 
een open brief gezonden met de 
uitnodiging aan allen die wens en 
te praten over vernieuwing, rond 
een tafel te gaan zitten. Want ook 
wij hebben daarmee te maken. 
De schotten zullen zeker op dit 
moment geslecht moeten worden. 
Ik ben benieuwd. 
Het HB heeft reeds eerder te 
kennen gegeven om met een 
ieder te gaanpraten over ver
nieuwing. 
Ons is wel eens verweten nega
tief te staan ten opzicht van de 
VVD. Op dit moment, nu het er 
werkelijk op aankomt, wil het 
hoofdbestuur niets nalaten om 
aan te tonen, dat het een zeer 
positieve bijdrage wil leveren, 
waar het er om gaat samen met 
de VVD en met al degenen die 
daarvoor in aanmerking (willen) 
komen, te zoeken naar een posi
tie, van waaruit het politiek-vrij
zinnige denken een betere start
positie zal innemen om een groot 
gedeelte van ons volk met een 
waarlijk vooruitstrevende poli
tiek aan te spreken. 
Dat wij dit kunnen doen in vol
ledige overeenstemming met 
LDC en studenten, verheugt ons. 

GERARD VAN DER MEER 
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4 DE DRIEMASTER 

Defensie in discussie 
De heer Meijer gooit het over de 
boeg van het heldenromantiek van 
het soldaatje spelen en komt in het 
geweer tegen het grote aantal mili
tairen, dat politieke functies be
kleedt. 
Zijn stelling, dat defensie een middel 
moet zijn in handen van politici is 
zonder meer juist. De vraagstelling 
politicus-militair of militair-politicus 
is echter wat ongenuanceerd. Het 
één sluit het ander m.i. niet uit en 
zek.;r op het gebied van de defensie
problem9.tiek is enige kennis van 
van zak2n niet ongewenst. 

In de Driemaster van februari heb
ben redacteuren Bidding en Witting 
alsook de nieuwe Marginalia-produ-
cent Meijer enkele facetten van de 
Nederlandse defensie onder de loupe 
genomen. Gezien de teneur van 
beide artikelen lijkt het mij gewenst 
hierbij enige kanttekeningen te 
plaatsen. 
Bezien wij eerst het verslag van het 
bezoek aan het ministerie van 
Marine. Daarbij valt allereerst op, 
dat de onderwerpbepaling, zoals 
deze door de heren Bidding en Wit
tmg WOl"dt geg'-'ven, "rol en functie 
van de Manne en speciaal de taak 
van de Karel Doorman binnen het 
NATO-verband", niet geheel recht 
doet wedervaren aan het door de 
Koninklijke Marine genomen ini
tiatief een open gedac-htenwisseling 
tot stand te brengen tussen de• 
hoogste Marinelriding en de VéT 

schillende politieke jong:;1 enurgani
sahes waarbij deze jongerenorgani
saties zelf met gerichte vragen hd 
onderwerp van bcsprekmg nader 
zouden kunnen preciseren. 
Dat hier van "eL:n politieke lobby'' 
sprake zou zijn, gevolgd door de 
rcthorische vraag binnen welk kader 
dit gesprek zou moeten worden gL·
rangschikt indien van Marinezijde 
een dergelijke opzet ten stelligste 
wordt ontkend, durf ik zonder meer 
onder het hoofd "tendentieuze jour
nalistiek" tc rangschikken. 
Tendentieus, omdat mij bU de tot 
stand koming van dit ge3prck, waar
biJ Ik ten dele betrokken ben gé'
weest, duidelijk is gebleken, d<it 
slechts het groeiend besef, dat. ,1, 111 

een JUiste objectieve voorlichting 
t.a.v. defensieproblematiek nog ill't 
nodige ontbreekt en een vccl actit'
vcre houding van defensiezijde diPn
aangaande bepaald niet overboclig 
IS, clc aanleiding is geweest tot het 
tot _stand brengen van een dergdijkc 
scnc gesprekken. 
Dat het juist de Marine is gc\\"ccst. 
cliC h1erb~J de eerste stap heeft gczd 
IS evenmm verwonderlijk, omdat in 
he~ al~emene patroon van kritiek op 
defensie de Mannc, met name via de 
Karel Doorman en de beide kruist•rs 
een bijzondere voorkeur geniet! ' 
Het is in dit vcrband zeker de moeite 
van het vermelden waard, dat de 
JOVD-afvaardiging in het gesprek 
met de Marine de wens naar vnren 
bracht in de gelegenheid te worden 
gesteld dergelijke gesprekken te 
!~unncn voeren met de twee andere 
JU"IJgsmachtonderdelen. Door de wc1-
willenc!e medewerking van Marine
ZIJde ZIJD deze gesprekken inderdaad 
mogelijk gebleken en hebben m
middels plaats gehad. 
Ook in deze gesprekken bleek een 
van de:_ hoofdonderwerpen te zijn 
vcrvangmg van bestaand matcricel 
door nieuw, efficient en effectief te 
gebruiken materieel, zoals bij de 
Luchtmacht de vervanging van de 
Thunderstreak door de Northtrop 
F-5 en bij de Landmacht de vervan
ging van de Centurion-tank door 
een nog nader te bepalen type. Bij 
het gesprek met de Landmacht werd 
bovendien nog uitgebreid aandacht 
geschonken aan de sociale bcgelei
dmg van dienstplichtig en beroeps
personeel binnen een organisatie 
welke toch fundamentele verschillen 
vertoont met de "burgermaatschap
pij". Ten aanzien van de vervanging 
van het bestaande materieel binnen 
de Koninklijke Marine wil ik een 
onjuistheid, zoals deze voorkomt in 
het artikel van de heren Hielding en 
Witting signaleren. Zij spreken over 
de vervanging van de Karel Door
man door atoomonderzeeboten tege
lijkertijd de algemene taak v'an de 
gehele Marine, bescherming van 
konvooien cn onderzeebootbestrij-

Ir. P.A. Carol, res. off. Koninklijke manne 

ding, in z'n geheel op het dek van 
de Karel Doorman deponerend! 
Dat is te veel eer voor dit schip en 
bepaald onjuist! Konvooibescher
ming bestaat uit het vervullen van 
diverse functies, zoals luchtbescher
ming, oppervlaktebescherming en 
ondenvaterbescherming. 
In dc tegenwoordige vlootsamenstel
ling worden deze functies respec
tieveliJk door de volgende eenheden 
vervult: 

Luchtbescherming. D'-' Kruiser 
Zeven Provinc1ën met anti-lucht 
gelcidc raketten; luchtafweerge
schut op alle schepen. 

Oppervlaktcbescherming. Het "nor
lnale" geschut van kruisers en 
jagers. 

Onderwatcrbcscherming. Vlieg-
kampschip Karel Docrman m::·t 
vliegtuigen voor lange afstand op
sponng en bestrijding van ondeè
zceboten; jagers, welke ond~r 
direktie van de lange afsté!ncl op
sporing de plaatselijke bestrijding 
van onderzeeboten kunnen over
nemen. Ook bestaat de mogelijk
heid op soortgelijke wijze onder
zeeboten op onderzeeboten te laten 
jagen (hunter-killer onderzee
boten). 

In de toekomstige vlootsamenstel
ling zal de vervulling van de drie 
bovengenoemde functies op een 
meer efficiënte wijze moeten worden 
gerealiseerd. In de luchtbeschcr
mingsfunctie zal de kruiser Zeven 
Provinciën een rol blijven vervul
len. De vervanging van deze laatste 
"grote" eenheid van de Koninklijke 
Marine zal daarom later plaats vin
den dan de vervanging van de Karel 
Doorman en de kruiser d:: Ruyter. 
Mede door de steeds toenemende 
dreiging van de Russische onderzee
bootvloot, heeft de konvooibescher
ming prioriteit in het kader van de 
verandering van de vlootopbouw. 
Deze beschermingsfunctie zal gaan 
worden vervuld door nieuw te 
bouwen, compacte fregatten, die clc 
drie genoemde factoren luchtbe
scherming, oppervlaktebescherming 
en onderwaterbescherming in zich 
verenigen. Nieuwe technieken ma
ken het mogelijk deze taken te com
bineren in kleinere schepen, het
geen de efficiency ten goede komt. 
De wens om als anti-onderzeeboot
onderzeeboot onderzeeboten met 
kernvoortstuwing te vcrkrijgen 
spruit voort uit het feit, dat Kern
voortstuwing voor dit type schepen 
een hoge onderwatervaart geduren
de onbeperkte tijd garandeert, het
geen voor dit type oncleaecboot
bestrijding van essentieel belang is. 
Dat Nederland niet over technische 
bekwaamheid en ervaring zou be
schikken om een nucleaire voort
stuwingsinstallatie voor onderzee
boten te maken, zoals de heer J oekes 
in het maart-nummer van Liberaal 
Reveil stelt, is slechts ten dele waar. 
Technische bekwaamheid is er wel 
degelijk, maar het gebrek aan er
varing betekent een aanzienlijk 
financieel offer voor de ontwikke
ling van een dergelijk project wat 
inderdaad uitgaat boven de ~oge
lijkheden van een klein land als het 
onze. Het is daarom, dat Nederland, 
ter besparing van deze ontwikke
lingskosten, steun heeft gevraagd 
aan de Amerikaanse regering. Of de 
noodzaak tot het streven van de ver
krijging van onderzeeboten met 
kern voortstuwing nog aanwezig zal 
zijn als Amerika onverhoopt toch 
de benodigde know-how zou willen 
leveren, zal mede afhankelijk zijn 
van de dan geldende strategische op
vattingen over de op zee te voeren 
oorlog. Kernvoortstuwing in het al-

gemeen blijft echter zeer aantrek
kelijk ook vanuit een logistieke ge>
zichtshoek bezien. 
In het bovenstaande heb ik getracht 
duidelijk te maken, dat de opbouw 
van een mcde"ne efficiënte vloot 
berekend voor het uitvoeren va~ 
haar taak in NA VO-vcrband wel 
degelijk langs logische lijnen ~ordt 
n<;~gestreefd. Logische èn geleidehJkc 
h.J~en, want in een militaire organi
satie IS het ten ene male onmogelijk 
om drastische beperkingen in te 
voeren. Personeelsaspecten en o~fe
ningsgraad worden maar al te vaak 
op luchthartige wij ze afgedaan. 
Het geen oude schoenen weggooien 
voor men nieuwe heeft geldt ook 
voor de Marine! .Oe opmerkingen 
van de heer Joekes aangaande de 
mogelijk beter te besteden gelden, 
welke nu worden besteed aan het 
in de vaart ho,_,rLn van "geen a3n
deel in de onderzeebootbestrijding 
leverende eenheden'', hetgeen clu:; 
bepaald niet het enig:è IS wat de 
Mar.ine tot taa~ heeft, cn z1jn be
wenng, dat de Karel Doorman fun
damentele gebreken" zou be~ittcn 
en r~eds lang "overjarig" zou zijn, 
Wil IJ:c dan ook gaarne voor zijn 
rekenmg laten. Met die g::>b:·eken 
valt het technisch gezien best mee 
en men kan zich afvragen wat in 
dit verband onder "fundamenteel" 
wordt verstaan! Dat de Karel Door
man bepaald niet nieuw te noemen 
is, is bovendien echt wel bekend. 
Ook in Marinekringen, waar over
wegingen van prestige bij de op
bouw van een moderne vloot inder
daad geen rol spelen! 
Beschouwen wij nu het marginale 
commentaar van de heer Meijer aan
gaande de defensie. 

rH-au 
~-~--0 
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I Open óók een 

Dat de koude-oorlog-communisüm
vreters-dogmatiek nog hoogtij zou 
vieren binnen het tegenwoordige 
militaire apparaat is een volgend 
blijk van ongenuancee<dheid van de 
heer Meijer. 
Een dergelijke mentaliteit als dt' 
heer Meijer denkt te signaleren 
slaat zeker bij de jongeren officieren 
niet meer aan, evenmin als bij de 
burger gelukkig. Dat een militair 
12ich meer bewust is van een nog 
steeds bestaande dreiging vanuit het 
oostblok, is niet onverklaarbaar en 
bok wel noodzakelijk, getuige b.v. 
het onlangs in Italië ontdekte 
spionageschandaal met z'n enorme 
vertakkigen over geheel Europa, 
Helaas ook de heer Meijer sleurt, 
ter ondersteuning van zijn betoog 
en niet gekweld door enige kennis 
van zaken, prompt de Karel Door
man, de atoomonderzeeboten en op 
uitbreiding van hun speelgoedarse
naal beluste mil i birc die-hards ten 
tonele! 
Een dergelijke kritiek is te "een
voudig" en is dan ook eerder een 
verzwakking dan een versterking 
van de aangevoerde ::~rgumenten. 
Ter afsluiting v~<n dJt b2toog moge 
niet onvermeld blijvén, dat onder
getekende g2m 'kkel:_k beschuldigd 
kan worden '- n "vooringenomen
heid" of van het feit te behoren tot 
de eerder g~n:LT11dc die-hards! 
Hij behoo~-t "' 1mers tot het korps 
reserve-officieren van de Konink
lijke Marine!'! 

P. A. CAROL 
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DE DRIEMASTER 

MARGINALIA 

TOXOPEUS 
Ondanks het feit, dat ons van gezag
hebbende zijde verzekerd werd, dat 
Toxopeus' rede tijdens de jaarlijkse 
algemene vergadering van de VVD 
op 10 en 11 maart jl., gloedvol en 
briljant was, weten wij nog altijd 
niet wat we er mee aanmoeten. 
Zo schijnt hij ondermeer gezegd te 

hebben: 
"In dit opzicht zie ik D'66 als kataly
sator van komende veranderingen, 
en de VVD als een kernpunt van 
waaruit of waaromheen een nieuwe, 
grotere groepering zul ontstaan. In 
deze gedachtengang zou de PvdA 
een zelfde functie krijgen te ver
vullen uls tegenpool van de VVD. 
Het ontstaan van een driedeling: 
socialistisch, libemal en conservatief, 
onder welke benaming dan ook, lijkt 
stellig niet onmogelijk en zeker in 
hoge mate wenselijk." 

En wij maar peinzen: Kwalificeert 
Toxopeus D'66 nu als zijnde con
servatief? Of dus toch: D'66 libemal 
en VVD conservutief? 
Het verlossende antwoord is tot op 
heden nog niet afgekomen. 

J. VAN DER BURG 

LUNS 
Mr. Luns. de millister die al ::ó t'aak 
hl'"ft. f}I~Zegd dat hij uaut lll'rtr<'kken, 
clat men er niet eens meer om kun 
luchen, heeft aun de nog steeds be
staande Eerste Kamer laten weten, 

dat de regering overweegt huar 
jaarlijkse bijdrage aun het Defense 
und Aid Fund voor de slachtoffers 
vun het Zuidafrikaanse apartheids
bewind, te staken. Dit bericht zal 
ongelofelijk veel mensen plezier 
hebben geduun: Nietwaa1·, vóór 
upurtheid zijn we niet, of liever, we 
zijn er niet gelukkig mee (al moet 
je er geweest zijn om er over te 
kunnen pruten), maar met vrien
delijkheid (duikboten bijvoorbeeld) 
bereik je zoveel méér. 

Een van diegenen, die mT. Luns on
getwijfeld zullen luten meTken, dat 
de regering haar standpunt zul 
moeten herzien zal mr. H. van Riel 
zijn. Ik kan me herinneTen dat hij 
in de Eeerste KarneT, in tegenstelling 
bijvoorbeeld tot de chTistelijk
sociale woordvoerders, uiteindelijk 
in verbund met het regeringsvoor
stel tot steunverlening aan het fonds, 
ever de apartheidspolitiek een 
standpunt heeft ingenomen en ver
tolkt op een wijze, wuarmee ieder 
democ1·utisch en menselijk denkend 
mens het slechts volkomen eens kan 
zUn. 

Ik twzjfel er niet aan dat rnT. Van 
Riel, zijn eigen wo01·den en stand
punt getrouw, het initiatief zal 
nemen om de regering bijvoorbeeld 
door middel van een motie te dwin
gen niet verder te overwegen maar 
gewoon te doen wat zij de laatste 
jaren /zeeft gedaau: lzulp te ver
schaffen aan fwn dil• lu•t sladtt"ff<'r 
zijn van een onmenselzjke rassen
politiek. 

R. M.M. 

BINNENGEKOMEN 

Van de hand van oud-JOVD-lid drs. 
Hans Gruyters, de man die, zoals 
Herman Wigbold het dezer dagen 
in een televisieprogramma eufemis
tisch stelde "wel iets te maken heeft 
met de nieuwe partij Democraten 
'66", verscheen bij De Bezige B'j in 
Amsterdam een boekje, dat wij de 
politiek bewuste Driemasterlezers 
(en dat zijn wij tenslotte bijna alle
máál!), van harte willen aanbevelen: 
"Daarom D'66". * 
Deze aanbeveling strekt zich niet uit 
tot het kwantitatieve aspect van het 
gebodene in verhouding tot de prijs 
van vijf gulden, die de veeleisende 
uitgever verlangt. Vijf gulden voor 
67 bladzijden tekst en 80 bladzijden 
waarop het volledige programma 
van D'66 staat afgedrukt. 
Ik hoop echter, dat men zich door 
die eerste schrik-instantie zal weten 
heen te worstelen, want men moet 
het programma van D'66 eens wer
kelijk lézen (juist voor JOVD-ers 
zéér interessante lektuur: men zal 
er versteld van staan, hoe ontzet
tend veel punten uit onze Stem
verheffing in dit programma zijn 
terug te vinden!), om eens werkelijk 
te wéten, waarover men straks in 
bijvoorbeeld Dalfsen of (en) Amers
foort weer staat te praten. Maar veel 
belangrijker is het eerste deel van 
het boekje, dat wordt gevormd door 
een aantal briljante hoofdstukjes, 
die onderdeel behoren te zijn van 

de geestelijke begage van iEdere 
liberaal. 
Men kan van mening verschillen 
over het feit, of het pragmatisme 
alléén het zaligmakend wonder
middel voor de Nederlandse politiek 
zal zijn (waartegenover natuurlijk 
het gegeven staat, dat de meest 
fraaie "beginselen" in de praktijk 
pragmatisch verkracht kunnen wor
den). Maar Gruyters' uitspraken en 
ideeën over onderwerpen als respec
tievelijk "De fictie van het gezag of 
het opium van de regenten", "De on
volledige democratie of de bastions 
van het paternalisme", "De hervor
ming van de staat of de noodzaak 
v:m een deugdelijk instrument", "De 
eenzame volksvertegenwoord;ger of 
het nut van het districtenstelsel" en 
"Doelmatigheid als grondslag of het 
pragmatisme in de praktijk" vormen 
een ideale lektuur en handleiding 
voor alle niet dogmatisch ingestel
den, of zij zich nu liberaal noemen 
of niet, die het wél menen met de 
"bijna-Vierde Republiek" waartoe 
onze parlementaire democratie is 
verworden en die hun hoop op of 
ogenschijnlijk naïeve geloof in ver
andering ondanks de schandalige 
formatie-vertoningen nog hebben 
weten te behouden. 

• Drs. J. P. A. Gruyters: "Daarom D"66". 
De Bezige Bij, Amsterdam 1967. 67 en 80 
bladzijden, prijs f 5,-. 

De gron~wet 

Jan van der Burg 

In 1883 werd daarom een commissie 
ingesteld om de nodige voorstellen te 
doen, welke onder leiding stond van 

de toenmalige minister Heemskerk. die 

de wetsvoorstellen dan in het parle

ment zou moeten verdedigen. 

Maar de grondwet dreigde voor her· 

ziening de deur te sluiten door haar 
bepaling dat tijdens een regentschap 

geen herziening mogelijk was, terwijl 

de omstandigheden in het Oranje-huis 

dusdanig waren, dat een regentschap 

zeer wel noodzakelijk zou worden. 

Deze hinderpaal werd evenwel wegge
nomen door een wijziging bij de wet 

van 5 december 1884. De indienning 

van de materiële herzieningsvoorstel

len volgde, nu in de vorm van 12 wets· 
ontwerpen, op 18 maart 1885. 

Voor een succesvolle behandeling deed 
7ich opniet1w f!en obstakel voor. De 

roomse en anti-revolutionaire kamer· 

leden verklaarden namelijk, dat zij 

niet aan een herziening zouden mede· 
werken, als niet tevens het onderwijs· 

artikel gewijzigd zou worden. 

Noch een voorstel, alsnog door de re· 

gering ingediend, noch een initiatief· 
voorstel van Schaepman konden de 

eindstreep halen. 

Niettemin kwam een grondwetsher· 
ziening tot stand bij de wet van 6 no· 

vember 1887, die, behalve de hoofd· 
zaken, met name ten aanzien van kies· 

recht en troonopvolging verbeteringen 
aangebracht. Van belang was ook de 
bepaling en de regeling van de macht 

van de koning, om bepalingen te ma

ken bij algemene maatregel van be· 

stuur. 
1917 Noch ter zake van de bepalin· 

gen over het kiesrecht, noch van die 

over het onderwijs bleek een bevredi

gende toestand te zijn ontstaan; ook 

op andere punten werden herzienings

wensen geuit. 
Initiatief-voorstellen van Drucker en 

Traelstra ( 1903) inzake het kies· 

recht, en voorstellen van de regering 

in 1907 en 1913, leidden niet tot re· 

sultaat. Daarentegen had de in 1913 

tot stand gekomen regering Cort van 

der Linden succes met haar voorstel 

om een nieuwe regeling in te voeren 
voor kiesrecht en onderwijs. 

In 1917 werd besloten tot algemeen 
kiesrecht voor mannen (actief en pas· 

sief), passief kiesrecht voor vrouwen 
(met mogelijkheid tot actief kiesrecht) 

en tot invoering van evenredige ver· 
tegenwoordiging. 

Voor wat het onderwijs betreft, werd 

de financiële gelijkstelling van het bij
zonder lager onderwijs met het open

bare voorgeschreven, waardoor de 

grondslag voor de schoolstrijd werd 
weggenomen. 

1922 Men neemt vrij algemeen aan, 

dat de grondwetswijziging van 1917 

er toe heeft bijgedragen dat ons land 

bespaard is gebleven voor wat in na
burige landen in 1918 en 1919 plaats· 

vond. Toch bleven verdere wijzigingen 

geboden. 

Een n:euwe staatscommissie ter voor· 
bereiding werd op 20 december 1918 

benoemd, die vooral onder het oog 

moest zien de bepalingen betreffende 
de troonopvolging, de Staten-Gene· 

raai, het iniatief van het volk en het 

referendum, zomede de mogelijkheid 
tot instelling van andere publiekrech

telijke lichamen dan de reeds in de 

grondwet erkende. Haar voorstellen 
leidden tot de wet van 30 november 
1922. Vooral in de bepalingen over 

de troonopvolging werden belangrijke 

wijzigingen aangebracht, waardoor tot 

nog toe van rechtswege bevoegde, 

maar in en met Nederland geheel on· 

bekende personen werden uitgeslo· 
ten; eveneens werd toen het actief 

kiesrecht voor vrouwen ingevoerd. 

(wordt vervolgd) 

vloeibare zuurstof 
vloeibare stikstof 
machine-fabriek 
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UIT ONZE ORGANISATIE 

Van de BB-tafel 

Een nieuw Liberaal Beraad op ver
zoek van de VVD zal met het LDC 
en de FLSVN op korte termijn van 
start gaan. Een eerste oriënterend 
gesprek van de heer Toxopeus met 
de heren F. van Bremen (voorzitter 
LDC) en G. van der Meer heeft op 
30 maart plaats gehad. 
De heer G. C. Wallis de Vries zal 
om persoonlijke redenen het voor
zitterschap van de NPJCR neerleg
gen. In zijn plaats zal voor de JOVD 
in het bestuur van de NPJCR zit
ting nemen de heer G. M. A. Lek
kerkerker. 
Zeer binnenkort krijgen de afdelin
gen sprekerslijsten toegezonden, ter
wijl een politieke vraagbaak zo 
mogelijk nog voor Dalfsen gereed 
zal zijn. 
De afdeling Borculo is opgeheven. 

• • • 
Amsterdam 

Woensdag 15 maart debateerden 
drs. J. P. A. Gruijters (D'66) en 
mr. F. Korthals Altes (VVD) over 
het onderwerp "pdrtijvernieuwing·•. 
De heer Korthals Altes verving Hans 
Wiegel, die anvankelijk zou debat
teren tegen drs. H. Gruyters. 
Op 13 maart ging de studiecommissie 
"Consumentenproblematiek" van 
start met een inleiding van de heer 
A. J. B. Hubert. 

Deventer 

Voor de jonge afdeling Deventer 
sprak op 21 maart in hotel "De 
Wereld" politiek ondervoorzitter 
Eert Hubert over actuele politiek 
en de uitspraak van de JOVD over 
herziening van de gang van zaken 
rond de verkiezingen. 
In de zaal zaten behalve JOVD-ers: 
een D'66-er, een JOKVP en een 
PSJW -er, die de discussie aanzien
lijk verlevendigden. Vooral de D'66-
er zorgde voor veel hilariteit door 
zonder het zelf te weten enkele es
sentiële punten van zijn partij af te 
kraken. De discussie had een geani
meerd verloop doordat de voor het 
grootste deel jonge leden vragen 
stelden. 

Den Haag 

Op 17 maart hield deze afdeling 
haar jaarlijkse propaganda-avond. 
Dat hier behoefte aan was bleek wel 
uit de enorme opkomst in een gezel
lig aangeklede zaal. Na de opening 
door voorzitter F. Jäger, die onder 
meer het bestuur aan de aanwezigen 
voorstelde, gaf Maarten Lekker
kerker vice-voorzitter organisatie 
van h~t h.b., een overzicht van de 
opbouw van de JOVD. Vervolgens 
sprak Hans Wiegel over het libera
llisme in het algemeen en de JOVD 
in het bijzonder. Na zijn toespraak 
trad hij in discussie met enkele 
FJG-ers, die hem verweten geen 
offers te willen brengen voor de 
ontwikkelingshulp. De heer Wiegel 
wilde echter wél offers brengen, 
maar hij wilde zich niet vastleggen 
op een bepaald percentage van _het 
nationale inkomen, dat waarschiJn
lijk niet haalbaar zou zijn: "Wij wil
len een concrete en haalbare politiek 
voeren." 

District Noordholland 

Op zaterdag 1 april organiseerde_ het 
district Noordhoiland een dlstncts
dag in de Lindenboomschool in Koog 
aan de Zaan. Als men zo nagaat, dat 
dit district ruim tweehonderd leden 
telt (waavan de afdeling Zaanstreek 
alleen al de helft!), dan kan men 
alleen maar zeggen, dat de belang
stelling voor dit treffen schandalig 
slecht was: De algemene ledenver
gadering (waarover ongetwijfeld 
nog nader bericht zal volgen) werd 
bezocht door een kleine tien JOVD
ers, terwijl de avondbijeenkomst 
werd bijgewoond door ongeveer 

twintig leden, waarvan een zéér 
kleine minderheid werd gevormd 
door enkele leden van de Zaanse 
afdeling. 
Deze avondbijeenkomst werd gevuld 
met een forumdiscussie over het 
resolutieonderwerp "Navo" en "Ont
wapening". Forumleden waren de 
heren G. Koudijs, Tweede Kamer
lid (en defensiespecialist) voor de 
VVD, J. H. Moerkerk, voorzitter 
van de afdeling Amsterdam van de 
Democraten '66, G. Baron van Rand
wijk, lid van de Boerenpartij en 
J. Plooijer, lid van de Zaandamse 
gemeenteraad van de CPN. Het zal 
geen verbazing wekken, dat alle 
forumleden vóór ontwapening en 
toenadering tussen oost en west 
waren. 

Meppel e.o. 

Op 17 februari vond er een leden
vergadering plaats van deze afde
ling. Spreker was de juist in de 
omstreken zo populaire en geliefde 
heer Zegering Hadders, lid van de 
Tweede Kamer (én landbouwspe
cialist) voor de VVD. Hij gaf o.a. 
zijn visie op de formatiepoging van 
rrir. Biesheuvel, waarbij hem vooral 
frappeerde het gebrek aan capabele 
en acceptabele ministeriabele kan
didaten van de kant van de KVP. 
Spreker was van mening dat minis
ters bij voorkeur moeten voort
komen uit de Tweede Kamerfracties 
van de regeringsfracties. De heer 
z. H. kruide zijn betoog met allerlei 
anecdotes, waarmee hij zijn gehoor 
uitermate wist te boeien. 

Den Helder 

Op 22 maart sprak oud-JOVD voor
zitter Erwin Nypels voor de afde
ling Den Helder voor een flink aan
tal belangstellenden. Hij zei zich als 
liberaal beter in D'66 thuis te voelen 
dan in de VVD. Toch ziet Nypels 
ziJn nieU\\'l' onderdak niet tot in 
eeuwigheid. D'66 moet een bijdrage 
leveren tot vernieuwing van ons 
partijstelseL De vooruitstrcvcnden, 
waartoe ook de liberalen behoren 
aldus Nypels, horen in een partij te 
zitten. 

Rectificatie 

• • • 

Niet de heer J. J. van Riesen (ad
junct-inspecteur van het onderwijs 
1te Leiden) heeft op 25 januari j .1. 
gesproken voor de afdeling Leiden. 
De stichting Nederlandse Vrijwil
ligers had twee heren afgevaardigd, 
waarvan er slechts één (d.w.z. niet 
allebei!!), te weten de heer J. J. 
Liethoff, de lezing voor zijn reke
ning heeft genomen, terwijl de 
ander zich beperkte tot het ver
tonen van een film. 

,,Lenterit'' 
De Lenterit ofwel Oriënteringsrit, 
georganiseerd door de Drentse 
afdelingen, zal oy 21 mei a.s. 
worden gereden. De start en 
finish zal zijn bij café Stomp in 
Westerbork. 
Na afloop feest, waarbij de 
muziek zal worden verzorgd door 
de "Matadors" uit Westerbork. 
Tijdens het festijn zal eveneens 
de prijsuitreiking plaats vinden. 
De inschrijving voor deze Lente
rit staat open op de dag zelf (21 
mei), vanaf 12.30 uur in café 
Stomp. 

Verhouding VVD/ JOVD/0'66 
Talrijke afdelingen van onze orga
nisatie zijn aangesloten bij een 
plaatselijke contactraad, jongeren
parlement en/of -gemeenteraad. 
Vanzelfsprekend juicht het hoofd
bestuur dergelijke activiteiten van 
harte toe. Het is het hoofdbestuur 
echter ter ore gekomen dat er af
delingen zijn die met moeilijkheden 
kampen waar het gaat om de JOVD 
vertegenwoordiging in bovenbe
doelde organen. Sinds het optreden 
van de nieuwe politieke partij Demo
craten 66 is een niet te verwaarlozen 
gedeelte van onze leden toegetreden 
tot deze partij, dan wel spreekt haar 
sympathie uit voor deze nieuwe 
partij. 
In onze JOVD is dat mogelijk, omdat 
de JOVD een onafhankelijke orga
nisatie is, die niet gebonden is aan 
enig standpunt van welke politieke 
partij dan ook. Het hoofdbestuur 
wijst in dit vcrband op artikel 2 
van onze statuten, waarin o.m. staat: 
" ... hen daarbij in het bijzonder 
voorlichtend omtrent de liberale 
beginselen, "zonder een politieke 
vorming in ruimere zin te verwaar
lozen". 
Daaruit volgt dat alle liberale jon
geren, tot welke politieke partij zij 
zich bij hun practische politieke 
keuze aangetrokken voelen, hun 
plaats kunnen vinden in de JOVD. 
Het hoofdbestuur wijst in dit ver
band op wat zijn voorzitters tijdens 
het laatste JOVD-congrcs, in Woud
schoten, gezegd heeft. 
Dit alles houdt in dat elk lid van 
onze organisatie naar buiten toe op
treedt namens zich zelf en namens 
zijn organisatie, uitdrukkelijk niet 
namens een politieke partij. 
Tot voor de oprichting van de partij 
Democraten '66 leverde deze gc
dragswijze, g::basecrd op onze on
afhankelijkheid en aan onze gebon
denheid slechts aan het liberale be
ginst'} in de practijk wt·inig mol'i
lijklll'dl•n op. Daar is thans \'eran
dering in gekomen. 
In enkele afdelingen wordt op de 
besturen aandrang uitgeoefend om 
de JOVD-vcrtcgcnwordiging in 

jeugdparlementen, contactraden e.d. 
te doen bestaan uit een aantal men
sen die spreken namens de VVD 
enerzijds, uit een aantal personen 
die optreden namens D'66 ander
zijds. 
Naar de mening van het hoofdbe
stuur wordt hiermee geweld aange
daan aan het onafhankelijke karak
ter van onze organisatie. Voor de 
opvatting van het standpunt van het 
HB dienaangaande zij verwezen 
naar bovenstaande uiteenzetting. 
Naar de mening van het hoofdbe
stuur zal toegeven aan geschetste 
aandrang betekenen dat de JOVD 
wordt opgesplitst in twee vleugels, 
waarmee het belang van de JOVD 
allerminst gediend is. Een en ander 
zou nl. onherroepelijk betekenen dat 
de JOVD-leden zich niet meer laten 
leiden door opvattingen zoals die in 
de JOVD belichaamd zijn, maar door 
opvattingen zoals die leven in de 
politieke partijen, i.o. de VVD en 
D'66. 
Dat betekent voorts dat de politieke 
discussie in onze organisatie wordt 
verlegd van zaken die in onze orga
nisatie aan de orde zijn, naar een 
over het voor of tegen van bepaalde 
politieke partijen. Dat kan het doel 
en karakter van onze organisatie, nl. 
bestudering van problemen basis 
van liberale beginselen, neegelegd 
in onze beginselverklaring geweld 
aan doen. Het hoofdbestuur doet 
daarom een ernstig beroep op alle 
afdelingsbesturen niet toe te geven 
aan de wens die blijkbaar bestaat 
de organisatie in twee vleugels te 
doen uiteen vallen. Waar het gaat 
om vertegenwoordiging naar buiten 
dient naar het oordeel van het 
hoofdbestuur uitsluitend, zoals tot 
dusverre, gelet te worden op be
kwaamheid de standpunten van onze 
organisatie naar voren te brengen, 
en niet op voorkeur van een be
paalde politkkL' partij. Hl'! hoofd
bestuur vcrtrouwt op de medewer
king van alle afdelingsbesturen om 
bedoelde gcdragswijziging te volgen. 

HOOFDBESTUUR 

dAGENDAg 
april. 

13 
14 

15 

17 

21 
21 

22 
28 

mei 

2 
2 

6 

12 
19 

juni 

6 

9 
21 

afd. Den Haag; discussie-avond. 
afd. Meppel; bijeenkomst, aanvang 20.00 uur. Sprekers de heren 
E. H. du Marcbie van Voorthuizen over "Ontwapening" en A. J. B. 
Hubert over NAVO. 
afd. Leeuwarden; bijeenkomst, aanvang 20.00 uur. Spreekster mevr. 
T. Wierda-Haanstra, lid DB van de VVD over "Het werk van de 
Staten-fractie". 
afd. Vechtstreek: bijeenkomst, aanvang 20.00 uur. Sprekers de heren 
G. Koudijs (VVD) en H. J. Lankhorst (PSP) over NAVO en Ont
wapening. 
afd. Midden-Drente; bijeenkomst in Westerbork. 
afd. Amsterdam; "Sexualiteit en Politiek", Hotel Suisse, aanvang 
20.00 uur. 
Studiedag Europese Lib. Partij. Pays-Bas, Utrecht, aanvang 11.00 uur. 
afd. Amstelveen; bijeenkomst. 

afd. Den Haag; liberale borrel. 
afd. Amsterdam; liberale borrel in de Oude Herberg. Handboogsteeg. 
Aanvang 21.00 uur. 
Districtsvergadering district N.-Holland. Plaats: Amsterdam, "Brakke 
grond", Nes, aanvang: 14.00 uur. 
afd. Midden-Drente; bijeenkomst in Dwingelo. 
afd. Amstelveen; bijeenkomst met als onderwerp "Vietnam". 

afd. Amsterdam: Borrel, Oude Herberg. Handboogsteeg, aanvang 
21.00 uur. 
afd. Amstelveen; contactavond. 
afd. Amstelveen; debatavond over "koninkrijk of republiek". 
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voor alle doeleinden Staalconstructies 

Speciaalbedrijf voor zwaar 

Constructiewerkplaatsen 

plaatwerk W. HUIZER N.V. 
Capelle a/ d IJs se I 
telefoon 01804-2657 

Voorlopige Beschrijvingsbrief Dalfsen 

Reeds thans wil ik uw aandacht vestigen op het komende weekend in 
Dalfsen. Deze bijeenkomst zal worden gehouden op vrijdag 9, zaterdag 10 
en zondag 11 juni 1967 in het conferentieoord "de Vechtstroom" te Oud
Leusden aan de Overijsselse Vecht. 
Het voorlopige programma luidt als volgt: 
vrijdag 9 juni 
18.00-20.00 uur: Aankomst der deelnemers. 
20.00-20.15 uur: Opening door de landelijk voorzitter, de heer v. d. Meer. 
20.15-22.30 uur: Panel-discussie met de door de VVD ingestelde commissie 

kiezer-gekozene onder voorzitterschap van Mr. W. J. 
Geertsema. 

22.30- 1.00 uur: PlatenbaL 

zaterdag 10 juni 
11.00-13.00 uur: Groepsdiscussie over de resolutieonderwerpen "NAVO" en 

"Ontwapening". 
13.00-14.00 uur: Lunch. 
14.00-14.30 uur: Ontvangst van de overige deelnemers. 
14.30-16.30 uur: Algemene Ledenvergadering (huishoudelijk gedeelte) 

1. Opening door de landelijk voorzitter, de heer G. v. d. 
Meer. 

2. Politieke inlieding door de vice-voorzitter, de heer 
A. J. B. Hubert. 

3. Notulen voorgaande ledenvergadering. 
4. Ingekomen stukken en mededelingen. 
5. Tussentijds financieel verslag. 
6. Voorstel tot wijziging HB. 
7. Verkiezing algemeen secretaris. 
8. Verkiezing plaatsvervangende leden Raad van Beroep 

en Juridisc:he Commissie. 
9. Wat verder ter tafel komt. 

10. Rondvraag. 
16.30-18.00 uur: Inleiding over "ontwapening" te houden door de Hoog

geleerde heer Prof. Mr. B. V. A. Röling. (gevraagd) 
18.00-19.00 uur: Broodmaaltijd. 
19.00-22.00 uur: Voortzetting algemene Ledenvergadering. 

11. Behandeling resolutie "Ontwapening". 
12. Eindstemming resolutie "Ontwapening". 

22.00-02.00 uur: Feestgedruis m.m.v. een bandje. 

zondag 11 juni 
09.00 uur: Ontbijt. 
11.00-13.00 uur: Voortzetting Algemene Ledenvergadering . 

. Behandeling resolutie "NAVO". 
13.00-14.00 uur: Lunch. 
J 4.00-15.00 uur: Inleiding over "culturele politiek'', door de weledele heer 

H. Tiemeijer, acteur (gevraagd). 
15.00-17.00 uur: Voortzetting Algemene Ledenvergadering. 

14. Eindbehandeling resolutie "NAVO". 
15. Wisseling algemeen secretaris. 
16. Rondvraag. 
17. Sluiting door de landelijk voorzitter. 

N. V. Lijm~ en 

Gelatinefabriek 

TWEE TORENS 
Telefoon 25242 Delft 

TOELICHTING 
1 

ad. 6 Het HB stelt voor in artikel 9 van het Huishoudelijk Reglement het bedrag van 
f 5,- te veranderen in f 7,50, in verband met de sterk gestegen kosten van de 
explotatie van De Driemaster. 

ad. 7 Om persoonlijke redenen heeft Pieter Jonker gemeend te moeten besluiten om 
zijn functie van algemeen secretaris in juni neer te leggen. Als zijn opvolger 
stelt het Hoofdbestuur kandidaat de heer G. van Dijk te Amsterdam. De heer 
Van Dijk is thans secretaris van de Centraal Kader Commissie en lid van het 
bestuur van het district Noord-Holland. Tegenkandidaten kunnen tot drie 
weken voor de algemene vergadering bij het Algemeen Secretariaat worden 
opgegeven. De opgave dient vergezeld te gaan van een schriftelijke bereid
verklaring van de gekandideerde. 

ad. 8 Als plaatsvervangende leden voor de Raad van Beroep stelt het Hoofdbestuur 
de heren H. Wiegel en P. H. R. Jonker voor. 
Voor de Juridische Commissie stelt het Hoofdbestuur voor de heren drs. 
J. Anema en drs. A. Ruitenberg. 

AAN DE DEELNEMERS 

De kosten voor het hele weekend (vrijdag, zaterdag en zondag) bedragen f 19,90 per 
persoon, te voldoen bij aankomst in het conferentieoord. Lakens en slopen zijn voor 
f 1,25 per stel te huur. "De Vechtstroom" is te bereiken met de bus, die over Oud
Leusden naar Ommen rijdt. Deze bus vertrekt uit Zwolle. Daar de bussen om de 
twee uur rijden, is het van belang tijdig in Zwolle te zijn. Aanmeldingen voor het 
weekend uiterlijk 4 juni bij het Algemeen Secretariaat, de Savornin Lohmanlaan 66 te 
Groningen. U kunt gebruik maken van onderstaande bon of een briefkaart. 

Ondergetekende: 

adres: 

lid van de afdeling: 

geeft zich op voor vrijdag/zaterdag/zondag 

met/zonder overnachting en ontbijt 

met/zonder avondmaaltijd 

Bijzonderheden: 

Deelnemers. die zich wel aanmelden, maar niet naar Dalfsen komen, zullen 
aansprakelijk worden gesteld voor de kosten, die daaruit voor het Hoofd
bestuur voortvloeien. 

DALFSEN, 9, 10 en 11 • • 
JUDI 

Opgave tot lt juni aan Algemeen secretariaat 
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Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

WIERSUM GRONINGEN 

BOELE's 
Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

BOLNES 

Uitvoerders van warmte-, koude- en geluidsisolatie 
Kantoor: IPELO 15, ROTTERDAM • Telefoon 1 7 5 5 0 7 

• FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK N.v. 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - Enschede 
's-Gravenhage - Gmningen - Rotterdam 

Vlotte behandeling van hypotheekaanvragen 

N.V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 
DE KLOP" 

" Industrieweg 4 Sliedrecht 

Seheeps
reparatie

bedrijf 
en Machinefabriek 

l\' aalhaTen Pier 8 Rotterdam 
Telefoon 77610 (3lijnen) 

Na 18 uur: 73554, 70341. 41782, 171502 

Fabrieken Arkel - kantoor Gorinchem 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

FIGEE 
SCHEEPSBOUW 
SCHEEPSREPARATIE 
MOTORENREPARATIE 

H. F. A. WE IJ E R 
GUSTOWEG 43 • ROTTERDAM-7 

TELEFOON Nos.: 266038 - 266490 

TELEFOON NA 6 UUR 274863 

- VlA AR DI N G EN N.V. 

STAALBOUW 
APPARATENBOUW 
TANKS 
PI.JPLEIDINGI!N 
WATERZUIVERI "GSAPP. 

Leeuwenstijn · Staalbouw 
Schiedam • Jan van Riebeeckweg 1 0 

Telefoon (01 0) 15 32 52 • 5 32 63 

Staalconstruct i es 

Zu'JUre plaatwerken 

Steek-, spil- en ovale trappen 

Pijpconstructies 

Heinverken en~. 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

v. d. SIJDE~s Houtbereiding N. V. 

Spui 40 - STRIJEN - Telefoon 0 1854-280 

DE ROTTERDAMSCHE 
DROOGDOK MIJ N.V. 



19e Jaargang No. 

MAANDBLAD VAN DE ONAFHANKELIJKE LIBERALE 
JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Jeremy Thorpe M. P., Leader of the 
British Liberal Parliamentary Party 

LIBERALISME ANNO 1967 
I ndien de Volkspartij voor Vrijheid en _Democratie de enige P.ar~ij 

zou zijn, die zich ten doel stelt het l1beral1sme daadwerkelijk m 
praktijk te brengen, zou het liberalisme als zodanig er maar povertjes 
op hebben voorgestaan. 
v·vij weien wel, dat cie men1ngen over wat liberalisme nu precies in
houdt, nog al uiteen kunnen lopen, hetgeen evenwel niet behoeft 
weg te nemen, dat er, zeker nam onze mening, nog wel een andere 
partij is, die voor wat betreft uitspraken en politiek handelen, het 
liberalisme beter tot zijn recht doet komen dan voornoemde partij. 
Me,·iigeen zal nu wel, waarschijnlijk met huiveringwekkende en mo
gelijkerwijs boosaardige gevoelens het bekende rijtje van daarvoor 
in aanmerking komende partijen aftellen om aldus de snoodaard te 
kunnen verschalken. Maakt u het zich vooral niet moeilijk. 
We dachten in dit geval alleen maar aan de engelse "good old 
Liberal Party'; andere onvertogen namen zult u voorlopig heus niet 
tegenkomen. 

De verschillen komen al duidelijk naar voren als wij ons alleen 
maar bepalen tot de preambule van de "Constitution' van de 

Liberal Party. Die luidt aldus: 
"The Liberal Party exists to build a Liberal Commonwealth, in 
which every citizen shall por,sess liberty, property and security, 
and none shall be enslaved by poverty, ignorance or unemploye
ment." 

Trouwens, wat had u hiervan gedacht?: 
"Bath befare and since those great reforming days liberal sym
pathies have always been on the side of the underprivileged."') 

We zouden zo nog wel een tijdje door kunnen gaan met citeren; het 
zou ons evenwel te ver voeren tegelijkertijd het VVD-beginsel
program te herschrijven in een voor ons aangenamer stijl. 

Velen uwer zullen zich ongetwijfeld herinneren op welk een dilet
tantische wijze tijdens de vergadering ter bekrachtiging van het 

VVD-verkiezingsprogram, het 6e urgentiepunt over Vietnam tot 
stand kwam. 
Als hart onder de riem voor de toenmalige opposanten volgt dan ook 
onderstaand een resolutie van de engelse liberals, aangenomen in 
februari 1966: 

"This Council, deeply disturbed by the sufferings imposed on 
the Vietnamese people by the present war; 
(i) JE:1--Iores t: .e suppor Lat p,-esent being given by Her Ma jasty's 

Gaverment to the general policy of the USA in Vietnam, and 
urges that it should strive, if possible through the United 
Nations, to bring about peace negotiations based on the 
1954 Geneva agreement; 

(ii) Urges that any settiement of the war must include: 
(a) negotiations between alle parties to the conflict including 

the National Liberation Front; 
(b) acceptance of the right of the Vietnamese people to the 

reunification of their country; 
(c) the phased withdrawal of all non-Vietnamese troops. 

lt believes that it is impossible to beat any idealogy by force of 
arms, and fears that the present policy of the USA in Vietnam 
is, in fact, furthering the spread of cummunism. 

Dat een resolutie zoals bovenstaand geenszins een engeis liberaal 
monopolie is, bewijst de resolutie die in november 1965 aange

nomen werd door de JOVD op het congres in Scheveningen, en, ook 
daarna heeft zij, ondermeer in het kader van het NPJCR, de functie 
van roepende in de liberale woestijn, nooit geschuwd; overigens 
voor wat dat laatste betreft hoeft zij zich niet alleen te weten. Het 
moet dan ook een hard gelag zijn voor vele jonge liberalen, dat 
dergelijke punten - en er zijn er nog wel meer- wel worden op
genomen door een partij welke onder geen beding liberaal genoemd 
wenst te worden en niet door de partij welke zich er wel mee wenst 
te sieren. Maar, ook Jobsgeduld raakt eens uitgeput. 
Verplaatsen wij vervolgens onze aandacht naar problemen als mede
zeggenschap of rechtsvorm van de onderneming, ook dan komt men 

weer van een koude kermis thuis en dan behoeft men nog geen 
eens naar een VARA-teach-in te zijn geweest. Zeker is, dat men zich 
tot op heden nog niet verder heeft durven te wagen dan een "Open 
ondernemerschap" of "Verbroken evenwicht". 
Misschien vandaar, dat het boek nog geschreven moei: v .. orden 
waarin staat- zoals de engelse liberals het stellen- dat uiL niets 
is at te leiden dat aandeelhouders per se meer rechten moeten heb
ben dan werknemers, en, dat ieder argument op grond waarvan 
ongelijkheid van rechten verdedigd wordt, arbitrair is. 

P robeer maar eens te verdedigen voor een VVD-ledenvergadering, 
dat men voorstander is van gelijke rechten voor werknemers en 

aandeelhouders, dat daardoor ook werknemers inspraak zouden 
moeten gaan krijgen bij de samenstelling van directie en raad van 
commissarissen, dat een werknemersdirecteur of -commissaris zeer 
wel aanbeveling verdient of dat een ondernemingsraad een LgP. 

policy making body moet worden, wij verzekeren u, alhoewel wij het 
zelf nog nooit geprobeerd hebben, dat men afgaat als een gieter. 
Klaarblijkelijk heeft de engelse liberal party een ander rekruterings
veld, want bovenstaande is voor hen al lang een vaststaande zaal\. 
En dan spreken we nog geen eens over inkomens- en vermogens
verdeling; ook daarbij is enige scheiding van geest te constateren, 
welke op onnavolgbare wijze reeds in 1960 geschetst werd door Pen 
in het Hollands Weekblad, waaruit wij met instemming citeren: 

"Zij (de VVD) belijden met de mond de gelijke kansen, maar 
berusten onderwijl in het teit dat tien procent van de inkomens
trekkers een derde deel van het nationale inkomen bemachtigt. 
Zij berusten in de daaruit voortvloeiende sociale verhoudingen. 
De grondgedachte van het liberalisme zou m.i. moeten zijn dat 
een gelijkmatiger inkomensver'Cleling niet alleen een sociale 
wenselijkheid is, maar tevens een economische noodzaak. De 
inkomensspreiding bevorderd de economische groei. Zij draagt 
bij tot investering in de menselijke factor, omdat zij de minder
bedeelde ouders aan de financiële marge helpt die nodig is om 
de kinderen te laten leren. De huidige situatie, waarbij minder 
dan één op de tien studenten uit een arbeidersmilieu komt, is 
niet goed voor de economische groei. Een gelijkmatiger ver
deling verhoogt, in samenhang met meer gespreid onderwijs, 
de productiviteit, die steeds afhankelijker wordt van de kwali
teit van de individuen. En ten slotte kunnen evenwichtiger in
komensverhoudingen de scherpe kanten afslijpen van een 
nieuwe standenstaat die leeft onder het stille schrikbewind van 
het intelligentiequotiënt. 
Te vrezen valt dat deze liberaie rena1ssance zich bij ons niet zal 
voltrekken. Wij blijven in dit opzicht achter bij Engeland. De 
vrijheid gaat bij ons niet in het rood gekleed, maar het zwartste 
anti-liberalisme heeft de mantel van de vrijheid aangetrokken. 
In deze klederdracht wordt politieke winst behaald. Ten koste 
van de politieke zuiverheid van het liberalisme." 2

) 

en leste dan maar de moraal van dit verhaal: 
Van wat meer engeis liberalisme zal de oude jongejuffrouw heus 

niet doodgaan, integendeel. J. VAN DER BURG 
1) Our aim and purpose, Donald Wade M. P. 
2 ) Liberalen en liberalen, Jan Pen, Hollands Weekblad 17 februari 1960, opgenomen 
in de bundel "Het aardige van de economie". 

Geluk'W'ens 
De geboorte van een kind vormt 
steeds weer een verheugende ge
beurtenis, in de allereerste plaats 
natuurlijk voor de ouders zelf. Het 
vereist weinig fantasie om zich de 
geweldige vreugde voor te stellen, 
die er in de afgelopen weken in huize 
Drakesteyn (en Soestdijk!) heeft ge
heerst en ongetwijfeld nóg heerst. 
Ook wij leven natuurlijk geheel en al 
mee met het jonge gezin, dat dagen 

achtereen de voorpagina's van de 
wereldpers beheerste door de ge
boorte van de jongen Willem-Aiexan
de•·. 
Vanaf deze plaats wensen wij onze 
welgemeende hartelijke felicitaties toe 
te voegen aan de massale stroom 
gelukwensen die prinses Beatrix en 
haar echtgenoot reeds heeft bereikt. 

REDACTIE 
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<:J1oti tie" 

ucut áe uoorzitter 

Nog enkele weken, dan zien we elkaar 

weer in Dalfsen. 

De afdelingen, althans vele, hebben 

de ingediende resoluties hevig be

studeerd. Naar oude JOVD-traditie 

zullen er vele zijn die het beter weten. 

Dat is niet erg. Natuurlijk, ieder wil 

zijn stuk zo ongeschonden mogelijk 

houden, en ook het HB is in dit op

zicht niets menselijks vreemd. 

Maar belangrijker is dat we ons be

wust zijn dat onze JOVD een demo

cratische organisatie is, waarin de 

meningsverschillen bestaan. Maar ook 

dat respect voor andermans overtui

ging en de wil om een constructief 

stuk op te stellen, voorwaarden zijn 

voor een open en eerlijke discussie. 

De ingediende resolutie acht Ik van 

groot belang. 

Ze onderstrepen andermaal, dat waar

lijk liberaal denken Is een actueel 

denken, een voortdurend voeling 

houden met, en gevoel hebben voor, 

de situatie. Van alle als NAVO en 

ONTWAPENING gekenschetst als 

grote problemen van onze tijd. 

Hoe komen we uit de dreigende be

wapeningswedloop, hoe zoeken we 

contact met andersdenkenden (een 

soort politieke oecumene), wat is de 

taak van de atlantische verdediging? 

Allemaal vragen, waarop in de reso

luties getracht wordt een antwoord 

te geven. In gemeen overleg gaan we 

dat antwoord, het liberale antwoord, 

op deze vragen geven. Dat is de 

reden waarom ik me verheug op onze 

zomerconferentie. We zullen weer 

vele nieuwe gezichten zien. Nieuwe 

afdelingen zullen vertegenwoordigd 

zijn. Dat is een verblijdend teken. En 

wanneer het weer dan ook nog mee

werkt, zoals vorig jaar, dan wordt het 

fantastisch. 

De bijdrage van bijna twintig gulden 

is dan ook een (inflatie)prijs, waar

door u zich hopelijk niet zult laten 

afschrikken I 

Tot ziens in Dalfsen. 

GERARD VAN DER MEER 

DE DRIEMASTER 

GRIEI{ENLAND 
HB VERKLARING GRIEKENLAND 

Het Hoofdbestuur van de onafhan
kelijke liberale jongeren organisatie 
Vrijheid en Democratie uiting gevend 
van zijn ernstige verontrusting over 
de gebeurtenissen in Griekenland, 
welke de democratische beginselen 
rechtstreeks aantasten, waardoor 
mede het gevaar bestaat dat de wer
kelijk progressieve Grieken onder 
druk van de omstandigheden in de 
armen van ondemocratische krach
ten worden gedreven, dringt er bij de 
Nederlandse regering op aan, dat 
deze zowel binnen de Verenigde 
Natie als binnen de NAVO al haar 
invloed zal aanwenden, opdat de de
mocratie in Griekenland hersteld zal 
worden. 

's-Gravenhage, 24 april 1967 

Men zal de rechtvaardiging voor de 
rechtse staatsgreep in Griekenland 

zo langzamerhand wel kunnen dromen: 
er werd in linkse (communistische) krin
gen een greep naar de macht voorbereid 
en omdat te voorkomen moest het leger 
wel optreden, in belang van de rust, orde 
en veiligheid van het vaderland. Dus: zij 

móesten wel, want anders hadden dé 
anderen het gedaan. Daarom dus worden 
duizenden arrestaties verricht en lapt 
men alle democratische vrijheden die in 
Criekenland nog min of meer bewaard 
waren gebleven aan de militaire laars. 
Wie de gebeurtenissen in dat ongeluk
kige land volgt, kan zich slechts geluk
kig prijzen te leven in een land, waar dit 
soort machtsovernames ondenkbaar is. 

Interessant zijn trouwens de reacties op 
dergelijke staatsgrepen. Betreft het een 

linkse greep naar macht, dan zijn geen 
woorden te erg en te veel om de levens
grote afschuw over het vertrappen van 
democratische waarden tot uiting te 
brengen. Gaat het echter om een rechtse 
staatsgreep, dan worden bepaalde krin
gen gekenmerkt door een merkwaardige 
zelfbeheersing: Men wil eerst wel eens 
even afwachten wat er precies aan de 
hand is en eigenlijk moet men er zelf zijn 
geweest om een gerechtvaardigd oor
deel te kunnen geven. Tot op heden is in 
de Westeuropese landen de Griekse 
diktatuur van officiële zijde gelukkig niet 
recht(s) gepraat. Er is zelfs sprake van 
de oprichting van een Griekse regering 
in ballingschap in Westduitsland. 

Men kan zich de verlegenheid in West
europese regeringskringen zeer wel 

DE REUS EN ZIJN VRIENDJE 

of: de ].0. V.D. in 1967 en daarna 

Reus (eigenschappen: goedig, maar 
hongerig en soms onverwacht slim): 
"Eh, kijk, ik dacht zo: als het ons 
samen goed gaat, gaat het met mij 
goed en met jou trouwens ook! Dus 
voel jij iets voor een zekere samen
werking, laten we zeggen beraad, 
dat klinkt wel aardig voor de men
sen." 

Z'n vriendje (eigenschappen: idialis
tisch, onafhankelijk en wel eens een 
klein beetje dromerig): 
"Ja, daar zit iets in. Ik ben ten slotte 
onafhankelijk en mag toch zeker 
omgaan met wie ik wil. Je weet dat 
ik je wel mag. 
(Noot: de reus stopt z'n vriendje wel 
eens een zakcentje toe. Wie is daar 
niet gevoelig voor?) 

Reus: 
"Laten we elkaar toch bij de voor
naam noemen, we gaan immers op 
voet van gelijkheid samenwerken. 
Dat ik wat groter ben dat jij, daar 
kan ik ook niets aan doen. Het gaat 
er om dat we het op het ideëele vlak 
bijna met elkaar eens zijn. We kopen 
er niets voor als we elkaar vliegen 
af gaan vangen, het grote doel eist 
dat we elkaar aanvaarden zoals we 
zijn!" (ha, ha, ha) 

Z'n vriendje: 
"Eigenlijk verplicht onze naam 
reeds tot eendracht, we moeten ge
woon samenwerken." 

Reus: 
Heel verstandig gezegd, m'n beste 

vriendje. Ik zag altijd, zonder con
structieve aanpassing, sta je alleen 
en dat is het toch ook niet. 

Z'n vriendje: 
Als ik de zaak even mag samenvat
ten, dan, geloof ik, dat we in onze 
samenwerking elkaar flink de bal 
moeten toespelen en een open oor 
moeten hebben voor wat onder de 
mensen leeft. We zijn het aan ons 
gezamenlijk ideaal verplicht om een 
dynamische visie te hebben op de 
wereld en hieraan in positieve zin 
een bijdrage te leveren. 

Reus: 
"Ik dacht dat je de huidige proble
matiek hier op een uitermate duide
lijke en veelbelovende wijze onder 
woorden hebt gebracht. Ik dacht dat 
we nu de handen maar ineen 
moesten slaan, m'n beste vriendje." 
Nadat beiden elkaar de handen 
hadden geschud en niet mistever
stane woorden van verbondenheid 
hadden geuit, vertrok de kleinste. 
De reus bleef zitten, waar hij zat en 
zei zachtjes voor zich uit: 
"Die jeugd toch, zo idialistisch he." 
Z'n vriendje dacht onderweg nog: 
"Wat ben ik toch ontzettend pienter 
voor mijn leeftijd, ik heb nu een be
hoorlijke invloed op de gang van 
zaken en het gaat allemaal zo ver
rekt eenvoudig." 

C. A. VAN DRUNEN 

voorstellen: naast het fascistische Por
tugal zit er nu nog een diktatuur in de 
Nato, een verdragsorganisatie die de 
banier van de vrijheid en de democratie 
defensief wenst hoog te houden. Nu 
echter circuleren er berichten, dat de 
Verenigde Staten het Griekse dikta
toriale bewind willen erkennen. Dit zou 
natuurlijk helemaal in de lijn liggen van 
de Amerikaanse buitenlandse politiek na 
Kennedy: door de uitzichtloze Viet
namese oorlog is men hoe langer hoe 
meer teruggekeerd tot de traditionele 
vóór alles anti-communistische en anti
alles-wat-daarop-zou-kunnen-lijken poli
tiek die in naam van de democratie 
rechtse diktaluren erkent, steunt en be
schermt (Zuid-Amerika!). 

Mocht het inderdaad komen tot een 
Amerikaanse erkenning, dan mag 

men van de Nederlandse regering ver
wachten, dat zij zich daarvan duidelijk 
distantieërt en zoveel mogelijk andere 
regeringen tracht te bewegen hetzelfde 
te doen. De zaak van de vrijheid en 
democratie in de wereld zou daarmee 
zeer wel zijn gediend. 

R. M. MARCUSE 
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DE DRIEMASTER 

MARGINALIA 
NPD en Zuid·Afriha 

V olgens een bericht in de N eue 
Zuricher Zeitung van 10 april 

jl., zal een omvangrijke afvaar
diging van de Nationaldemocra
tischen Partei Deutschland, de 
Duitse neo-fascisten, een bezoek 
brengen aan de republiek Zuid
Afrika. Deel van deze groep 
maakt uit prof. Oberth, spe
cialist op het gebied van ballis
tische wapens. Vorig .iaar trad 
deze professor toe tot de NPD. 
Hij zal namens de afvaardiging 
in enkele grote steden lezingen 
houden over het politieke den
ken van deze partij. Naast stam
verwantschap zou men mis
schien ook van geestverwant
schap kunnen spreken. 

J7rfiheid en Democratie: 
Centraal Station 

H et weekblad Vrijheid en De-
mocratie, het orgaan van de 

Volkspartij voor Vrijheid en De
mocratie, heeft enige tijd gele
den een verandering ondergaan. 
Werd vroeger nog in enkele 
plaatsen een eigen blad uitge
geven, nu bezitten de drie grote 
~~meme~ms~be~ilie~ 
zaken in hun respectievelijke ge
meenten op geheel eigen wijze 
bespreken. Opvallend is hoe de 
mij onbekende Amsterdamse 
schrijver het bedrijven van eigen 
richting door enkele manschap
pm der koninklijke marine be
schrijft. Gesproken wordt van 
"het uitknijpen van een vieze 

steenpuist". Beeldspraken en 
opmerkingen als deze horen vol
gens mij in de pers en vooral in 
liberale persorganen helemaal 
niet thuis. De tijden liggen ge
lukkig ver achter ons dat men 
sprak over het uitsnijden van 
rotte volksdelen. Of is de Am
sterdamse scribent nu al de "af
faire Adams" vli:rgeten. 

J. WITTING 

Nationáál 

O it jaar heeft weer een onge-
lofelijk gehannes te zien ge

geven met onze nationale her
denkingsdagen. Wie op 1 mei de 
vlag uitstak, moest daar wel een 
oranje wimpel bij hangen, om 
aan te geven dat men vlagde ter 
gelegenheid van de verjaardag 
van koningin Juliana. Zoals men 
zal weten valt de verjaardag van 
de koningin niet op 1 mei maar 
op 30 april. Doch 30 april viel 
dit jaar op een zondag en deze 
dag is in dit land een rustdag en 
géén feestdag. Vandaar dat de 
koninklijke verjaardag dit jaar 
heel spontaan een dag werd uit
gesteld, hetgeen de 1 mei-viering 
een extra-feestelijk karakter gaf. 
4 mei viel dit jaar ook al zo on
gelukkig, namelijk op hemel
vaartsdag, een van onze natio
nale erkende vrije dagen, die je 
natuurlijk niet kunt bederven 
door zoiets door en door onfees
telijks a!s de Dodenherdenking. 
Om toch aan-de verplichtingen 
inzake de ·derde mei te voldoen 
vindt de nationale herdenking 
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dan maar de avond tevoren 
plaats, zodat ons land op vier 
mei zelf tenminste een onbe
dorven vrije dag kan genieten. 
5 mei (men zal het misschien nog 
wel weten: bevrijdingsdag) valt 
dit jaar niet in een lustrumjaar, 
zodat er van een nationale 
viering op deze dag geen sprake 
is. Ter herinnering het volgende: 
ergens in het grijs verleden, om 
precies te zijn op 5 mei 1945 
werd ons land na vijf jaar (1940-
1945) bevrijd van de Duitse over
heersing door de geallieerden, 
die niet langer hadden willen 
wachten. 
Hierdoor ontstond er een drei
gmd teveel aan nationale feest
dagen. Vandaar dat een van onze 
naoorlogse regeringen het wijze 
besluit heeft genomen, dat de 
zogenaamde bevrijdingsdag al
leen nog maar gevierd zal wor
den in vanzelfsprekende lus
trumjaren, dat wil zeggen jaar
talletjes d!e eindigen op een nul 
of op een vijf. En zo komt het, 
jongens en meisjes, dat ook dit 
jaar ons land welgedaan en wel
voldaan over de vijfde mei heen
leefde. Maar let op mijn woor
den: 5 mei 1970, dát zal me een 
feest worden. Als het dan ten
minste nog mág. (3 mei). 

Proficiat 

H et debuut van de democraten 
'66 in de Tweede Kamer 

heeft bewezen, dat deze fractie 
een grote aanwinst is. En dat 
niet alleen: de eerste verrich
tingen van Van Mierlo en de 
zijnen toonden aan, vriend eu 
vijand zijn gelukkig zo verstan
dig geweest om dat te erkennen, 
dat D'66 in de Kamer een be
langrijke en zelfstandige groe
pering is, waarmee vooral de vijf 
bonafide partijen geducht reke
ning zullen moeten houden. Als 
de collega's van Van Mierlo b~j 
hem in de leer wilden gaan, zou 
de gang van zaken in ons par
lement daardoor alleen maar ge
baat zijn. De democraten liete11 
zich niet van regeringszijde meL 
de bekende kluiten in het poli
tieke riet sturen: zij stelden on
ophoudelijk nuchtere en duide
l~jke vragen en als zij daarop 
geen antwoord kregen, dan ble
ven zij interrumperen, totdat 
minister-president De Jong met 
de een of andere oubolligheid 
kwam, waarom de regerings
partijen eensgezind en opgelucht 
konden gieren, lachen en brul
len, daarmee zichzelf voor kij
kers en luisteraars in een heer
lijk zonnetje zettend. 
De aanpak van de democraten 
in de Kamer deed weldadig ver
frissend aan: geen gezapig ge
zeur over allerlei vaagheden, 
geen kinderachtige vliegenaf
vangerij, maar een duidelijk stel
len van problemen, een concreet 
antwoord willen hebben. 
De scheiding der geesten kwam 
het duidelijkst naar voren bij de 
motie inzake de ontwikkelings
hulp. Hier was een goede gele
genheid aanwezig om mooie 
praatjes waar te maken en daad
werkelijk te tonen, dat men als 
verantwoordelijke politici bereid 
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was de kiezers vóór te gaan en 
onomwonden te stellen, dat ook 
op dit punt offers gebracht moe
ten worden, dat aanzienlijk meer 
ontwikkelingshulp gegeven zal 
moeten worden gegeven om de 
steeds groter wordende kloof 
tussen de arme en de rijke(re) 
landen proberen op te heffen. 
Als de motie was aangenomen, 
dan had de regering geweten, 
wat zij aan de Kamer had. De 
regeringspartijen echter kron
kelden zich in allerlei bochten 
en vindingsrijkheden om maar 
te entkomen aan een duidelijke 
stellingname en stemden vervol
gens tegen. 
Ferm geholpen door de kamer
meerderheid kwam het kabinet
De Jong zonder materiële neder
laag uit de eerste schermutse
lingen met het parlement te 
voorschijn. Het ziet er echter 
naar uit, dat de regering behalve 
met een lastig Amsterdam ook 
met een lastige en vindingrijke 
oppositie te maken zai hebben 
(3 mei). 

Bestaonsrecht 

A l jarenlang wordt gepraat of 
de eerste kamer nu moet 

blijven bestaan of niet. Men kent 
de argumenten: de eerste kamer 
neemt gewoonl~jk precies dezelf
de beslissingen als de tweede, de 
politieke samenstelling van de 
eerste kamer is verhoudingsge
wijs gelijk aan die van de twee
de. Kortom: het kost allemaal 
maar tijd en geld en men kan 
haar beter afschaffen. 
Diegenen, die overtuigd zijn van 
de noodzaak van het bestaan van 
de een of andere instelling, die 
besluiten van de tweede kamer 
nóg eens beziet en ongedaan kan 
maken, zijn in de afgelopen week 
opnieuw in die overtuiging ge
sterkt. De eerste kamer ver
.klaarde zich gelukkig tegen het 
onzalige wetsontwerp inzake 
pensioenen van politieke ambts
dragers. Had de eerste kamer dit 
wetsontwerp even slordig be
handeld als de tweede, dan zaten 
wij nu opgescheept met een wet, 
die in zeer dankbare gerailen 
een pensioen van vele tiendui
zenden guldens uit de belasting
gelden garandeerde. Velen von
den het zo ontzettend zielig voor 
mr. Beernink, dat diens eerste 
ontmoeting met de kamer al 
eindigde in een nederlaag: hij 
moest het wetsontwerp terug 
nemen. Men bedacht toen maar, 
dat hij er niets aan kon doen, 
omdat hij het b~j zijn optreden 
als minister klaar vond liggen 
voor behandeling in de eerste 
kamer. Deze vlieger gaat niet op: 
mr. Beernink, tot voor kort voor
zitter van de commissie voor 
binnenlandse zaken van de 
tweede kamer, was nu net de 
aangewezen figuur geweest om 
te voorkomen, dat dit wetsont
werp nooit in deze vorm door de 
commissie, laat staan door de 
tweede kamer was gekomen. 
Met andere woorden: het zielige 
ontgaat mij volkomen, maar 
misschien heeft hij er wat van 
geleerd. (3 mei). 

R. M. MARCUSE 
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"Prélude à l'après-midi 

d'un Faune Liberal" 

Deze (aan Ravel ontleende) en vele 
andere uitspraken van Mr. Berk
houwer brachten het handjevol 
JOVD'ers herhaalde malen tot 
lachen zonder dat daarbij aan de 
problemen rond de vorming van een 
Europese Liberale Partij (ELP) 
werd voorbij gegaan. De afwezigen 
hadden ook nu ongelijk, want de 
JOVD-studiedag, gewijd aan de ELP, 
d.d. 22 april 1967 en gehouden in 
hotel "Pays Bas" te Utrecht, is een 
boeiende bijeenkomst geworden. 
s'Ochtends hielden Eert Hubert en 
de heer van Natten, lid van de 
Nederlandse Liberale Kring te Brus
sel, ieder een inleiding. Hubert 
voerde vier belangrijke argumenten 
voor vorming van een ELP aan, te 
weten; 1) De huidige "liberale" 
fractie in het Europese Parlement 
te vcrlossen van het "politieke-vuil
nisvat-imago" 2) Een werkelijk 
liberale aanpak te kunnen krijgen 
van Europese problemen 3) Om tot 
een liberale kieslijst te kunnen 
komen indien eens het EP via 
rechtstreekse verkiezingen wordt 
samengesteld en 4) De partij vor
ming op Europese niveaus heeft in
vloed op de nationale partijstelsels. 
(Voor welke EP-fractie zal D'66 
kiezen, indien ze in het EP vertegen
woordigd is, gesteld dat ze zou kie
zen?) 

De heer Van Notten stelde dat de 
samenwerking in Europa tot nu door 
te weinigen, op een te beperkt ge
bied, met te weinig democratische 
controle in een te langzaam tempo 
plaats vindt. Hij kwam tot de con
clusie dat elke samenwerking tussen 
liberalen in Europa bevorderd moet 
worden. Legde de heer Van Notten 
iets meer accent op samenwerking 
der lagere niveaus van de onder
scheidene liberale groeperingen, 
Eert Hubert benadrukte meer de 
mogelijkheden van overleg der libe
rale kopstukken om tot samenwer
king in Europees verband te kunnen 
komen. 

De ochtendzitting werd afgesloten 
met een discussie. 

s'Middags kwam Mr. Berkhouwer 
ons op een plezierige wijze weer 
met beide voeten op de grond plaat
sen, door onverbloemd de werke
lijke verhoudingen te schilderen. 
Deze blijken nog zo moeilijk te lig
gen, dat in de naaste toekomst een 
ELP nog welhaast een utopie lijkt. 
Hadden we ons s'ochtends nog voor
gesteld een bcgim:elprogram der 
ELP op te stellen met alle daartoe 
in aanmerking komende groeperin
gen en dit beginselprogram dan 
tevens als "toetredings-zeef" te han
teren voor de ELP, Mr. Berkhouwer 
spiegelde ons ras voor dat een der
gelijke handelwijze in dit stadium 
de snelste wijze zou zijn om de libe
rale fractie in het EP uiteen te laten 
vallen. 

Mr. Berkhouwer bleek uitbreiding 
van de bevoegdheden van het EP 
belangrijker te achten dan invoering 
van rechtstreekse verkiezingen voor 
het EP. Gezien zijn toelichting en de 
opmerkingen dienaangaande van de 
heer Van Notten een begrijpelijke 
voorkeur. Toen Gerard van der Meer 
de vergadering sloot, hadden de aan
wezigen een waardevolle bijdrage 
gekregen voor het denken over een 
ELP. 

Tenslotte moge ik een ieder aan
raden kennis te nemen van het door 
de CKC en CBC uitgebrachte rap
port over een ELP. 

G.H.B. VERBERG 

DE DRIEMASTER 

DE TOEKOMSTIGE ONTWIKKELING VAN HET NOORDEN 
Tegen het eind van de maand april 
zijn over de ontwikkeling in de toe
komst van het noorden van ons land 
een tweetal rapporten uitgebracht. 

Wegenplan Drente 

Het eerste betreft een structuur
schema over belangrijke verkeers
verbindingen in de provincie Dren
te, dat door het college van Gede
puteerde Staten is gezonden aan de 
Statenleden. In de nota is men van 
het gezonde principe uitgegaan, dat 
voor het snelverkeer nieuwe wegen 
moeten worden aangelegd. Op deze 
wijze kan men rekening houden met 
aansluitende wegen, bebouwde ker
nen en te bebouwen kernen; voorts 
met de landbouw en wat van zeker 
niet gering belang is: het behoud 
van natuurschoon. 
Het gevolg is geweest, dat een prach
tig plan is uitgedokterd; laat men 
echter oppassen, dat het plan geen 
fictie wordt, want het geheel is op
gezet los van o.a. de geldmiddelen 
die hiervoor beschikbaar zijn. 

Het noorden op weg 
naar het jaar 2000 
De Bestuurscommissie Noorden des 
Lands - werkzaam in opdracht van 
de provinciale besturen van Gro
ningen, Friesland en Drente heeft 
een rapport uitgebracht onder de 
titel "Het noorden op weg naar het 
jaar 2000". In de provinciale pers is 
hieraan terecht reeds grote aandacht 
besteed, zodat wij ons slechts willen 
beperken tot een enkel commentaar. 
De voorstellen, die door de commis
sie worden gedaan voor de wijze 
waarop de werkgelegenheid kan 
worden bevorderd en bestendigd 
zullen door een ieder worden toe
gejuichd. Een verheugend voorstel 
tot decentralisatie in deze is de in
stelling van een Ontwikkelingsfonds. 
Dit fonds zal een bestuur moeten 
krijgen bestaande uit provinciale 
vertegenwoordigers en een rege
ringsvertegenwoordiger. Dit bestuur 
zal dan worden betrokken bij het 
beheer van de door de regering be
schikbaar gestelde gelden, bij het 
beoordelen van aanvragen en bij het 
toekennen van te verlenen subsidies. 

De commissie is gelukkig eindelijk 
tot de conclusie gekomen, dat een 
grotere mate van samenwerking tus
sen de verschillende bestuursorga
nen tot grotere doeltreffendheid zal 
leiden in het stimuleringsbeleid. 
Jammer is, dat het rapport de pro
vinciegrenzen en de bestuurlijke in
deling niet ter sprake brengt. Wil 
men de beangstigende stilstand, die 
in het noorden nu vrij algemeen 
kenbaar is geworden te lijf gaan, 
dan zal ook daaraan de nodige aan
dacht moeten worden besteed. 
Het gevaar ten slotte van een utopie 
moet ook bij dit rapport helaas niet 
ondenkbaar worden geacht. Uiter
aard is het in hoge mate toe te 
juichen, dat er in het noorden plan
ning op langere termijn plaatsvindt. 
Is dit echter mogelijk zonder te 
weten welke gelden hiervoor van 
regeringswege zullen worden ver
strekt? Temeer nu men zelf nog geen 
verantwoorde raming van zijn plan
nen durft te geven. 
Een goede richtlijn is het geheel in 
elk geval wel. 

JAN HIDDING 

HET WEEKBLAD "VRIJHEID EN DEMOCRATIE!! OF ? 
111111 

In het nimmer in zijn adreswikkel 
door ons weggegooide weekblad, 
troffen wij in het nummer 911 (vrij
dag 31 maart 1967) een aardig zal
vend commentaartje aan over de 
weinig verwikkende, ja zelfs lach
wekkende gang van zaken bij deze 
kabinetsformatie, onder het hoofdje 
"Goed verstane plicht". 

Het besloot aldus: 
"Ons land heeft zeker in de komende 
jaren*) behoefte aan een wijs finan
cieel en economisch beleid, dat -
naar na het optreden van de heren 
Vondeling en Den Uyl toch wel voor 
ieder duidelijk moet zijn - de 
socialisten niet in staat zijn te voe
ren. Het is daarom de door onze 
Kamerfractie goed verstane plicht 
van de VVD om regeringsverant
woordelijkheid te aanvaarden. Van 
een kabinet waaraan de VVD deel
neemt immers mag terecht een heel 
wat verstandiger politiek verwacht 
worden. Met een uiterst bekwame 
man als prof. Witteveen aan het 
financiële stuur en met de verdere 
liberale inbreng in het kabinet, 
kunnen wij de toekomst met ver
trouwen tegemoet zien". 

Als wij nu goed gelezen hebben, 
reikt het begrip "de socialisten" niet 
verder dan de heren Vondeling en 
Den Uyl, hetgeen op z'n zachts ge
zegd een wel sterk vertekenende 
simplificatie is; vandaar dan ook, 
dat een en ander ons niet zo dui
delijk is, als het commentaar ons 
wil doen voorkomen. 

Methodologisch klopt er ieder geval 
geen bal van, waardoor tevens de 
koppeling met de daaropvolgende 
zinnen in de lucht is komen te han
gen. We zullen er maar van afzien 
om de commentaar-schrijverd te vra
gen zijn bewering ook waar te ma
ken. 

~~ g~ :voorlaatste zin zullen we 

evenmin twisten over het woordje 
"terecht", maar wel intrigeert het 
ons wat nu verstaan moet worden 
onder "een heel wat verstandiger 
politiek". 

Wij zelfs zijn geneigd te zeggen, dat 
een verstandig woord daarover on
mogelijk is, omdat de criteria van 
geval tot geval zullen verschillen en 
objectief onvergelijkbaar zijn; van
daar ook, dat wij er thans hard over 
piekeren of we, dank zij een der
gelijk subjectief moraliserend bor
reltafel-geleuter (de commentaar
schrijverd is lang niet altijd de 
enige) het weekblad nu met of zon
der adreswikkel moeten weggooien. 

Abspoel 

Dat de heer Abspoel niet altijd een 
even gelukkige pen hanteert, was 
ons bij een voorgaande gelegenheid 
al wel gebleken. 

Het verwonderde ons dan ook niets, 
dat hij zich in zijn rubriek "Gesprek 
met lezers" in het weekblad van de 
VVD in duizend bochten heeft ge
wrongen om vooral maar niets van 
hetgeen hij geschreven had, te be
hoeven prijsgeven. Maar wel wat 
gortig maakt hij het in het nummer 
910 (vrijdag 24 maart 1967) waarin 
hij de heren Coebergh en Van 
Hoogenhuyze, welke van oordeel 
zijn, dat de VVD nog altijd te weinig 
wordt gezien als een partij óók voor 
werknemers en eerstgenoemde het 
onbegrijpelijk acht, dat geen van 
de kamerleden uit werknemers
kringen afkomstig is, van repliek 
dient. 

Echter, volgens Abspoel, staan er 
twee dingen als eèh paal bovèn 
water: 

uitbrachten, wederom enige hon
derdduizenden werknemers moeten 
zijn geweest, die hun vertrouwen in 
het program en in de kandidaten 
van de VVD hebben uitgesproken. 
In de tweede plaats is het een on
loochenbaar feit, dat in de afde
lingsbesturen en in de gemeentelijke 
en provinciale bestuurslichamen tal
rijke werknemers voor de VVD zit
ting hebben." 

En wat verderop: 
"Trouwens: ook ambtenaren zijn 
toch "werknemers". Leden die vóór 
hun Kamerlidmaatschap in ambte
lijke dienst werkzaam waren, heeft 
de liberale fractie altijd geteld en 
dat is ook thans het geval". 
Het laat zich aanzien, dat Abspoel 
doelt op een geheel andere cate
gorie werknemers dan de heren 
Coebergh en Van Hoogenhuyze; 
en, het moet gezegd worden, die 
laatste categorie is nog al dun ge
zaaid in de VVD, zodat je er, maar 
beter niet over moet praten, want 
het begrip Volkspartij zou er wel 
eens door kunnen worden aangetast. 
Het moge overigens de heer Abspoel 
niet onbekend zijn, dat zij ook per
centagegewijs een veel groter be
stand vormen van de beroepsbevol
king dan zijn soort, en dat zijn soort 
in bedrijfspsychologische en -socio
logische literatuur meestentijds "be
ambten of ambtenaren" worden ge
noemd, dit ter duidelijke onderschei
ding van "arbeiders of werknemers". 
Oh ja, mijnheer Abspoel, men onder
scheidt bij die laatsten ook nog weer 
drie soorten: geschoolden, geoefen
den en ongeschoolden. 

J. VAN DER BURG 

"In de eerste J?l~àts,:dat onder de __ 
ruim 738.000, kie~rs~ di~~hun stem~ 
op de kandîtlatelili'Jstèn van de-Vvn- ") r:îus daarria~~riiet meer. 



DE DRIEMASTER 

De Jong en nog wat 
Gedeelte uit de geheime notulen van de constituerende vergadering 
van het kabinet-De Jong, gevonden door spioneur. 
de J.: "Zo jongens, ik hoop, dat de overgebleven gebakjes en fris
dranken jullie naar genoegen gesmaakt zult hebben, maar vinden 
jullie nou ook îliet, dat we voorlopig maar es ergens mee moesten 
beginnen; staat zo raar, ais we niks van ons laten horen, nietwaar? 
Ja, u daar, achter aan de tafel, 'k ben uw naam vergeten, da's effe 
wennen hoor, hoe heet u ook al weer?" 
stem: "Udink, excellentie." 
de J.: "Oh ja, mijnheer Udink. Kom, wat wilde ik u nou toch ook al 
tveer m·agen; het is geloef ik dcor m'n hoofd heengeschoten, oh ja; 
hoe had u zich u zelf gedacht uw halve dagtaak op het ministerie te 
besteden!" 
U.: "Wei, ik heb gehoord excellentie, van onze freule, dat wij chris
telijk historischen cntwikreiings'wlp dit keer maar belangrijker 
moesten vinden en dat we c?e formatie onder geen beding mochten 
laten mislukken. Verder weet ik er ook niet van; nou ja, mochten 
ze daar aan het Binnenhof nog es herrie willen schoppen, dan laat 
ik mijn redevoeringen maar opstellen door mijn vriendjes van de 
handelsbevordering; enne, als ik dan es een keer de regel kwijt raak, 
dan verzin i.k wel wat, excellentie, over naastenliefde, onze plichten 
voor de mensheid en zo, begrijp u wel?" 
de J.: "Goed zo, zo mag ik het horen, jongens. 
En nu u, ja u met dat kalende hoofd; nee u niet, 'k wijs toch die kant 
op." 
Stem: "Schut is mijn naam excellentie. 
Als ik zo vrij mag zijn, excellentie, als u er tenminste geen bezwaren 
tegen heeft, zou ik met uw permissie wat dichter tot mijn volk wil
len naderen. Voorlopig had ik er zo over gedacht om mij de eerst
kcmende tijd te beperken tot de uitnodigingen die het ministerie 
bereiken voor het slaan van eerste palen; voorlopig maar het kleine 
grutwerk. Als dan die jongens van de massa-media es een keer hun 
taak verstaan, dan heeft dat een mooie publicisistische nevenwer-
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van alle mogelijkheden voor een sportieve en 

I onbezorgde vakantie. Onbezorgd, omdat zij I 
bij onze Reisafdeling de benodigde reisde
viezen aankochten, een reisbagage- en onge- I 

I vallenverzekering sloten en voor het veilig 
opbergen van hun waardepapieren en kostI baarheden gebruik maakten van onze safe. I 
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king voor ons, nietwaar. Elke keer als ik dan op het kiekkassic ver
schijn, terwijl ik aan een touwtje trek, of wat ook wel es wil voor
Icomen een lintje doorknip, dan denkt men onwillekeurig in de huis
l,arner: "Kijk, zij doen er tenminste u.:at an." 
de J.: "Zou u dat nou u.: el doen? Kunt u zich eerst maar niet beter 
beperken tct het spit- en graafwerk; ik geef toe, het is wat minder 
publicabel, maar voor de maatschappij lijkt het me toch nuttiger, 
enr.e, dan zijn we gelijk ock van dat gezemel af. Ik voor mijn per
soon zou lie~.-·er zien, dat Luns u.:at meer op het lcassie ku.:am; uit
eindelijk, hij is een onbesproken figuur; alLen moeten we dan nog 
0:eL even versieren hoe we hem zo veel mogelijk kunnen laten af
Teizen. i'iiemand bezu:e:arc 
J :1, nu u maar, u.:ant u moet te eh straks teat eerder u.: eg hè?., 
Stem: "Als u mij toestaat, excelîe•die, mijne heren, en dame, zal ilc 
het tot mijn beleid maken om wat harder op te treden tegen al dat 
cchoeltje en f<espuis, wat onze straten, huis en haard en zo, on
veilig maakt. Verder dacht ik, dat het maaT beter was cm Van Hall 
vocrlopig te laten zitten waar die zit, dit om eventuele twijfels en 
gEruchten bij de burgerij de kop in te drukken; aan andere wijzi
gingen, dat weet u, til ik niet zo zwaar, daar moeten we eerst nog 
ma:rr eens rustig een nachtje m:er slapen. 
Oh ja, m',jnheer èe excellentie, mijn vroutc heeft me ncch zo op het 
hart gedrukt u vocrai dan/: te zeggen, dat u zo vriendelijk bent ge
weest, dat ik strakjes weer naar mijn wekel~jks schaaka1.:ondje toe 
mag; 'k speel nu aan het eerste bord moet u weten en m'n vrouw 
zei laatst neg: "Gut, wat le:;.k, dat jij nou ook die sigarendoosjes 1.:an 
het Ministerie krijgt". 'k Spaar ze, moet u weten. 
Voor m'n kleinkinderen; die vragen elke keer als ik kom of opa wat 
heeft meegebracht; ja, laatst nog, toen zei de kleinste van m'n 
jongste ... 

de J.: "Ja gaat u ncu maar." 

B.: Dàààg jongens." 
De overige stukken zijn tot op heden onvindbaar gebleven. 

DEN HAAG MELDT ONS 
Sloepje: Hoe denk je over de ont
wikkelingen in liberale kring? 

v. d. Schaar: Ik ben uiteraard poli
tiek niet mondig. Dat als opmerking 
vooraf. Desondanks: Sommigen zul
len zich misschien afvragen of de 
VVD na de verkiezingen weer in 
slaap gesukkeld is. 
In de AR en in de PvdA rommelt 
het. In de VVD wordt hard gewerkt, 
dat kan ik verzekeren. Er is veel 
informeel overleg. 
(Reeds twee dagen na dit interview 
vond een bespreking plaats tussen 
mr. E. H. Toxopeus en de heren 
D. R. F. van Bremen, voorzitter van 
het LDC en G. van der Meer, voor
zitter van de JOVD. red.) 
Ik ben dan ook van mening, dat er 
voldoende ruimte gegeven moet 
worden aan de jongeren. immers dat 
leidt tot actie. 

Hans Wiegel heeft eens gezegd: "Een 
groot gedeelte van de jeugd gaat 
liberaal denken". Maar dat is nog 
niet op de VVD stemmen. 
Daarom moet er binnen de VVD een 
georganiseerde groepering van jonge 
mensen zijn. Hunt taak: aansluiting 
zoeken bij de jeugd en met hen 
samen fmpper, frapper toujours! 

Sloepje: Welke plaats ken je D'66 
toe? 

v. d. Schaar: D'66 is bezig met iets, 
dat op zich niets van doen heeft met 
Democratie, doch alleen met het 
functioneren van die Democratie. 
Het districtenstelsel leidt tot ver
houdingen in het parlement die 
sterk afwijken van die bij even
redige vertegenwoordiging. Dat kan 
ernstig zijn. 

Sloepje: Er wordt vaak gesproken 
over het imago van de VVD. Hoe 
denk jij over dit imago? 

v. d. Schaar: Het imago is bedroe
vend. Men ziet de VVD als een partij 
zonder visie, als een partij in de ver
dediging. En daarbij: men ziet haar 
niet als vooral liberale partij. 
Voor de verkiezingen had uitdruk
kelijk omschreven moeten worden, 
hoe het imago is en hoe dit imago 
behoort te zijn. 
Het verschil zou dan het operatie 
terrein van de propaganda moeten 
zijn geweest. Doch hieraan is onvol
doende aandacht besteed. Maar het 
apparaat is sterk onderbezet. Dus 
wat wil je. 
Een meer wetenschappelijke bena
clering van de groepen in de bevol
king, die wij kunnen aanspreken 
blijft echter hoogst urgent. 
Daarom moet ieder lid van de frac
tie, en gelukkig is men dat steeds 
meer, ervan overtuigd te zijn, dat 
er wat veranderd moet worden. 
Deze fractie lijkt mij trouwens zeer 
goed. 
Zo is het bijzonder verheugend, dat 
de heer Toxopeus open staat voor 
persoonlijke contacten. 

(Uit "Het Sloepje" (afd. Den Haag), 
april 1967) 

Marja Mair 
Joke Carol 

De heer Van der Schaar is econo
misch adviseur van de VVD-2e 
kamerfractie. 
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UIT ONZE ORGANISATIE I 
1 oktober 1967 gaat de JOVD haar 
20ste verenigingsjaar in. 
Velen afdelings- en districtsbesturen 
zullen in dat jaar een wijziging 
ondergaan. Nieuw kader zal zijn in
trede doen. Ten einde de organisatie 
maximaal te doen functioneren, zul
len vanwege de districten een aan
tal organisatorische kadercursussen 
worden gegeven. 
Belangstellende leden zullen mid
dels deze cursussen inzicht worden 
gegeven in de specifieke afdelings
problematiek. 
Het ligt in de bedoeling, dat aan een 
drietal onderwerpen aandacht zal 
worden besteed. 

1. het leiden van een afdeling/ 
district; 

2. functie en werkzaamheden van 
een secretariaat; 

3. financiële aspecten. 
Geïnteresseerde leden worden ver
zocht contact op te nemen met het 
afdelingssecretariaat welke de na
men weer doorgeeft aan het dis
trictssecretariaat alsmede aan de 
vice-voorzitter organisatie. 
Het ligt in de bedoeling na Dalfsen 
met deze kadercursussen districts
gewijs een aanvang te nemen. 
Een ieders medewerking is in deze 
vereist! 

G. M. A. Lekkerkerker VVO 

dAGENDAg 
mei: 

22 

19 

26 

juni: 

Afd. A'dam: Werkgroep Consumenten aangelegenheden, Hotel Polen 
in de Kalverstraat. 20.00 uur. 

Afd. Den Haag, Boschlust, Bezuidenhoutseweg 2. NATO en Ont
wapening. Sprekers: de heren v. d. Spek (PSP), Ruygers (PvdA), 
Berkhouwer (VVD). 20.00 uur. 

Afd. Den Haag, ledenvergadering, t.h.v. G. Custers, Kon. Emmakade 
85. 20.00 uur. 

5 Afd. Amsterdam. Werkgroep Consumentenaangelegenheden. Hotel 
Polen. Aanvang 20.00 uur. 

6 Afd. Dtm Haag, Ub. burrel. Tnste\'ln, Prlnsestr. U. 17.30 uur. 
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Afd. Amsterdam, lib. borrel, Oude Herberg, Handboogsteeg. Aanvang 
21.00 uur. 

10-11 Dalfsen. 

19 Afd. Amsterdam. Werkgroep Consumentenaangelegenheden. Hotel 
Polen. Aanvang 20.00 uur. 

2 Afd. Eemlandt: bijeenkomst samen met VVD. Onderwerp: verhou
ding JOVD-VVD. 

9 Afd. Rotterdam, bijeenkomst. 

Waar blijven de afdelingsverslagen. 

Zij kunnen worden gestuurd aan: 

Mej. J. HUBEEK, 

Nieuwe Parklaan 155, 

SCHEVENINGEN 

VAN DE 
DB-TAFEL 

Op 26 april hebben de besturen van 
de VVD, de JOVD, het LDC en de 
FLSVN wederom een breed Liberaal 
Beraad gehouden, waar over de poli
tieke verhoudingen werd gediscus
sieerd. Dit Beraad is positief ver
lopen: men heeft besloten een 
werkgroep in te stellen, onder de 
verantwoordelijkheid van de vier 
liberale organisaties, die een studie 
moet maken van het partijwezen in 
ons land en de plaats van het libe
ralisme daarin. 
Op 8 juni zal het tweede Beraad 
plaatsvinden, waarbij deze werk
groep het centrale punt van het be
raad zal vormen. 
Naar aanleiding van onze Open Brief 
aan de andere politieke jongeren
organisaties hebben wij van de 
JOKVP een positieve reactie ont
vangen. Men gaf ons zelfs te kennen, 
dat er van de zijde van de JOKVP 
geen behoefte meer bestaat aan con
fessionele partijvorming. 
Ook de FJG van de PvdA heeft, 
alhoewel in de pers, positief ge
reageerd. 
Het wachten is nog op de reacties 
van de andere politieke jongeren
organisaties om tot een gezamenlijk 
gesprek te komen. 
In de Redactiecommissie van de 
NPJCR zullen de heren G. van der 
Meer en G. Verberg zitting nemen. 
Gerlof Boosman heeft bedankt voor 
de Centrale Kader Commissie. 
De heer H. Bosman zal de heer 
R. Hofman als administrateur op
volgen in de Stichting De Drie
master. 

Amsterdam 

Op 21 april hield de afdeling Am
sterdam een avond met het onder
werp sex en politiek. De heer 0. van 
Praag hoofdbestuurslid van de 
NVSH hield een inleiding over de 
materie. Na de pauze werden de 
anti-conceptionalia gedemonstreerd 
en te koop aangeboden. 

Midden-Drenthe 

Wij organiseerden op 7 april een 
forumavond. 

Forumleden waren de heer drs. M. 
Dijkstra (D'66), A. de Roos (PvdA), 
G. Boosman (JOVD). 
Het forum stond onder leiding van 
de heer R. Koops, voorzitter van de 
afdeling Midden-Drenthe. 
Na opening door de voorzitter, werd 
de gelegenheid geboden tot vrije 
discussie met de forumleden. Door 
deze discussies kwamen de verschil
punten tussen de partijen goed tot 
uiting. 
Aan de orde kwamen o.a.: onduide
lijkheid in de politiek, kiesstelsel 
D'66, woningbouw, doorvoering 
kleurentelevisie, ondermeer in ver
band met de werkgelegenheid, als
mede ook verbetering van de weg 
Zwolle-Meppel. 
De duidelijkheid van D'66 in de 
politiek kwam niet erg tot uiting, 
over dit punt waren de heren De 
Roos en Boosman het eens. Zij con
stateerden dat door uitbreiding van 
het aantal politieke partijen, alleen 
de onduidelijkheid in de politiek 
wordt vergroot. 

Leiden 

Een van onze leden, de heer G. F. 
Herfst, hield 27 april jl. een lezing 
over Zuid-Afrika. 
In een jaar tijds heeft de heer Herfst 
in 8 verschillende plaatsen in Zuid
Afrika gewoond en gewerkt. 
Met de verschillende bevolkings
groepen is hij mede hierdoor, ook in 
contact geweest. Dit bleek uit de 
algemene visie die hij op deze avond 
gaf. 
Vragen werden er niet meer gesteld. 
Er was iets anders ... 
ER WAS EEN PRINS GEBOREN 
Er werd getoost en muziek gemaakt! 
Zeist e.o. 
De VVD afdeling Driebergen en de 
JOVD-afdelingen Doorn en Zeist 
hielden een gezamenlijke bijeen
komst in het prachtige raadhuis van 
Driebergen kasteel SparrendaaL De 
(ex) minister van defensie de heer 
P. J. S. de Jong zou een inleiding 
houden over de onderwerpen NAVO 
en Ontwapening, maar was verhin
derd wegens zijn formatie-opdracht. 
Hij liet zich vervangen door de heer 
L. v. d. Put, hoofdambtenaar van de 
afdeling informatie en documentatie 
van het ministerie van defensie. Hij 
had zijn inleiding gebaseerd op de 
beide ontwerpresoluties van de 
JOVD en vooral die van de NAVO 
kreeg veel aandacht. Met nadruk 
wees hij op de grote militaire kracht, 
die in de NAVO is gebundeld, waar
door zij een politiek machtsmiddel 
is. Hoewel de NAVO samenwerking 
op ander gebied kan stimuleren 
heeft zij daar geen taak. De heer 
v. d. Put achtte de term "balance of 
terror" in de Ontwapeningsresolutie 
onjuist, omdat het niet gaat om een 
militair evenwicht, maar om de 
machtssituatie in de wereld. Helaas 
was de belangstelling uit Drieber
gen en Zeist matig en uit Doorn nihil 
voor deze bijeenkomst. 

Den Haag 

Op 28 april vond er een huisbijeen
komst plaats, waarop de gastheer 
Jan van de Berg een inleiding hield 
over "Politieke begrippen; conser
vatief, liberaal, links, rechts." 
De spreker ging uit van het Neder
landse partijenstelsel en poogde aan 
de hand daarvan de politieke ter
minologie zo scherp mogelijk uiteen 
te zetten. Hij ging ook in op het 
ontstaan en de dogma's die momen
teel de confessionele partijen be
heersen. Een groot deel van zijn be
toog was verder gewijd nan de 
socialistische en communistische 
filosofiën. 
Door deze bijeenkomst bleek weer 
eens duidelijk, dat voor de politieke 
vorming aan de huisbijeenkomst 
grote waarde moet worden toege
kend. Zij hebben bovendien het 
voordeel dat er in een wat lossere, 
zeer prettige sfeer gediscussieerd 
kan worden. 

DALFSEN 

9, 10, lt 

JUNI 
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DE FRIESE TAAL 
In Driemaster nr. 3 van deze jaar
gang wijdt de heer L. Hilarides en
kele regels aan de plaats van het 
Fries. Vooral de tweede alinea, die 
kennelijk aan moet tonen waarom 
het Fries zo belangrijk is, wekt be
vreemding op. Dat het Fries in de 
middeleeuwen in wetsteksten en 
oorkonden, ook buiten het eigen
l'jke Friesland, werd gebruikt, is 
geschiedkundig belangwekkend, 
maar niet meer dan dat. Ook het 
Frans en het Latijn werden vroeger 
daarvoor gebruikt, wat echter geen 
reden is om deze talen op de scholen 
in het leerplan op te nemen. Sterker 
nog, het Latijn en zeer zeker ook het 
Grieks mogen zo langzamerhand wel 
van de lesroosters van alle middel
bare scholen geweerd worden. Het 
Frans is alleen belangrijk, omdat we 
het later "nodig kunnen hebben". 

Waar het dunkt mij om draait, is dat 
het Fries zo'n uitzonderingsgeval is. 
wanneer men namelijk Nederland 
en omgeving indeelt in taalgebieden, 
dan is Friesland het enige gewest 
waar het Fries nog voorkomt. Drente 
behoort dan tot het Saksische ge
bied, enzovoorts. Maar Drente is niet 
het enige Saksische gewest. Zo wordt 
in vrijwel elke streek in Nederland 
een streektaal - met plaatselijke 
verschillen- gesproken; een streek
taal die onderhevig is aan invloeden 
van buiten- en binnenaf. Onder 
andere door zijn aardrijkskundige 
ligging is de invloed van buitenaf in 
Friesland over het algemeen minder 
sterk geweest dan elders meestal het 
geval was. Vroeger waren Holland 
en ook Zeeland, nog sterker dan nu, 
de toonaangevende gewesten. Van
daar dat onze landstaal voortkomt 
uit de Hollandse streektaal. Daar
naast zijn overal in Nederland de 

streektalen blijven bestaan. Het is 
begrijpelijk dat de huidige Holland
se tongval het meest lijkt op de 
Nederlandse taal. Het Fries week 
daarvan altijd al het meest af. 
Een tweede punt is, dat het Fries 
van vandaag zoveel eigens in zich 
bergt, en dat dit eigene bewaard 
moet blijven, althans volgens som
migen. Worden daartoe geen maat
regelen getroffen, dan dreigt dat 
eigene voor een deel verloren te 
gaan. Datzelfde geldt echter voor 
alle andere tongvallen; het enige 
verschil is, dat het Fries ct· zo uit
springt. Zonder mij uit te laten over 
de Friese volksaard kan ik vaststel
len dat in andere streken al veel 
taaleigen verloren is gegaan door 
invloeden van vooral het Neder
lands. Taalbewuste lieden uit andere 
streken hebben - pas lang na 
Gysbert Japicx - woordenboeken 
van en spellingregels voor die an
dere streken gemaakt. Er heeft zich 
in heel Nederland- ook in Amster
dam - een streektaalletterkunde 
ontwikkeld. 
Dit alles is dacht ik nog geen reden 
om aan het Fries bepaalde voor
rechten boven de andere streektalen 
te verlenen. Zeker kan het niet de 
bedoeling zijn aan "immigranten" 
Fries te leren. Waar getracht wordt 
oude taalresten te bewaren, onder 
andere de streektaal in leven te 
houden, moet zulks landelijk ge
schieden, en niet alleen of in het 
bijzonder voor Friesland. Het enige 
voorrecht dat Friesland met ere toe
komt, is dat het zich op de borst mag 
kloppen voor de in het verleden op
gebouwde voorsprong. 

Groningen, 

M. C. VAN HOORN 

VISIE? 
I n de befaamde reeks Portret

ten van lijst 3 bracht het 
weekblad Vrijheid en Democra
tie van 7 april jl. een gesprekje 
met mr. A. Geurtsen. Door het 
opschuiven op de VVD-lijst is hij 
nu éérste "reserve" voor de 
tweede kamer geworden, reden 
waarom ik de lezers van onze 
bladen zijn politieke vernieu
wingsdenkbeelden niet wil ont
houden. Mr. Geurtsen behoort 
ook tot diegenen, die de ondui
delijkheid in de Nederlandse 
politiek een gruwel is. Hij heeft 
bedacht dat deze wordt veroor
zaakt doordat de partijen veel te 
weinig zuivere belangengroepen 
zijn. Zijn oplossing: een stelsel 
van drie partijen, namelijk één 
voor werkgevers, één voor mid
denstanders en één voor arbei
ders. Dit corporatieve stelsel 
vindt hij ideaal en hij spreekt 
als zijn toekomstverwachting 
uit, dat het er op de duur wel 

van zal komen. 
Noch van de kant van de redac
tie van het partijweekblad, noch 
van partijbestuur of kamerfrac
ties heeft men zich op een dui
delijk afkeurende wijze ge
distantieërd van deze liberale 
visie. Het was partijlid J. K. Al
ma uit Hoofddorp die zich in een 
ingezonden schrijven op 21 april 
scherp afzetten tegen de be
klemmende idealen van de eerste 
VVD-reserve. Mét Alma ben ik 
ervan overtuigd, dat deze cor
poratieve oplossing nergens in 
de VVD wordt gesteund. Wel 
vraag ik mij af, hoe iemand met 
zul.ke denkbeelden op de kandi
datenlijst voor het parlement 
van een liberale partij kan 
komen. Ik ben benieuwd, weLke 
plaats deze politicus bij de vol
gende kamerverkiezingen in
neemt. (3 mei). 

R. M. MARCUSE 

d. BURGERS EN ZN. N.V. 

CENTRALE VERWARMING 

WIJCHEN 

TEL. (08894)- 2316 

vloeibare zuurstof 
vloeibare stikstof 
machine-fabriek 

N.V. W.A.HOEK"S MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK HAVENSTR.19 SCHIEDAM TEL: 010-269061" 

MIDDELGROTE FRACTIE ZOEKT: 

Werknemer, arbeider of proletariër. 

Anti-socialistische referenties gewenst, doch niet 

verplicht. Vest dragen wordt op prijs gesteld. 

Brieven aan onze bladen onder nummer: 
TOX. V.N. 22-4-'67 

N.V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

.liNK 
Seheeps

reparatie
bedrijf W aallaaTeD Pier 8 Better••• 

Telefoon 77610 (3lijnen) 
Na 18 uur: 73551, 70311, 11782, 171502 en Machinefabriek 
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Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMID,DELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

WIERSUM GRONINGEN 

BOELE's 
Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

BOLNES 

isolatie- en 

Plaatwerkbedrijf 

"ROT AM I SOL!! 
Uitvoerders van warmte-, koude- en geluidsisolatie 

Kantoor: IPELO 15, ROTTERDAM • Telefoon 1 7 5 5 0 7 

Aannemersbedrijf 

Fa. W. VAN HATTUM 
& Zonen 

ANNO €>·77· 
A. VAN HOBOKEN & Co. 
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TELEFOON 594 

• 
CORRESPONDENTSCHAP: 

WIJK BIJ DUUlSTEDI 

U vvordl snel ingelicht 

over gebeurtenissen in binnen- en 
buitenland. als U op een goed 
ochtendblad geabonneerd bent. 
Terwijl U slaapt, stroomt nieuws 
binnen uit het gehele land en uit 
alle delen der wereld. Het Alge
meen Dagblad wordt 's nachts ge
drukt en 's morgens vroeg bezorgd. 

e onafhankelijk 
• actueel 
• sport 
e markt- en beursbedchten 

(o.o. New York) 
• belangwelckendeedvertentle

pagln .. s 
e onderhoudende lectuur 
• vrouwenrubriek 
• tekenverhalen 
• geillustreerde feuilleton 

Rotterdam, Witte de Withstraat 73 
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H. F. A. WE IJ E R 
GUSTOWEG 43 • ROTTERDAM-7 

TELEFOON Nos.: 266038 - 266490 
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ttMOLISOL" mole:r isolatiest~nen 
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H. J. ROETHOF 

MAANDBLAD VAN DE ONAFHANKELIJKE LIBERALE 
JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Oud-voorzitter ].0. V.D.; oprichter L.D. C.; 
lid P. V, d. A. 

\.._ ..) 

~,IK VOEL MEZELF NOG STEEDS LIBERAAL" 
Red.: "Wij zijn meestal gewend om een interview te beginnen met enkele levensfeiten. 
Zou u ons iets kunnen vertellen over uw leven, de activiteiten die u aan de dag heeft 
gelegd, met name in de politiek?" 
Roeth.: "Ja, de feiten van mijn persoonlijk leven. In heb in Utrecht gestudeerd, ik 
'Jl1n c: .... (' ..... + ~~~·· .... ""! '""'"'':tr" lnrlnno?ië:' ~~::~;:In in 1945. in ven~r::hillenrle functies van het 

overheidsapparaat werkzaam geweest en nog een jaar lang hoofdredacteur van een 
blad geweest en teruggekomen in ... " 
Red.: "Zou u ook kunnen zeggen welk blad dat is geweest?" 
Roeth.: "Nou, dat was een ... , och, maar dat is allemaal zo weinig belangrijk, maar 
dat was een Indonesisch federalistisch dagblad 'Warta lndonesia' genaamd; ik heb er 
ook wel iets aan politiek gedaan. Ik ben teruggekomen in '49; daarna eerst m'n proef
schrift geschreven en toen jarenlang, een jaar of dertien als ik het goed heb, bij de 
Nieuwe Rotterdammer werkzaam geweest, eerst als redacteur voor overzeese ge
westen zoals dat heette, me ook dus veel bewogen op het gebied van de ontwikke
lingslanden, tweede overzichtsschrijver, voornamelijk van de Eerste Kamer, toen in 
zeven of achtenvijftig ben ik parlementair overziehtsschrijver geworden, eerste over
zichtsschrijver, hoofdzakelijk dus voor de Tweede Kamer en toen ben ik in '64 op 
Buitenlandse Zaken gekomen als ambtenaar. 
Politiek is de situatie zo geweest, dat ik al heel erg jong veel politieke belangstelling 
heb gehad en opgevoed ben in een gezin waarin men vrijzinnig-democratisch stemde, 
de tendens liberalerig was, als men dat zo mag noemen. Ik ben nog vóór de oorlog lid 
geworden, en bestuurslid al spoedig van de Vrijzinnig Democratische Jongeren Orga
nisatie tot ik naar Indonesië ging; toen ik teruggekomen ben uit Indonesië heeft hoofd
zakelijk de Indonesië-politiek mij ervan weerhouden om lid van de Partij van de Arbeid 
te worden, en toen ging ik naar de VVD. De Vrijzinnig Democratische Bond was, zoals 
u weet opgegaan in de Partij van de Arbeid, maar als VVD'er was ik al gauw teleur
gesteld over wat ik zag als gebrek aan sociale bewogenheid in de VVD. Men heeft 
toen al in een vroeg stadium een beroep op mij gedaan om voorzitter van de JOVD te 
worden en mij de indruk gegeven, dat er op dit punt wel verandering in het klimaat 
zou kunnen komen. Ik heb dan ook die vier of vijf jaar dat ik voorzitter geweest ben 
van het hoofdbestuur, getracht die verandering te brengen; naar mijn idee is dat on
voldoende gelukt; ik heb ook met anderen geprobeerd dat op andere manieren te 
bewerkstelligen. 
Hoofdmoment daarvan is geweest, dat wij een openbrief gestuurd hebben aan het 
hoofdbestuur van de VVD, dat was in '54 of zo iets, waarin wij op dit soort zaken de 
aandacht gevestigd hebben. Een ander hoofdmoment is geweest de oprichting van 
het blad Liberaal Reveil, van de Stichting Liberaal Reveil, waarmee we aanvankelijk 
nogal wat tegenwerking van de VVD gehad hebben, omdat men bevreesd was, dat dit 
zou ontaarden in rebellie in VVD-kring. Mede door gebrek aan middelen, die wij 
hadden is het later toch niet gelukt onafhankelijk te blijven en heeft de VVD op den 
duur toch weer zo'n invloed over dat blad weten te vestigen. 
Een derde hoofdmoment is geweest, in 1962 zal dat geweest zijn, toen, op verzoek 
van Korthals, die '~an<::lirlaat was vonr hf•t li_>-taanvoerdersohap van dP VVD,- hij zei, 
dat nu de stormbal gehesen moest worden en dat het de hoogste tijd was om iets te 
doen voordat het te laat was - het Liberaal Democratisch Centrum is opgericht, waar
van ik persoonlijk al heel gauw het idee had, dat het toch alleen maar uit kon draaien 
op een splitsing met de VVD, omdat ik allang het geloof verloren had, dat het nog 
goed kon komen in de VVD; en toen de stemming niet van dien aard was, dat men die 
splitsing op dat moment wilde doorvoeren, heb ik voor de VVD bedankt. 
Ik ben vervolgens na enige jaren lid geworden van de Partij van de Arbeid, zo is de 
situatie." 
Red.: "Wat zijn precies geconcretiseerd de drijfredenen geweest ... U zei, de VVD 
is voor mij de partij waar ik me niet thuis voel en mijn politieke ideëen niet naar 
buiten worden gedragen. 
Zou het misschien ook kunnen, dat persoonlijke factoren daarbij een rol gespeeld 
hebben, op grond van de personen die er in zaten?" 
Roeth.: "Ik zou dat bepaald niet op de voorgrond willen stellen. Ik heb nog steeds 
het idee, dat de kansen voor het liberalisme groter dan ooit zijn, maar dat dat in de 
VVD daar niet goed tot zijn recht kan komen. Het is nu eenmaal zo geweest, dat men 
gedurende een halve eeuw eigenlijk zeer sterk de nadruk gelegd heeft op het probleem 
van de sociale zekerheid en dat is nog steeds een buitengewoon belangrijk probleem; 
het is bepaald niet zo, dat in de samenleving waarin wij leven iedereen op het gebied 
van de sociale menswaardigheid aan zijn trekken komt; maar er is toch wel een 
belangrijke ontwikkeling op dit gebied geweest. En ik heb het idee, dat we nu weer 
in een fase zijn komen te verkeren (juist, omdat er allerlei revolutionaire ontwikke
lingen gaande zijn op technisch, technologisch en wetenschappelijk gebied, waardoor 
de mens steeds meer een nummer wordt in de samenleving) dat die aspecten van de 
vrijheden en rechten van de individuele burger steeds meer op de voorgrond komen. 
Maar mijn bezwaar tegen de VVD is, dat ze altijd op economisch gebied te weinig 
naar mijn idee opgekomen is voor de sociaal-economische belangen van de grote 
massa van de bevolking. Ook in de toekomst zie ik niet goed, dat ze daar wel voor zal 
gaan opkomen, terwijl ik wat die politieke vrijheden betreft toch ook niet zo veel hoop 
op de VVD gevestigd heb, omdat naar mijn idee de VVD ook veel van die politieke 

rechten nog steeds te veel bindt aan de macht van het geld in de samenleving, zodat 
men allerlei rapporten krijgt, die weliswaar niet door de VVD uitgegeven zijn maar 
dan door de liberale Telderstichting, zoals 'Verbroken evenwicht' en 'Open onder
nemerschap', die nu niet bepaald gekenmerkt zijn door een geest van vooruitstrevend
heir!. E;-: de punte~ d:e dz:1 mt:?-er ~;:"e--:ifit::\lr ~;sgcn ir. ~c pc!ït!(lV;o ~f~';."r v:v"' ~e i""~h':
duele vrijheid, daar moet ik van zeggen, nou ja, wat hebben we op dat gebied van de 
VVD gezien? We hebben gezien de zaak Toxopeus versus Gruyters, we hebben gezien 
de uitspraken van Van Riel over de republikeinse hoogleraren, we hebben gezien de 
kwestie van Couzy over 'Vrij Nederland' in de kazernes ... " 
Red.: "Den Toom over G 3." 
Roeth.: "Geertsema tegen 'Zo is het'; ook op het gebied van het politieke liberalisme 
zie ik niet, dat de VVD nu bepaald het volle vertrouwen verdient." 
Red.: "Als ik het zo mag zeggen: De VVD mag zich beslist niet tooien met het feit, 
dat zij het liberalisme in de politiek in Nederland uitdraagt; dat tegenwoordig het 
liberalisme een ruimere opvatting ... " 
Roeth.: "U mag het wat mij betreft zo zeggen, ik herhaal: de kansen voor het libera
lisme zijn in deze tijd groter dan ooit, ik voel mezelf nog steeds liberaal, maar juist 
daarom ben ik lid van de Partij van de Arbeid geworden." 
Red.: "Het feit, dat u die kansen voor het liberalisme nu dus weer reëel aanwezig ziet, 
is dat ingegeven door het feit, dat Democraten '66 zo zijn opgekomen, omdat daar toch 
ook al een aantal liberalen inzitten?" 
Roeth.: "Ik begrijp het verband van de vraag nog niet met ... " 
Red.: "LJ ziet dus thans een aantal reêele kansen voor het l1beralisme als zodanig, en 
nu dacht ik, dat je daarvoor een aantal aanknopingspunten moet hebben, op grond 
waarvan je tot zo'n conclusie komt." 
Roeth.: "Neen, dat is de feitelijke situatie, zoals die zich op het ogenblik aftekent in de 
samenleving, de hele technologische en wetenschappelijke revolutie waardoor steeds 
meer de mens een nummer dreigt te worden in de samenleving; dat daar verzet tegen 
komt, dat acht ik zeer begrijpelijk; om een paar concrete problemen bij de kop te 
pakken: er wordt veel gesproken over medezeggenschap in de onderneming, maar er 
is nog betrekkelijk weinig aan gedaan en de VVD is beslist niet haantje de voorste om 
die medezeggenschap, dus de deelneming van de individuele mens, daar op dat gebied 
tot zijn recht te doen komen. Maar er is nog een heel ander terrein: de medezeggen
schap in de ambtelijke sfeer, daar wordt nog heel weinig over gepraat, maar dat ligt 
voor de VVD zelfs nog ver in de toekomst voordat ze daarover zullen gaan denken. 
Dat vind ik een beetje het bezwaar van de VVD, dat bepaalde ideëen die tien jaar 
geleden gelanceerd zijn, als dan zo'n periode van tien jaar doorlopen is, dan krijgt 
men het idee, dat men in die kringen er enigszins rijp voor wordt, maar ja, dan is de 
ontwikkeling al weer zoveel verder, dan zijn er al weer andere eisen in de samen
leving die zich op de voorgrond dringen." 
Red.: "Maar ik stel nu mijnheer Roethof, als u nu dus op dit ogenblik weer voor dezelfde 
keuze zou komen te staan, zou u dan ook weer naar de Partij van de Arbeid zijn 
toegegaan?" 
Roeth.: "U wilt waarschijnlijk suggereren, of ik dan naar D '66 zou zijn gegaan. Dat is 
natuurlijk een vraag, die zich theoretisch helemaal niet laat beantwoorden, omdat het 
alternatief eenvoudig niet bestond. Ik moet zeggen, dat ik de motieven die tot de 
oprichting van D '66 geleid hebben niet zo van harte onderschreven heb. Het had toch 
veel van een persoonlijk meningsverschil tussen de heren Toxopeus en Gruyters; en 
ik moet zeggen, dat de twee bekende punten van staatsrechtelijke hervorming, het 
eerste punt van die rechtstreeks gekozen minister-president zeer veel gevaren her
bergt, zuiver uit een oogpunt van democratie. 
En dat andere punt, ja, dat hangt er veel van af hoe je het districtenstelsel in elkaar 
wilt zetten, maar in ieder geval geloof ik niet, dat bij alles wat op het ogenblik aan de 
orde is in de samenleving op het punt van de grote veranderingen die noodzakelijk 
zijn, dat dit nou de twee hoofdmomenten zijn, dat geloof ik niet. Ik ben dus niet zo 
verschrikkelijk enthousiast geweest over D '66, al heb ik direct gezegd, ik heb het ook 
in een stuk in 'Opinie' geschreven, dat het een belangrijke stap vooruit was, mij het 
een belangrijke stap vooruit leek in de vergelijking met de VVD. 
Ik ben wel wat enthousiaster geworden na lezing van het definitieve programma en 
in ieder geval heb ik met veel genoegen naar de uiteenzetting van Van Mierlo geluis
terd in de Tweede Kamer bij de algemene politieke beschouwingen, maar ik heb geen 
enkele reden om mijn keus te betreuren, ook nu niet." 

J. VAN DEN BURG, J. WITIING 

(Wordt vervolgd) 

Secretariaat J.O. V.D.: M. P. van Dijk 
Abbanesstraat 22 ", Amsterdam 
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De JOVD heeft het politieke seizoen af
gesloten met de traditionele zomerconfe
rentie in Dalfsen. Het was een goede 
vergadering; daar was iedereen het over 
eens. De resoluties NAVO en Ontwape
ning zun na een felle en faire discussie 
door de vergadering aanvaard. 

De commissie zU nogmaals dank ge
bracht voor het vele en voortreffeiUke 
werk dat zU in de afgelopen tUd hebben 
verricht. 

Er zUn twee moties ingediend en aan
genomen. De ene heeft betrekking op de 
Portugese koloniale politiek, de andere 
op de steun aan het Midden-Oosten. ZU 
onderstreepten dat het liberalisme, en 
dan vooral de jongeren die de liberale 
beginselen zun toegedaan, internationaal 
georiënteerd zun. Het is goed dat dat 
nog eena overduid<'IIJk gedemonstreerd 
is. 

Straks, in Amersfoort, wordt er weer wa: 
"tegenwicht" gegeven. De concepten va~ 
de resoluties OnderwUs en Cultuur vindt 
u, naast bovengenoemde, ook in deze 
Driemaster. 

We gaan nu de zomer in. Het politieke 
werk gaat echter, juist nu, door. Over de 
voortgang van het liberale beraad heb 
ik in vorige notities mogen berichten. De 
commissie kiezer-gekozene is van start 
gegaan met een hearing in Dalfsen. 
De andere commissie, ingesteld door 
VVD, LDC, LSVN en JOVD, komt wat 
moeilijker op gang ... maar, ze komt er. 
i-let verheugt ons bUzonder dat in deze 
commissie mensen zitting hebben waarin 
wU het volste vertrouwen hebben. Een 
~aak van deze commissie zal zijn het g9-
sprek over partijvernieuwing gaëu1de te 
houden. In andere groepen gonst het van 
bedrUvigheid. De liberalen mogen daarbU 
niet ten achter biUven. 

In de komende tUd zal het hoofdbestuur 
gedachten uitwerken die beogen de 
structuur van onze organisatie door te 
lichten. Met onze bescheiden middelen 
wordt het steeds moeiiUker de vereniging 
draaiende te houden. Ik heb dat in Dalf
sen reeds aangekondigd in oktober zult 
u daarover meer horen. 

Eén ding moeten wU ons voor ogen hou
den: in september moet de JOVD vlot 
van start gaan. Er zUn veel belangrUke 
taken. Er is veel, héél veel te doen. 

In de "ghost of Dalfsen" móet en zál het • 
ons gelukken dat werk te verzetten. Maar 
eerst een prettige vakantie! 

GERARD VAN DER MEER 
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MB-VERKLARING 
Het hoofdbestuur van de onaf
hankelijk liberale Jongeren Or
ganisatie Vrijheid en Democratie 
heeft met grote verontrusting 
kennis genomen van de strijd, 
welke in het Midden-Oosten is 
uitgebroken. 
Het hoofdbestuur dringt er in dit 
verband bij de Nederlandse Rege
ring met klem op aan Israël on
middellijk met alle mogelijke 
middelen te hulp te komen. 
Het hoofdbestuur van de JOVD 
is van mening dat de Nederlandse 
Regering, ondanks mogelijke ver
strekkende internationale gevol
gen, niet zal mogen aarzelen om, 
indien het bestaan van een zelf
standige staat Israël en daarmee 

het leven van de Israëlische be
volking in gevaar zou komen, 
militaire eenheden in te zetten 
aan de zijde van Israël. Daarbij 
denkt het hoofdbestuur in de 
eerste plaats aan de door de Ne
derlandse Regering permanent 
ter beschikking van de Verenigde 
Naties gestelde eenheden. 
Ook indien de omstandigheden 
dergelijke verstrekkende maat
regelen van Nederlandse zijde 
thans overbodig zouden maken, 
dringt de JOVD er bij de Rege
ring op aan een verdrag van 
militaire steun met Israël te slui
ten. 

Groningen, 5 juni 1967 

IN DE KLEINE VALKUIL 

zo alom in den lande kan men nog wel eens wat waarderende 
woerden horen over het kabinet De Jong. Zo zegt men wel: 

Het kabinet is met enige bescheidenheid begonnen; het maakt ten
minste niet de blunders van het kabinet Cals. Wat men persé niet 
te horen krijgt is wat men nou wel gaat doen, en. wat er tot nu toe 
wel gedaan is. Zelfs Bert Hubert versli-kte zich bijna toen hij met 
zo'n ongeveinsd enthousiasme tijdens zijn politieke rede in Dalfsen 
waarderende woorden sprak over de ploeg De Jong c.s. Hij vertelde 
zelfs dat enige PSP vriendjes van hem (0 Schande!) enige moeite 
hadden om dit kabinet te beoordelen. 

zo hoorde ik ook het jongste kamerlid in discussie met één van de 
nog U'einig overgebleven crypta-socialisten in de JOVD zeggen, 

dat die linksekritikastersin de JOVD maar eens hun mond moesten 
houden. Want immers het kabinet voerde toch een linkse politiek 
(foei!). Als voerbeeld van de linkse politiek werd genoemd het niet 
leveren van onderzeeboten aan Zuid-Afrika. Nou heeft men in een 
of ander obscuur Utrechts studenten blaadje kunnen lezen dat het 
betreffende kamerlid geen bezwaar had tegen leverantie door 
Nederland van dit wapentuig aan het apartheids regiem. Een on
gerijmdheid? Wel nee. Voor geïnteresseerden is het misschien wel 
eens leuk om in een van de oude Driemaster nummers het oordeel 
te lezen dat het huidige kamerlid toen had over het met het kabinet 
De Jong te vergelijken kabinet De Quay. Om te onthouden: het 
artikel had de titel "Het zwakke Kabinet". 

[ n de sociologische literatuur kan men wel eens de stelling tegen-
komen dat de grafiek van het aantal gesloten huwelijken ge

durende een bepaalde periode dezelfde trend vertoont als de grafiek 
der conjunctuur schommelingen. Misschien is het daarom dat alleen 
de nachtelijke escapades van H. J. Tankink, voorzitter van de Am
sterdamse afdeling der JOVD, in Dalfsen voor Spioneur nog enkele 
raadsels op leveren. Maar misschien hoort u daar later meer over. 
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Mode 
Het is in ons land in sommige kringen 

plotseling mode geworden om Nas
ser en de zijnen met het grootste begrip 
tegemoet te treden. Hoe opvallend was 
het bijvoorbeeld niet om te zien, dat de 
Algemene Studentenvereniging ( ASV A), 
op elk (on)gewenst moment paraat 
staande met demonstraties en/ of vlug
schriften, ten aanzien van Israël niet wist 
te komen tot een dergelijke protest
optocht. Officiële reden: men had onvol
doende tijd om aan de algemene demon
stratie medewerking te verlenen. Werke
lijke reden, zoals een van de bestuurs
leden tegenover de Haagse Post ver
klaarde: "deze kwestie ligt niet lekker". 
Weliswaar heeft het ASVA-bestuur een 
verklaring uitgegeven, maar dat zich juist 
hier het welbekende verschil aan de dag 
treedt tussen woorden en daden, kan 
geen toeval zijn. (19 juni) 

Begrip 
Het bovenstaande betekent natuurlijk 

niet, dat ik geen oog zou hebben 
voor de Arabische problematiek. Men be
hoeft slechts een enkele reportage uit 
het midden-oosten te zien om te weten, 
in wat voor verschrikkelijke omstandig
heden de overgrote meerderheid van de 
bevolking in die landen moet leven. Reden 
temeer om regeringen te veroordelen die 

VONHOFF I 

Mochten wij in de vorige uitgave van 
onze bladen aandacht besteden aan 

de merkwaardige (liberale) visie over de 
partijvernieuwing van mr. Geurtsen, en
kele recente uitspraken van de heer Von
hoff hebben ons weer achter de schrijf
machine doen zitting nemen. 

Al uit de manifestaties in de verkiezings
tijd was ons gebleken dat de heer Von
hoff, sinds zijn 16e jaar trouw lid van de 
Volkspartij voor Vrijheid en Democratie 
en sinds februari '67 kamerlid, zich zeer 
zeker niet te buiten gaat aan genuan
ceerd denken. Velen zullen soms het ge
voel krijgen dat de doordachtheid van 
sommige zijner opmerkingen omgekeerd 
evenredig zijn aan het stemgeluid waar
mede zij geproduceerd worden. 

DE DRIEMASTER 

MARGINALIA 
enorme kapitalen besteden aan de oor
logsvoorbereiding, die dag in dag uit de 
bevolking ophitsen tot en uiteindelijk 
meeslepen in "uitroeiingsoorlogen''. Men 
verwijt Israël, dat het niets heeft bijge
dragen tot oplossing van het Palestijnse 
vluchtelingenprobleem. Maar de hulp, 
door Israël in de afgelopen jaren aange
boden, is zonder meer van de hand ge 
wezen. Toen Egypte vrij recentelijk werd 
getroffen door een cholera-epidemie, 
heeft de Israëlische regering serum aan
geboden ter bestrijding van deze gevaar
lijke ziekte. 
Ook deze hulp is zonder meer geweigerd. 
Misschien dat een Israëlisch aanbod tot 
het leveren van gifgas voor de uitroei
ingsoorlog in Jemen zonder meer aan
vaard zou worden. (19 juni) 

Erkenning 
Er zal een grootscheeps hulpprogram-

ma moeten worden ontworpen voor 
alle landen van het midden-oosten, opdat 
de mensen ook in dit gedeelte van de we
reld hun werken beloond zien door een op 
zijn minst menswaardig bestaan. Een der
gelijk, helaas nog zeer veraf liggend 
ideaal kan alleen bereikt worden door in
tensieve samenwerking tussen Israël en 
zijn naburen. Een massale golf van so
ciale revoluties in de Arabische landen, 
die op zich al noodzaak is om deze lan
den leefbaar te maken voor de gehele 

Zo kon men in een interview in het Alge
meen Handelsblad van 9 mei 7967 lezen 
dat het betreffende kamerlid een uitge
sproken mening over de demonstratie
vrijheid had. De heer Vonhoff verklaarde: 
(ik citeer letterlijk) "De demonstrant zou 
zo reëel moeten zijn, dat hij zich reali
seert, dat de overheid het best in staat is 
te beoordelen, of een leuze wel of niet 
toelaatbaar is". Tot zover de heer Von
hoff. Als wij dit voor een liberaal kamer
lid een bevreemdende uitspraak vinden 
dan lijkt mij dat nogal eufemistisch ge
steld. 

Mocht de heer Vonhoff zich nog eens op 
dit gladde ijs begeven dan lijkt het mij 
verstandig van te voren wat literatuur 
over de vrijheid in het algemeen en de 
individuele vryheid in het bijzonder te 
raadplegen. Kwaad doen kan het beslist 

bevolking in plaats van alleen de traditio
nele kleine bovenlaag, zal samenwerking 
misschien binnen bereik kunnen brengen. 
Op korte termijn echter zal Israël in de 
eerste plaats eindelijk erkenning moeten 
afdwingen van zijn buren. Terecht wenst 
de Israëlische regering slechts recht
streekse vredesonderhandelingen. Voor 
de Verenigde Naties zou hierbij hoog
stens de taak zijn weggelegd van gang
maker en toezichthouder, maar natuurlijk 
in geen geval die van redder der Ara
bische regeringen. 
De Israëliërs hebben recht op erkenning 
door hun buren en waterdichte garanties 
voor de vrije doorvaart van het Suez
kanaal en de golf van Akkaba. Men mag 
hopen dat zij, zolang hen dit wordt ont
houden, erin blijven slagen de door hen 
veroverde gebieden bezet te houden. 
(79 juni) 

Ruïne 
In de eerste dagen van de lente publi-

ceerde George C. Wi/son in zijn dag
blad The Washington Post het door de 
meeste andere kranten helaas doodge
zwegen resultaat van zijn gesprekken met 
zeglieden van het Pentagon over de de 
laatste tijd wat minder luidruchtig be
jubelde vooruitgang in de Vietnamese 
oorlog. Enkele antwoorden die Wi/son op 
zijn vragen van de militairen kreeg, zijn 
sensationeel te noemen: 

niet. /ets van oude stam zoals Locke, 
Bentham, Mil/, Hume en Voltaire zou 
zeker op zijn plaats zijn. 
Ach ja, wat huiswerk voor de zomer
vakantie is toch ook niet zo erg! 

VONHOFF 11 

In het zelfde interview in het Algemeen 
Handelsblad meende de heer Vonhoff, 

de 1 mei demonstratie in Amsterdam ais 
een staaltje komedie te kunnen afschil
deren, en verklaard dat dit niet getole
reerd had mogen worden. In een adem 
wordt ook nog het zig-zag beleid van het 
gezag t.a.v. deze zaak genoemd. Ik meen 
niet over die sociaal-psychologische ken
nis te beschikken om deze stelling te 
onderschrijven, maar uit eigen waar
neming bleek mij wel dat het aantal de-

3 

1. "De vijand heeft meer troepen in 
Zuid-Vietnam staan dan ooit tevoren." 

2. Twee jaar nadat president Johnson 
tot de fatale escalatie van de oorlog 
besloot, opereerden 287.000 man 
Vietcong en Noordvietnamezen in het 
zuiden, tegenover 239.000 verleden 
jaar. 

3. Bovenstaande cijfers zijn des te op
merkelijker, omdat de infiltraties uit 
het noorden door de (zuiver militaire!) 
bombardementen praktisch stilgelegd 
lijkt te zijn. Dit betekent dus dat de 
Vietcong zeer succesvol is bij het re
cruteren van aanhangers onder Zuid
vietnamese bevolking. 

Men vraagt zich met deze gegevens voor 
ogen af, waar de Amerikanen heen wil
len. Gisteren werd van regeringszijde 
medegedeeld, dat men rekening zal moe
ten houden met een nog verdergaande 
escalatie van de oorlog. 
Wat moet het einddoel van dit alles, dat 
volgens Arthur M. Schlesinger jr. terecht 
wordt ontheiligd door de middelen ("De 
bittere erfenis" uitgeverij H. J. Paris in 
Amsterdam), anders zijn, of de Ameri
kanen nu winnen of niet, dan een totaal 
verscheurd en kapot gemaakt land, dat 
sinds bijna dertig jaar geen vrede heeft 
gekend en waarin in geen tijden aan 
vruchtbare wederopbouw zal zijn te den
ken? (19 juni) 

R. M. MARCUSE 

manstranten de 5000 overschreed en dat 
het niet alleen jongeren waren die mee
liepen. Dit stelt de uitlating "komedian
ten" wel in een ander licht. 
Als "kenner van de Amsterdamse situatie 
(cit)'', had dit kamerlid beter moeten we
ten. Juister was het dan ook geweest in
dien de heer Vonhoff zijn pijlen had ge
richt op de hypocritische beleidsbeslis
sing van een der vorige kabinetten, toen 
blijkbaar enkele heren de bekrompen 
opvatting deelden, dat nationale feest
dagen niet kunnen samenvallen met er
kende christelijke zon- en feestdagen, en 
zo een dagje moeten opschuiven. 
Enkele vragen in de 2e kamer omtrent 
deze materie aan de desbetreffende mi
nister waren dan ook beter op zijn plaats 
geweest. 

J. WITTING 

"ORDE IN VRIJHEID 11 

O e stichting "Orde in Vrijheid" zal 
voorlopig afzien van verdere activi

teiten voor de stichting van een nationaal 
monument voor koningin Wilhelmina in 
Den Haag. Dit lazen wij voor u in een 
verslag in de NRC en het Alg. Handels
blad van 15 juni jl. van de jaarlijkse ver
gadering der stichting Orde in Vrijheid. 
Als reden hiervoor gaf de voorzitter van 
de stichting, luitenant-kolonel ds. C. M. 
Graafsta/, tevens voorzitter van de bond 
van Christelijke Oranjeverenigingen in 
Nederland, dat dit doel niet meer zo ur
gent was daar andere instanties al het 
zelfde nastreefden en de rust rond het 
vorstenhuis weergekeerd was. Kortom 
een van de vele stichtingen in Nederland 
zonder enig nuttig doel. Maar weest op 
uw hoedel 
Ledigheid is geen oud vaderlands ge
bruik, en zodoende besloot de vergade
ring het terrein der werkzaamheden der 

stichting te verleggen. Os. Graafstal 
stelde de vergadering dan ook voor meer 
aandacht te richten op een program van 
geestelijke weerbaarheid van ons volk. 
In dit verband zei de heer Graafstal dat 
voor bepaalde groepen jongelui een pre
of paramilitaire training van groot nut zou 
kunnen zijn. Het zou een geestelijke en 
lichamelijke sanering betekenen, die niet 
alleen henzelf ten heil is maar tevens een 
bijdrage levert aan een geestelijk en mili
tair weerbaar volk. Tot zover de heer 
Graafsta/. Mr. E. Bos, officier van justitie 
in opleiding bij de rechtbank van Amster
dam, stelde in zijn bandsrede dat het 
existentialisme, dat vooral onder de 
jongeren grote aanhang heeft, in hoofd
zaak verantwoordelijk is voor de gistingen 
in het volk. Hij was tevens van oordeel 
dat de democraten die afwillen van be
noemde burg!'lmeesters en een benoemde 
minister-president, in wezen valse demo-

eraten zijn. Het is een overspannen ge
dachte om de democratie zover te voe
ren dat alles met stemmingen moet wor
den beslist. 
Bij velen zullen na lezing van dit gezwol
len proza toch nog wel enkele vragen 
overblijven. Ik vraag mij bijvoorbeeld af 
of het ds. Graafstal ontgaan is dat men 
met para-militaire organisaties in een on
zer buurlanden gedurende de jaren 7933-
1945 vervelende ervaringen heeft op ge
daan. De huidige oplage van de National 
und So/datenzeitung in West-Duitsland 
toont wel de perverterende invloed, die 
de 'Hitlerjugend op enige generaties 
.. Volksgenossen" heeft gehad. Mr. Bos, 
welke zich als toekomstig lid van het 
openbaar ministerie nu al op het gladde 
politieke ijs begeeft, en verkiezing van 
personen voor belangrijke overheids pos
ten een overspannen gedachte vindt, had 
ter ondersteuning van zijn betoog het ge-

bruik van de oude grieken in de baker
mat van onze democratie Athene kunnen 
aanhalen. Zoals hem misschien bekend 
is heeft men wel eens in Athene volks
vertegenwoordigers, bestuurders en le
den van de rechterlijke macht bij loting 
aangewezen, daar stemming niet waar
borde dat iedereen dezelfde kans had 
deel te nemen in bestuur en rechtspraak. 
Wat mij echter meer interesseert is wat 
nou eigenlijk de selectie maatstaven zijn 
op het ministerie van justitie om iemand 
geschikt te achten om op te treden als 
vertegenwoordiger van het openbaar mi
nisterie. Voor Amsterdam is het niet te 
hopen dat mr. E. Bos na afloop van zijn 
opleidingsperiade als lid van het open
baar ministerie in Amsterdam benoemd 
zal worden. 

J. WJTTING 
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DALFSEN 
VERSLAG VAN HET HUISHOUDELIJK 
GEDEELTE VAN DE ALGEMENE 
LEDENVERGADERING 

G ewoontegetrouw was het voorzitter 
Gerard van der Meer, die zaterdag

middag 1 0 juni omstreeks half drie de 
spits afbeet, door, na ondermeer het 
aanwezige VVD-kamerlid Hans Wiegel te 
hebben welkom geheten, in het kort een 
aantal JOVD-activiteiten van de achter 
ons liggende spanne tijd de revue te 
laten passeren. 
Hij liet er direct al geen twijfels over be
staan, dat de JOVD achter Israël stond, 
van welk feit eveneens diverse in en bij 
.. De Vechtstroom" verpozende roerende
en onroerende goederen door middel van 
plakkertjes getuigden. Achtereenvolgens 
stelde hij zaken aan de orde zoals de 
studiedag, gewijd aan een op te richten 
Europese Liberale Partij; verder, de wei
nig verkwikkende gang van zaken in 
Griekenland, Engeland, de EEG, en de 
laatste ontwikkelingen in Amsterdam en 
deszelfs burgemeester. 
'<orte!ings '..vcrd !ngegGen op een met dü 
VVD gevoerd Liberaad Beraad, waarbij 
de voorzitter er op aandrong om, voor wat 
betreft het partijwezen, er wat meer vaart 
achter te zetten, dit gezien de activitei
ten van vele anderen zo werd op een 
uitnodiging van de JOVD, gedaan aan de 
andere politieke jongerenorganisaties om 
voor wat dit betreft de koppen eens bij 
elkaar te steken, alleen door de jongeren
organisatie van de KVP positief gerea
geerd. 
Overigens signaleerde ook de voorzitter 
het Rommiaans corporatief fenomeen 
.. Geurtsen", met wie hij zo vrij was van 
mening te verschillen; terecht overigens. 
Op de valreep werd nog mededeling ge
daan van een gesprek, dat onlangs zou 
hebben plaatsgehad met het bestuur van 
Democraten '66, over welks directe resul
taten we echter niet zo veel wijzer zijn 
geworden en. voor het geval u het nog 
niet wist de JOVD heeft thans meer dan 
2000 leden, waarvan akte. 
De daaropvolgende spreker, vice-voor
zitter politiek, Bert Hubert, ging even
eens in op het conflict in het Midden
Oosten. Hij belichtte de factoren die tot 
het conflict geleid hadden en verduide
lijkte een daarover uitgegeven hoofd
bestuursverklaring. Vervolgens besprak 
hij het Jongeren Comité Israël -waar de 
JOVD eveneens in deelneemt - welke 
tracht te bewerkstelligen: erkenning van 
het bestaansrecht van Israël; erkenning 
van het recht van Israël haar grenzen te 
verdedigen en zonodig de hulp van an
dere landen in te roepen erkenning van 
Je vrije doorvaart door de Straat van 
Tiran; een vreedzame regeling van het 
probleem van de Palestijnse vluchtelin
gen en sociaal-economische ontwikke
lingshulp aan alle staten in het Midden
Oosten. De heer Hubert stelde als moge
lijke bijdrage tot de oplossing van het 
probleem voor demilitarisering van Jor
danië ten westen van de Jordaan en van 
de Sinaï-woestijn; Jeruzalem open en vrij 
toegankelijk te maken; eventuele UNO
troepen in het vervolg aan weerszijden 
van de grenzen te stationeren en Israël 
af te doen zien van gecontinueerde ge
biedsuitbreiding. In dit verband ver
klaarde hij zeer gelukkig te zijn met de 
door de Nederlandse regering ingenomen 
houding; ook over de andere beleidszaken 
van het kabinet-De Jong betoonde hij zich 
zeer enthousiast, met uitzondering van 
Amsterdam waarbij enkele tactische fou
ten gemaakt waren. 
Een en ander neemt evenwel niet weg, 
dat zijn stelling, dat dit kabinet in het land 
een grote aanhang heeft gekregen, een 
wel wat betere verdediging verdiende dan 
het laten opdraven van een aantal PSP
vriendjes, die volgens de heer Hubert 
gezegd zouden hebben: .. Deze regering, 
hoe is het in vredesnaam mogelijk, ze 

doen het geweldig, die Pietje de Jong, dat 
is onbegrijpelijk, is die PSP nog wel een 
partij waar je op kan stemmen, het is een 
hoogst merkwaardig verschijnsel". Ver
volgens stelde hij de partijhervorming 
aan de orde. Daarbij constateerde hij, 
dat na de verkiezingen nagenoeg alles 
doodgelopen was verder was hij van 
mening, dat de oude partijen zich op den 
duur zullen moeten opheffen, waarbij hij 
geloofde, dat een eindtoestand zou kun
nen ontstaan met drie, misschien vier 
partijen op werkelijk politieke basis. Op 
de valreep nog overgaand naar een ge
heel ander onderwerp - een ogenschijn
lijk onontkoombare belastingverhoging -
drong hij er op aan die in de indirecte 
sfeer toe te passen. 
Nadat de ongeveer 120 aanwezigen ge
klapt hadden, werd vervolgd met agenda
punt 3: Notulen voorgaande ledenver
gaderingen. Deze waren echter niet tijdig 
gereedgekomen en moesten worden uit
gesteld tot Amersfoort. 
Het tussentijds financieel verslag werd 
toegelicht door de penningmeester Henk 
Bosma en zonder discussie voor de ver
gadering goedgekeurd. 
Een voorstel tot wijziging van het Huis
houdelijk Reglement, inhoudende, dat de 
abonnementsprijs van de Driemaster ver
hoogd wordt tot f 7,50 werd na een door 
de Utrechtse Johan Meijer verlangde 
stemming aangenomen met 60 stemmen 
voor en 4 stemmen tegen. Een andere 
wijziging, inhoudende, dat in de vereni
gingsraad voortaan alleen de daarin zit
ting hebbende niet-HB-Ieden stemrecht 
zullen mogen uitoefenen, werd eveneens 
goedgekeurd, waarbij op verzoek van 
Johan Meijer, alsnog een taakomschrij
ving van de VA zal worden opgenomen. 
George van Dijk uit Amsterdam werd bij 
enkelvoudige kandidaatstelling en zon
der discussie verkozen verklaard tot al
gemeen secretaris, waarmee hij de plaats 
gaat innemen van Pieter Jonker, die de 
JOVD in die functie gedurende drie jaren 
heeft gediend. 

Als plaatsvervangende leden van de 
raad van beroep werden Hans Wiegel en 
Pieter Jonker verkozen. 

Als lid van de juridische commissie werd 
alleen Arnout Ruitenberg verkozen, waar
op de heer Meijer er op aandrong alsnog 
naarstig uit te zien naar een tweede per
soon, een meester in de rechten. 

Verder kwam er niets ter tafel, zodat al
leen nog de rondvraag resteerde. Daarbij 
was het Henk Tankink uit Amsterdam, die 
inging op de toespraak van de heer Hu
bert. Hij betreurde het, dat daarin met 
geen woord gerept was over Vietnam en 
wierp het HB voor de voeten, dat ZIJ het 
gedurende de laatste maanden, voor wat 
betreft Vietnam, hadden laten afweten. 
Een tweede opmerking was, dat de heer 
Hubert bij het schetsen van de ontstaans
geschiedenis van het Jongeren Comité 
Israël, zich op onjuiste en insinuerende 
wijze zou hebben uitgelaten over de 
ASVA die zich uiteindelijk niet bereid
verklaarde om deel te nemen in het 
Comité. 
(De heer Hubert had daarover letterlijk 
gezegd: .. Het is hoogst merkwaardig, dat 
de vaste Vietnam-activisten weigeren 
mee te doen aan acties voor Israël; tot 
mijn zeer grote verbazing ligt hun sym
pathie dus niet altijd aan de kant, waar
van zij zouden zeggen, dat dat juist 
was ... " Na een interruptie van Jan Wit
ting, dat dat niet waar was, preciseerde 
de heer Hubert voorstaande door te zeg
gen, dat de ASVA een neutraal comité 
wilde en de SVB helemaal niet wilde mee
doen. - Voor een uiteenzetting hierover 
van de zijde van de ASVA zelf, zie NRC 
van 20 juni, rubriek Uw mening - v. d. B.) 
De heer Tankink vond het verder onjuist, 
dat een paralel werd getrokken met het 
Comité Vietnam, waaraan de ASVA wel 
meedoet. Hij kon het zich overigens zeer 

goed indenken, dat de ASVA als alge
mene vereniging een algemeen en neu
traal comité wilde. 
Gerard van der Meer bracht als antwoord 
Scheveningen en het Vredesplan Viet
nam in herinnering, en zei tot slot niet te 
weten wat de JOVD heeft nagelaten om 
in de zaak Vietnam haar standpunt duide
lijk naar voren te brengen. 
Bert Hubert ging wederom in op de ont
staansgeschiedenis van het Jongeren 
Comité Israël verweet het Comité Viet
nam niet neutraal te zijn; zei, de demon
stratie van Piet Nak een goede te hebben 
gevonden, en nodigde de heer Tankink 
uit, voor zover hij nieuwe ideëen had 
over Vietnam, om met een motie te ko
men. 
Henk Tankink betreurde het daarop even
wel, dat men met de vorige verklaringen 
Over Vietnam, die ook hij ondersteunde, 
niets meer deed dat het HB bij de de
monstratie van Piet Nak verstek had 
laten gaan (naar Van der Meer zei, om 
reden van een toen reeds geplande HB
vergadering) en verklaarde geen behoefte 
te hebben aan moties. 
Ook de daaropvolgende spreker, Johan 
Meijer, verklaarde dat laatste, omdat an
ders de landelijk voorzitter in een vraag
gesprek met de heer Rob Marcuse weer 
zou zeggen, dat hij de vergadering over
rompeld zou hebben. 
Vervolgens stelde hij de opgeschorte 
Driemaster-motie aan de orde. Enerzijds 
constateerde hij, dat er in Woudschoten 
daaromtrent een ernstige verwarring over 
was geweest; dat bij aanpassing van de 
redactie niet zo zeer gedacht werd aan 
mensen, maar meer aan de inhoud; en 
dat zich anderzijds in de Driemaster een 
betere ontwikkeling voordeed, zodat hij 
de motie introk. Daaropvolgend betreurde 
hij het evenwel. dat in de lsraëi-HB-ver
klaring verzuimd was er bij te vermelden, 
dat ook de VN er bij betrokken zou moe
ten worden; vroeg hij opheldering over 
de regionale politieke jongeren contact 
raden miste verslagjes van de afdeling 
Utrecht op de afdelingspagina; consta
teerde, dat verklaringen van een lande-
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lijke ledenvergadering, die HB-stand
punten ondermijnden, niet op dezelfde 
wijze naar buiten werd gebracht als ge
bruikelijk is met HB-verklaringen; ver
zocht toezending van meer dan één 
exemplaar van het HB-bulletin; kwam 
mondeling terug op een niet goede toe
zending van Driemasters; stelde voor om 
Dalfsen weer op een zaterdag te laten 
beginnen en Woudschoten productiever 
te maken; niet te blijven binnen het 
kringetje van VVD, LOC en LSV, maar 
naar buiten te treden; en verzocht om een 
toelichting over een hoofdbestuursschrij
ven over het district Noord-Holland. 
De heer Van der Meer antwoordde daar
op, dat het experiment om Dalfsen uit te 
breiden tot drie dagen, aangeslagen is en 
het aldus voort te zetten; zegt toe ten 
aanzien van partijhervorming meer acti
viteiten ten toon te gaan spreiden: zich 
te beraden over Woudschoten, resolutie
behandeling in het algemeen en daarom
trent binnenkort met voorstellen te ko
men. 
De heer Hubert erkent, dat de VN in de 
HB-verklaring genoemd had kunnen wor
den en zet de ontstaansprocedure van de 
regionale p.j.c.r.'s uiteen. 
Maarten Lekkerkerker zegt daarop door
gaand, dat men om reden van centrali
satie en het op korte termijn moeten be
slissen, de afdelingen en districten bij 
het aantrekken van lieden van enige sta
tus, heeft gepasseerd, waarna de heer 
Van der Meer toezegt, dat bij een vaca
ture contact zal worden opgenomen met 
de afdelingen en districten, waarop Peter 
Wermeskerken uit Zeist mededeelt, dat 
ook zijn afdeling inspraak wil hebben en 
anders een motie zal indienen, hetgeen 
de heer Meijer de navolgende historische 
woorden ontlokt: .. U overrompelt de ver
gadering". 
In het kort gaat de heer Lekkerkerker nog 
in op de ontwikkelingen in het district 
Noord-Holland en is het mejuffrouw lneke 
Hubeek, die voor wat betreft de afdelings
pagina beterschap belooft. 

(Vervolg zie pag. 5) 
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Hij is opgetogen over de vlotte service, de I 
persoonlijke behandeling, en de financiële ad-
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DE DRIEMASTER 

(Vervolg verslag ledenvergadering) 

Driemaster-hoofdredacteur Rob Marcuse 
zegt de heer Meijer dank, voor de woer
den door hem aan de Driemaster gewijd. 
Het verheugt hem zeer, dat het tot dusver 
gevoerde beleid in goede aarde is ge
vallen hij belooft aldus te zullen doorgaan 
en het blad leesbaar te houden. In dit 
zelfde verband constateert hij vreugde
vol, dat de benauwdheden en angsten 
van een enkeling in deze niet bewaar
heid zijn geworden. 
Nadat Pieter Jonker nog een rekensom
metje voortoverde en inging op het onbe
stelbaar retour komen van Driemasters, 
werd het tijd om aandachtig te gaan luis
teren naar een inleiding over ontwape
ning van de heer Ter Veer, hetgeen even
wel niet een ieder zo goed afging; de 
hond van de waard hield zich dit keer 
echter rustig. 

JAN VAN DEN BURG 

Na de lunch kwam het tweede gedeelte 
van de rondvraag aan de orde. De heer 
Witting (Amsterdam) vroeg het H.B. meer 
openheid te betrachten ten aanzien van 
het liberale beraad. Tevens werd een 
bestuursnota gevraagd voor het congres 
over de toekomstige structuur en ont
wikkeling van de JOVD. Ook was de 
heer Witting benieuwd of behalve de 
VVD ook andere partijen op de hoogte 
worden gehouden van de activiteiten die 
de JOVD ten toon spreidt. Wat betreft de 
toekomstige structuur werd de aan
beveling gedaan hiervoor een commissie 
te vormen en de afdelingen te laten deel
nemen in het geprek hierover. G. van der 

Meer meende in zijn antwoord dat ge
noeg openheid was betoond. Aan een 
commissie die de toekomstige structuur 
van de JOVD zou bestuderen had hij op 
het ogenblik nog geen behoefte. 
De heer Van Haaften (Gouda) sloot zich 
aan bij het betoog van de heer Witting en 
stelde voor de naam van de JOVD te 
veranderen in federatie van Liberale en 
Radicale jongeren, daar de JOVD in 
jeugdgemeenteraden vereenzelvigd werd 
met de VVD. Het H.B. meende nog geen 
behoefte te hebben aan naamsverande
ring. 
Na afsluiting van de rondvraag ging men 
over tot behandeling van de resolutie 
Ontwapening. 

J.WITIING 

De resolutiebehandelingen verliepen in 
een prettige, sportieve sfeer. Bij de aan
vang van de discussie over de resolutie 
"Ontwapening" ontstond enige geharre
war, maar na een dreigement van één 
van de commissieleden, kwam de zaak 
spoedig tot rust. De besprekingen over 
de diverse amendementen vertoonden 
weliswaar de traditionele en emÓtionele 
strakjes, maar aan het einde kwam toch 
een aantrekkelijk stuk uit ae bus. 
De zondag was gewijd aan de behande
ling van de resolutie "NAVO". Bij de 
eerste overweging ontstond een leven
dige discussie over de vraag of de NAVO 
nu wel voldoet of heeft voldaan. Jan van 
der Berg, die bij de discussie over deze 
resolutie een grote rol speelde, was van 
mening dat men moest stellen dat de 

NAVO voldoet. Eén van zijn argumenten 
hiervoor was, dat hij zich afvroeg, wat 
de "progressieve bladen" nu wel van de 
JOVD moesten denken, als wij stelden, 
dat de NAVO heeft voldaan. Het amen
dement werd verworpen. Wat de progres
sieve bladen nu wel moesten denken van 
het amendement van de afdeling Utrecht, 
gesteund door diezelfde Jan van der 
Berg, waarin werd gesteld, dat ook 
Spanje in de NAVO moest worden op
genomen, had men kennelijk niet over
wogen. In elk geval was de discussie 
over deze zaak wel zo ongeveer de leven
digste van de hele resolutie-behandeling. 
Jan Witting en Lex Heijmans van de af
deling Amsterdam spanden zich tot het 
uiterste in, aangevuld door Bert Hubert, 
om het amendement verworpen te krij
gen, hetgeen gelukte (22 stemmen voor, 
43 tegen). De verwerping van dit amen
dement was voor een aantal afdelingen 
reden blanco of tegen de stemmen bij de 
eindstemming. Over democratie blijken 
uiteenlopende opvattingen te bestaan. 

M. HAGE 

Na bespreking op zondag van de reso
lutie NAVO vond de bestuurswisseling 
plaats. Pieter Jonker verliet na drie jaar 
de JOVD te hebben gediend de bestuurs
tafei, nadat G. van der Meer enkele lo
vende woorden in Groningse stijl tot hem 
had gericht en de vergadering met ova
tioneel applaus afscheid had genomen 
van de scheidende secretaris. George 
van Dijk nam zijn plaats in. 
Tijdens de tweede rondvraag vroeg de 
heer Meier (Utrecht) het bestuur voor
stellen te doen het reglement van de 

JOVD te WIJZigen, op het punt van het 
toezicht dat het H.B. kan uitoefenen op 
uitspraken van politieke aard der afde
lingen en dat van de uitgave van afde
lingsperiodieken. Het H.B. antwoorde dat 
het bestuur geen stappen zal ondernemen 
om het reglement te wijzigen en de heer 
Meier zegde het bestuur toe zelf op het 
congres enkele voorstellen te zullen 
doen. De heer Tankink (Amsterdam) was 
nog niet tevreden over het Vietnam be
leid van het H.B. Bert Hubert zegde toe 
te zijner tijd nog eens aandacht aan de 
zaak te besteden. De heer Tankink vroeg 
tevens een enquete in te stellen naar de 
motieven om lid te worden van de JOVD, 
om met een daaruit verkregen inzicht een 
actievere ledenwinning ter hand te ne
men. Ook was hij ongerust over de hoge 
kosten van de Driemaster. In dit verband 
vroeg hij ook of het H.B. plannen had om 
de afdracht te verhogen. 

H. Bosma stelde de heer Tankink gerust 
over de kosten van de Driemaster. Wel 
gaf hij toe dat een afdracht verhoging in 
verband met de sterk gestegen porti en 
secretariaatskasten onvermijdelijk was. 

Aan de orde kwamen ook de moties 
Midden-Oosten en Angola respectievelijk 
ingediend door de heren Evenhuis (Z.O
Drente) en Hijmans (Amsterdam). Beide 
werden zonder stemming aangenomen, 
behoudens het feit dat de laatste motie 
na aandrang van H. Bosma iets gewijzigd 
werd. 

J. WITTING 

BINNENGEKOMEN 
Mijne Heren, 

Na kennis genomen te hebben van de inhoud van De Driemaster, 19e jaargang no. 5, 
zie ik mij genoodzaakt een koerswijziging aan te brengen in de toch al labiele situatie, 
waarin dit scheepje verkeert. 
Ik kan mij niet aan de indruk onttrekken, dat er meerdere roergangers tegelijkertijd 
proberen het schip in een bepaalde richting te duwen. 
Nu is daar in principe niets op tegen, maar de wijze waarop dit geschiedt vind ik 
een uiterst kwalijke zaak. 
Er heerst een tendens stellingen op te bouwen, die, zoals ze al een basis bezitten, 
niet alleen irreëel zijn, maar bovendien kortzichtig en negatief. 
Negatieve basis, d.w.z. via het afkraken van andermans ideeën wordt een mening 
gevormd. Dat krijgt dan het stempel mee van constructieve meningsvorming. Uiterst 
grappig. 
Het artikel Liberalisme anno 1967 getuigd van een onvoorstelbaar politiek inzicht. 
Het gaat uit van de metafysische veronderstelling, dat de VVD pretendeert het enige 
liberale clubje te zijn. Dan wordt er stevig en druk hineininterpretiert. Originele opzet. 
In een tijd als de onze is het mode over alles en iedereen te praten, wie zijn mening 
niet direct gedestilleerd heeft uit de vaak vage feiten wordt voor infantiel uitgeschol
den. Bepaalde kreten keren steeds weer terug als een hardnekkig recidiverende 
ziekte. Zouden ze niet gebruikt worden, dan was het blad niet up to date, niet populair 
genoeg. Zo worden ook in deze aflevering weer kreten als Vietnam, medezeggen
schap en niet te vergeten Griekenland voorgeschoteld aan de lezer ter consumptie. 
Het was een onverteerbare kost, overigens. 

Nu is een meningsverschil nuttig en zelfs gewenst, maar de meningen die op deze 
drie punten verkondigd worden zijn niet gemotiveerd, althans niet volgens mijn 
opvattingen. 

De aloude fout wordt gemaakt in het artikel over Griekenland Nederlandse opvat
tingen en normen te verkassen naar andere gebieden. Onze rechtsopvatting moet 
dan ook maar gelden voor die gebieden (deze kortzichtigheid wordt de laatste tijd 
erkend op het gebied van de ontwikkelingshulp, maar hier schiet zij nog stevig 
wortel). 

Niet alleen naar Griekenland, ook naar Vietnam (dat woord mag nergens vergeten 
worden) sjouwt R. M. Marcuse met zijn gevestigde normen als een oud zendeling. 
Hij vergeet echter, dat o.a. de aan Griekenland grenzende staat Bugarije een ver
zamelplaats is van dictators, die al jaren de z.g. rechten van de mens met voeten 
treden. Maar daar hebben we het niet over. Dat de Egyptenaren met gasbommen 
gooien is hun zaak, dat gaat ons niet aan, wij houden het bij de Amerikanen en 
hangen fijn de popuiaris uit door ze af te kammen. Een enorme consequente gedach
tengang van de redaktie, die verstard is in haar z.g. vooruitstrevendheid. Over de 
kwestie van het medezeggenschap in de onderneming het volgende: 
Volgens de JOVD beginselen betekent vrijheid gebondenheid. Zou men te veel 
vrijheid toe kennen aan mensen, die er geen oordeel over kunnen vormen, geen 
capaciteiten hebben om dit te doen, dan ontstaat ongebondenheid, chaos. Chaos, 
waarmee wij al kennis gemaakt hebben in andere situaties. 

In een bedrijf kunnen we onderscheiden: werknemer, aan wie Geiger het z.g. Arbeits
denken toekent, d.w.z. dat zijn maatschappelijke zelfstandigheid zit in zijn vak
kennis, in zijn betrekking. Verder is er de werkgever: zijn maatschappelijke zelf
standigheid zit in het z.g. Eigentumsdenken, het leiding geven in een bedrijf of het 
bezit hiervan. 

Hierdoor ontstaat in een bedrijf een zekere hierarchische opbouw. De toekenning 
van rechten op medezeggenschap ontkennen deze constructie. 
De werknemers ontvangen hun prestatie overeenkomstig hun inbreng aan kennis, 
aan arbeid. Zij treden uit vrije wil toe tot een bepaald bedrijf, tot een bepaalde gezags
verhouding. Gezag en leiding zijn onwrikbaar met elkaar verbonden. Heeft de leiding 
in een bedrijf geen gezag dan vertraagt of stagneert het produktieproces. Door die z.g. 
democratisering die dan de kloof tussen werkgever en werknemer zou moeten ver
kleinen kan een dergelijke situatie ontstaan. 
De toenemende afname van het innerlijk gezag bij de hedendaagse mens heeft tot 
gevolg, dat het uiterlijk gezag verstevigd wordt, dit leidt weer tot spanningen en we 
bevinden ons in een vicieuse cirkel. Zouden we nu nog aan bepaalde constructies 
in het bedrijfsleven gaan tornen dan zijn de gevolgen niet te overzien. 
We mogen de zaak echter niet naar een zijde overtrekken en er wel degelijk van 
bewust zijn dat de rechten van de werknemer gewaarborgd moeten zijn. De sociale 
voorzieningen hebben hier wel voor gezorgd. Dat er fouten bij de ondernemers ge
maakt worden is inhaerent aan hun ondernemer-zijn, dat deze fouten voorkomen 
zouden kunnen worden door medezeggenschap is een onduidelijke zaak. 
Als R. M. Marcuse het optreden van D'66 in de kamer goed vond, dan is dat zijn 
goed recht om dit te beweren, ik ben echter de mening toegedaan, dat hij voor
stellings- en waarnemings beelden door elkaar heenhaalt, een zaak, die te verhelpen 
is door het nauwkeurig analyseren van de gegeven feiten en eigen gevoelens iets 
minder mee te laten spelen. 
Pretendeert de Driemaster onafhankelijk te zijn, dan is dat een enorm eufemistisch 
uitgedrukte afhankelijkheid van de ideeën van D'66. De VVD wordt afgeschilderd als 
een reactionnaire vereniging van AOW-trekkende fossielen. 
Te veel wordt er partij gekozen voor een politieke groepering, waarbij men de 
neiging heeft de tegenstander in zijn hemd te zetten en dan te verdrinken in de 
verwijten. 
Het aanheffen van leuzen is niet moeilijk, inhoud eraan geven, dat is het knelpunt. 
Het knelpunt dat duidelijk in dit blad wordt gedemonstreerd. 
Ik wil hier dan ook pleiten voor: 

a. Meer gedifferentieerde meningsuitingen op bepaalde punten, waardoor men met 
naam onafhankelijk zou kunnen voeren. 

b. Meningsuitingen, die bovendien gefundeerd zijn en berusten op ervaring, op inzicht 
en niet op napraterij. 

Een uitspraak van de Chinese wijsgeer 1-Ching is hier op zijn plaats: 

One can teil for oneself wheter the water is warm or cold. In the same way, a man 
must convince himself about these experencies, then only are they real. 

In de hoop, dat u uit deze brief uw conclusies weet te trekken, verblijf ik, 

met de meeste hoogachting, 

R. G. BOLSlUS 

Naschrift redactie: Navraag bij de zendingsraad leerde ons, dat de bekende fellow

traveiler R. M. Marcuse noch als voormalig noch als praktiserend zendeling staat 

ingeschreven. Een uitspraak van de u welbekende Japanse wijsgeer Oe-Tsjang Kwo 

is hier op zijn plaats: To be or not to be, that is the question. 
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UIT ONZE ORGANISATIE 

VAN DE BB-TAFEL 

Het eerste gesprek met D'66 heeft 
plaats gehad! Naar aanleiding van 
de ,,open brief" van het hoofdbestuur 
van de JOVD, waarin de uitnodiging 
aan alle betrokkenen was gedaan 
om over partijvorming te spreken, 
heeft het hoofdbestuur in Amster
dam een gesprek gehad met D'66 
over deze materie. Het HB ver
trouwt erop, dat dit niet het laatste 
contact m~t deze partij zal zijn. 
De ARJOS heeft eveneens, maar dan 
op een heel andere manier, ge
reageerd op de brief. Deze organi
satie ziet geen enkele grond voor 
overleg. 
De op het congres in Leeuwarden 
beloofde commissie "Grondpolitiek", 
die aanvankelijk onder de grond 
leek te blijven, is ingesteld: Albert
Jan Evenhuis (Z-0 Drenteen voorz. 
distr. Noord) zal het voorzitterschap 
op zich nemen. 
Gerard Wallis de Vries heeft de 
commissie mentaliteit krijgsmacht 
v:m de NPJCR verlaten. Dpl. sgt. 
Wim Hage (afdeling Gouda) gaat 
hem opvolgen. 
Het HB heeft in een brief adhesie 
betuigd aan het comité Vrij Grieken
land. 
Het HB heeft een commissie Interne 
Structuur JOVD ingesteld, die zich 
zal gaan bezighouden met de struc
tuur-problemen van onze organi
satie. In de commissie hebben zit
ting: Maarten Lekkerkerker, George 
van Dijk, Henk Bosma, Piet Veen
houwer namens het hoofdbestuur en 
Pi eter Jonker als lid. De commissie 
zal zo snel mogelijk rapport uit
brengen. 
In de Raad van Beroep zijn be
noemd: F. Wagenmaker, H. Schou
ten; plaatsvervangende leden: Fr. 
van Bremen, H. Wiegel, P. H.R. Jon
ker. In de Juridische Commissie: 
drs. R. Ruitenberg. 

District noord 

• • • 
Tijdens de jaarvergadering van het dis
trict noord in .. De Faub" op 24 mei in 
Groningen is Gerlof Boosman afgetreden 
als voorzitter. Albert-Jan Evenhuis heeft 
de hamer van Gerlof, die een actieve 
JOVD-Ioopbaan achter zich heeft, over
genomen. Op de vergadering werden de 
plannen voor het komende verenigings
jaar bekend gemaakt. Op het programma 
staan de oprichting van afdelingen in 
Heerenveen, Leek/Roden, Winschoten, 
Veendam en Delfzijl, een kadercursus in 
september, een studiedag met de Deut
sche Jungdemokraten en een groots op
gezette districtsdag in maart. 

iDstrict oost 

In Zutphen werd door het district oost 
op 27 mei een districtsdag gehouden. Het 
WO-kamerlid mr. Berkhouwer sprak over 
de ontwerp-resolutie NAVO en Ontwape-

Nieuw secretariaatsadres: 
M. P. van Dijk 
Abbanesstraat 22-11 
Amsterdam 

Nieuw administratie-adres van de 
Stichting "De Driemaster": 
P. H. .RJonker 
De Savornin Lohmanlaan 66 
Groningen 

Nieuw adres 2e secretaris: 
P. J. Veenhouwer 
Aalderstraat 69 
Aalden (Dr) 

Onze landelijk voorzitter heeft tele
foon! 02230- 1 79 80. 

ning, waarmee hij zich vrijwel geheel ak
koord verklaarde. Dit in tegenstelling tot 
de heer J. M. Dekker, PSP-raadslid in 
Arnhem, die meende, dat de NAVO-reso
lutie voor 80% niet deugde en dat bij 
aanvaarding van de Ontwapeningsreso
lutie de JOVD tegen de NAVO-resolutie 
zou moeten zijn. 's Middags werd het ge
zelschap door de VW van Zutphen rond
geleid door de oude stadskern, waarbij 
de deelnemers het belang van restauratie 
van oude panden duidelijk werd. De dag 
werd besloten met een daverend feest, 
dat tot diep in de nacht duurde. De vol
gende morgen dronken de deelnemers 
ter afsluiting koffie op het zonovergoten 
terras van het IJsselpaviljoen. De af
deling Zutphen had voor een uitstekende 
ontvangst gezorgd. 

Drente 

Op 21 mei werd de jaarlijkse JOVD-Iente
puzzelrit gehouden, die ditmaal was ge
organiseerd door alle Drentse JOVD- af
delingen. Aan de onder prachtige weers
omstandigheden verreden tocht namen 
64 auto's deel. Onder de rijders was een 
aantal ,.beroeps", zodat de prijt:tHI i11 J."ze 
categorie terechtkwamen. De beide HB
Ieden, die aan de tocht deelnamen, Peter 
Jonker en Piet Veenhouwer, eindigden op 
een passende 52ste en 54ste plaats. 
's Avonds werd een gezellig dansfeest 
gehouden, waar de organisatoren 149 
enthousiaste JOVD-ers konden begroe
ten. 

Rotterdam 

In het .. Holbeinhuis" in Rotterdam sprak 
vrijdag 16 juni de voorzitter van de JOVD, 
Gerard van der Meer, voor de afdeling 
Rotterdam over .. Het Liberalisme". Na 
afloop van zijn inleiding kreeg de spreker 
vele vragen te beantwoorden, die al 
spoedig uitdraaiden op de verhouding 
JOVD-WD-D '66, een onderwerp, waar
over later op de avond een huishoudelijke 
vergadering werd gehouden. Er werd een 
voorlopig nieuw bestuur ingesteld, dat in 
het najaar zal worden uitgebreid. 

Apeldoorn 

De afdeling Apeldoorn heeft zichzelf 
nieuw leven ingeblazen. Een onlangs ge
vormd enthousiast interim-bestuur onder 
voorzitterschap van K. Brons heeft zich 
ten doel gesteld het ledental op te voe
ren en over te gaan tot een ledenvergade
ring als er voldoende nieuwe leden zijn. 

Nijmegen 

De afdeling Nijmegen is in het nieuws 
geweest. De JOVD-ers stuurden een 
open brief aan de WO-raadsfractie in die 
stad, waarin wed geprotesteerd tegen de 
gang van zaken bij de woningbouwver
eniging .. Kolping" in hun stad. Deze ver
eniging stelt bij toewijzing van een wo
ning het lidmaatschap van het NKV als 
voorwaarde. En dat terwijl van het kapi
taal van de vereniging, groot bijna 50 mil
joen, slechts f 500,- afkomstig is van 
katholieke organisaties. In de Nijmeegse 
pers is veel aandacht besteed aan deze 
verklaring. Bravo! 

Utrecht 

Op 18 mei heeft de afdeling Utrecht een 
ledenvergadering gehouden, waarop ir. 
Tuijnman, lid van de Tweede Kamer voor 
als onderwerp "NAVO of Ontwapening". 
de VVD sprak over ontwikkelingshulp. 
Spreker stelde onder meer dat een be
langrijkste vorm van hulp kan zijn het op 
peil brengen van de prijzen van grond
stoffen, geleverd door de ontwikkelings
landen en dat men niet moet trachten in 
deze landen westerse ideologieën in te 
voeren. In de voorafgaande ledenver
gadering ontstond enig geharrewar over 
de districtsraad en het ontwerp-districts
reglement 

Amsterdam 

Op vrijdag 16 juni hield drs. Goudzwaard, 
in het kader van een cyclus lezingen over 

het huidige partij wezen, een voordracht 
over de anti-revolutionaire partij waarna 
een geanimeerde discussie ontspon over 
het pragmatisme als politieke leiddraad 
en het christelijk onderwijs. In de zomer 

zal het bestuur van de afdeling Amster
dam een groepje liberalen uit Edinburgh 
(Schotland) ontvangen en met hen enkele 
excursies maken naar politieke instellin
gen. 

CONSEPT RESOLUTIE ONDERWIJS 
De JOVD enz. 
overwegende: 
dat de maatschappij nu en in de toekomst, mede gezien de voortschrijdende tech
nificatie en massaficatie, vraagt om geestelijk volwassen mensen, die in vrijheid een 
persoonlijk verantwoorde keus kunnen doen 
dat de liberale eis van optimale ontplooiing van ieders capaciteiten nog geenszins 
is verwezenlijkt 
dat het Nederlandse onderwijs, ondanks pogingen tot vernieuwing, nog veel te tra
ditioneel is en te weinig gericht op een dynamische maatschappij 
spreekt als haar mening uit, dat 

1. door de overheid binnen het kader van het onderwijs de hoogste prioriteit moet 
worden toegekend aan onderwijsplanning, waardoor binnen een redelijke termijn 
tot een sluitend geheel van voorzieningen kan worden gekomen 

2. een voortdurend onderzoek plaats moet vinden naar de doelmatigheid van het 
onderwijs, zowel financieel als pedagogisch-didactisch 

3. coördinatie dient plaats te vinden van het wetenschappelijk onderzoek ten dienste 
van het onderwijs 

4. gestreefd moet worden naar een andere beheersvorm van het openbaar onder
wijs, waardoor mede een efficiënter gebruik gemaakt kan worden van de finan
ciële middelen. 

5. de openbare school de voorkeur heeft, omdat het respect voor de andersden
kende en de gelijkwaardigheid van elke mens de centrale grondslag voor deze 
school is 

6. de leerplicht verlengd dient te worden tot de leeftijd van zestien jaar; daarbij 
moet in de leerplichtwet de mogelijkheid van partëel onderwijs van het veer
tiende jaar af worden opgenomen 

7. een ieder in de gelegenheid moet worden gesteld om te komen tot optimale 
ontplooiing van zijn capaciteiten, opdat de sociale mobiliteit wordt vergroot; 
financiële, pedagogische en didactische middelen moeten hiervoor worden 
aangewend 

8. schoolverzorgingsdiensten, gericht op de specialistische hulp aan het school
kind, moeten worden ingesteld 

9. gezien de eis van individualisering op de lange termijn gestreefd moet worden 
naar: 
a. doorbreking van het klassikale stelsel 
b. afschaffing van het jaarklassensysteem 
c. verlaging van de leerlingenschaal 

10. verplicht kleuteronderwijs gegeven dient te worden van het 5de tot het 7de 
levensjaar, waarbij: 
a. eventuele milieuachterstanden opgevangen moeten worden; specialistische 

hulp via de schoolverzorgingsdiensten is hierbij onontbeerlijk 
b. een begin gemaakt dient te worden met het aanleren van de elementaire 

culturele vaardigheden (lezen, schrijven, rekenen) 
11. de taak van het hoofd van de lagere school dient te worden herzien, zodanig dat 

het accent meer komt te liggen op zijn functie als schoolleider 
12. in de vast te stellen leerplannen in elk geval moeten worden opgenomen: 

a. het aankweken van een democratische levenshouding, waarbij de staats
burgelijke vorming een zeer belangrijke plaats dient in te nemen; dit moet 
reeds op zeer jonge leeftijd geschieden 

(Vervoll{ zie pag. 7) 

dAGENDAg 
juli 
4 Den Haag: Liberale Borrel in Tastevin, Prinsestraat 84, vanaf 18.00 

uur. 
4 Amsterdam: Liberale Borrel in de Oude Herberg, Handboogsteeg, 

vanaf 21.00 uur. 
augustus 
18 Utrecht: commissiebijeenkomst over het rapport Kiezer-Gekozene. 
25 Afd. Utrecht: commissiebijeenkomst over de ontwerpresoluties Libe

rale Cultuur Politiek en Onderwijs. 
9 Afd. Nijmegen: Gemeenteraad. 

september 
1 Afd. Utrecht: Borrel met dansen. 
5 Afd. Amsterdam: Liberale Borrel in de "Oude Herberg". 
3 Afd. Meppel en Midden-Drente: Groot Punterfeest te Giethoorn 

(Samen Een); vanaf 19.00 uur met 's avonds een koffietafel en dansen. 
15 Afd. Z-0 Drente: ledenvergadering te Emmen, waarschijnlijk Pavil

joen Dierenpark. 
23 Landelijke Kaderdag te Utrecht. 
30 District Noord: Kader-weekend. 
1 Afd. Nijmegen: Afdelingsbijeenkomst, spreker drs. Kho, onderwerp 

"De zin van de Politieke Wetenschap". Aanvang 20.00 uur in Metro
pole (de Komeet). 
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b. het ontwikkelen van spreekvaardigheid 
c. het stimueleren van de creatieve mogelijkheden van het kind 
d. het verplicht stellen van tenminste een vreemde taal (Engels) in de laagste 

groepen van de lagere school 
13. de selectie, die thans in het zesde leerjaar plaatsvindt, dient te worden ver

vangen door een systeem van differentiatie en determinatie tijdens het brug
onderwijs, waardoor de toekomstige richting van de leerlingen in het voortgezet 
onderwijs kan worden bepaald; dit brugonderwijs dient het karakter te krijgen 
van een driejarige zelfstandige brugschool, aansluitend op het vijfde leerjaar 
van de basisschool 

14. een ongedeelde beroepsopleiding van vier jaar, waarvan èèn praktisch jaar, 
voor onderwijzers (-essen) tot stand moet worden gebracht met daarnaast her
haaldelijke verplichte nascholing van alle docenten 

15. dat scholengemeenschappen zoveel mogelijk dienen te worden gerealiseerd 
16. dat gestreefd moet worden naar harmonisering van het onderwijs in internationaal 

verband 
17. een werkelijke onderwijsvernieuwing pas kans van slagen kan hebben wanneer 

een efficient voorlichtingsapparaat - dat alle publiciteitsmedia moet kunnen 
inschakelen - ten bate van alle betrokkenen is ingesteld 

EINDTEKST RESOLUTIE "NAVO" 

De JOVD, in vergadering bijeen te Dalfsen op 11 juni 1967, 
overwegende: 
1. dat de NAVO in de afgelopen jaren heeft voldaan aan haar taak het 
Atlantische gebied te beschermen tegen agressie en buitenlandse inmenging; 
2. dat de regionale spanningen in de wereld steeds meer mondiale conse
quenties krijgen en daardoor niet meer binnen de NAVO kunnen worden 
opgelost; 
3. dat de gewijzigde economische, politieke en militaire situatie sinds 1949, 
reden geeft tot bezinning over de doelstellingen, structuur en het beleid van 
4. dat de NAVO militair gezien slechts een defensieve taak heeft en wel in 
het Noord-Atlantische gebied; 
spreek als haar mening uit: 
I. ten aanzien van het Noord-Atlantische gebied, 
a. algemeen: 
1. dat de West-Europese landen meer betrokken moeten worden bij de 
strategie en planning van de gemeenschappelijke verdediging; 
de NAVO; 
2. dat een verdergaande integratie van de strijdkrachten moet worden 
bevorderd, waarbij de militaire inbreng van ieder land opnieuw op zijn 
waarde moet worden geschat; 
3. dat een goede integratie van de strijdkrachten in NAVO-verband het 
ongewenst maakt dat het supra-nationaal bestuurde Europa over eigen 
gemeenschappelijke supra-nationaal beheerde strijdkrachten of een eigen 
atoomwapenarsenaal zal gaan beschikken; 
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4. dat naar betere politieke, economische, sociale en culturele samenwer
king tussen de landen in het Noord-Atlantische gebied moet worden ge
streefd; 
b. Europa: 
1. dat een vredesverdrag moet worden gesloten ter beëindiging van de 
Tweede Wereldoorlog; 
2. dat daarbij de betrekkingen met de Oost-Europese landen moet worden 
genormaliseerd, de Oder-Neisse grens en de DDR door de NAVO-partners 
moeten worden erkend, en de vrije toegang tot Berlijn moet worden ge
garandeerd; 
3. dat de bevolking van de DDR en de Bondsrepubliek Duitsland zich in 
een volksstemming zullen moeten uitspreken over hereniging van de Duitse 
gebieden ten westen van de Oder-Neisse grens; 
4. dat de NAVO-partners hun invloed moeten aanwenden om Portugal en 
Griekenland te democratiseren en de Portugese koloniale politiek in over
eenstemming te brengen met die van de andere NAVO-partners; 
c. kernbewapening: 
1. dat verdere spreiding van bezit van of beheer over kernwapenen tegen
gegaan moet worden; 
2. dat gestreefd moet worden naar een conventionele strijdmacht die 
agressie afdoende kan beantwoorden zonder gebruikmaking van kern
wapens; 
11. ten aanzien van de rest van de wereld, 
a. politieke handhaving van de wereldvrede: 
1. dat de NAVO-landen geïnstitutionaliseerd overleg dienen te plegen over 
de spanningen buiten het NAVO-gebied; waarbij een of meer NAVO-landen 
betrokken zijn; 
2. dat de NAVO-landen zich hierbij in de eerste plaats moeten laten leiden 
door de belangen van de bevolking in de betrokken gebieden; 
3. dat hierbij de ontwikkeling van stabiele, economisch krachtige en 
sociaal-rechtvaardige democratieën bevorderd moet worden; 
b. militaire handhaving van de wereldvrede: 
1. dat een krachtige VN-politiemacht moet worden opgericht; 
2. dat deze politiemacht ter beschikking moet staan van de secretaris
generaal van de VN: 
3. dat de secretaris-generaal voor zijn politiebeleid in laatste instantie 
verantwoording verschuldigd moet zijn aan de Assemblee van de VN; 
111. ten aanzien van de houding van Frankrijk ten opzichte van de NAVO: 
1. dat deze houding betreurd moet worden, zowel om militair-strategische 
als politiek-taktische redenen; 
2. dat getracht moet worden Frankrijk te blijven betrekken bij de mili
taire samenwerking en het politieke overleg tussen de NAVO-landen; 
IV. ten aanzien van de mogelijkheid van opheffing van de NAVO: 
1. dat de NAVO, indien haar structuur en werkwijze is aangepast aan de 
huidige wereldpolitieke omstandigheden, stellig bestaansrecht heeft; 
2. dat niettemin het bestaan van de NAVO en alle andere verdragen met 
soortgelijke strekking discutabel moet kunnen worden gesteld; 
En gaat over tot de orde van de dag. 
(Tekst vastgesteld aan de hand van aantekeningen die ik tijdens het con
gres maakte.) 
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NAAR DE GROTE TWEE (11) R.A.HEYTING 

Sinds Frits Wagenmaker, de vorige hoofdredacteur van De Drie
master, nu al weer meer dan een jaar geleden zijn befaamde 

artikel over het partijstelsel in ons blad schreef ("Naar de grote 
twee"), is er van alles gebeurd behalve natuurlijk de dingen die tot 
een oplossing van het probleem kunnen bijdragen. Het meest in het 
oog lopend is wel de start van de Democraten '66 (D 1866 zoals de 
NRC graag in kopjes vermeldt) geweest. Maar men onderschatte 
vooral niet die andere gebeurtenissen, die de pennen in beweging 
hielden. 
Zo gedenk ik in het bijzonder met grote eerbied het congres over het 
partijstelsel dat door de Volkskrant in Scheveningen werd georgani
seerd en waar een groot aantal hobbyïsten op politiek terrein de ge
legenheid kregen in moeilijke volzinnen hun vrijblijvende denk
beelden te formuleren. Voorts dienen wij niet de Christelijk-Histori
sche Unie te vergeten, die- na een naar het zich eerst liet aanzien 
succesvolle verkiezingscampagne onder het motto "Allen vóór en 
achter Oranje" - een zetel in de Kamer verloor en prompt een 
commissie benoemde. Welnu, de resultaten en bevindingen van deze 
commissie liegen er niet om. De taak van de CHU zou zijn een ver
bindingsschakel te vormen tussen KVP en ARP aan de ene en PvdA 
en VVD aan de andere kant. Je moet er maar opkomen, zoals ook 
op het denkbeeld, dat een centrale leden-administratie voor de Unie 
onontbeerlijk is en ook niet in strijd met het wezen van de CHU. 
Want: "Stoomtractie werd bij de spoorwegen ook niet gehandhaafd 
onder het motto dat de spoorwegen altijd op stoom hadden gereden." 
Zo'n visie kan in een later stadium misschien ook eens voor de Unie 
als geheel worden gebruikt. 
Waar vernieuwd wordt blijft de VVD niet achter. Deze partij nam 
het initiatief tot de instelling van de commissie "Kiezer en gekoze
ne". Op zichzelf is dat een commissie, die - zuiver naar de naam 
ervan te oordelen- veel goede resultaten kan opleveren. Jammer 
is het alleen, dat de samenstelling van deze studiegroep nogal een
zijdig is: slechts VVD-leden maken deel ervan uit. Kennelijk is weer 
eens toegegeven aan het oude euvel van de VVD, dat slechts dat 
nuttig wordt geacht voor de partij waarvan men geen last of hinder 
zal ondervinden. Maar met de JOVD-brochure "Liberaal Profiel" 
als werk-document zal deze groep aan een al te eenzijdige en dus 
onvruchtbare gedachtenwisseling zeker kunnen ontkomen. Over de 
stellingen van de brochure volgen hieronder nog enige opmerkingen. 
Eerst wil ik even stilstaan bij de Democraten. Zij hebben nu twee 
alleszins geslaagde verkiezingen achter de rug; eerst die voor de 
Tweede Kamer (resultaat veel stemmen en 7 zetels) en daarna de 
verkiezingen in Zwolle (relatief nog meer stemmen en 3 zetels in 
de raad). 
Twee opmerkingen lijken gerechtvaardigd: 
le. D'66 heeft overtuigend bewezen dat het mogelijk is een behoor
lijk aantal kiezers los te weken van de confessionele partijen. 
2e. Ook D'66 zal er naar het zich laat aanzien niet in slagen een zo
danige bundeling van krachten tot stand te brengen, dat een stem
menpercentage van meer dan 50- of althans iets wat daarop lijkt
te bereiken. 
Wat zou ervan de oorzaak kunnen zijn, dat alle partijen inclusief de 
nieuweling niet geschikt blijken om in de praktijk een meerderheid 
van het electoraat achter zich te verenigen? Een aannemelijk ant-

woord is waarschijnlijk dat een historisch gegroeid sectarisme in de 
zin van neiging tot organisatie van slechts het volstrekt of bijna 
volstrekt gelijke een tot nu toe onneembare barrière vormde voor 
hen, die de discussie over details graag bmnen een partij en s.i<=c:Ïl~,-; 
de politieke strijd over hoofdzaken tussen verschillende partijen 
willen voeren. In dit geval dus: Wie het kleine teveel eert is het 
grote niet weerd. Er zijn diverse bronnen aan te voeren voor deze 
liefde voor politieke details. Het meest belangrijk is natuurlijk dat 
het emancipatiepatroon van de verschillende bevolkingsgroepen 
voor elk ervan een ander beeld vertoont - inclusief het verschijnen 
van een eigen politieke partij. Het evenredige kiesstelsel, dat in 
rekenkundig opzicht uiterst rechtvaardig is, droeg een extra steen
tje bij tot de versnippering. Maar belangrijker dan een goede ge
schiedkundige verklaring is de discussie over mogelijke rustige ont
wikkelingen in de goede richting. Voor die discussie zijn nog steeds 
goede uitgangspunten te vinden in de brochure 'Liberaal Profiel'. 
Dit geschrift spreekt de voorkeur uit voor twee partijen-waarvan de 
ene gematigd vooruitstrevend en de andere gematigd conservatief. 
Opvallend is het uitdrukkelijk vermelden van het woord gematigd. 
De samenstellers van 'Liberaal Profiel' waren dan ook wel zo realis
tisch om te veronderstellen, dat de ontembare radicalen aan beide 
zijden toch wel zullen blijven werken met eigen splintergroepjes. 
Aan de uiterst behoudende zijde vervult de Boerenpartij thans die 
rol; de radicale hervormers zullen zich het meest thuis voelen bij 
een partij die lijkt op de PSP. Tot zover is het allemaal eenvoudig. 
Moeilijker is het precies of zelfs maar globaal de gemeenschappe
lijke noemers van elk van de beide partijen te omschrijven. 'Liberaal 
Profiel' noemt als bindend element voor de progressieve partij het 
streven naar gelijke ontplooiingskansen voor iedereen in zowel gees
telijk als materieel opzicht. Daartegenover zou dan de conservatieve 
partij moeten staan, met als hoogste waarde "het bestaande in maat
schappij en cultuur, zoals dat in een lange ontwikkeling tot stand 
is gekomen". Volgens de JOVD-brochure zal de vooruitstrevende 
partij een liberale zijn, die onder meer in sociaal-economisch op
zicht voorstandster is van ondernemingsgewijze produktie en zoveel 
mogelijk vrije prijsvorming. Wat betreft de inkomensverdeling zou 
in beginsel uitgegaan moeten worden van een beloning naar presta
tie. 
Ook deze omschrijving kan nog de nodige moeilijkheden opleveren 
wanneer ze in de praktijk wordt toegepast. Ik wil vooropstellen, dat 
de algemene schets die de brochure geeft van de gematigd progres
sieve partij, voor mij in alle opzichten aantrekkelijk is. Wie echter 
zorgvuldig kennis neemt van het programma ervan, moet haast wel 
tot de conclusie komen dat op deze wijze waarschijnlijk een te aan
zienlijke groep mensen véél radicaler progressief wil zijn. Het ver
onderstelde kleine radicaal-progressieve partijtje zou wel eens kun
nen uitgroeien tot de omvang, die de PvdA nu nog heeft. De poli
tieke scheidslijnen zijn dan ook in 'Liberaal Profiel' niet helemaal 
in overeenstemming met de realiteit getrokken. Een objectieve be
oordeling van de hoofdlijnen van het progressieve program leert 
immers, dat vooral in sociaal-economisch opzicht beslist geen sprake 
is van een grote hervormingsdrang. 
Op grond van deze instelling is dus het predicaat conservatief op 
zijn plaats. Toch bestaan er wel verschillen met wat in de brochure 

(vervolg blz. 2) 

CONGR[S! 28 en 29 oUo~er - Amersfoort 
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(vervolg blz. 1) 
als conservatief wordt aangeduid. Deze verschillen liggen hoofd
zakelijk in de sfeer van de geestelijke vrijheid en de verdraagzaam
heid: Al of niet onderdanige eerbied voor het gezag, de heilige huis
jes en alles wat daarmee samenhangt. En op buitenlands politiek 
terrein: het vastgeroest bijn aan de huidige opvattingen over het 
machtsevenwicht in de wereld. Nog betrekkelijk recente rellen over 
'Zo is het' en de monarchie leerden wel wie conservatief zijn in de 
betekenis van 'Liberaal Profiel'. 
Nu is het steeds weer merkwaardig, dat in de praktijk blijkt dat 
vele mensen vaak radicale hervormingen voorstaan op sociaal-eco
nomisch terrein en tegelijkertijd behoren tot het leger van de ge
zagsaanbidders. Omgekeerd geldt hetzelfde. Wil men dus ernst ma
ken met het streven naar bundeling van de vele nuances in politieke 
opvattingen binnen twee politieke partijen, dan is het allereerst 
noodzakelijk dat de overheersende geschilpunten over de inrichting 
van de maatschappij worden bepaald. Ik dacht dat die aanzienlijke 
tegenstellingen gaan over de wijze van produktie (ondernemings
wijs of centraal geleid) en de inkomensverdeling (al of niet met de 
prestatie als richtlijn). Natuurlijk zullen aan de verdraagzaamheid 
binnen de twee partijen op deze basis hoge eisen worden gesteld. Ik 
noemde al het uiteenlopen van de opvattingen over gezag, fatsoen 

Onderwijs, hoeksteen van onze samenleving - Joke carol 

Het onderwUs in Nederland is al jaren 
lang in beweging. Toch krügt men maar 
al te vaak het gevoel dat dit slechts een 
schUnbeweging is. Vooral na de tweede 
wereldoorlog, hoewel ook daarvoor veel 
pionierswerk was verricht, is in onder
wUskringen het besef gegroeid, dat aan 
het onderwUs in ons land veel moest 
veranderen. Er is met idealisme gewerkt, 
geëxperimenteerd en gepubliceerd. Toch 
bestaat nu in 1967 de mening, dat men 
nog lang niet heeft bereikt, wat men voor 
ogen had. Sterker nog, heel veel ver
nieuwingspogingen zun doodgelopen en 
veel scholen, waar met enthousiasme is 
begonnen zun teruggevallen in de sleur 
van het traditionele onderwijs. 
Met bovenstaande willen we echter niet 
beweren, dat er de afgelopen jaren in 
ons onderwUs niets gebeurd zou zijn. 
Geleidelijk aan is er toch wel het één en 
ander veranderd. De uitgesproken ver
nieuwingsscholen, zoals Montessori, Dal
ton, De Werkplaats en de Vrije Scholen 
hebben vruchtbaar werk verricht en 
oefenden daarbij zeker invloed uit op 
.al die andere scholen, die gesteund door 
de diverse pedagogisch centra, aan de 
vernieuwingsgedachte gestalte wilden 
geven. 
Maar gezien de totale situatie in Neder
land, zijn we nog pas aan het begin. 

Waarom vernieuwing? 

De maatschappij, waarin we nu leven, is 
steeds weer aan veranderingen onder
hevig. We leven voortdurend in stroom
versnellingen, in tegenstelling tot de 
mens in de 19e eeuw, die in een betrek
kelijk rustige, of beter gezegd statische, 
maatschappU zijn dagen sleet. De wet
teiUke regeling van ons onderwijs, na
tuuriUk wel met de nodige wUzingen, 
stamt nu juist uit die 19e eeuw. 
Anders gezegd, ons onderwijs loopt 
hopeloos achter op de tüd, terwijl het 
toch de taak behoort te hebben mensen 
op te leiden voor de maatschappU van 
nu maar vooral van de toekomst. De 
:school behoort ook middel te zijn om de 
dynamiek in de samenleving te bevor
deren en de ontwikkeling positief te 
stimuleren. 
In deze tüd van technificatie, massafi .. 
catie, automatisering, nieuwe sociale ver
houdingen, democratisering op elk .~e
l::ied, meer vrije tijd, toenemende bete
kenis van de massacommunicatie mid
delen en het leven in brede internationale 
verbanden vraagt de samenleving om 
mensen die deze problemen aankunnen. 
Tüdens de opleiding van de jonge mens 
rnoet aan al deze aspecten aandacht 
worden besteed. De vorming van zelf
:standige mensen, die in vrUheid een 
persoonlijk verantwoorde keus kunnen 
doen, is dan ook een belangrUke taak 
\Van ons onderwijs. HierbU is het bewust 

maken van de waarde var. de democratie: 
essentieel. 
Het onderwijs zal zich dus niet meer, 
zoals vaak nog overwegend het geval is, 
alleen moeten richten op de intellectuele 
vorming, doch op de vorming van de 
totale persoon. 
Dit laatste is niet alleen een eis, die de 
maatschappij aan de school stelt, maar 
ook één van de pedagogiek. Vanuit peda
gogische gezichtspunt wordt vanzelf
sprekend veel critiek losgelaten op de 
oude school. Zo is de school nog te veel 
een parate kennis-instituut, er wordt te 
weinig een appel gedaan op de activi
teit en de creativiteit van het kind en er 
wordt geen efficient gebruik gemaakt van 
de resultaten van de wetenschap. 
Een zeer zwaar wegende critiek is, dat er 
te weinig rekening wordt gehouden met 
de grote verschillen, die er tussen de 
kinderen bestaan. 
Differentiatie mogelijkheden binnen een 
klas zijn er niet of bijna niet, waardoor 
aan bepaalde begaafdheden, of dit nu 
hoog of minderbegaafd is, te weinig aan
dacht wordt besteed. Tevens wordt er te 
weinig gedaan om eventuele milieu 
achterstanden op te vangen. Dit alles is 
beslist noodzakelijk wil men het kind de 
kans geven om tot optimale ontplooiing 
van zijn mogelijkheden te komen. 
Dat dit nog niet gebeurt wijst een onder
zoek van professor Van Heek uit (1964). 
Hij constateerde dat 25% van hen, die 
voor voorbereidend wetenschappelijk 
onderwus geschikt moeten worden ge
acht, niet doorstroomt. Bij de huidige 
schoolopieiding worden belangrijke capa
citeiten dus niet ontwikkeld. Dit heeft te 
maken met financiële en sociaal-psycho
logische factoren, maar het meest toch 
wel met de structuur van ons onderwijs. 

Hoe komen we uit de impasse? 

Om tot een oplossing te komen, waar
door een werkelijk goed onderwijs in 
Nederland mogelijk wordt, zal daartoe 
het juiste klimaat geschapen moeten 
worden. Nodig is dus een andere struc
tuur van ons onderwijsstelsel. Met de 
wet op het voortgezet onderwUs zijn wU 
al een heel eind in de goede richting. 
Toch wordt met de Mammoetwet nog niet 
bereikt wat geëist wordt, namelijk een 
sluitend geheel van onderwijsvoorzienin
gen. 
Binnen het voortgezet onderwijs zal veel 
afhangen van de vraag of men in korte 
tijd de pedagogisch-didactische en or
ganisatorische problemen, die nauw 
samenhagen met de invoering van de 
Mammoetwet, kan oplossen of er inder
daad ruime mogelijkheden komen voor 
differentiatie en horizontale zowel als 
verticale doorstroming. 
Van een sluitend geheel kan ook pas 
gesproken worden als een reorganisatie 

en dergelijke binnen de twee denkrichtingen op sociaal-economisch 
terrein. Om het eens concreet uit te drukken: VVD-ers als mr. Van 
Riel zouden in positieve zin moeten samenwerken met wat lossere 
denkers zoals de Democraat mr. Van Mierlo. En bovendien zullen 
dan nog zeer aanzienlijke nuanceverschillen over de sociaal-econo
mische politiek de sfeer binnen de twee partijen verder vertroebelen. 
Het zal overigens met de herziening van het partijstelsel voorlopig 
wel bij woorden blijven. Eén zeer belangrijke factor- het menselijk 
element in de politiek- staat daar borg voor. Want juist diegenen, 
die de drijvende krachten van de herziening moeten zijn - de 
actieve politici - zijn psychologisch en materieel het meest aan 
de bestaande toestand gebonden. 
Materieel omdat menig politicus, die vóór het verwerven van zijn 
huidige positie naar gebleken is vaak have en goed ervoor heeft 
terzijde gezet of verkocht, de veilige beschutting van de eigen kleine 
groep slechts node zal willen verwisselen voor de onzekerheid van 
een nieuwe grote partij. 
Psychologisch omdat de mogelijkheid om binnen de kleine groep 
geestverwanten het vaak aardsvaderlijke leiderschap uit te oefenen 
definitief tot het verleden zal behoren. 
De commissie 'Kiezer en gekozene' zal wel èrg lastig en hinderlijk 
moeten zijn. 

tot stand gekomen is van het kleuter- en 
basisonderwijs. 
Van het grootste belang hierbij zijn ook 
weer de mogelijkheden van aansluiting 
en doorstroming, enerzijds van kleuter
naar basis-, anderzUds van basis- naar 
voortgezet onderwijs. Bij de laatstege
noemde overgang kan de brugschool uit
komst bieden. Deze school zal ruime 
moelijkheden moeten bieden voor oriën
tatie en determinatie om te bepalen welke 
richting in het voortgezet onderwijs ge
kozen zal moeten worden. 
In augustus 1965 heeft de Nederlandse 
Onderwijzers Vereniging (NOV), inmid
dels omgedoopt in Algemene Bond van 
Onderwijzend Personeel (ABOP), een 
rapport uitgegeven getiteld: Nieuwe 
Onderwijsvormen voor 5- tot 13- à 14-
jarigen. Met de uitgave van dit "rode 
boekje" werd de discussie over de in
houdelijke en structurele verandering van 
het onderwijs voor deze leeftijdsgroep op 
gang gebracht. De vele nieuwe wegen 
die dit rapport aangeeft lijken ons een 
goede grondslag voor een nieuwe wet 
op het basisonderwijs. Staatssecretaris 
Grosheide heeft, toen hij nog in het 
vorige kabinet zitting had, toegezegd dat 
een ontwerp van deze wet in 1968 de 
Kamer zou bereiken. Hopelijk zit er in
derdaad schot in de zaak. 
In het rapport wordt de volgende struc
tuur voorgesteld: 

Ten eerste, verplicht kleuteronderwijs van 
het vijfde tot ongeveer het zevende jaar, 
waarbij een begin gemaakt zal worden 
met het aanleren van lezen, schrijven en 
reker'len. 
Ten tweede, basisonderwijs van ongeveer 
zeven tot elf jaar, waarbij een algemene 
vorming voorop zal staan en de grond
slag gelegd moet worden voor een ver
dere schoolontwikkeling. 
Ten derde, brugonderwijs bedoeld als 
een determinatie periode tussen basis
en voortgezet onderwijs van ± elf tot 
± 13 jaar. 
Binnen dit structuurplan worden veel 
suggesties gedaan voor pedagogisch
didactische veranderingen. 

De persoon van de leerkracht 

In de geschetste problematiek vormt ce 
persoon van de leerkracht het centrale 
punt. De vorming van hen, die de ver
nieuwing daadwerkelijk tot stand moeten 
brengen is dan ook van fundamenteel be
lang. De onderwijzersopleiding, hoewel 
sinds vijftien jaar ingrijpend gewijzigd, 
beantwoord nog steeds niet aan de eisen, 
die een echt vernieuwd onderwijs stelt. 
Ook de pedagogisch-didactische oplei
ding van de leraren bij het middelbaar 
onderwijs is beslist onvoldoende. Het 
onderwijs staat of valt met de man of 
vrouw voor de klas, wordt maar al te 
vaak gezegd en terecht. Ook de vernieu
wing staat of valt ermee. Daarom zal het 
duidelijk zijn dat de leerkrachten, be
halve goed opgeleid, ook in staat moeten 

zijn het geleerde in praktijk te brengen. 
Hierbij kan aan de onderwijzer de eis 
gesteld worden, dat hij zich bewust is 
van de geestelijke waarden, die aan zijn 
pedagogisch handelen ten grondslag lig
gen. Tijdens de opleiding kan en moet 
hieraan veel gedaan worden. 
Noodzakelijk is verder een betere selec
tie van hen, die een onderwijsopleiding 
willen volgen. Om het ambt van onder
wijzer aantrekkelijker te maken en te zor
gen dat de juiste personen worden aange
trokken, zullen nog andere voorwaarden 
vervuld moeten worden, zoals een betere 
salariëring en de verlaging van de leer
lingenschaal. (Dit laatste is overigens 
ook een pedagogische-didactische eis.) 

Voorlichting 

Veranderingen in ons onderwijsstelsel 
zijn pas goed mogelijk, als allen die er
mee te maken hebben, en dat is toch 
eigenlijk het gehele Nederlandse volk, 
ter dege op de hoogte zijn van de ver
anderingen en het waaror.1 ervan. Met 
name de ouders hebben recht op een 
goede voorlichting en daar ontbreekt het 
nog maar nl te vaak aan. 

Bundeling van krachten 

Veel zal er nog gestudeerd en geëxperi
menteerd moeten worden. Fouten zullen 
niet uitblijven, maar waar het om gaat is 
een wettelijke regeling, waarbinnen mo
gelijkheden gegeven worden om een 
school te creëren, die zich richt op de 
veranderingen in een dynamische maat
schappij, een school die flexibel is en niet 
star en dogmatisch. Hierbij kan geput 
worden uit de ervaringen van de al eerder 
genoemde vernieuwingsscholen in ons 
land en daarbuiten. Wel wordt het zo 
langzamerhand tijd om het sectarisme uit 
te bannen en in het belang van ons on
derwijs, maar vooral in het belang van 
het kind al onze krachten gaan bundelen 
en komen tot een overleg tussen alle ver
nieuwingsgroeperingen, om zo, maar be
slist niet zonder wetenschappelijke bege
leiding, een werkelijk vernieuwd onder
wijs tot stand te brengen. 

PORTUGAL 

De JOVD overwegende: 

de mensonterende politiek van Por
tugal in haar Koloniën, 
spreekt als haar mening uit: 
Dat deze politiek ten zeerste afge
keurd moet worden en veroordeelt 
het feit dat de aan Portugal gelever
de wapens, worden ingezet tegen de 
autochthone bevolking van de Por
tugese koloniën; 

en gaat over tot de orde van de dag. 
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MARGINALIA 
ZWOLLE 
De uitslagen van de tussentijdse 

gemeenteraadsverkiezingen in 
Zwolle en omstreken zijn een levens
grote bevestiging van de kame1·ver
kiezingen van februm·i jl. De Demo
craten zetten hun grote opmars 
voort. Evenals de VVD ve1·overden 
zij drie zetels in de Zwolse gemeen
teraad. Via de televisie kon men op 
de verkiezingsavond leren, hoe snel 
gratuite opmerkingen van politici 
tegenwoordig achterhaald kunnen 
worden door een op feitel~jkheden 
gebaseerde werkelijkheid. Zo ver
klaarde mr. Geertsema in het begin 
van de avond dat de Democraten 
géén bedreiging vormden voor zijn 
partij, de VVD. Hij had na de vori
ge verkiezingen al beter moeten we
ten. Maar voor het geval dat men 
een en ander al weer was vergeten 
kwam later op de avond drs. Van 
Dam op het scherm, die opnieuw een 
gedegen kiezersonderzoek had ver
richt en op grond daarvan een aantal 
overzichtelijke schema's had ver
vaardigd. Zo werd het duidelijkheid, 
dat de Democraten hun stemmen 
voornamelijk kregen van de kant van 
de VVD, PvdA en waarachtig van de 
Boerenpartij. 
Op grond van dit laatste verkneuke
len velen zich nu al bij de gedachte 
dat deze "poujadisten" (een term die 
gewoonlijk op dit genre kiezers van 
toepassing is zolang ze niet op de 
eigen partij stemmen) weer naar een 
andere partij zullen overstappen. 
Met andere woorden: in plaats van 
eens na te gaan, waarom de eigen 
partij geen voet meer aan de grond 
krijgt, verlustigt men zich vast bij 
de door hen onvermijdelijk geachte 
teruggang van de Democraten. 
Ik dacht, dat dit wel eens tegen kon 
vallen. Steeds meer kiezers immers 
blijken genoeg te krijgen van de kin
derachtige, elkaar vliegjes afvangen
de en in vaak patriarchale reto1·iek 
pratende heren, die nog voor een 
groot gedeelte nog steeds uitgaan van 
politieke tegenstellingen, die in wer
kelijkheid geen betekenis meer heb-

ben en de kiezers niets zeggen. In
dien de vernieuwing, openheid en 
andere prijzenswaardige zaken op 
deze wijze praktisch blijven beleden, 
wacht de Democraten een glorieuze 
toekomt. 

VERGRIJZING 
Naar aanleiding van dezelfde ver-

kiezingen is ook onderzocht in 
hoeverre de verschillende partijen 
vergrijzen, dat wil zeggen in hoever
re de generaties beneden de veertig 
jaar ondervertegenwoordigd zijn. 
Hierbij kwamen enkele grote ver
rassingen uit de bus: juist de PvdA 
blijkt te lijden aan een aanzienl~jke 
vergrijzing. In deze partij is sprake 
van een grote oververtegenwoordi
ging van boven de veertigjarigen. 
Dit ondanks al het nieuwe denken 
van de heren Lammers, Louw, Van 
der Zwan enzovoorts. 
Dat de Democraten in feite een grote 
jongerenbeweging vormen, was geen 
verrassing. Niemand zal anders ge
dacht hebben dan dat deze partij 
juist een enorme aantrekkingskracht 
zou uitoefenen op de kiezers beneden 
de veertig. Verrassend was wel, dat 
de VVD veel kiezers blijkt te trekken 
tussen de twintig en dertig jaar, zij 
het lang niet genoeg om ook maar in 
de schaduw te staan van de succes
sen van de Democraten. Maar dit feit 
zal echter wel een grote stimulans 
betekenen voor diegenen, die van de 
VVD nog eens een echte liberale 
partij hopen te maken. 

MIDDEN -OOSTEN 

Het langdurige debat in de Vere-
nigde Na ties leve1·de tenminste 

één troostpuntje op: het is niet ge
lukt om een resonltie aanvaard te 
krijgen, wao.rin Israël eenzijdig als 
aggressor werd veroordeeld en wam·
in zonder meer terugtrekking t'an Is
raël uit alle bezette gebied werd ge
eist. Hierbij is het echter gebleven: 
Tot een positief, alle betrokken par
tijen min of meer bem·edigend re
sultaat is het tot op heden niet ge-
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komen. Eén feit is echter in alle dui
delijkheid aan het licht getreden: 
het enige land dat in staat is om de 
Arabieren tot enige rede te brengen, 
dat wil zeggen de toestand in het 
midden-oosten tot rust en vrede te 
brengen, is Rusland. Het enige land 
dat Rusland tot een dergelijke koers 
zou kunnen brengen is de Verenigde 
Staten. 
Het ruilobject bij onderhandelingen 
over deze voor een betrekkelijke 
wereldrust fundamenteel belangrij
ke zaak is natuurlijk Vietnam. Men 
kan alleen maar hopen dat de Ame
rikaanse regering haar hopeloze po
sitie in Vietnam zal willen herzien, 
als de Russen bereid zijn om hun 
Arabische vrienden tot rust en er
kenning van Israël te brengen. 

LAMMERS 
J n deze rubriek heb ik al meer ge-

wezen op de overeenkomst tussen 
de in politieke zaken vergevorder
den ter linker- en rechterzijde. 
Eerstgenoemden willen geen kwaad 
woord horen over de "linkse" landen 
en wat daarvoor moet doorgaan, 
laatstgenoemden zullen steeds weer 
Spanje, Portugal, Zuid-Afrika, Rho
desië en andere geestverwanten ver
dedigen als zijnde anti-communis
tisch, dat wil zeggen alleszins aan
vaardbare representanten van de 
vrijheid en de democratie. 
Een mooi voorbeeld voor het linkse 
kamp vormt Han Lammers, die on
langs terugkeerde uit Oost-Duits
land en zijn indrukken over dit de
mocratische paradijs prijsgaf in het 
weekblad De Groene Amsterdam
mer. Het is een artikel geworden met 
uitsp1·aken en meningsuitingen, zo
als men ze in zijn stoutste verwach
tingen niet had durven dromen. Het 
zou te veel ruimte vergen om alle 
prietpraat aan de orde te stellen. 
Vandaar dat ik met de ogen dicht 
twee maal heb geprikt in Lammers' 
epos. Deze werkwijze leverde twee 
opme1·kelijke meningsuitingen op. 
die alleszins representatief kunne!! 
worden geacht voor het geheel. Deze 
partes pro toto zijn: 
1. De muur in Berlijn is nu eenmaal 

staatsgrens en daarom wordt er 
op vluchtelingen geschoten. Dat is 
noodzakelijk om iedereen te laten 
merken dat het ernst is. 

2. Ter zake van de persvrijheid: is 
het wel zo onaanvaardbaar dat de 
staat medezeggenschap wil heb
ben in de persorganen die op haar 
grondgebied worden verspreid? 
(Zoals men weet behoorde Lam
mers tot de allereersten die het 
in beslag nemen van de Provobla
den vurig verdedigden in het ka
der van de medezeggenschap van 
de Nederlandse staat.) 

Het zal interessant zijn om te weten, 
of Lammers' denken representatief 
is voo1· zijn politieke groepering Tien 
over Rood. Is dat wél het geval, dan 
wens ik de leiding van de PvdA alle 
heil en zegen toe bij haar nimmer af
latende streven naar politieke ver
nieuwing en duidelijkheid. 

R. M. Marcuse 

PIRATERIJ EN GANGSTERDOM 
Wie heden ten dage gelooft dat het 

bedrijven van piraterij tot een 
der erkende beroepen uit een grijs 
verleden behoort komt bedrogen uit. 
Moise Tjombe, ex-premier van de 
Kongolese Republiek en leider van 
de toenmalige regering in het afge
scheiden Katanga, heeft dit aan den 
lijve ondervonden. Op weg per 
vliegtuig naar een bestemming in 
Spanje, wam· hij na zijn afzetting als 
politiek balling leefde, werd de pi
loot van zijn vliegtuig gedwongen 
koers te zetten naar Algerije, waar 
de ex-premier alras door het huidige 
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bewind daar werd ingerekend. De 
kans bestaat dat de regering van Al
gerije Tjombe zal uitleveren aan de 
Kongolese regering, en hij terecht
gesteld zal worden wegens hoogver
raad. Duitse correspondenten in Al
giers wisten te berichten dat de 
Algerijnse regering de hand zou heb
ben gehad in deze ontvoering, om 
de betrekkingen met de Kongo te 
verbeteren, in het kader van de kou
de oorlog tussen de Arabische lan
den en Israël. Want immers de Is
raëli zouden grote invloed hebben in 
de Kongo door de hulp die zij ver
lenen bij het opbouwen van het 
Kongolese leger. 
Hoewel ik weinig sympathie kan op
brengen voor Tjombe - hij liet zich 
gebruiken als pion in de duistere 
praktijken van de machtige Union 
Minière du Haut-Katanga - is een 
protest tegen en scherpe afkem·ing 
van deze gangstermethoden en pira
terij op zijn plaats. Per slot van 1·eke
ning is Tjombe officieel premier van 
de Kongo geweest en zijn land kan 
hem nog dankbaar zijn dat hij tij
dens de heftige Simba-opstand het 
gezag van de centrale Kongolese re
gering heeft weten te herstellen. 

ANACHRONISME 
Zeer onlangs kwam ik in het bezit 

van twee boekjes (Tema Berlin 
en Berlin), uitgegeven door het 
Presse- und Informationsamt des 
Landes Berlin. Wie schetst mijn niet 
geringe verbazing toen ik in beide 
boekjes een kaartje aantrof over het 
"Geteiltes Deutschland", waar de 
stad Koningsbergen nog midden in 
Duits gebied ligt. 
(Voor de jongere lezers van onze 
bladen: de stad Koningsbergen heeft 
na afloop van W.O. II, ge zult u nog 
wel zoiets herinneren uit de geschie
denisboekjes, de naam Kaliningrad 
gekregen.) Als kleine tegemoetko
ming aan de Polen hebben de uit
gevers van dit zeer fraaie werkje de 
toenmalige corrido1· en de toenmali
ge vrijstad Gdansk die toch op 1 
september 1939 "Heim ins Reich 
kehrte", buiten de Duitse gebieden 
laten vallen, die nu worden aange
duid met de welluidende namen 
"Sowjetische Besatzungs Zone und 
Sowjetsektor von Berlin". 
Ik vraag mij in goede gemoede af 
of het de heren opstellers van al dit 
fraais het ontgaan is dat na een zes
jarige oorlog (1939-1945), het Duitse 
leger, na het meest misdadige regiem 
in de Europese geschiedenis in staat 
gesteld heeft de meest afstotende 
misdaden tegen de mensheid te ple
gen, vernietigend is verslagen. Dat 
in de st1·ijd om de Eumpese bescha
ving te redden, tussen de toenmalige 
bondgenoten (USSR, VS, UK) af
spraken zijn gemaakt over de naoor
logse grenzen. 
Het is te hopen dat het P1·esse- und 
lnformationsamt des Landes Berlin 
gauw van deze "Duitse ziekte" ge
neest, en zich aanpast aan de huidige 
geldende politieke verhoudingen. 

J. Witting 

23 SEPTEMBER KADERDAG 

Jaarbeurs-restaurant UTRECHT 
Programma: 
13.00 uur: Vergadering: opening 

door de landelijke 
voorzitter. 
Inleiding van Henk 
Bosma. 

14.00 uur: Inleiding voor voor
aanstaand liberaal. 

15.00 uur: Pauze. 
15.15 uur: Inleiding van de Com

missie Onderwijs met 
na afloop gelegenheid 
tot discussie tot onge
veer 17.00 uur. 
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OPEN BRIEF VAN MIEKE AAN JAN 
Met stijgende verbazing heb ik je art1kel 
"Liberalisme anno 1967" gelezen. Mis
schien ligt het aan mij, maar ik begrijp 
niet waar je de gedachten vandaan haalt 
om op grond van enkele punten uit het 
beginselprogramma van de Britse liberale 
partij en één citaat van prof. Pen de VVD 
te kritiseren. Om kritiek uit te oefenen 
op de partij die mij en - ik hoop nog 
steed - jou redelijk na aan het hart ligt, 
hoef je helemaal niet zo diep te graven. 
Maar om, zonder daar iets constructiefs 
tegenover te stellen enkele citaten neer 
te pennen en triomfantelijk "Kijk mam!" 
te roepen is wel erg makkelijk. 

Ik heb geen zin ook rijen duffe citaten te 
geven om de jouwe te weerleggen, maa1· 
iedereen die de laatste tijd één van de 
VVD-voerlieden heeft horen spreken, 
moet weten dat er een nieuwe geest 
heerst. Ik herinner mij zeer levendig 
mr. Toxopeus vlak voor de verkiezingen 
"Onze zorg betreft in de eerste plaats de 
have-nots (niet bezittenden)". Een uit
spraak die, geloof ik, aardig overeen
komt met jouw citaat uit het Brits-liberale 
kamp. "Zowel voor als na deze grote tijd 
van hervorming is het medeleven van de 
liberalen altijd gericht geweest op de niet
bevoorrechten". 

En wat betreft je laatdunkende opmer
kingen over de conservatieve houding 
van de VVD waar het de rechtsvorm van 
de onderneming betreft: ik wacht met 
mijn oordeel op de voorstellen van mi
nister Polak betreffende de herziening 

van de rechtsvorm van de onderneming. 
Ik vertrouw erop, dat deze liberale be
windsman met voorstellen zal komen, die 
vele "liberalenvreters" tot herziening van 
hun meningen zal dwingen. 

Ik heb, beste Jan, nog een aanmerking op 
je stellingen. Je weet net zo goed als ik, 
dat de positie van de Engelse liberale 
partij een heel andere is dan die van de 
VVD in Nederland. Als gevolg van het 
districtenstelsel móeten de liberalen zich 
in Engeland wel links opstellen. Om hun 
tien procent stemmen, eigenlijk goed 
voor ruim zestig zetels, dank zij het 
ondemocratische districtenstelsel elf 
plaatsjes opleverend in het Lagerhuis te 
behouden moet er hard gevochten wor
den. Enerzijds dient de partij zich af te 
zetten tegen de Conservatieven, ander
zijds tegen de Socialisten. Van de tra
ditionele-ingestelde Conservatives is 
weinig af te snoepen. Het socialistisch 
stemmende legioen biedt meer mogelijk
heden. Dus opportunisme (sic!). 

Tijdens het congres van de wereldorga
nisatie van liberale en radicale jongeren, 
WFLRY, vorig jaar in Varese, waar zowel 
ilj als ik de JOVD vertegenwoordigden 
heb je zelf met de "linkse" liberalen ken
nis kunnen maken. Ik kreeg daar van een 
geestverwant in geruit overhemd op san
dalen een speldje met de in Nederland 
besmette kreet "Make Love-nol war" 
met onder die spreuk de initialen van de 
Young Liberals. Zó ver zou jouw aan
passing aan het Britse Liberalisme toch 

ook niet willen gaan, neem ik aan. 
En Jan, moet ik uit het feit dat je citeert 
wat Pen zeven jaar geleden schreef over 
zaken die toch wel in beweging zijn con
stateren, dat ook jij niet vrij bent van de 
gewraakte liberale behoudzucht? 
Beste Jan, mag ik op de valreep óók iets 
citeren? Maar dan om aan te tonen dat 
er op het gebied van de relatie werk
gever-werknemer toch wel vooruitgang te 
bespeuren valt. In "Recht voor allen van 
20 februari 1886 stond het volgende be
richt: 
Enigen tijd geleden kwam de heer Ent
hoven jr. met een bekende een bezoek 
brengen op de kopergieterij van zijn fa
briek te 's Hage. Als proefneming werd 
een der arbeiders gelast een lepel ge
smolten koper in een emmer koud water 
te werpen. De heren waren nieuwsgierig 
wat daarvan het gevolg zou zijn. Op een 
behoorlijke afstand wachtten zij de din
gen die komen zouden. De man voldeed 
aan het bevel, met het gevolg dat het 
water met een knal als een donderslag 
werd ontleed en alles in het rond spatte. 
De arbeider werd vreselijk verwond naar 
het gasthuis gebracht. De arme slaaf had 
gehoorzaamd want. . . de patroon weet 
wel wat goed is, de werkman behoeft 
niet te denken, hij moet en mag niets 
anders zijn dan een werktuig. Zo, willen 
het de heren, maar. . . lang zal het niet 
meer duren!" 
Met Hollands-liberale groeten, 

MIEKE HAGE 
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Red.: "In de Partij van de Arbeid wordt over de partijvernieuwing verschillend gedacht, 
zoals de heren Blok, Regtien en Lammers, voor wat dan heet een Linkse Concentratie 
waaronder men vooral verstaat een socialistische concentratie. Aan d:: or.dere kant 
heeft een groep partijvernieuwers, waaronder Vondeling, het rr.eer over een progres
sieve sociaal-democratische concentratie. 
Hoe staat u tegenover deze twee stromingen?" 
Roeth.: "Wel, het woord socialist maakt op mij niet zo'n geweldige mdruk. Als u mij 
socialist wil noemen, dan zal ik mij daar niet tegen verzetten. Het l1ed 'Komt socialisten, 
sluit de rijen' vind ik persoonlijk een zeer ontroerend lied, maar het is natuurlijk niet 
meer van deze tijd. Om nu bepaalde stromingen te gaan type;·en, dat vind ik een 
beetje moeilijk; ik heb zelf in 'Opinie' een verhnal geschreven waarin ik aanbevolen 
heb een concentratie vûn alle vooruitstrevende krachten in Nederland. Ik heb daarbij 
gedacht aan figuren uit de Partij van de Arbeid, D '66, vooruitstrevende figuren uit de 
drie confessionele partijen, misschien ook enkele PSP-ers en de JOVD zou ik bepaald 
niet willen uitsuilen van zo'n s;esprek. 
En of dat nou een set up is à la Vondeling of niet, dat laat ik dan verder maar buiten 
beschouwing, maar ik geloof, dat het belangrijk is, dat deze vooruitstrevende krachten 
samenkomen." 
Red.: "De heer Thomassen heeft gezegd over de groep Tien over Rood, Links en 
Nieuw Links, dat het niet vernieuwing was maar vernieling. Denkt u niet, dat de men
sen in de Partij van de Arbeid, die op het ogenblik een nieuw soort linkse concentratie 
voorstaan. ik noem maar de uitzendingen onder leiding van de heer CBmmelbeek 
zondagsavonds, dat die voor een progressieve concentratie op de verkeerde weg 
zijn?" 
Roeth.: "Ik moet vooropstellen, dat Tien over Rood in de Partij van de Arbeid een 
discussie losgemaakt heeft, die toch wel erg veel positieve kanten heeft. Het is toch 
wel zo, dat zij een dynamisch element in de hele discussie gebracht hebben, waarvan 
ik toch bepaald niet zou willen zeggen, dat dat te betreuren is. Zoals ik al zeg, er zijn 
op het ogenblik allerlei zaken aan de orde, die de individuele vrijheid van de burger 
betreffen in een bureaucratische, technologische samenleving waarvoor misschien 
wat onvoldoende aandacht is geweest. Ik acht het bijzonder nuttig dat er ook in 
kringen van de Partij van de Arbeid meer aandacht voor gaat ontstaan en dat men 
dus niet uitsluitend meer zijn krachten concentreert op die sociale zekerheden, die in 
mijn gedachtengang overigens bijzonder belangrijk blijven. Of daarnaast Tien over 
.Rood een zekere dogmatiek eigen is, die eerder teruggrijpt naar een verwijderd ver
leden dan naar een schitterende toekomst, acht ik niet uitgesloten. 
Ik weet niet wat de overheersende stroming binnen Tien over Rood is, maar als die 
dogmatiek het resultaat zou zijn, zou ik dat inderdaad wel betreuren. In ieder geval 
hoop ik vooral net, dat Tien over Rood zou gaan opereren als een soort partij in de 
partij; ik zou dat voor iedere andere club niet zo toejuichen, dat zou alleen maar ver
keerd voor een partij zijn. Samenvattend vind ik het dus toch wat vroegtijdig om nu te 
gaan zeggen, dat zijn die jongens, die de zaak niet vernieuwen maar vernielen, dat 
vind ik een wat voorbarige conclusie." 
Red.: "Nu een andere zaak: bent u gelukkig met eventueel een VVD-er op Buiten
landse Zaken als staatssecretaris en dit gezien de twee figuren waaraan gedacht 
wordt, de heren De Koster en Joekes?" 
Roeth.: "Ach, ik ben ergens ook ambtenaar van Buitenlandse Zaken. Ik vind nu niet, 
het zo zeer op mijn weg ligt om daar een oordeel over uit te spreken." 

Red.: "Vindt u het in ieder geval wel belangrijk, dat het ministerie aan de top van 
confessionele in niet-confessionele handen overgaat?" 

Roeth.: "Nou ja, als humanist spreekt mij een dergelijke gedachtengang ongetwijfeld 

aan. Maar dat geldt natuurlijk voor alle ministeries, ofschoon ik bepaald niets tegen 
confessionelen heb, natuurlijk niet." 
Red.: "Wat ziet u voor Nederland en de wereld 2ls de belangrijkste problerr.en in de 
toekomst?" 
Roeth.: "Wel, het belangrijkste probleem, dat is natuurlijk voor de wereld, dat de 
voorwaarden worden geschapen, respectievelijk in stand gehouden, om de vrede te 
handhaven, aangezien het nu eenmaal, alleen al om technische redenen zeker is, dat 
een nieuwe wereldoorlog een ramp, waarschijnlijk zelfs de onderg<:ng van de bescha
ving zou betekenen. Nederland kan op dit punt niet zo erg veel doen helaas, maar 
allerlei initiatieven, die kunnen leiden tot een handhaving en bevordering van de 
vredeswil, die moeten dus naar mijn idee worden toegejuicht. Nu zult u vragen, wat 
zijn dat voor initiatieven? Wel, wat de handhaving van de vrede betreft, dacht ik, dat 
één van de heel belangrijke zaken wel was de poginr_cn die er al in het werk worden 
gesteld om de verdere verspreiding van kernwapens te voorkomen, want in hoe meer 
handen die dingen raken, hoe gevaarlijker het naar mijn idee in de wereld zal worden 
en hoe gemakkelijker de situatie uit de hand zal kunnen lopen. Wat de voorwaarden 
betreft tot het scheppen van een situatie waarbij de vrede gehandhaafd kan worden 
moet er in toenemende mate aandacht zijn voor het vraagstuk van de ontwikkelings
samenwerking. Je kunt nu eenmaal niet op voet van gelijkwaardigheid tussen armen 
en rijken handeldrijven, als je daar niet allerlei maatregelen inbouwt, die de armen 
een zekere bescherming garanderen." 
Hed.: "Voor NE:derland, wat ziet u daar als problemen die zuile:o '"\'lOeien worden opge
lost, en welke zich in de toekomst zullen kunnen voordoen?" 
Roeth.: "Voor Nederland zijn er problemen die enerzijds op het gebied van de sociale, 
economisch-sociale verhoudingen en anderzijds problemen die liggen op het gebied 
van de individuele vrijheid. 

Wat de sociaal-economische verhoudingen betreft, geloof ik, dat het nog steeds zo is, 
dat hier nog veel ongerechtvaardigde ongelijkheid bestaat; ik bedoel, in theorie is het 
natuurlijk zo, dat de VVD altijd uitgaat van het "gelijke kansen voor iedereen', maar we 
weten allemaal, dat in de praktijk voor de kinderen van de minder gesitueerden daar 
nog heel weinig van terecht komt, en zo zijn er tal van gebieden, waarbij het geld de 
doorslaggevende rol. speelt. Het bezit van geld speelt bijvoorbeeld nog altijd de 
doorslaggevende rol op het gebied van de huizenbouw; iedereen heeft een zekere 
welvaart in het algemeen gesproken, maar je hoeft alleen maar eens te kijken naar de 
woonomstandigheden, het leefklimaat in veel verouderde stadswijken om te beseffen, 
dat het bepaald nog niet zo is, dat wij, om een uitdrukking te gebruiken die Hoefnagels 
een paar jaar geleden lanceerde, dat wij nu leven in het sociale paradijs. Nou ja, dan 
is er dus verder als ander belangrijk aspect de politieke vrijheid, die ik bepaaldelijk 
niet alleen zie in de vraag of men met een bord op straat mag lopen, maar het is 
natuurlijk zo, dat er nog allerlei dingen zijn, waar de individuele vrijheid nog betrekke
lijk weinig tot zijn recht kan komen. Ik heb al gezegd, het vraagstuk van de mede
zeggenschap in de onderneming acht ik van bijzonder groot belang, maar minstens 
van even groot belang acht ik de medezeggenschap in de ambtelijke sfeer. Het 
ambtelijk apparaat is een geheimzinnig geval. Er worden - soms door enkelingen -
allerlei voor de maatschappij belangrijke beslissingen in voorbereid en doorgedrukt, 
terwijl de maatschappij er maar weinig inzicht in kan krijgen en er nauwelijks vat op 
heeft. ook de uiteindelijk verantwoordelijke minister niet. En dan spreek ik nog niet 
over concrete kwesties, waarvan men eigenlijk weinig weet, ik denk aan het antece
denten onderzoek, de psycho-technische keuring, de circulaires. dat ambtenaren zich 

(Vervol~r op pag. 5) 
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ANTWOORD AAN MEJUFFROUW RAGE 
La critique, c'est un monsieur 
(Oud Frans gezegde) 

Met stijgende verbazing heb ik kennisgenomen van een Open Brief, welke afkom-
stig zou zijn van mejuffrouw Hage, temeer, daar zij onlangs in een gesprek ver

klaarde, dat ook haar de Engelse Liberal Party meer aan stond dan de VVD, zodat ik 
niet begrijp - misschien ligt het wel aan mij - waar ze de gedachte vandaan haalt 
om mij een Open Brief te doen toekomen. 
Aannemende, dat mijn gezichtsvermogen nog goed is, meen ik uit de zinsbouw van 
de tweede allinea van haar Open Brief te mogen opmaken, dat al mijn citaten, als 
zijnde "duf" gekwalificeerd worden. 

Maar misschien zal het haar bekend zijn, dat het woord "duf" op figuurlijke wijze 
gebruikt verschillende betekenissen heeft, namelijk "saai, bekrompen en onfris". 
In welke van de bovenstaande betekenissen ook gebruikt, zal zij het achteraf on
getwijfeld betreuren een citaat betrekking hebbend op een jammerlijke en mens
onterende oorlog in Vietnam te hebben gekwalificeerd als zijnde duf. 
Bij haar passage over de houding van de VVD omtrent de recht.ivorm van de onder
neming, waarin zij mededeelt met haar oordeel te wachten op de voorstellen van 
minister Polak, moet het mij van het hart, dat, als zij het alleen maar af laat hangen 
van minister Polak, het verder met de VVD maar triest gesteld is; verder vraag ik 
mij dan af, waarom, uitgerekend nu Polak in de regering zit, er nu wel ineens aan
dacht binnen de VVD aan besteed zal gaan worden; dat verder de voorstellen 
omtrent de rechtsvorm van de onderneming duidelijk een kabinetsaangelegenheid 
zijn en niet zo maar een aardigheidje van een minister, die toevallig ook nog lid van 
de WD is, schijnt zij uit met oog te hebben verloren. Evenzo is het door haar wat 
verderop gekoesterde vertrouwen voorlopig nog wel wat voorbarig, aangezien nog 
geen enkel stuk ter tafel ligt en evenmin een reactie daarop van VVD-zijde bekend is. 
Het is helemaal geen wet van Meden en Perzen, en evenmin als zodanig door haar 

(Vervolg van pag. 4) 

niet in het openbaar mogen begeven op allerlei terreinen die hun departement kun
nen raken. Ik zal niet zeggen, dat het volstrekt onredelijk is, maar de onduidelijkheid 
waarmee de grenzen zijn getrokken en de interne sfeer waarin zich dit alles afspeelt, 
de moeilijkheid voor het parlement om op dergelijke dingen vat te krijgen, maakt toch 
wel, dat massa's ambtenaren, die hun promotie in de gaten houden, toch over het 
algemeen vrij ongeneigd zijn om zich teveel politiek te engageren, al zijn er gelukkig 
gunstige uitzonderingen." 
Red.: "Een ander onderwerp om op terug te komen: de Partij van de Arbeid heeft in de 
laatste tien jaar bijna een kwart van haar aanhang verloren. Waa:·aan denkt u dat te 
wijten?" 
Roeth.: "Ja, dat is een hele trieste zaak en ik zou het heel moeilijk vinden om daar 
precies de oorzaak van aan te wijzen. Ik zou wel iets nader kunnen ingaan op in het 
algemeen de moeilijkheden, die politici op het ogenblik hebben om datsene wat zij 
nastreven duidelijk te maken. Het zou wel eens kunnen zijn, dat D '66 toch wel een 
belangrijke nieuwe bron op dit gebied heeft aangeboord, c!oor met veel fantasie en 
enthousiasme speciaal zich op dit soort Zûken te concentreren, die namelijk liggen in 
de sfeer van de presentatie. Het is zo, dacht ik, dat de prese~tatie van de politiek veel 
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I onbezorgde vakantie. Onbezorgd, omdat zij I 
bij onze Reisafdeling de benodigde reisde-
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opbergen van hun waardepapieren en kostI baarheden gebruik maakten van onze safe. I 
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aangetoond, dat het districtenstelsel voor de engelse liberals impliceert, dat zij zich 
per se links zouden moeten opstellen, maar daar redt zij zich dan weer uit, door te 
beweren, dat de conservatieven traditioneel zijn ingesteld, zodat er van hen weinig 
is af te snoepen. Als de conservatieven inderdaad zo traditioneel zijn ingesteld, ais 
zij wil doen voorkomen, vraag ik me wel af, waar dan die grote zetelmeerderheid voor 
Harold Wilsen vandaan komt. Bovendien moet ik daarbij concluderen. dat het haar 
- afgezien verder van een door haar vermeld onjuist zetelaantal - veislagen on
bekend moet zijn van wie de liberals bij de laatste Lagerhuis-verkiezingen vier zetels 
wonnen en aan wie zij twee zetels moesten afstaan: anders had zij, met inbegrip van 
haar wat verderopstaande bewering over de socialisten, nooit iets dergelijks neer
geschreven. 

Wat betreft de daaropvolgende conclusie "dus opportunisme" schijnt het haar noch
nochtans geheel onbekend te zijn, dat het woord opportunisme gewoonlijk gebru1kt 
wordt in de betekenis van een poltiek, die zonder bepaalde beginselen alleen rekening 
houdt met de omstandigheden en het gunstig ogenblik afwacht; en meestentijds dus
danig bedachtzaam gebruikt dient te worden om het niet teveel op een grove aan
stijging te willen doen lijken. Echter, te durven beweren, dat de Engelse liberals een 
beleid zouden voeren zonder bepaalde beginselen, getuigt van wel zeer weinig kennis 
van de plaats van de Liberal Party in de Engelse politiek, zowel in het verleden als 
in het heden. 

Ik begrijp niet, waarom Philip Kelly van de Engelse Union of Liberal Students er [,-,
eens met z'n haren bijgesleept moet worden, en dat nog wel op insinuerende wijze: 
in geruit overhemd en op sandalen. Representatief is het in geen geval, ter zake doet 
het helemaal niet. Overigens lijkt het me hier noodzakelijk haar even in herinnering 
te brengen, dat zij zelf het speldje met wat trots in Varese heeft rondgedragen, zodat 
ze achteraf niet nog eens moet gaan kermen over een besmette kreet; en over aan
passing kom ik dan nog geen eens te spreken. 

J. VAN DER BURG 

belangrijker geworden is dan vroeger omdat veel meer mensen, mede ook door de 
televisie, althans passief de gelegenheid wordt geboden om aan dat politieke spel 
deel te nemen; deel te nemen is eigenlijk niet het woord omdat het zuiver passief is, 
het wordt als het ware over hen uitgestort. Maar in ieder geval vestigt het bij een hoop 
van die mensen toch wel een zekere indruk, en ik weet niet of de politicus daar nog 
wel voldoende op ingesteld is.Vroeger was het zo, dat de meeste mensen nog nooit 
een Kamervergadering bijgewoond hadden, maar tegenwoordig is het zo, dat zo'n 
Kamervergadering de mensen thuisgebracht wordt en dat kan wel eens tegenvallen: 
daarom geloof ik dus, dat van de partijen verwacht wordt, dat zij vooral aan deze 
presentatie-elementen in toenemende mate aandacht gaan besteden. Wat wordt er 
dan van de politici naar mijn idee verwacht? Nou ja, in de eerste plaats natuurlijk en 
dat is al bijna een dooddoener om te zeggen, dat ze begrijpelijke taal spreken; niet 
zo'n eenvoudige zaak in een ingewikkelde samenleving, maar toch moeten ze er naar 
streven om zo begrijpelijk mogelijk dat gene te zeggen wat ze willen zeggen. In de 
tweede plaats geloof ik, dat van hen verwacht mag worden een zekere stoutmoedig
heid, een zekere bereidheid tot het nemen van risico's. Je hoort nog al eens vaak, um 
het eens anders uit te drukken, dat men zich door politici belazerd voelt; ik dacht, dat 
politici niet al te 'handig' zouden moeten ;:ijn; dat ze zo nodig bereid zouden moeten 
zijn om ook het ei9en politieke bestaan op het spel te zetten. Zo is er hier en daar. 
dacht ik, wel eens een neiging geweest tot een zekere kunstmatige bescherming van 
cevestigde posities, ik denk aan de radio-wereld, aan de wereld van de vakbeweging, 
dat vind ik niet zo ver:;tandig: men moet invloed winnen door wat men te zeggen 
heeft, door wat men doet, en niet door wat men is of bereikt heeft. 
In de derde pleats dacht ik, dat de bewogenheid bijzonder belangrijk was, dát men 
niet alles moet rationaliseren. De redelijkheid is natuurlijk van moeilijk te overschatten 
betekenis in de politiek; als we onredelijk zouden worden, dan zou het einde zoek zijn, 
vanzelfsprekend, maar verstandelijkheid zonder innerlijke bewogenheid, die komt 
ende:· de tegenwoordige omstandigheden niet door; de kijker of luisteraar zal moeten 
voelen, dat we er met ons hele hart achter staan. In de vierde plaats zal de politicus 
tot de verbeeldingskracht moeten spreken, men zal moeten beseffen, dat beter het 
Essentiële vnn iets gebracht kan worden dan dat men pcbeert om alles tegelijk maar 
aan de orde te stellen. Verder vind ik dan in de vijfde plaats de fantasie van de politicus 
van grote betekenis, omdat we nog steeds ons moeten afvragen of de organisatie van 
de maatschappij nog wel past op de revolutionaire ontwikkeling op technologisch en 
wetenschappelijk gebied, daar heb ik al over gesproken. 
Met name dus hoe je nieuwe wegen vindt om de individuele mens zinvol in te schakelen 
in de bureaucratische doolhof. Wat ook een zaak van creativiteit is, een actueel 
voorbeeld, dat u wellicht uit mijn mond wil trekken: ik heb niet zonder instemming 
gelezen het verhaal van mijnheer J. M. M. de Valk in het Gemeentelijk Jaarboek 1967 
waarin stond, dat het grote verschil van vroeger en nu op het gebied van de open
bare orde was, dat het vroeger ging om het handhaven van de openbare orde en dat 
het op het ogenblik gaat om het scheppen van orde in een snelveranderende samen
leving, nou ja, en dan een gevoel voor humor is altijd van belang, maar vooral met het 
oog op de massa-communicatie-media." 
Red.: "Bent u ook blij, dat 'Het Vrije Volk' wordt losgekoppeld van de Partij van de 
Arbeid, ook ten aanzien van de VARA, omdat men dat nog wel eens door elkaar heen 
h<Jalt, bijvoorbeeld door de Partij van de Arbeid de uitzendingen van 'Zo is het' te 
gaan verwijten?" 
Roeth.: "Ja, een krant moet een onafhankelijke positie innemen, dat wil zeggen, partij
bladen, daar zie ik niet zoveel in. Het zou natuurlijk wel nuttig zijn als de krant die 
typisch een instituut is wat publiciteit bedrijft, als de publieke opinie daar eens wat 
meer inzicht in zou krijgen, in allerlei dingen die toch min of meer in het verborgene 
blijven; ik zou toch eigenlijk wel eens precies willen horen wie de commissarissen van 
de verschillende bladen zijn, hoe het college van commissarissen is samengesteld, en, 
nou ja, de oplagecijfers kunnen we dan tegenwoordig in 'De Journalist' vinden, maar 
het zou misschien ook wel interessant zijn, als daar een veel bredere groep van 
mensen kennis van kon nemen." 
Red.: "U zou dus in de maatschappelijke geledingen meer openheid willen zien?" 
Roeth.: "Veel meer openheid ja, dat is inderdaad mijn belangrijkste stramien ge
weest ... " 

J. van der Burg 

J. Witting 
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UIT ONZE ORGANISATIE 

WAT DOET DE NPJCR? 

Over de werkzaamheden van de Stichting 
Nederlandse Politieke Jongeren Contact 
Raad, die dit jaar voor het eerst een sub
sidie van het ministerie voor CAM, groot 
f 15.000, ontving bestaat een aantal mis
verstanden. Het eerste, voornamelijk be
staand buiten de vijf lid-organisaties -
JOVD, FJGPVDA, JOKVP, CHJO en 
ARJOS - is de mening, dat de NPJCR 
een politiek samenwerkingsorgaan zou 
zijn. Hét samenwerkingspunt van de vijf 
organisaties is echter primair niet politiek. 
Wat de organisatie samenbindt is hun 
verantwoordelijkheid t.o.v. de staatsbur
gerlijke vorming en de gezamenlijke be
langen, met n!'lme de buitenlandse con
tacten. Politieke samenwerking is, als dat 
nodig is, echter wel mogelijk. Een twee
de misverstand is, dat de NPJCR een 
overkoepeling zou zijn van de in den 
lande bestaande jeugdgemeenteraden en 
politieke jongeren contactraden. Het be
stuur van de NPJCR bestaat echter uit 
15 vertegenwoordigers, drie namens elke 
landelijke organisatie. 
De NPJCR wil zijn werk echter uitbreiden 
en er meer mensen bij betrekken. De 
subsidie stelt de organisatie daartoe in 
staat. In alle provincies en in de steden 
Amsterdam, Den Haag en Rotterdam, zul-

len regionale politieke jongeren contact
raden tot stand komen. die zullen samen
werken met de NPJCR. Aan de regionale 
raden zullen ook niet bij de NPJCR aan
gesloten jongerenorganisaties kunnen 
deelnemen, temeer daar de NPJCR alle 
nog niet bij haar aangesloten organi
saties hebben uitgenodigd om toe te tre
den. 

De NPJCR heeft een aantal activiteiten 
op stapel staan. Een daarvan is het on
dernemen van een poging tot vergroting 
van de Nederlandse politieke invloed in 
de "World Assembly of Youth", waarin 
Nederland vrijwel uitsluitend wordt ver
tegenwoordigd door de Nederlandse 
Jeugd Gemeenschap. 

De NPJCR wil meer contacten leggen met 
vormingscentra en volkshogescholen, 
teneinde in samenwerking met deze in
stellingen staatsburgerlijke vorming te 
bedrijven. 

In het kader van het Duits-Nederlands 
cultureel verdrag staat bovendien een 
conferentie met de "Ring Politischer Ju
gend" op stapel. Andere weekend con
ferenties zijn: "Hoe pF1kken we de Ne
derlandse ontwikkelingshulp aan" (begin 
oktober) en "Non-proliferatie" (eind no
vember). Er staat nog een groot aantal 
kleinere projecten op stapel. 

MIDDEN-OOSTEN 

De JOVD: 
Diep verontrust zijnde over de voort
durende spanningen in het Midden
Oosten, welke voor een deel hun 
oorzaak vinden in de bestaande ver
schillen in economische ontwikke
ling tussen Israël en de Arabische 
landen; 

voorts overwegende dat de bestaans
mogelijkheden van Israël en de 
Palestijnse vluchtelingen gewaar
borgd dient te worden; 
spreeks als haar mening uit: 

- dat het onmogelijk is met mili
taire middelen een definitieve en 
tevens rechtvaardige oplossing in 
deze te bewerkstelligen; 
dat een internationaal econo
misch hulpprogramma voor het 
gehele Midden-Oosten noodzake
lijk is; 

- dat het wensehjk is dat de Neder
landse Regering in deze vergaan
de initiatieven gaat ontwikkelen; 

en gaat over tot de orde van de dag. 

C::onoeptresolutle 
De gehu'W'de 'W'erkende vrou'W' 

De JOVD enz. 

Overwegende dat: 

1. het Nederlandse nationaal inkomen per hoofd van de bevolking relatief laag is in 
vergelijking met andere hoogontwikkelde landen: 

2. dit voornamlijk veroorzaakt wordt door het relatief geringe aantal gehuwde wer
kende vrouwen in Nederland, en niet of nauwelijks door een lager loonpeil of gerin
gere arbeidsproduktiviteit: 

3. onze economische ontwikkeling niet achter mag blijven bij die van andere EEG 
landen: 

4. het relatief lage nationaal inkomen ook een relatief lage totaal belastingopbrengst 
inhoudt, hetgeen de financiering van de vele dringend noodzakelijke collectieve voor
zieningen ernstig bemoeilijkt: 
spreekt als haar mening uit: dat: 

1. er naar een maatschappijhervorming moet worden gestreefd in dier voege dat 
veel meer dan tot nog toe gehuwde vrouwen in het arbeidsproces betrokken blijven: 

2. hiertoe zowel van de zijde van de overheid als van het bedrijfsleven stimulansen 
moeten uitgaan die het werkzaam blijven van de gehuwde vrouw vergemakkelijken en 
aantrekkelijk maken: 

3a. de belemmeringen van overheidswege, zoals belastingheffing op het gemeen
schappelijke inkomen van de echtgenoten, opgeheven moeten worden 
b. dat vooral op fiscaal gebied, en bij de premieheffing voor de sociale verzeke
ringen voor de gehuwde werkende vrouwen faciliteiten gegeven moeten worden om 
het werkzaam blijven extra aantrekkelijk te maken: 

4. dat het bedrijfsleven zo spoedig mogelijk: 
a. het verschil tussen de beloning voor gelijke prestaties van vrouwen en mannen 
te niet moet doen, en 
b. voor de gehuwde werkende vrouw zodanige werktijden moet vaststellen dat zli 
haar taak als huisvrouw naar behoren kan vervullen: 

5. dat de Regering over deze materie op korte termijn aan de SER advies dient te 
vragen en in samenwerking met de Stichting van de Arbeid de mogelijkheden op dit 
gebied te onderzoeken: 
En gaat over tot de orde van de dag. 

VAN DE 
BB-TAFEL 

De resolutie Cultuurpolitiek zal door de 
commissie nog eens nader worden be
keken. Hiervoor in de plaats zal in 
Amersfoort op het Congres de resolutie 
"De gehuwde werkende vrouw" behan
deld worden. 
Op 23 september a.s. zal in het Jaar
beurs-Restaurant te Utrecht de kaderdag 
gehouden worden. Er zal gesproken wor
den over de onderwerpen "Onderwijs" 
en "De gehuwde werkende vrouw". 
De georganiseerde kadercursussen voor 
de districten Noord-Holland, Centrum en 
Zuid-West zullen in september plaats 
vinden. Opgaven hiervoor bij de afde
lingssecretariaten. 

GOUDA 

Met een duik in het koele water be
sloot de nieuwbakken voorzitter van 
de afd. Gouda in de vroege ochtend 
van de 25e juni het traditionele 
"Plasfeest" ter afsluiting van het 
verenigingsjaar. Dit feest, dat we
derom buitengewoon geslaagd mag 
worden genoemd, werd gehouden in 
en om een zomerhuisje aan de 
Reeuwijkse Plas, nabij Gouda. 

Dit, ondanks de weergoden, die het 
gazon en de lampions en slingers 
niet erg gunstig gezind waren, maar 
die wel zorgden voor een onver
vangbaar decor: bliksemflitsen bo
ven het water. Naast talrijke feest
gangers uit Gouda e.o. waren er ook 
die uit Rijswijk, Voorburg, Delft en 
het Gooi kwamen. 
Op vrijdagavond 23 juni jl. was de 
Jaarlijkse Algemene Ledenvergade
ring belegd. Hier werden de ge
bruikelijke huishoudelijke zaken be
vredigend afgewerkt. Anries Mulder 
droeg de voorzittershamer over aan 
Aart Berkouwer. De overige leden 
van het bestuur werden: Ton Jong
bloed (vice-vz.), Cees J. Mul (pen
ningm.), A. Ph. Paul van Haeften 
(secr.;Utrechtse straatweg 22, Oude
water, 03486-2186), Gerard de Jonge 
(adj.-secr.) en Ton den Boon (lid). 

Op zaterdag 28 en zondag 29 okto
ber zal in het Evers Kopersoord 
te Amersfoort het jaarlyks CON
GRES gehouden worden. Houdt u 
vast deze datum vrij! 

Wilt u De Driemaster tijdig en 
regelmatig ontvangen, stuurt u 
dan bij verhuizing een adreswij
ziging naar de algemeen secreta
ris, G. J. van Dijk, Abbenesstraat 
22-11, Amsterdam, met vermel
ding van uw afdeling. 

Het Liberale Beraad 
De liberale molens draaien langzaam 
maar ... ze draaien. 
Bijna 5 maanden na de verkiezingen heeft 
het geïnstitutionaliseerde, Liberale Be
raad besloten advies te gaan vragen aan 
een aantal vooraanstaande liberalen, zo
wel binnen als buiten de praktische po
litiek staand. 
Het verheugt mij dat een van de adviseurs 
de heer Korthals is, een man waarin vele 
jonge liberalen veel vertrouwen hebben. 
En dat zeer zeker niet omdat hij erelid is 
van de JOVD! Het Liberale Beraad zal 
zich bezig houden met de volgende vier 
vragen: 

1. Waardoor functioneer: de huidige par
tijstructuur in Nederland onvoldoende? 

2. Welke partijstructuur is het meest 
functioneel? 

3. Welke plaats neemt het liberalisme in 
een gewijzigde partijstructuur in? 

4. Welke functie kan de VVD vervullen 
in het proces van hervorming van de 
partijstructuur? 

Vier vragen, die gemakkelijk schijnen te 

beantwoorden, vragen echter waarvan 
het Beraad zich niet zal willen af maken. 
De liberalen zijn het aan zichzelf en aan 
het land verplicht met een gedegen en 
gefundeerd rapport te komen. 
Andere partijen zijn ons reeds vóór ge
weest. Dat zegt niet veel. De matige be
langstelling voor het CHU-rapport zegt 
voldoende omtrent de kwaliteiten ervan. 
Dat kan politiek-liberaal Nederland zich 
niet veroorloven. 
Veel kan ik nu niet zeggen. Het wachten 
is nu op het rapport. 
Een ding: in het adviescollege hebben 
verschillende jongeren zitting. Niet, dat 
zoiets mij veel zegt. Veel belangrijker is 
de mentaliteit die ons met de anderen uit 
het college verbindt: de overtuiging dat 
het noodzakelijk is het liberalisme in 
Nederland nieuwe wegen te wijzen. 
Dat overwegende ben ik over het resul
taat optimistisch gestemd. 

GERARD VAN DER MEER, 

voorzitter 

dAGENDAg 

september: 

2 District Noord. Alg. Ledenvergadering, De Faun, Groningen. Aanvang 
14.30 uur. 

3 

5 

Groot punterfeest in Giethoorn. 

Amsterdam. Liberale Borrel, Oude Herberg, Handboogsteeg. Aanvang 
21.00 uur. 

9/10 Districts-weekend Oost op de gemeente-camping "De Kwakkenberg", 
Bosweg, Nijmegen. 
Onderwerpen: "Onderwijs en Cultuur" en "Regionale problemen in 
Gelderland en Overijssel". Iedere JOVD-er is welkom! 

23 Kaderdag Utrecht; Jaarbeurs-Restaurant. Aanvang 13.00 uur. 

30 Districtsweekend Noord; Volkshogeschool "Allardsoog" te Bakkeveen. 
Aanvang 15.00 uur. 

..-nwnwn n - ---~ u u - :urnwrn -----



DE DRIEMASTER 7 

ONTWAPENING 
Eindtekst resolutie "Ontwapening" 

De JOVD, in vergadering bijeen te Dalfsen op 10 juni 1967, 

overwegende: 

1. dat het militaire potentieel van Rusland en Amerika zo groot is, dat een 
conflict tussen de beide landen een katastrofaal gevolg voor de hele mens
heid kan hebben; 

2. dat de afwezigheid van een gewapend conflict tussen de beide landen in 
de achter ons liggende periode volstrekt geen garantie biedt voor een duur
zame vrede; 

3. dat het groeiende aantal kernmogendheden en de ontwikkeling van 
nieuwe wapens de dreiging voor het voortbestaan van de mensheid nog 
doet toenemen; 

spreekt als haar mening uit: 

1. dat een algemeen en totale ontwapening mogelijk en gewenst is indien 
deze gepaard gaat met een doelmatig en rechtvaardig systeem om inter
nationale geschillen op te lossen; 
2a. dat als eerste stap tenminste een internationale regeling voor de 
wapenbeheersing getroffen moet worden; 
2b. dat een krachtige VN-politiemacht moet worden opgericht; 
2c. dat deze politiemacht ter beschikking moet staan van de secretaris
generaal van de VN; 
2d. dat de secretaris-generaal voor zijn politiebeleid in laatste instantie 
verantwoording verschuldigd moet zijn aan de Assemblee van de VN; 

3. dat hierbij in ieder stadium aan de volgende eisen moet zijn voldaan: 
3a. de machtsevenwichten moeten voortdurend gehandhaafd blijven; 
3b. elementaire belangen van elkaar dienen gerespecteerd te worden zoals 
het op zijn minst de factor erkennen van de geografisch-staatkundige toe
stand en het in de praktijk onaangetast laten van elkaars ideologische 
systemen, waarbij bepaalde ideologische verschuivingen t.g.v. sociale revo
luties niet noodzakelijkerwijs als inminging gekenmerkt behoeven te 
worden; 

3. een controle op het naleven van verdragen, uitgevoerd door neutrale 
inspecteurs handelend in opdracht van de VN dient te worden uitgeoefend; 
de intensiteit van de controle dient voldoende te zijn om een vergroting van 
de internationale veiligheid te bewerkstelligen; 

voor de lange termijn mede overwegende: 

Dat uit recente publicaties blijkt dat een algehele ontwapening geen nade
lige gevolgen voor de wereldeconomie zal opleveren; 

concludeert ten aanzien van de lange termijn: 

1. dat in de overgangsperiode een ondogmatisch centraal-economische 
planning in de verschillende landen noodzakelijk zal zijn om de omscha
keling in de economie te begeleiden en de deflatoire invloeden op te vangen; 

2. dat de ontwikkelingslanden mede ter handhaving van de wereldvrede 
tijdens en na de omschakeling krachtige steun behoren te ontvangen om 
hun onafhankelijkheid ook zonder strijdkrachten te kunnen handhaven; 

voor de korte termijn mede overwegende: 

1. dat iedere ontwapeningsovereenkomst, hoe beperkt ook, reeds nuttig is 
voor het vergroten van het vertrouwen; 

2. dat, daar een volkomen waterdicht controlesysteem onmogelijk is, dit 
vertrouwen noodzakelijk is ter verwezenlijking van ontwapeningovereen
komsten van meer verstrekkende aard; 

3. dat bij de reorganisatie van de NAVO niet uitsluitend de interntech
nische problemen de boventoon mogen voeren, maar dat steeds in het oog 
moet worden gehouden dat intensivering van het bondgenootschap op het 
militaire vlak door het Oostblok als een vergroting van het militaire poten
tieel wordt gezien en waarschijnlijk als een bedreiging wordt gevoeld; 

concludeert t.a.v. de korte termijn: 

1. dat de technische mogelijkheden van controle, zonder daadwerkelijke 
inspectie door inspecteurs op vreemd grondgebied verder moet worden 
ontwikkeld; 

2. dat in het kader van ontwapeningsonderhandelingen het voortbestaan 
van de NAVO en soortgelijke organisaties discutabel moet kunnen worden 
gesteld; 

3. dat alle kernenergie-installaties voor vreedzame doeleinden zonder uit
stel moeten worden opengesteld voor de inspectie door het Internationale 
Atoombureau en dat hierbij Euratom moet worden ingeschakeld; 

4. dat Nederland een actieve politiek moet voeren om bij de bondgenoten 
de weerstand tegen de totstandkoming van een nonproliferatieverdrag weg 
te nemen; 

En gaat over tot de orde van de dag. 

STEUN DE ACTIE VAN PIET NAK 
TEGEN DE OORLOG IN VIETNAM 

Het op initiatief van Piet Nak opge
richte comité Vietnam wil op 25 
augustus, voordat in de Tweede 
Kamer het (in verband met de crisis 
in het Midden-Oosten uitgestelde) 
debat over Vietnam wordt gehouden, 
de Kamer een petitionnement aan
bieden. 

Doel van de actie is volgens de ini
tiatiefnemers de Kamerleden tot een 
duidelijk stellingname te stimuleren 
en hen ertoe aan te zetten hun in
vloed bij de regering aan te wenden. 

Het petitionnement heeft de volgen
de tekst: 
"De ondergetekenden dringen er bij 
de leden van de Tweede Kamer op 
aan zich uit te spreken voor: 

KADER-WEEKEND 

1. onvoorwaardelijke stopzetting 
van de bombardementen door de 
Verenigde Staten; 

2. erkenning door de Verenigde Sta
ten en de Zuidvietnamese rege
ring van het Nationale Bevrij
dingsfront (Vietcong) als zelf
standige onderhandelingspartner 
bij komende vredesbesprekingen; 

3. vermindering van de gevechts-
handelingen door alle partij en". 

Ook uw handtekening zou daarbij 
niet misplaatst zijn!! 
Stuur die naar: Piet Nak, 1e Hel
mersstraat 112, Amsterdam-W. 

J. Witting 
J. van der Burg 

DISTRICT •• NOORD" 
30 september en 1 oktober op de Volkshogeschool, 
"AIIardsoog" te Bakkeveen. 
Als inleiders van de groepsdiscussies zullen optreden: 
Dr. K. van Dijk (lid 2e kamer); Laurens ten Cate (re
dacteur Friese Koerier); Dr. E. Nordlohne (redacteur 
N.R.C.). 
Zaterdagavond Feest! 
Opgaven bij Mej. B. M. Verdegen, Steendijk 147, 
Assen. Verdere informatie in het september nummer 
van de Driemaster. 

U KOMT TOCH OOK ! 

N. V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Seheeps
reparatie

bedrij;f WaalhaTen Pier 8 

en Maehinefabriek Telefoon 291511; na 17,00 uur: 
264404, 270341 en (0 1897) 3137 

vloeibare zuurstof 
vloeibare stikstof 
machine-fabriek 

N.V. W.A.HOEK'S MACHINE· EN ZUURSTOFFABRIEK HAVENSTR.19 SCHIEDAM TEl: 010.269011f 
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Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDIN:GSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

WIERSUM GRONINGEN 

BOELE's 
Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

BOLNES 

Uitvoerders van warmte-, koude- en geluidsisolatie 
K•ntoor: IPELO 15, ROTTERDAM • Telefoon 1 7 5 5 0 7 

Aannemersbedrijf 

Fa. W. VAN HATTUM 
& Zonen 

ANNO et77• 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKIERS 
ROTTERDAM 
PARKLAAN II·U 

Bagger-, 
Grond-, 

ijs- en 
Glooiing 
werken .,, 

ZALTBOMMEL 
TELEFOON 594 

• 
BijKANTOllEN 1 

'a-GRAVENHAGI 
lH ENEN 

• 
CORRESPONDE!NTSCHAP: 

WIJK BIJ DUUISTEDI 
\.. 

U lNOrdl snel ingelicht 

over gebeurtenissen in binnen- en 
buitenland. als U op een goed 
ochtendblad geabonneerd bent. 
Terwijl U slaapt, stroomt nieuws 
binnen uit het gehele land en uit 
alle delen der wereld. Het Alge
meen Dagblad wordt 's nachts ge
drukt en 's morgens vroeg bezorgd· 

• onafhankelijk 
• actueel 
• sport 
e m•rlc:t- en beursberk:hten 

(o.o. New York) 
• belangwekkende advertentie-

pagina's 
e onderhoudende lectuur 
• vrouwenrubriek 
• tekenverhalen 
e geillustreerde feuilleton 

Rotterdam, Witte de Withstraat 73 

N.V. ROTTERDAMSCHE KOPER- EN METAALGIETERIJ 

H. F. A. W E IJ E R 
GUSTOWEG 43 • ROTTERDAM-7 
TELEFOON Nos.: 266038 - 266490 

TELEFOON NA 6 UUR 274863 

V uurvaste stenen in alle soor:·ten 

uMOLISOU' moler isolatiestenen 

V uurvaste isolatiestenen 

Zuurvaste stenen 

.. PRODORITE .. chemisch besten~ 
dige produkten levert: 

N.V. Gouda Vuurvast 
Verenigde Vuurvaste-Steenfabrieken 

Gouda - Telefoon 67 44 - (1820) 

FIGEE - VLA AR DI N GE N N.V. 

SCHEEPSBOUW 
SCHERPSREPARATIE 
MOTORENREPARATIE 

N.V. Aannemersbedrijf 

vlh J. STAM 

STAALBOUW 
APPARATENBOUW 
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DE TOESTAND 
J n de afgelopen weken is weer eens duidelijk geworden, hoe wij 

gestraft zijn enerzijds met een minister, dit tot geen creatieve 
politiek in staat is, die eigenlijk slechts minachting heeft voor een 
instelling als het parlement en vrijwel elke activiteit van dat 
parlem~=>nt op zijn werkterrein ziet als een vervelende bemoeie
nis met zijn zaken en anderzijds met een parlement, dat deze mi
nister rustig laat zitten. Het is natuurlijk wel duidelijk wie hier 
wordt bedoeld: mr. Luns, sinds bijna onheuglijke tijden minister 
van buitenlandse zaken, met alle nadelige gevolgen van dien 
voor een klein land als het onze, dat toch al zo weinig invloed kan 
uitoefenen op het wereldgebeuren. 
In de eerste plaats is daar de trieste gang van zaken in de Twee
de Kamer die als het 'Vietnamdebat' zeer velen als een blok ijzer 
op de maag ligt. Mr. Luns behoort tot de meest getrouwe buiten
landse paladijnen van de Amerikaanse politiek, zeker wat Viet
nam aangaat. Uit alle macht heeft hij dan ook geprobeerd om 
voor de openbare Vietnamvertoning elk streven om tot een min 
of meer eensgezinde motie van de Tweede Kamer, waarin als eis 
werd gesteld de onvoorwaardelijke stopzetting van de terreur
bombardementen, te torpederen. Enkele fracties hebben zich dit 
met vreugde laten aanleunen. Natuurlijk de KVP, die de wenken 
van haar populaire stemmentrekker gewillig volgt. Waar bleven 
nu die christen-radicalen? Maar natuurlijk: het werd weer laat, 
dus Westerterp sliep. En de VVD, die blijkens de toespraak van 
mr. Berkhouwer, waarschijnlijk liever een soort loyaliteitsver
klaring jegens de Amerikaanse politiek had zien aangenomen. 
De motieven van deze fractie om zich toch nog uit te spreken 
vóór een motie waarin als wens wordt uitgesproken dat de bom
bardementen moeten worden beëindigd (wanneer, hoelang??) en 
dat de Vietcong als gesprekspartner bij onderhandelingsbespre
kingen zal worden erkend, zijn nogal duister. De liberalen had
den er heel wat beter aan gedaan om bijvoorbeeld Hans Wiegel 
als woordvoerder te laten optreden. 
Hoe is het mogelijk dat een parlement zich door een minister laat 
vertellen, dat het niet moet verwachten dat hij de motie zal uit
voeren! Want daar kwam Luns' verhaal toch wel op neer. De heer 
Schmelzer legde zich daar natuurlijk bij neer. Hij vond dat men 
de regering ook op dit punt veel armslag moest geven. Ook de 
VVD za.ll1d vude> een zorg zijn: bij monde van mr. Berkhouwer 
maakte zij toch al de indruk de motie-Schuijt tegen heug en meug 
in te steunen. Maar dat een (radicaal-evangelische) ARP, een 
PvdA, D '66 en PSP zich dit laten zeggen, zonder een motie van 
afkeuring of wantrouwen in te dienen, is niet alleen hoogst be
treurenswaardig maar ook zorgwekkend. 

* * 
In de tweede plaats denkt men aan de houding van mr. Luns ten 
aanzien van de ontwikkelingen in Griekenland. Voor zover mo
gelijk zakt dit ongelukkige land steeds verder af naar een zuivere 
diktatuur, waar wordt gewerkt met loyaliteitsverklaringen, met 
het aanhouden en gevangen zetten van alles en iedereen die er 
van wordt verdacht niet voor de volle honderd procent mee te 
marcheren in de rechtse soldatenmars, kortom met alles dat juist 
niet kenmerkend is voor een westen, dat zich vrij noemt en heet 
op te komen voor die vrijheid en natuurlijk ook voor de demo
cratie. Landen als het onze, die ondanks alle gebreken gelukkig 
tot de weinige democratieën in deze wereld kunnen worden 
gerekend, kan het niet anders dan onbehaaglijk te moede zijn, 
dat een Nato en, in mindere mate, de EEG, steeds meer lidstaten 
gaan tellen alwaar het met de meest fundamentele democratische 
vrijheden bitten slecht is gesteld, zo er nog sprake van is. 
Men heeft niet de indruk, dat dergelijke zaken zwaar wegen bij 
onze minister van buitenlandse zaken. In de Tweede Kamer gaf 
hij bepaaldelijk geen blijk tot in zijn democratische fundamenten 
geschokt te zijn door de ontwikkeling in dit Nato-land. 

Mr. Luns, die de democratie ook ter harte heet te gaan (hij heeft 
het er tenminste wel eens over), werd in de Tweede Kamer ge
vraagd, of de Nederlandse regering niet het initiatief kon nemen 
tot een actie om op de Griekse junta druk uit te oefenen. Doel 
van deze actie moet natuurlijk zijn: herstel van de toestand, zoals 
die vóór de staatsgreep is geweest. 
Een dergelijke actie zal ongetwijfeld met succes worden bekroond. 
Griekenland is geheel en al verbonden met het westen, kan niet 
bestaan zonder intensieve betrekkingen op elk gebied met dat 
westen, zodat de generaals tien tegen een een min of meer geza
menlijke actie van de westerse landen niet kunnen negeren. Mi
nister Luns zag er niets in: Kijk eens hier, wij zijn een klein land 
(merkwaardig toch, dat de beperkte mogelijkheden van ons land 
altijd in het geweer worden gebracht bij dit soort aangelegenhe
den!) wat kunnen wij eigenlijk doen, Nederland zal zeker geen 
intiatief nemen, maar misschien wel meedoen als àndere landen 
een actie beginnen. En alweer moet men konstateren, dat in de 
hele Tweede Kamer niet één fractie heeft geprotesteerd tegen een 
dergelijke beleidsvisie. Tenminste van de oppositie mag en moet 
men beter verwachten. Vooruit, Democraten, verbeter nog meer 
uw korte parlementaire leven! 

* * Tenslotte vragen van Kamerlid Voogd (PvdA), die wilde weten, 
we.arom de Nederlandse regering niet vertegenwoordigd is ge
weest (in tegenstelling tot bijvoorbeeld de Verenigde Staten), bij 
de begrafenis van Albert Loethoeli, Nobelprijswinnaar voor de 
vrede en bewonderenswaardig symbool van het geweldloze ver
zet tegen de rassenpolitiek van de Zuidafrikaanse regering. Ant
woord van mr. Luns was, dat de regering zich niet had laten ver
tegenwoordigen omdat Loethoeli noch in zijn land een belangrijke 
openbare functie had bekleed, noch iets speciaals voor ons had 
verricht bij zijn leven. Het is een redenatie, waarvan ieder demo
cratisch denkend mens misselijk wordt. Natuurlijk, als Loethoeli 
(door de stamverwante regering jarenlang beroofd van elke mo
gelijkheid om ook maar enige openbare activiteit te ontplooien) 
er voor Verolme een fraaie order had uitgesleept, dan was het 
anders geweest. Maar wat hebben wij nu aan niet-materië:e za
ken in dienst waarvan Loethoeli zijn gehele leven heeft gezet .... 
Voogd heeft nieuwe vragen gesteld. H1j had er beter aan gedaan 
een interpellatie aan te vragen aan het slot waarvan hij (even
tueel in samenwerking met de Democraten en PSP) een duidelijke 
motie had moeten indienen. 
Want juist op het gebied van de buitenlandse politiek is noodza
kelijk een scheiding der geesten gewenst. Niet omdat ik naïeve
lijk van mening zou zijn, dat wij zo'n geweldige invloed in het 
buitenland kunnen uitoefenen. Tenminste, niet alléén. In samen
werking met andere democratische landen, in de eerste plaats 
natuurlijk de Scandinavische, zijn er echter voldoende mogelijk
heden. Om dat te bereiken moeten wij àf van een minister, die, 
met als enige uitzondering het roemruchte Nieuw-Guinea-tijd
perk, zich beperkt tot af te wachten wat de grote oom in Washing
ton wil, of belangrijker nog, niet wil en dit grootse beleid onder 
een rookgordijn van flauwe oubolligheden reeds jarenlang kwijt 
kan. 
De kleine landen moeten zoveel mogelijk gezamenlijk de grote 
mogendheden duidelijk maken, dat zij niet alles naar eigen in
zicht kunnen afhandelen. Juist omdat wij bondgenoot zijn van 
Amerika, dienen wij ons ervan bewust te zijn, dat wij medever-

(Vervolg zie pag. 2) 
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God, Nederland 
en de FRANJE 

Q nder bovenstaande intrigerende 
titel verscheen bij uitgeverij 

Bruna in Utrecht de reeds lang ver
wachte politieke getuigenis van Hen
ry C. Faas, in en buiten de wandel
gangen nog veel beter bekend als 
Wandelganger, parlementair redac
teur van De Volkskrant. De ondertitel 
luidt: neereologie van het Neder
landse partijwezen, hetgeen dus 
eigenlijk wil zeggen een vooruitlo
pen op een hopelijk te verwachten 
ontploffing van - een deel van -
onze partijen, om mr. Van Mierlo te 
citeren. vVant ook onze lezers zul
len natuurlijk wel weten, dat necro
logie niet anders dan lijkrede bete
kent, begrafenistoespraak dus. 

Wie \.Yandelgangers rubriek Parle
mentaria regelmatig leest (in De 
Volkskrant van zaterdag) weet wat 
hem te wachten staat: een goed en 
vaak bijzonder geestig geschreven 
boek waarin flink en vooral leesbaar 
van leer wordt getrokken tegen alle 
denkbare gebreken in ons politieke 
stelsel. Gebreken die met name sinds 
het optreden van de Democraten zo 
zeer gemeengoed zijn geworden, dat 
het onnodig lijkt ze op deze plaats 
nogmaals aan de orde te stellen. 

Wandelganger is op zijn best, als hij 
de diverse partijen de revue laat 
passeren. Zijn bezwaren tegen de 
VVD, grotendeels ook onze bezwaren, 
komen natuurlijk ruimschoots aan 
bod (blz. 179-192). Rode lijn in dit 
hoofdstuk is zijn ons inziens terechte 
stelling, dat deze partij een verbond 
is van twee niet te verenigen groot
heden: wat men wel eens noemt ech
te liberalen en onweerlegbaar duide
lijke conservatieven (de belastingen 
moeten omláág; gezag moet er we
zen; in Zuid-Afrika, Spanje, Portugal, 
Griekenland, Angola moet je zijn ge
wéést). Dit neemt niet weg, dat Faas 
nogal eens blijk geeft van een wat 
men zou kunnen noemen verblind
universeel anti-VVD-complex. 

Wandelganger is voor duidelijkheid, 
openheid, links zijn, radicaliteit, pro
gressiviteit, kortom voor alle fraaie 
leuzen die momenteel door ieder van 
de daken worden geschreeuwd, die 
met alle geweld met zijn tijd en po
litieke belang mee wil lijken te gaan. 
Zijn laatste hoofdstuk (blz. 272-304) 
is gewijd aan het altijd boeiende pro
bleem: wat nu? Vooral in dit ge
deelte blijkt overduidelijk dat de val 
van het kabinet-Cals hem een gees
telijke optater heeft gegeven, die hij 
nog geenszins heeft verwerkt. De 
graag met zwart en wit werkende 
Wandelganger (wit: ieder die vóór en 
zwart (réactionair, conservatief): 
ieder die tégen Cals was en is) geeft 
hier een pleidooi vol pathos voor het
geen de zogenaamde christen-radica
len voorstaan. 

Konklusie: een scherp en helder ge
schreven boek, dat weliswaar niet 
voortdurend even serieus kan wor
den genomen, maar toch een boek 
over de altijd weer boeiende en pit
toreske binnenlandse politieke ver
houdingen, zoals er véél en veel te 
weinig worden geschreven. 

R. M. MARCUSE 

Henry- Wandelganger- Faas: God, 

Nederland en de Franje. Necrologie 

van het Nederlandse partijwezen. A. 

W. Bruna & Zoon, Utrecht 1967. 303 

blz.; f 8.90. 
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(Vervolg van pag. 1) 

antwoordelijk zijn voor de politiek van Washington. Een derge
lijk verantwoordelijkheidsgevoel, een werkelijke visie op het 
wereldgebeuren en een creatieve instelling, dat zijn de eisen die 
aan een minister van buitenlandse zaken in elk geval, maar na
tuurlijk ook aan een regering als geheel, moeten worden gesteld. 
Dat mr. Luns, die wellicht op zijn plaats zou zijn als ambassadeur 
in Spanje of Lissabon, aan deze eisen niet voldoet, was reeds lang 
bekend aan iedereen, die zijn activiteiten enigszins regelmatig 
bijhoudt. De "debatten" over Vietnam en Griekenland hebben 
dit nog eens overduidelijk aangetoond. Is het werkelijk te veel 
gevraagd, dat een parlement, waarvan de meeste leden de mond 
dagelijks tot vervelens toe overloopt van duidelijkheid, openheid, 
democratisering, radicalisering, evangelische radicaliteit, voor
uitstrevende progressiviteit en wat al niet meer, tenminste op dit 
punt eindelijk blijk geeft dat het ernst is met de oraal fraai be
leden verontrustingen? 
Het minste wat men mag verwachten, is toch wel dat althans de 
oppositie bij de behandeling van de begroting van buitenlandse 
zaken in het najaar er blijk van zal geven dat zij haar verant
woordelijke taak ook op dit punt heeft begrepen. 

* * EPILOOG: Ik ben ingegaan op buitenlandse politieke zaken. 
Men moet natuurlijk niet denken, dat de pittoreske binnenlandse 
ontwikkelingen aan mijn aandacht zijn voorbijgegaan. Het is al
tijd bijzonder interessant om te zien, hoe een heilig verontrust 
groepje als de zogenaamde christen-radicalen het kopje opsteekt 
om het binnen enkele weken weer ~e laten hangen; hoe centris
tische politici als mr. Toxopeus en mr. Korthals Altes op derge
lijke ontwikkelingen héél spontaan inhaken door zich uit te spre
ken voor een eventueel niet liberaal (maar natuurlijk óók niet 
conservatief!) hetende, maar anderzijds toch wel traditioneel in
gestelde middenpartij (met politici als De Quay, Luns, Van Thiel?), 
terwijl het door de VVD-leiding naar buiten toe aangeprezen 
liberale beraad nog moet beginnen. 
Het ziet er naar uit dat zich nog gelegenheden te over zullen aan
dienen om een en ander in breder, dat wil zeggen interessanter 
verband aan de orde te stellen. 

R. M. MARCUSE 

VIETNAM 
Het hoofdbestuur van de JOVD heeft op een buitengewone HB-vergadering 
op 23 augustus de volgende verklaring uitgegeven, die ik hierbij gaarne onder 
uw aandacht breng. 
"Met het oog op het buitengewoon belangrijke Vietnam-debat van de Tweede 
Kamer op vrijdag a.s. heeft het hoofdbestuur van de onafhankelijke liberale 
Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie inzake de oorlog in Vietnam de 
volgende conclusies getrokken: 
1) alle pogingen van de strijdende partijen om tot vredesonderhandelingen te 
komen zijn door het verstard vasthouden aàn reeds verworpen voorstellen 
ongeloofwaardig geworden; 
2) in het afgelopen jaar is bevestigd dat het conflict niet met militaire midde
len opgelost kan worden, terwijl de bombardementen en de verdergaande 
escalatie falen als middel om de strijd te winnen of de tegenpartij tot onder
handelingen te dwingen; 
3) nog steeds wordt te weinig gedaan om de sociale nood van de bevolking, 
de grondoorzaak van het conflict, te lenigen. 
Op grond van deze conclusies vraagt het hoofdbestuur van de JOVD aan rege
ring en parlement: 
A) van de strijdende partijen te eisën dat zij de prealauele voorwaarden voor 
vredesonderhandelingen laten vallen; 
8) te eisen dat in het belang van de Vietnamese bevolking strijdmethoden 
die onnuttig (bombardementen, sabotage) of onmenselijk (terreur, aantasting 
van voedselvoorraden aan beide zijden) zijn, worden stopgezet; 
C) Nederlandse projecten voor de ontwikkeling van het gebied en herstel van 
de oorlogsschade aanzienlijk uit te breiden, en er bij de regering van Zuid
Vietnam en haar bondgenoten op aan te dringen hetzelfde te doen." 
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LIBERALE BEGINSELEN EN POLITIEK 
Liberale beginselen bevorderen een onafhankelijke opinievorming, 
vrij van dogma's. Dat doet eveneens de NRC, die uitgaande van 
liberale beginselen, onafhankelijk, streeft naar de grootst mogelijke 
objectiviteit in haar voorlichting en daardoor ook voor vele anders
denkenden een gewaardeerd middel is 
voor de algemene oriëntatie. 

Als U nog niet op de 
NRC geabonneerd 
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RADIO EN TV 

H et komende radio- en t.v.
seizoen staat voor de 

deur. Voor het eerst zal de 
verdeelsleutel voor de zendtijd 
worden toegepast die vastge
legd is in de omroepwet die 
van kracht is geworden onder 
het bewind van het door som
mige liberalen bewierookte ka
binet Zijlstra. 

MARGINALIA het kolonelsbewind tegenover 
het Europese geweten het be
wijs zal hebben te leveren van 
een dreiging van een commu
nistische of communistisch ge
inspireerde staatsgreep, hoopt 
mr. Van Riel dat de ontwikke
lingen in Griekenland zich zul
Jen voordoen als het kolonels
bewind belooft. 

Het is grappig om een radio
bode in te slaan en te kijken 
naar de uitzendingen op zondag 
op de zender Hilversum I. Het 
programma van die dag wordt 
achtereenvolgens verzorgd 
door V ARA, !KOR, AVRO, 
VARA, NRU, VARA, VPRO, 
AVRO, en wordt geëindigd met 
het programma verzorgd door 
de C-omroep die zoveel fat
soen in zijn uitzendingen doet, 
n.l. de TROS. Om over versnip
pering te spreken! Opmerkelijk 
is het dan ook dat een van de 
grootste voorstanders van dit 
bestel, de voorzitter van de 
V ARA, de heer Broecks, zijn 
financiële nood over de om
roep klaagt tijdens een rede 
voor de verenigingsraad van 
de V ARA. Geen wonder zou ik 
zeggen met een dergelijke ver
snippering van materiaal en 
personeel! 
Maar ja, indien u binnenkort 
niet een uitzending van de ver
eniging van geitenfokkers op 
christelijk (spreek uit griste
lijk) gereformeerde grondslag 
hoort, zult u de wantoestanden 
in ons omroeplandje aan den 
lijve ondervinden door een ver
hoging van de kijk- en luister
gelden. 

VVD 

Na al het gekrakeel van 
christen-radicalen in KVP, 

AR en CHU werd het liberale 
wereldje opgeschrikt door een 
bericht in het Algemeen Han
delsblad, vermoedelijk een 
stunt van hoofdredacteur Ste
ketee, als zou de VVD een al
ternatief plan willen voorstel
len inzake de partijvernieu
wing. 
Uit een vaag en nietszeggend 
artikel van mr. F. Korthals Al
les, algemeen secretaris van de 

VVD, over de partijpolitieke 
verhoudingen in Nederland 
zou het Algemeen Handelsblad 
de conclusie hebben getrokken 
dat de VVD met een alternatief 
plan voor de dag zou komen 
voor partijvernieuwing, na de 
actie van de christen-radicalen 
voor een linkse federatie. 
In het artikel werd geconsta
teerd dat er in Nederland geen 
behoefte bestaat aan een con
servatieve partij. Als alterna
tief voor de linkse federatie zou 
er een centrumpartij moeten 
komen. De VVD zou de kern 
moeten worden voor deze par
tij en zou zelfs het woordje li
beraal willen laten vallen, daar 
deze term te zwaar beladen 
is in confessionele kring. Als 
ik mij goed herinner is na de 
W.O. II de liberale staatspartij 
opgeheven. Hiervoor in de 
plaats is de Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie geko
men. Maar dit is de heer Kort
hals Alies waarschijnlijk ont
gaan. Maar dit terzijde. 
Het enige wat de schrijver van 
het artikel over de door deze 
nieuwe partij te voeren poli
tiek in concreto zegt, is dat de 
te voeren politiek op geeste
lijk gebied best links mag zijn. 
Vooral als men leest met wie 
de heer Korthals Alles samen 
wil werken, Marijnen en De 
Quay c.q., is het uitspreken van 
de mening dat daar wel niet 
veel van terecht zal komen 
niet erg gewaagd. 
Bijna lachwekkend was het dat 
de toch wel politiek gerouti
neerde VVD-topmensen zich 
haastten om zich achter de heer 
Korthals Alles en zijn idee op 
te stellen. Ook voor Van Hiel
kenners in Jong liberale en 
VVD kringen zal het erg moei
lijk zijn geweest de spreuken 
van het orakel, gepubliceerd in 
de Haagse Post van 28 augus
tus, over deze materie te ont
leden en voor de leken duide
lijk te maken. Ik houdt het er 
maar op dat de uitspraken ge
daan door Van Riel over de 
partijvernieuwing in het Bra-

BINNENGEKOMEN 
Oproep aan oud-dOVD-ers 
Twee jaar geleden kwamen in Wassenaar enkele oud-JOVD-ers bijeen om ge
zamenlijk te overleggen over de oprichting van een club oud-JOVD-ers, met 
het doel om o.a. zeker eens per jaar samen te komen en zo een onderlinge 
band te handhaven en geld bijEen te brengen om daarmee de JOVD financieel 
te steunen. 
Het was een allergenoegelijkste bijeenkomst indertijd in .,Auberge de Kieviet", 
er werd veel gelachen en gepraat, geld werd grif en graag gegeven, afspraken 
gemaakt en daarna ...... niets meer. 
Waarom niets meer? Gewoon laksheid?! 
Toch willen we dit zo enthousiast begonnen idee doorzetten en trachten nog 
eens .. maar nu in veel grotere getale bijeen te komen. 
Daar we niet de tegenwoordige adressen van alle geïnteresseerde oud-JOVD-ers 
weten, en we iedereen in september rechtstreeks een rondschrijven willen 
sturen, verzoeken we u, indien u mee wenst te doen, uw adres naar onderge
tekende te zenden. 
Een bijeenkomst zal gehouden worden op 7 oktober a.s., waarschijnlijk in Den 
Haag. Waar en hoe laat hoort u dan nog (vermoedelijk tegen borreltijd). 
We kozen 7 oktober, daar een aantal oud-JOVD-ers op die dag om een andere 
reden daar toch al bijeen zijn. 
Namens de commissie van voorbereiding, hartelijke groeten, 

HETTY VAN RAALTE-HEIMANSON 
Rembrandtlaan 96 BIL TH OVEN telefoon: 03402-3738. 

bantse dagblad De Stem nog 
steeds geldend zijn. 
Echter bij het JOVD-hoofdbe
stuur zal de zin om met de 
VVD over deze zaken in ge
sprek te blijven wel ver onder 
het nulpunt gedaald zijn. Want 
immers voordat de commissie 
ter advies inzake herziening 
van het partijwezen, ingesteld 
na het liberale overleg, nauwe
lijks bijeen geweest is en nog 
voor zij interimrapport heeft 
uitgebracht, weet de VVD-top 
allang welke richting zij wenst 
in te slaan. Dit alles dan als de 
persberichten blijken juist te 
zijn dat de VVD-top achter 
Korthals Alles en zijn idee blij
ken te staan. Mijns inziens is 
dit alles reden genoeg voor het 
JOVD-hoofdbestuur om het 
VVD-bestuur opheldering te 
vragen over deze gang van za
ken. Mocht de VVD t.o.v. deze 
zaak geen open kaart spelen 
en duidelijkheid verschaffen 
dan lijkt mij het niet meer dan 
logisch dat de JOVD zijn ver
tegenwoordiger zal terugtrek
ken uit de commissie partij
vernieuwing, opgericht naar 
aanleiding van het liberale be
raad. 

GRIEKENLAND 

zonder enig merkbaar ver-
zet schijnt het Griekse 

koionelsbewind door de "long 
hot summer" heen te komen. 
Opmerkelijk is ook de reactie 
die de Griekse staatsgreep in 
westerse kringen heeft gekre
gen. Men beperkt zich tot het 
betreuren van de gebeurtenis
sen die zich in Griekenland 
hebben afgespeeld. Een ver
oordeling van het gebeurde is 
nauwelijks te horen. Ook mr. 
Van Riel, Eerste Kamerlid voor 
de VVD, blijkt tot diegenen te 
behoren die vertrouwen heb
ben in de huidige militaire dic
tatuur·). Ondankt wat gesputter 
over massa-interneringen, wel
ke in strijd zouden zijn met het 
westerse rechtsdenken, en het 
uitspreken van de mening dat 

Geachte Redactie, 

Misschien kan mr. Van Riel 
over andere inlichtingenbron
nen beschikken dan de normale 
burger, maar mij is tot nu toe 
nog niet bekend dat het bewijs 
van een communistische staats
greep overtuigend is geleverd 
en de stilte die er heerst over 
het te houden referendum over 
de staatsinrichting belooft niet 
veel goeds. 
Wel kon men in het Alg. Han
delsblad van 1 aug. lezen dat 
het Griekse overheidspersoneel 
een loyaliteitsverklaring moest 
indienen. Ambtenaren wier 
verklaring onvoldoende wor
den geacht zouden ontslagen 
worden. Het vergelijken van 
de Duitse bezettingspoWiek in 
Nederland met het bewind van 
de Griekse kolonels lijkt mij 
aanvechtbaar, maar dit neemt 
niet weg dat het bovengenoem
de gelijkenis vertoont met de 
loyaliteitsverklaring die de 
Nederlandse studenten gedu
rende de bezettingstijd op Jast 
van de bezetter moesten teke
nen om verder te kunnen stu
deren. 
Het is mij ook niet bekend of 
mr. Van Riel inmiddels zijn me
ning over het kolonelsbewind 
heeft gewijzigd. Ook is niet 
duidelijk of de mening van mr. 
Van Riel, uitgesproken in een 
rede in de Eerste Kamer, de of
ficiële mening is van de VVD. 
Met grote voldoening heb ik 
echter kunnen vaststellen dat 
het VVD Tweede Kamerlid en 
oud-JOVD-voorzitter Hans 
Wiegel over de Griekse affaire 
een andere mening is toege
daan dan mr. Van Riel en zeer 
terecht heeft zitting genomen 
in het Comitè Vrij Griekenland. 

J. WITTING 

') Zie voor mening Mr. H. van Riel 
handelingen Eerste Kamer. buitenge
wone zitting 1967, 12de vergadering, 
23 mei 1967. 

Op pagina I van een blad verwachten wij meestal het belangrijkste artikel. 
Als wij die maatstaf aanleggen voor de aflevering van .,De Driemaster" 19e 
jaargang na. 6, dan moet dit orgaan wel een zeer bedroevende inhoud hebben. 
De heer Roethof, oud-voorzitter JOVD en oprichter LDC, voelt zich nog steeds 
liberaal, maar is lid van de PvdA. En zo'n artikel wordt door .,De Driemaster" 
zonder kommentaar opgenomen op de voorpagina. Ik dacht, dat de jeugd dui
delijkheid in de politiek wenst. Als iets onduidelijk is, dan is het de houding 
van de heer Roethof en dat komt dan op pagina I! ! ! 
Het artikel op pagina 5 (onder .,binnengekomen") van de heer R. G. Bolsius 
laat aan duidelijkheid niets te wensen over, waar het betreft de houding van 
de redactie. Het aanprijzen van de PvdA en D '66, zoals in het artikel over de 
heer Roethof, getuigt van een ontstellende geestelijke gemakzucht. 
Ik ben van mening, dat iemand, die werkelijk liberaal voelt lid van de VVD 
behoort te zijn, als hij lid van een politieke partij wenst te zijn. Is men het op 
onderdelen niet eens met het beleid van die partij dan kan men als lid zijn in
vloed uitoefenen, om tot verbetering te komen, maar men loopt niet naar een 
partij, waarvan men zelfs de grondbeginselen niet kan onderschrijven. Dat wil 
niet zeggen, dat men het op onderdelen van hun beleid niet eens kan zijn, maar 
dat is geen basis voor een lidmaatschap. 
Jammer, dat de JOVD niet in staat is een redactie te kiezen, die een duidelijker 
geluid laat horen. 

W. C. P. VAN LEEUWEN 

U hebt gelijk: de VVD is de enige echte liberale partij. Voor de liefhebbers. 
REDACTIE 
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NAAR DE GROTE TWEE (111) 
Sinds Reinier Heyting zijn artikel schreef onder de kop .,Naar de grote 
twee" (2), is er al wéér het een en ander gebeurd. Of het ditmaal de dingen 
zijn, die zullen leiden tot de oplossing van het vraagstuk van de partijvorming 
blijft vanzelfsprekend een open vraag. 
Een groep KVP'ers, onder leiding van hun dirigent Bogaers kwam met een 
Radicaal adres, dat te) op instigatie van de KVP-leiding zèlf te vroeg in de pers 
verscheen, waarover 2e( diezelfde leiding, bij afwezigheid van partijleider Aal
berse, zeer onoprecht boos over deed, terwijl 3e) Schmelzer er tenslotte in 
slaagde de gemoederen wat te sussen, al lopen vooral de radicale KVP-Tweede 
Kamerleden voorlopig weer met een gespleten ziel rond. Voorshands slagen 
zij er goed in hun .,radicaliteit" goed onder de Tweede Kamer-banken te ver
bergen, zoals het Vietnamdebat onlangs overtuigend kon aantonen. 
Voor de geïnteresseerde niet-KVP'ers intussen, tezamen vormend een nog 
steeds toenemende meerderheid van het Nederlandse volk, blijft dus onduide
lijk wat de .,christelijke radicaliteit" precies inhoudt. Wij moeten zelfs - voor
lopig althans - vaststellen dat de radicalen het zelf ook nog niet zo scherp 
zien, want verder dan het .,primaat van de buitenlandse politiek" - waar je je 
toch geen buil aan kunt vallen - is men nog niet gekomen, en dat is, naast de 
christelijke inspiratie, een wat wankele basis. 
Het is goed deze conclusie even in gedachten te houden. Het zou wel eens 
voorbarig kunnen zijn alleen op de naam af te gaan en reeds nu met modder 
naar de radicalen beginnen te gooien. 

* * Temidden van het gewoel, gekrioel en gestoei in PvdA. KVP, AR en CH (al 
lijkt het in laatstgenoemde partij meer op een gezellig partijtje ganzenborden 
op een regenachtige zondagnamiddag) vormde de VVD een oase van rust. 
De jongere liberalen, grotendeels verenigd in de JOVD, mopperden vorig jaar 
al wat, o.a. in de .,Stemverheffing", waarin van de partijleiders geëist werd 
zich nu te gaan bezinnen op nieuwe wegen, en die wegen ook metterdaad aan 
te wijzen. 
Aan de eerste eis is in elk van de partijen, niet in het minst door het overdon
derende succes van D '66, wel voldaan. Maar bij het aanwijzen van nieuwe 
wegen bewaart men een angstig stilzwijgen. 
Men kan in de grote partijen ruwweg twee stromingen aanwijzen: 
- er is een stroming die hun partij van binnenuit wil veranderen; 
- een andere groep zal er niet voor terugschrikken de partijbanden te door-

beken en contact te zoeken met gelijkgezinden uit andere partijen. 
Geen overeenstemming bestaat dus over de vraag wèlke methode, wèlke weg 
de beste is. Wel is duidelijk dat veel zal afhangen van de vraag, wat de radi
calen van de KVP zullen doen, terwijl ook van belang is te weten welke stro
ming in de PvdA de macht in handen zal krijgen. 

* * Al met al schijnt het erg mceilijk te zijn zich een voorstelling te maken van 
een nieuw partijstelseL Toxopeus sprak in Rotterdam, dit voorjaar, van een 
drie-deling (v.l.n.r.: socialistisch-liberaal-conservatief). Enkele weken geleden 
echter toonde hij zich voorstander van een twee-deling; immers hij sprak de 
overtuiging uit, .. dat de scheidslijn in Nederland loopt tussen socialisme en 
liberalisme" (Algemeen Dagblad van 22 augustus j.l., geciteerd in Vrijheid en 
Democratie van 1 september). \Vanneer men bedenkt dat ook Van Riet zich 
uitgesproken heeft voor een twee-deling, dan mag men vaststellen dat over de 
vraag .,twee- of driepartijenstelsel" tenminste aan de VVD-top geen verschil 
van mening bestaat. 
Anders wordt het echter wanneer we ons afvragen: welk liberalisme, welk so
cialisme? De PvdA, om maar eens een willekeurige partij te nemen, is nauwe
lijks een èchte socialistische partij meer sinds de klassenstrijd is afgezworen. 
Noch de PvdA, noch de vakbeweging krijgt een hond meer achter de kachel 
vandaan voor voormalige strijdpunten als nationalisatie en socialisati~. Ondui
delijke kreten over .,omverwerping van de kapitalistische maatschappij" krij
gen dan ook meer het karakter van een zoethoudertje voor de linkse achterban. 
De echte socialisten vindt men alleen nog in de PSP, die haar kracht schijnt te 
zoeken in het isolement (zie .,Open Brief' 2). En mocht het socialisme à la de 
vrijzinnig-democraat Vondeling in de PvdA de overhand krijgen, dan zal het 
kleine groepje Nieuw-Linksers wel terecht komen bij de PSP, waar ze ook 
thuishoren. 

Uit het bovenstaande mag duidelijk worden dat de .,radicalen" van Bogaers de 
zaak flink gecompliceerd maken. Zij mogen dan wel hervormingsgezind zijn, 
voor het woord .,socialisme", en nog meer voor wat het inhoudt, geven ze geen 
cent. 
M.a.w., radicaal-links, aanleunend tegen de opvattingen van de PSP, lijkt de 
groep Bogaers op dit moment zeker niet. 
Het gaat dan ook niet aan hen een socialistisch petje op te zetten, zoals de 
heer Toxopeus deed. Aldus het door hem zo verfoeide spelletje van .,etiketten
plakken" ijverig meespelend. 

Wat dan? 

Reinier Heyting uitte in de vorige Driemaster enige bedenkingen omtrent het, 
overigens ook door hem zeer gewaardeerde, rapport .,Liberaal Profiel". 
Ik neem aan dat Heyting het met de opstelling: radicaal-links (socialistisch), 
links van het centrum (progressief), rechts van het centrum (conservatief) en 
radicaal rechts (reactionair) eens is, omdat deze opstelling zeer reëel is. Het is 
zelfs niet moeilijk om de onderscheiden stromingen in de Nederlandse politie
ke partijen bij één van genoemde groepen onder te brengen. Wel moeten we 
dan le) de confessionele basis als niet relevant bij de politieke indeling buiten 
beschouwing laten, en 2e) het over de gebezigde termen (de beroemde .,etiket
jes") eens zijn. 
De heer Abspoel bv. weet de moeilijkheden nog groter te maken door progres
siviteit met socialisme gelijk te stellen. Om eventuele moeilijkheden bij voor
baat uit te sluiten stelt de heer Abspoel dat de heer Bogaers, die zich geen 
socialist noemt, dan toch in ieder geval socialistisch denkt en voelt. 

* * 

Wanneer ik dus de vraag stel: .,Wat dan?", dan heb ik ook geen enkele pre
tentie de oplossing te kunnen geven. Het vinden van de veelgenoemde .,ge
meenschappelijke noemer" zal voorlopig niet eenvoudig zijn. 
Wèl mag het voor een liberaal een uitgemaakte zaak zijn, dat voor hem de 
mate van geestelijke vrijheid, waarvoor de nieuwe partij in de brens wenst te 
staan, van zeer grote, voor sommigen wellicht van doorslaggevende, betekenis 
is. In het verleden kunnen we enige aanknopingspunten vinden die ons duide
lijk maken, wáár links staat, en wáár rechts. Iedereen kan dat aan de hand van 
de ingenomen standpunten t.a.v. bijvoorbeeld Zo is het, en de crematie zelf 
bepalen. 
Ook wat betreft de staatkundige vrijheid is het zonder meer duidelijk waar de 
liberalen staan. Zij kunnen bogen op een voortreffelijke staat van dienst. Thans 
gaat het om nog enkele .,detailkwesties", zoals bv. de demonstratievrijheid. 
Voor de liberaal behoort het geen moeite te kosten ten opzichte van dit vraag
stuk een positief standpunt in te nemen (men neme in dit verband kennis van 
de .,Stemverheffing"). Als het gaat om de vraag .,gekozen burgemeester", dan 
leent het antwoord op deze vraag zich veel meer voor een zakelijke dan een 
principiële aanpak. 
Veel moeilijker wordt het met de sociaal-economische politiek. Daar liggen de 
standpunten veel verder uit elkaar. Reinier Heyting signaleerde terecht de 
moeilijkheden op dit punt. Ik val hem volkomen bij, wanneer hij concludeert 
dat een Van Mierlo en een Van Riel op dit punt ten naaste bij dezelfde opvat
tingen koesteren. 
Dat deze twee heren desondanks niet in één partij (kunnen) zitten, mag er op 
wijzen dat hun opvattingen over andere zaken, zoals de geestelijke vrijheid, 
niet geheel parallel lopen. Betreurenswaardig, en onhoudbaar eigenlijk, is dat 
wel. 
Overigens is .,Liberaal Profiel" géén dogmatisch geschrift, en voor de vrees 
van Heyting .,dat in sociaal-economisch opzicht beslist geen sprake is van een 
grote hervormingsdrift" is dan ook geen reden. eer waarschijnlijk hebben de 
opstellers hun opvattingen laten mee-evolueren en is het etiketje .,conserva
tief" weer eens te vroeg opgeplakt. 
Het bewijsmateriaal dat Heyting aandraagt ter adstruering van zijn stelling dat 
sociaal-economisch conservatieven in geestelijk opzicht vaak progressief zijn 
(en omgekeerd) is dan ook onvoldoende, hoewel iedereen op zijn klompen kan 
aanvoelen dat het wel klopt! 

* t?' 
Bij al het gepraat over de .,grote twee" verdient het dus wel aanbeveling dat 
men zich over de scheidslijnen eens een duidelijke voorstelling gaat maken. 
Voor de liberalen is het zaak te overwegen, wat nu eigenlijk het zwaarst weegt. 
Het is daarom dat de VVD de deur voor een gesprek met de christen-radicalen 
zo radicaal mogelijk heeft dichtgegooid. Men weet van hen nog veel te weinig 
om nu reeds te zeggen: neen, met u kunnen wij niet samenwerken. De deur 
moet openblijven, ook al omdat de discussie in liberale kring pas op gang is 
gekomen. 
Wat het moderne liberalisme te bieden hEeft is méér dan men denkt. Daarvan 
mogen ook Bogaers en de zijnen kennis nemen. 

I 
I 
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DB OORLOG 1• ZUID-VIIT.All 
Hoewel we wel nooit de oorzaken voor en beweegredenen voor de Vietnamese 

oorlog zullen kunnen doorgronden, wordt een ding hoe langer hoe meer duide
lijker, de oorlog in Zuid-Vietnam is een smerige oorlog. 
Aangezien wij niet het onderscheid tussen rechtvaardige en onrechtvaardige oorlogen 
wensen te maken, zoals de Chinese communisten dat doen, omdat wij van mening 
zijn dat niemand kan uitmaken wat een rechtvaardige oorlog is, moeten wij protesteren 
tegen alle oorlogen. Want wat voor de Amerikanen een rechtvaardige oorlog lijkt 
is voor de Chinezen een onrechtvaardige en omgekeerd. 
De oorlog in Vietnam kan echter zelfs volgens ons geen rechtvaardige zaak zijn. 
Indien de Amerikanen daarginds in dat verre land werkelijk zouden strijden voor 
vrijheid en democratie, zou deze oorlog nog in zekere zin genade in onze ogen 
kunnen vinden, doch zo langzamerhand raken wij ervan overtuigd dat dit helemaal 
niet het werkelijke doel van de Verenigde Staten is, althans zeker niet het belang
rijkste. Het werkelijke doel is het in toom houden van China en het Chinese com-· 
munisme. 
En nu we hier zijn aanbeland vragen we ons af: Wie zijn er nu eigenlijk de werkelijke 
agressors en potentiele agressors in Azië? Wie heeft er militaire basis in Zuidkorea, 
Japan, Formosa, de Philippijnen, Guam en andere eilanden, Thailand enz. Wie is er 
omsingeld door een keten van staal, raketten en atoomwapens? Bedreigt China de 
Ver. Staten of zou het omgekeerde misschien ook wel eens het geval kunnen zijn? 
De Ver. Staten tracht ook China politiek te isoleren, door steeds China buiten de VN 
en de andere internationale organisaties te houden. Een begrijpelijke reactie daarop 
is dat een land dat op zo'n manier wordt buitengesloten een machtspolitiek gaat 
voeren. In dat licht bezien valt het met de Chinese agressiviteit de laatste jaren nogal 
mee en zeker ten opzichte van Vietnam. 
Doch wat willen de Amerikanen in Azië? Er zijn alleen in Zuidvietnam al ongeveer 
een half miljoen Amerikaanse militairen, in Thailand nog eens 40000, Guam is één 
grote basis, de Zevende vloot is constant in de Aniatische wateren en zo kunnen 
we doorgaan. Op het hele Amerikaanse continent is echter nauwelijks een Chinees 
te bekennen. 
Het wordt evenwel voorgesteld alsof China een bedreiging voor de vrede zou vormen. 
Dit mag voor de wat verdere toekomst misschien waar zijn, en het zal zeker gebeuren 
indien de Ver. Staten hun huidige buitenlandse politiek zouden voortzetten; momen
teel is Amerika echter veel meer een bedreiging voor China. Het ziet er naar uit dat 
de Amerikanen op het punt staan een totale oorlog in Z.O.-Azië te beginnen. Indien 
de VS Noord-Vietnam binnenvalt zal China ingrijpen en mijns inziens met evenveel 
recht als de VS is te werk gegaan tijdens de Cuba-crisis. Beiden landen kunnen niet 
onverschillig blijven bij wat er aan hun grenzen gebeurt. De VS hebben heirvoor 
indertijd een derde wereldoorlog geriskeerd (waarbij wij dan ook betrokken zouden 
zijn geworden). Het is echter de vraag of de Amerikanen zich ook, zoals de Russen 
toen, zullen terugtrekken als eenmaal met een confrontatie gedreigd wordt. 
Is het dan een wonder dat China koortsachtig werkt aan zijn verdere bewapening? 
Het is, net als Israël een poosje geleden, omsingeld door militair potentieel van een 
land, dat weliswaar niet de vernietiging van China van de daken schreeuwt, maar dat 
dit toch wel graag zou zien; en dat weten de rode machthebbers ook wel. 
De hetze in de VS begint zich steeds meer tegen China te keren. Men hoort de uit
drukking .. preventieve oorlog". Een wel zeer kortzichtig argument om een derde 
wereldoorlog te ontketenen. De Amerikaanse militairen willen niet langer vechten 
met .. een arm op de rug gebonden" en vanuit hun standpunt hebben zij gelijk, want 
zoals ze de oorlog thans voeren, kunnen ze hem niet winnen; de Viet-Cong wordt 
zelfs steeds sterker. Het zal duidelijk zijn wat de militairen met die ene gebonden 
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arm bedoelen. De bedreiging voor China is de laatste tijd dan ook sterk toegenomen. 
Het valt me telkens op hoe vaak er op een grootse wijze met twee maten gemeten 
wordt in dit soort zaken. Wat als vanzelfsprekend voor de VS wordt beschouwd, 
wordt, als China het zelfde doet, meteen als een reden tot een totale oorlog gezien. 
Stel je voor als China Taiwan eens zou gaan borbarderen. Met de invloedssferen is 
het net zo. De VS dulden geen communistische basis op het Amerikaanse continent, 
doch zelf bouwen ze in Azië de ene basis na de andere. Er zijn overigens veel meer 
voorbeelden in de Amerikaanse buitenlandse politiek te vinden. 
Officieel zijn de Amerikanen in Zuid-Vietnam om er de vrijheid en de democratie te 
verdedigen. Doch er is zomin vrijheid als democratie in dat land. Ky is een opvolger 
van de vroegere dictator Diem en een regelrechte fascist, zelfs een bewonderaar 
van Hitler. De rechtse dictatuur begon met Diem, die in 1956 de internationaal af
gesproken vrije verkiezingen in geheel Vietnam niet liet doorgaan. De uitslag zou nl. 
vrijwel vastgestaan hebben en wel ten voordele van het communisme, hetgeen de 
Amerikanen een doorn in het oog geweest zou zijn. 
Het Amerkaanse standpunt is kennelijk dat er alleen maar "vrije verkiezingen" mogen 
worden gehouden als van te voren vaststaat dat voor het stelsel zoals de VS dat 
zelf kennen gekozen wordt. Het democratische stelsel is in de VS en een aantal 
West-Europese landen wel normaal, maar het kan best zijn dat een en ander in Azië 
heel anders ligt. De Viet-Cong is niet uit Noord-Vietnam gevlucht, maar is gekomen 
om in Zuid-Vietnam voor de eenheid te vechten. Dat is even iets anders. Daarnaast 
heeft het Vietnamese volk maar één verlangen, vrede. Bijna de hele eeuw heeft 
het oorlog moeten voeren, o.a. tegen China. Het argument dat China aangepakt moet 
om de Vietnamese oorlog te winnen, is dan ook niet verkoopbaar; Noord-Vietnam 
moet heel weinig van China hebben en het accepteert haar hulp meer noodgedwongen 
dan spontaan. 
Het Vietnamese volk wenst volgens mij alleen maar vrede en eenheid. En daarom 
moeten de Amerikanen er weg! Want zij belemmeren de eenheid en daarmee de 
vrede. 
Overigens, hoe wil men het argument dat de Amerikanen er in Vietnam voor de vrij
heid en democratie van het Zuid-Vietnamese volk zijn met beweegredenen staven? 
Bij mijn weten hebben de VS altijd nog de reactionnaire regime's gesteund. In de 
Dominicaanse Republiek was hun interventie zelfs heel dubieus. Waarom treden zij 
niet eens op tegen Franco en waarom laten zij Portugal zijn gang maar gaan in 
Angola? Amerika grijpt pas in als er in zulke landen door de sociale misstanden op
standen komen. Maar dan steunen zij niet die revoluties, maar de regering, zodat 
het voor de communisten heel gemakkelijk is om vat te krijgen op zulke revolution
naire bewegingen. Zij verklaren dan dat .. na de pacificatie" vrije verkiezingen zullen 
worden gehouden. Waarom steunt de USA echter niet de revolutionairen De kans is 
dan heel wat groter dat er na de omverwerping van het heersende bewind een meer 
democratisch bestel komt dan bij hun traditionele interventiepolitiek, die in de toe
komst waarschijnlijk steeds meer fiasco's zal opteren. Door dit laatste, d.w.z. de 
interventiepolitiek, hebben zij de naam van imperialisten gekregen, en niet helemaal 
onverdiend. Nu is dit een scheldnaam, door de communisten gebruikt, doch, indien 
men zich eens de moeite zou willen nemen zich in het Chinese standpunt te ver
plaatsen, zou men waarschijnlijk tot dezelfde conclusie komen. Amerika steunt 
ouderwetse regime's en krijgt er militaire basis voor in de plaats, bij voorkeur in 
landen die grenzen aan China of Rusland. Op deze manier heeft de VS zo langzamer
hand meer militaire steunpunten dan Engeland ooit gehad heeft. 
Het argument dat als Zuid-Vietnam communistisch wordt de rest van Zuidoost-Azië 
zou volgen is misschien wel juist. Dat hangt er echter in sterke mate vanaf hoe de 
economische en sociale situatie zich in die landen zal ontwikkelen. Er ontstaat niet 
zo maar een burgeroorlog. Communisten worden niet geboren, maar gemaakt. Vol
gens mij verliezen de Amerikanen dit nog al eens uit het oog. Indien er sociaal grote 
mi~standen en grote ongelijkheden bestaan, dan zit het er inderdaad wel in, ja. Wat 
de Amerikanen doen, is evenwel symptoombestrijding. De oorzaken, de sociale 
ellende en ongelijkheid worden niet aangepakt. 
Indien de VS de dollars, die thans in de bodemloze put van de oorlog in Vietnam 
geworpen worden, eens aan een doelmatige ontwikkelingshulp zouden besteden, dan 
zou het communisme nauwelijks meer een kans maken. De Vietnamese oorlog kost 
ongeveer $ 75 miljard per jaar, dat is ongeveer vijf maal zoveel als de totale waarde 
van de ontwikkelingshulp, door de gehele westelijke wereld gegeven. Ontwikkelings
hulp verhoogt de levensstandaard en de geestelijke ontwikkeling van de mensen en 
daarmee nemen de kansen voor het communisme af. Met de oorlog bereikt men niets! 
Het resultaat is zelfs negatief; de bevolking gedecimeerd en gedemoraliseerd, het 
land verwoest en nog steeds dezelfde omstandigheden die de oorzaak waren van 
deze oorlog. 
Dit is dus de tweede reden dat de Amerikanen zo gauw mogelijk uit Vietnam vandaan 
moeten. In naam van de vrijheid en de democratie wordt een volk uitgemoord dat 
nog helemaal niet toe is aan de democratie, omdat het er nog veel te onderontwik
keld voor is. 
Een verder escalatie van de oorlog loopt waarschijnlijk uit op het gebruik van kern
bommen tegen China, nadat de VS tot een invasie in Noord-Vietnam zijn overgegaan. 
Een uitbreiding van de bombardementen in Noord-Vietnam is nl. nauwelijks meer 
mogelijk, gezien de hoeveelheden bommen die dagelijks worden afgeworpen, evenveel 
of meer als in de drukste periode van de tweede wereldoorlog, en dat op een land 
dat maar vijf maal zo groot is als ons land. Strategisch zijn die bombardementen 
overigens voor het grootste deel zinloos. Officieel is de reden het vernietigen van 
de aanvoerwegen. Doch indien dit zo zou zijn, dan zou men ook Laos moeten bom
barderen èn de gedemillitairseerde zöne, een strook grond van slechts 80 km. breed, 
moeten bezetten. Doch geen van beide gebeurt. De bombardementn zijn dan ook 
volgens mij in de eerste plaats bedoeld om Hanoi aan de onderhandelingstafel te 
dwingen. Een dergelijke tactiek is in de laatste wereldoorlog in Europa ook wel 
eens door een zeker land toegepast, een land dat thans de trouwste bondgenoot van 
de Ver. Staten is. Een ander bewijs voor deze stelling is dat in een aantal gevallen het 
gebruik van z.g ... fragmentatiebommen" geconstateerd is. 
Natuurlijk kunnen we niet van een groot land als de VS verwachten dat het zich 
zomaar uit Vietnam zou terugtrekken. Dan zou alles helemaal voor niets geweest zijn. 
Daarom moeten we het kleine beetje vertrouwen, dat we nog in de Verenigde Naties 
hebben, maar op het spel zetten, en eisen dat er een internationale politiemacht naar 
Vietnam gaat, die daar moet kunnen waarborgen, dat er inderdaad vrije verkiezingen 
in geheel Vietnam gehouden kunnen worden. D.w.z. dat bij elke stembus .,blauw
helmen" toezicht zullen moeten uitoefenen en de kiezers eventueel zullen moeten 
vervoeren of begeleiden. 
Het land moet vrijgelaten worden te kiezen tussen beide systemen, of de uitslag nu 
prettig voor ons zal zijn of niet. Als ze dat niet is, zal het trouwens nog voor het 
grootste deel onze eigen schuld zijn ook. 

J. H. LAMBERS 
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UIT ONZE ORGANISATIE 

DE ZOMER IS VOORBIJ 

Een zomer echter, waarin het politie
ke leven niet heeft stilgezeten. In 
praktisch alle politieke partijen en 
jongerenorganisaties hebben zich be
bepaalde min of meer spectaculaire 
zaken afgespeeld. 
Ook de jonge liberalen hebben niet 
stilgestaan. Plannen zijn gemaakt. 
Programma's zijn opgesteld, want 
liberaal zijn betekent met beide be
nen op de grond staan. Maar liberaal 
zijn betekent bovenal een visie heb
ben op de problemen waarmee men 
geconfronteerd wordt. Deze proble
men zowel t.a.v. de binnenlandse als 
t.a.v. de buitenlandse politiek zullen 
ons in de komende maanden opeisen. 
Iedere afdeling en ieder district heeft 
hierin een taak. Een taak, waarmee 
evenwel niet alleen de bestuursleden 
te maken hebben, doch een taak voor 
ieder lid. 
In de politieke heroriëntatie kunnen 
en moeten vooral de jongeren een 
belangrijke stem hebben, want zij 
zijn het die de samenleving leefbaar 
moeten houden. 
Dat ieder JOVD-lid zich in de ko
mende periode actief gaat inzetten, is 
mijn oprechte wens. 

LEKKERKERKER VVO 

AMSTERDAM 

Gedurende de hele zomer heeft de 
studiegroep consumentenaangelegen
heden zijn activiteiten voortgezet; 
het ligt in de bedoeling deze maand 
de studie af te sluiten met een in sa
menwerking met het district georga
niseerde districtsdag op 30 septem
ber, waar allerlei ideeën nog eens 
zullen kunnen worden getoetst aan 
de visie van deskundige practici en 
politici. Ongetwijfeld zal deze dag 
velen interesseren. 
Op maandag 21 augustus was het be
stuur van de afdeling present met 
haar gelukwensen voor Dr. I. Sam
kalden, die toen werd geïnstalleerd 
tot burgemeester van Amsterdam. De 
benoeming van Samkalden was door 
het bestuur met instemming begroet 
en zij vond het dan ook vanzelfspre
kend de nieuwe mokumse burgerva
der welkom te heten met een liberale 
kist ongematteerde. Helaas rookte de 
burgemeester niet, maar ongetwijfeld 
zullen velen helpen de genoemde si
garen in rook te doen opgaan. 

Op woensdag 6 september gaf het 
bestuur opnieuw acte de présance bij 
het 40-jarig raadslidmaatschap van 
de heer Seeghers, die op zijn hoge 
leeftijd nog steeds als een der aller
besten in de Amsterdamse raad mocht 
gelden. Tijdens de huldiging werd 
ook aan deze echte vertegenwoordi
ger van CPN-huize de bekende kist 
rookwerk aangeboden, nadat van 
doorgaans goed-ingelichte personen 
vernomen was dat het raadslid een 
goede sigaar op hoge prijs stelt. 

DEN HAAG 

Op 30 juni j.l. heeft deze afdeling 
zich nog eens beraden over de .,Vak
beweging en medezeggenschap". 
Wim van Amerongen gaf eerst een 
historische schets van de vakbewe
ging. Het haar gestelde doel is nu 
echter verwezenlijkt. Vele sociale 
voorzieningen zijn er in de afgelo
pen 50 jaar getroffen. Vooral de so
cialistische vakbeweging wenst in
vloed te krijgen in de onderneming. 
Zij wenst medezeggenschap. Nu zijn 

hier vele vormen (6) van, maar het 
hoe (welke vorm) is het knel- en dis
cussiepunt voor velen. Zullen de 
standpunten van de vele politieke 
stromingen in ons land zich over dit 
probleem ooit laten verenigen? 

Van de H. B. -tafel 
In eerste instantie willen wij van 
hieruit een beroep doen op de afde
lingen om de afdrachten te voldoen. 
Dan willen wij de afdelingen eraan 
herinneren, dat 7 oktober de uiter
lijke datum is om amendementen in 
te sturen. 
Op 14 oktober zal de verenigingsraad 
te Zwolle in Geitenbeek des morgens 
om 11.00 uur bijeenkomen. 
De N.P.J.C.R. zal dit jaar een aantal 
studie-weekends organiseren. Heeft 
u hitr belangstelling voor, dan kunt 
u nadere inlichtingen verkrijgen bij 
de algemeen secretaris, George van 
Dijk. De data vindt u onder de agenda. 

DISTRICT-NOORD TELEURGESTELD! 

Tijdens de algemene ledenvergade
ring van het District-Noord op 2 sep
tember in De Faun te Groningen 
verklaarde de voorzitter, de heer 
Evenhuis, in zijn openingswoord dat 
vooral in de provincies Groningen en 
Friesland op korte termijn belang
rijke maatregelen moeten worden ge
nomen, gezien de minder rooskleu
rige toestand in die provincies. 
Het punt Financieel verslag bracht 
nog al wat discussie teweeg, vooral 
daar de kascommissie en de vorige 
penningmeester niet aanwezig waren 
en zij ook geen schriftelijke verkla
ring hadden afgegeven. Een kascom
missielid, die voor de kascontrole niet 
was uitgenodigd, trad zelfs voortijdig 
af! Het districtsbestuur zal er goed 
aan doen de financiële zaken wat se
rieuzer te behartigen. 

De bestuursverkiezing bracht teleur
stellingen daar de candidaten, die 
toegezegd hadden een eventuele be
noeming te aanvaarden, zich plotse
ling hadden teruggetrokken. Dit is 
daarom zo jammer daar deze twee 
personen PBC in de provincies Gro
ningen en Friesland zouden worden! ! 
Hierbij komt nog dat de PBC-candi
daat voor Friesland zijn eventuele 
benoeming niet wenste te aanvaarden 
daar hij door het HB gepolst was voor 
een HE-functie! (penningmeester). 
Jammer dat er geen enkel overleg 
tussen het HB en het Districtsbestuur 
heeft plaats gehad over een even
tueel HB-lid in het noorden. Kon het 
HB niet een nieuw lid vinden in de 
provincie Drenthe met haar grote 
aantal leden? Dit zou vooral de 
JOVD-zaak in Friesland ten goede 
zijn gekomen daar deze provincie 
het nu, door deze slechte communi
catie, enige tijd zonder PBC zal moe
ten doen terwijl die provincie het 
hardst een PBC nodig heeft! 

Na het programma van het district te 
hebben besproken: Kaderweekend op 
30 september en 1 oktober te Bakke
veen, de districtsdag, met als spreker 
Dr. Mansholt en het contact met de 
jonge Duitse liberalen, waar men nog
maals een poging toe zal doen, sloot 
de voorzitter deze vergadering, die 
vele teleurstellingen opleverde. 

Z.O. DRENTE 

Na de consept-resolutie Onderwijs te 
hebben gelezen, vonden enkele Zuid
Oost-Drentse JOVD-ers het toch wel 
noodzakelijk áat deze consept-reso
lutie eens grondig zou worden door
genomen. Verschillende onderwijs 
mensen uit de provincie Drenthe 
werden dan ook uitgenodigd eens 
een dag in Assen te komen om ge
zamenlijk dit te gaan doen. 
In de ochtendbijeenkomst werd o.l.v. 
A. J. Evenhuis de c-resolutie punt 
voor punt nagelopen waarbij bleek 
dat er veel discussie-stof in zat. 
Met de uitkomsten van deze ochtend
bijeenkomst, traden we 's middags in 
discussie met de inspecteur van het 
L.O. in Assen, de heer Koning. 
Vooral werd gesproken over de po
sitie van het Openbaar- t.o.v. het 
Bijzonder onderwijs, waarbij we tot 
de conclusie kwamen dat het Bijz. 
onderwijs beter aan haar trekken 
komt, vooral in rechtse gemeenten, 
waar het Openbaar onderwijs wordt 
beheerd door tegenstanders van die 
onderwijsvorm. Door de invoering 

van ouder- of schoolraden kan hier
aan iets verbeterd worden hoewel 
dere raden slechts adviserende be
voegdheden hebben. 
In rechtse gemeenten is dan ook de 
Bijz. Neutrale sc!:ool of Algemene 
school de enige oplossing wanneer 
dat gemeentebestuur het Openbaar 
Onderwijs niet op de juiste manier 
behartigt. 
Volgens de heer Koning kan men, 
indien men respect voor andersden
kenden als centrale grondslag heeft, 
op de Openbare school geen gods
dienstonderwijs geven, daar men 
meteen al conflicten over de plaatsing 
van Christus zou krijgen. 
Over de taak van het hoofd van de 
school bestond ook veel discussie en 
dit punt zal waarschijnlijk geamen
deerd worden. Om zes uur werd de 
bijeenkomst verdaagd. 
Eindoordeel van de heer Koning 
over de c-resolutie: Ik ben er blij 
mee, de opzet is waardevol. Bij de 
afspraak heb ik gedacht: wanneer hij 
mij niet zint, kom ik niet. Toch kwam 
de heer Koning ..... . 

GRIETINUS ZIENGS 

ONDERWIJS 
De studenten aan de hogescholen en universiteiten genieten doorgaans zoveel 
kortingen op de meest uiteenlopende artikelen, dat het aantrekkelijk is voor 
iemand om zich aan de universiteit te laten inschrijven, voor het luttele bedrag 
van 10 guldens. 
Om een eind te maken aan dit profiteurschap van een groot aantal van deze 
lieden, heeft ene Veringa voorgesteld het inschrijfgeld voor de universiteit 
tot 100 gulden te verhogen. 
Iedere insider is het duidelijk dat dit een ridicule maatregel is: het voordeel 
voor de ingeschrevene is zo groot, dat 100 gulden geen grens is, die het be
oogde resultaat oplevert. Nog sterker geldt het argument dat de grootste groep 
hardwerkende goedwillende studenten dan opdraait voor een randverschijnsel 
van de organisatie van het hoger onderwijs. 
Wil men, en dat zal een democratisering van het onderwijs nastrevende groep 
als de VVD toch zeker, een werkelijke aanpak van de problemen bereiken, 
dan zal er een ingrijpende reorganisatie van het hoger onderwijs dienen plaats 
te vinden en zal veel aandacht aan de efficiency van het onderwijs besteed 
moeten worden. Voor ons spreekt het vanzelf dat de Kamer zijn fiat aan deze 
onzinnige maatregel zal onthouden. 

REDACTIE 

dAGENDAg 
september 

29 Afdeling Amstelveen: Conlact-bijeenkomst t<m huiz<> van J. W. Kloos, 
Meander 583 te Amstelveen, aanvang 20.00 uur. 

29/30 Studie-weekend van de N.P.J.C.R. te Scheveningen. Inlichtingen bij de 
landelijk secretaris. 

30/1 Districtsweekend Noord: aanvang zaterdag om 15.00 uur op de Volks
hogeschool ,.Allardsoog" te Bakkeveen. Sprekers: Mr. Dr. K. van Dijk 
en Edg. Nordlohne. 

30 Districtsdag Noord-Holland in samenwerking met de afdeling Amster
dam, aanvang 11.00 uur, in de Brakke Grond, Nes, Amsterdam. 

oktober 

3 Afdeling Den Haag, liberale borrel in Tastevin, vanaf 17.30 uur. 
3 Afdeling Amsterdam, borrel in de Oude Herberg, Handboogsteeg, vanaf 

21.00 uur. 
5 Afdeling Den Haag, afdelingsbijeenkomst in het Landbouwhuis, A. Pav

lovnastraat 20. Onderwerp: landbouw in de politiek. Spreker: Ir. D. S. 
Tuijnman. Aanvang 20.00 uur. 

6 Afdeling Amstelveen: borrel in het Dorstige Hert, Dorpstraat 64, Am
stelveen. 

14 Afdeling Den Haag: jaarlijkse ledenvergadering in Boschlust, Bezuiden
houtseweg 2, aanvang 20.00 uur. 

19 Afdeling Amsterdam: algemene ledenvergadering, Brakke Grond, Nes. 
20 Afdeling Amstelveen: feestavond in gebouw Reveille, Lindelaan 587, 

Amstelveen. 

november 

4/5 A.J.C.-congres in Romme-Instituut te Baarn, inlichtingen bij de landelijk 
secretaris. 

17/18 N.P.J.C.R.-conferentie. Inlichtingen bij de landelijk secretaris. 
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CONGRES! 
28 en 29 Oktober 

U KOMT 
TOCH OOKt 

Zaterdag 28 oktober: 
Het voorlopige program van het congres luidt als volgt: 
13.00- 14.00 uur Ontvangst van gasten en deelnemers. 
14.00- 14.30 uur Opening door de voorzitter de heer G. van der Meer. 
14.30- 17.00 uur Huishoudelijke vergadering. 
17.00- 18.00 uur Congresrede door de heer Mr. W. J. Geertsema, lid van de 

Tweede Kamer der Staten Generaal. 
18.00- 19.30 uur Liberale Borrel. 
19.30- 22.00 uur Diner. 
22.00- -.-uur J.O.V.D.-Bal. 

Zondag 29 oktober: 
11.00- 12.30 uur Huishoudelijke vergadering. 
12.30- 14.00 uur Koffietafel. 
14.00- 18.00 uur Huishoudelijke vergadering. 
omstreeks 18.00 uur Sluiting van het Congres. 

MELDT U ALS DEELNEMER VOOR HET CONGRES. 

VUL IN DIE BON! 

Ondergetekende: 

Naam: 

Adres: 

.Lid afd.: 

0 A. Geeft zich op voor deelname aan het Congres op 28 en 29 oktober 
a.s. in het Evert Kupersoord te Amersfoort. De deelnemingskosten be· 
dragen f 30.- per persoon, hierbij zijn de kosten voor de overnach· 
ting in het Evert Kupersoord inbegrepen. 

0 B. Geeft zich op voor het hele Congres, echter zonder overnachting in het 
Evert Kupersoord. De kosten bedragen f 25.-. 

0 C. Geeft zich op voor deelname aan het Congres op zaterdag.2SoktOber. 
De kosten bedragen f 17.50. 

0 D. Geeft zich op voor deelname aan het Congres op zondag 29 oktober. 
De kosten bedragen f 12.50. 

Betaling: 
Hij/Zij heeft f 30.- I f 25.- I f 17.50 I f 12.50 overgemaakt op girorekening 
nr. 64 99 14 t.n.v. mej. C. M. van Eyl te Utrecht onder vermelding van Congres 
Amersfoort. 

Handtekening: 

(Opgave verplicht tot betaling!) 
Aanmelding: Congrescommissie 1967 J.O.V.D., Nieuwe Gracht 100, Utrecht. 

Vooruitstrevend achteraanlopen 
WIE zijn toch die liberalen? Maar vooral: wàt zijn zij? 
Voor een tijd waarin de grondslagen voor partijvorming aan de orde zijn, een 
tijd waarin politieke groeperingen bereid zeggen te zijn zich op te heffen, een 
belangrijke vraag. Liberalen, zo merken sommigen hunner op, vind je overal, in 
alle partijen. Het bestaan van een authentieke liberale partij wordt door hen ont· 
kend. In hun alomvertgenwoordigheid zijn de liberalen ongrijpbaar, maar voor 
de volledigheid worden ze wel als politieke soort genoteerd. 

De theorie 
Deze theorie van de in "gastpartijen" ondergebrachte, niettemin soortelijk bij· 
eenhorende verstrooiden zou ik pan-liberalistisch willen noemen. Voor de soort· 
genoten wordt gezocht naar een eigen klare identiteit: een herkenbaar samenstel 
van mensen, dingen en gevoelens waarmee zij zich kunnen vereenzelvigen. Want 
wat heb je aan een geloof zonder tempel, zonder teksten, zonder priesters? In 
dit proces van bewustwording als groep behoort men zeer veel te getuigen. Ener· 
zijds om zichzelf te bewijzen, anderzijds om door anderen overtuigd te worden. 
Zij die niet het hart op de tong dragen, lopen met hun ziel onder de arm. 
Wat, zo vragen we ons af, zegt "liberaal" als ondubbelzinnig staatkundig stre· 
ven? In objectieve zin niets; het is een zeer betrekkelijk begrip. Daarom hebben 
stellige predikers altijd ongelijk, dat wil zeggen ze kunnen hun gelijk niet bewij· 
zen. Liberaal is mijns inziens een gezindheid, een geesteshouding. Niet meer, 
niet minder. Het is heel nuttig en nodig voor de praktische politiek van die ge
zindheid te getuigen in een beginselprogramma, dat in bepaalde gevallen tijdelijk 
het laatste woord kan bevatten, maar ten diepste is het de gezindheid die ver
wantschap doet voelen. 
Binnen een politiek verband kan men over concrete oplossingen eventueel hart· 
grondig van mening verschillen, tegenover de aan de orde zijnde vraagstukken 
d1ent evenwel een zekere gemeenschappelijke houding te bestaan. Progressieven 
en conservatieven leven met hun gedachten in een andere wereld, wat tot op 
zekere hoogte ook voor jong en oud geldt. Kijkt men in een partij verschillend 
tegen de problemen aan, voelt men ze anders, dan is het volstrekte minimum 
aan gemeenschappelijkheid niet aanweizg en is het verband illusoir, heeft het 
geen identiteit. 

Oorspronkelijkheid 
De identiteitszoekers menen meestal dat het liberalisme progressief moet zijn 
en sociaal-radicaal. Ik huldig niet de pan-liberalistische opvatting, omdat ik ge· 
loof dat de liberalen in ons land vooralsnog een goed verband in de VVD aan
treffen, waar althans in beginsel, ruimte is voor rationele, ondogmatische den· 
kers. Wel deel ik de opvatting der zoekenden dat het liberalisme als stroming 
per definitie hervormingsgezind, dus voortuitstrevend en doorgaans radicaal is. 
Liberalen moeten werken aan de maatschappelijke vooruitgang, aan de ontwik· 
keling van de wereldgemeenschap. Hun aldus gekenmerkte identiteit verschaft 
de liberalen hun oorspronkelijkheid. 
het valt nu op dat oorspronkelijkheid niet steeds de sterkste kant is van de 
pan-liberalisten. Wanneer een zich progressief liberaal noemend iemand staat te 
verkondigen dat liberalen voorstander van de werknemerscommissarissen en 
werknemersdirecteur moeten zijn, en dat zij wat aan de scheve inkomens· en 
vermogensverdeling moeten doen, dan gebruiken zij leuzen die vooral in marxis· 
ti~:ch milieu in trek waren en nu nog door een dogmatische achterhoede in leven 
worden gehouden. De maatschappelijke ontwikkeling heeft deze uitroepen im
mers goeddeels achterhaald en andere problemen meegebracht. 
Door zo te spreken doet men van een gezindheid blijken die sterk verschilt van 
die welke overwegend heerst in het moderne liberale milieu, waar geen behoefte 
bestaat aan "afdankertjes" en waar wel oorspronkelijkheid wordt nagestreefd. 
De zich noemende progressieven identificeren zich met een gezindheid die in 
voorbije tijden inderdaad vooruitstrevend was, zij het dat enig groepsbelang 
(arbeidersemancipatie) er niet aan ontbrak. De Democraten '66 hebben onze 
tijd beter begrepen: de functionering van de democratie en de internationale wel
vaartsverdeling zijn de meest urgente politieke onderwerpen. 

Nieuwe dimensies 
Politiek Nederland, heel lang druk met de eigen groepsbelangen, nadert het sta· 
dium der volwassenheid en tracht de tekorten van de overvloedige Westerse 
maatschappij te zien in verhouding tot de vele en veelsoortige probl"tmen van de 
wereldmaatschappij-in-wording. De oplossing van de huidige vvraagstukken 
vraagt samenwerking tussen de politieke gezindten, waardoor het denken in 
nieuwe dimensies moet worden geleerd en waarin de liberalen voorop willen 
gaan. Aan deze gezindheid herkent men de ware liberalen. Aan "vooruitstreven
de" achteraanlopers heeft de wereld niets. Zij staan haar ontwikkeling zelfs in 
de weg en kunnen daarom onmogelijk tevens liberaal zijn. 

W. van Amerongen (32 jaar) 

DISTRICTSDAG 
NOORD-HOLLAND 

30 SEPTEMBER 
Aanvang: 11 uur 
Plaats: Brakke Grond, Nes, AMSTERDAM 
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Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 
WIERSUM GRONINGEN 

BOELE's 

BOLNES 

Scheepswerven en 
Machinefahi"iek N.V. 

Uitvoerders van warmte-, koude- en geluidsisolatie 
K•ntoor: IPELO 15, ROTTERDAM - Telefoon 1 7 5 5 0 7 

N. V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Seheeps
reparatie

bedrij.f WaalhaTen Pier 8 
Telefoon 291511; na 17,00 uur: 

RotterdAm 

en Machinefabriek 
264404, 270341 en (0 1897) 3137 

vloeibare zuurstof 
vloeibare stikstof 
machine-fabriek 

N.V. W.A.HOEK'S MACHINE- EN ZUURSTOFFABRIEK HAVENSTR.19 SCHIEDAM TEL: 01D-28906f 

SMIT IiiNDERDIJI{ 

SCHEEPSBOUW SIIIDS 1687 

r ... J"!:!: u~.-. -VLAARDINGEN N.V. 

SCHEEPSBOUW 
SCHEEP&REPARATIE 
MOTORENREPARATIE 

STAALBOUW 
APPARATENBOUW 
TANKS 
PI.IPLEIDINGEN 
WATERZUIVERING&APP. 

V uurvaste stenen in alle sooden 

uMOLISOL" moler isolatiestenen 

V uurvaste isolatiestenen 

Zuurvaste stenen 

"PRODORITE" chemisch besten
dige produkten levert: · 

N.V. Gouda Vuurvast 
Verenigde Vuurvaste-Steenfabrieken 

--·--·-----

Gouda - Telefoon 67 44 - (1820) 

N. V. Aannemersbedrijf 

vlh J. STAM 

Kortenaarstraat 3 
ZWIJNDRECHT 
Tel. 01850-5839 

WONINGBOUW 

U vvordt snel ingelicht 

over gebeurtenissen in binnen- en 
buitenland. als U op een goed 
ochtendblad geabonneerd benl. 
Terwijl U slaapt, stroomt nieuws 
binnen uit het gehele land en uit 
alle delen der wereld. Het Alge
meen Dagblad wordt 's nachts ge
drukt en 's morgens vroeg bezorgd. 

• onafhankelijk 
• •ctueel 
• sport 
e markt- en beursberichten 

(o.a. New York) 
• belangwekkende advertentie-

pagine's 
e onderhoudende lectuur 
• vrouwenrubriek 
• tekenverhalen 
e geillustreerde feuilleton 

Rotterdam, Witte de Withstraat 73 

1----------------------~--,J 
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MAANDBLAD VAN DE ONAFHANKELIJKE LIBERALE 
JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

TRAMMELANT EN TIERELIER 
ZELDEN IS ER MET ZOVEEL VAGE OM
HAAL VAN WOORDEN ZO BITTER WEI
;aG GEZEGD. Ah; op één twomede dit 
motto van toepassing is, dan wel op die 
van dit jaar. Arm staatshoofd dat een 
dergelijk verhaal moet voorlezen! Uit alle 
opendeurintrapperij en holle-frasen-pie
gerij is eigenlijk maar één ding duidelijk 
geworden: in het komende jaar zal er 
sprake zijn van een vaak aanzienlijke 
lastenverzwaring, met name voor de ge
wone man, die toch al in de hoek zit, waar 
de klappen valle.'t: de (lagere) midden
groepen en de laagst betaalden. En in het 

bijzonder geldt dit natuurlijk ook voor hen, die niet in loondienst 
staan. 
Er is van vele kanten terecht gewezen op het verschil in karakter 
tussen de troonrede en de plannetjes die de liberale minister van 
financiën ,dr. H. J. Witteveen, aan de Tweede Kamer heeft voor
gelegd. Nu zal het best, dat ook deze minister, die desgevraagd 
met zeer veel behoedzaamheid verklaarde dat in een niet al te 
nabije toekomst toch wellicht een zekere mate van belastingver
Iaging in het verschiet zou kunnen liggen, met een onplezierige 
erfenis heeft te kampen. Maar dit rechtvaardigt niet een beleid, 
dat de groepen, die het gewoonlijk toch al niet gemakkelijk heb-

. ben, nog eens extra in de knel brengt. Een beleid dat misschien 
'niet onverwacht komt, maar in elk geval niet christelijk-sociaal

.. _ \.\. · liberaal kan worden genoemd. 
· · Wie behoren nu zoal tot hen, die van het visionaire beleid van de 

regering-De Jong de dupe gaan worden? Enkele voorbeelden: 
1. De talloze woningzoekenden zullen (lang leve de vrijheid!) wel 

bijzonder tevreden zijn over de aangekondigde forse vermin
dering van het te bouwen contingent woningwetwoningen. 

2. De gepensioneerde ambtenaren zullen dolblij zijn met de me
dedeling, dat zij buiten de aanstaande ziektekostenverzekering 
zullen vallen. Het is trouwens opvallend, dat geen mens zich 
,•ivraagt, l:oe het ook cp d!~ pun.~ wel gesteld moet zijn met de 
van hun pensioen (voor zover aanwezig) levende dwaze zelf
doeners, zelfstandigen dus. Misschien iets voor een liberaal, 
om aan dit probleem een verloren uurtje te bestedenl 

3. De tienduizenden werklozen (met name natuurlijk het zwaarst 
getroffen Noorden van ons land). zullen werkelijk getroffen 
zijn door de van aanpassing getuigende berustende wijze, 
waarop de regering deze mènselijke dramatiek beziet. 

* • * 
Ik kan in verband met redenen van ruimelijke aard slechts voor
bijgaande aandacht besteden aan de zogenaamde buitenlandse 
politieke paragraaf in de troonrede. Hier blijkt heel duidelijk een 
volkomen ontbreken van enige visie, laat staan idealen, bij de 

M.R. MARCUSE 
huidige verantwoordelijke bewindsman en zijn collega's. Dit on
derdeel van de rede wordt gevormd door één serie van bescha
mende algemeenheden, over een opvallend bep:..:r~':. ::1::.n.~~ pi'a--
blemen van buitenlandse politieke aard. Het ergst is het gesteld 
met de .,denkbeelden" van de regering-De Jong over de Vietna
mese oorlog: Er wordt in dat verre land steeds feller gestreden, 
terwijl velen (zo niet allen) naar vrede verlangen. De regering zal 
al het mogelijke doen om de vrede in dat verre land te bevorde
ren. Lang leve Luns, die toch al het mogelijke reeds heeft gedaan: 
een postzegel plakken op de motie-Schuijt (drukwerktarief na
tuurlijk) en het geheel opgestuurd naar Washington, zonder er 
zich verder een lor van aan te trekken. 

* • * 
En zo, lieve lezeressen en lezers, komen we tenslotte tot het pro
bleem, hoe het deze regering met deze en andere wenkende pers
pectieven in het parlement zal vergaan. *) 
De oppositie zal, naar algemeen mag worden verwacht, toch wel 
proberen paraat en pal te staan. En de regeringspartijen? Ach, 
drs. Schmelzer zal met een nog onbekend aantal slaagjes om de 
arm, het kabinet toch wel alle armslag willen geven. Mr. Biesheu
vel klaagde in het voorbijgaan reeds over het gebrek aan visie in 
de troonrede, maar deze evangelisch-radicale politicus haastte 
zich reeds er aan toe te voegen, dat hij zich in zijn kritiek moest 
temporiseren, aangezien de regering het zo moeilijk had. Tevre
den was de heer Mellema (CHU) . 
Tevreden, ronduit voldaan zelfs was ook mr. Toxopeus (centrum). 
Zijn liberale tevredenheid werd inmiddels natuurlijk gedeeld door 
de hoofdredakteur, althans hoofdartikelenschrijver van Vrijheid 
en Democratie. Ik hoop ten zeerste, dat de Nederlandse young 
liberals op het Amersfoortse congres overduidelijk zullen aanto
nen er een gaver liberalisme op na te houden. 

* • • 

*) Op één van de voorlopig weinig in aantal levenswaardige mi
nisteriële plannenmakers wil ik hier nadrukkelijk wijzen: de libe
rale minister van justitie, prof. Polak, heeft een aantal veelbelo
vende wetsontwerpen aangekondigd die tesam.en een ev·eu nood· 
zakelijke als verheugende correctie vormen op het vennoot
schapsrecht. Hierbij denk ik natuurlijk in de eerste plaats aan de 
regeling van het enquêterecht, die wellicht een afdoende waar
borg zal scheppen tegen herhaling van herhaling van schandalen 
als die van de spreekwoordelijk berucht geworden Van Heijst
affaire. 
Het zal interessant zijn om te zien welke houding specialisten uit 
de VVD-fractie op dit terrein, drs. Joekes en mr. Portheine, tegen
over deze wetsontwerpen zullen aannemen. Dit zal mede een vin
gerwijzing (of: teken aan de wand) zijn voor de oprechtheid waar
mee de VVD het nog onlangs uitgesproken medeleven met de 
underdog in de praktijk wenst te brengen. 

CONGRES! 28 en 29 oktober Amersfoort 
• ID die bon, nu I Vul 
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OP NAAR AMERSFOORT! 

Kaderdag 
Op zaterdag 23 september werd in de 

Jaarbeurs te Utrecht de kaderdag ge

houden; om 1.00 uur opende Gerard 

van der Meer de vergadering, met 

een korte uiteenzetting van zijn oor

deel over de nieuwe miljarden-nota 
en de troonrede, die hem bijzonder 
hadden teleurgesteld. 

Het woord was daarna aan Henk 

Bosma, die een toelichting gaf op de 

resolutie Gehuwde werkende vrouw, 
waarbij hij een aantal foutjes in de 

tekst aanstipte; Johan Meijer gaf 

daarna als eerste kritiek op dit stuk 

door op een overtuigende wijze tal 
van punten aan te wijzen, die hij ten

onrechte niet in deze resolutie had 

aangetroffen: creches, 

tingstijden, school- en 

winkelslui
werktijden, 

ook de sociale begeleiding en de 

mentale instelling van de werkende 

vrouw hadden zijn aandacht. Henk 

Tankink onderschreef de mening van 

Johan Meijer, en ging verder in op 

de econc,mische aspecten van de re

solutie. 

Het woord was daarna aan de heer 
H. J. L. Vonhoff, VVD-tweede kamer
lid, die een uitmuntend betoog hield 

over hetgeen zich zo in de onderwijs
wereld aan het afspelen is, waarbij 

de scho(o)l(en)gemeenschap een be

langrijke plaats kreeg; ook de opmer

kingen van de voorzitter over de 
troonrede etc. kregen van de heer 

Vonhoff aandacht: hij was het niet 

met Van der Meer eens. 

Joke Carol lichtte daarna de ontwerp

resolutie toe, waarna een felle dis
cussie ontstond, waarin Van Haaften 

de toon aan gaf, door op uitvoerige 

wijze de tekortkomingen van de re
solutie te signaleren. 

Toen de voorzitter veel later dan ge
planned de bijeenkomst sloot, kon hij 

met ieders instemming vaststellen, 

dat er weer eens een boeiende stu

diedag gehouden was. 
H. J. T ANKINK 

Is dat traditionele "oppeppertje" eigenlijk nog wel nodig? Voor wie eerder een 
JOVD-congres meemaakten: nee! Zij popelen al weer om hun stem te gaan 
verheffen. Wanneer ze dat doen, tijdens de vergadering óf op het zonder twij
fel daverende bal, dat laat ik maar graag in het midden. Ze hoeven het echter 
in geen geval te proberen tijdens de rede van onze congresspreker, Mr. Geert
sema. De inhoud van zijn betoog zal beslist recht evenredig zijn aan het door 
hem te produceren stemvolume: geweldig. 

In het afgelopen jaar is er veel en belangrijk werk verzet. Vóór en tijdens de 
verkiezingsperiade hebben veel JOVD'ers zich verdienstelijk gemaakt. Er is 
toen veel en hartstochtelijk gedebatteerd. Ook onze organisatie heeft daar het 
een en ander van meegemaakt. Wat ons echter heeft verheugd was de posi
tieve sfeer waarin dat is gebeurd. We hebben niet gebetweterd - dat is geen 
liberale eigenschap - we hebben steeds getracht mèt elkaar tot het juiste 
oordeel te komen. Dàt mee te kunnen maken is voor dit hoofdbestuur een bij
zonder plezierige ervaring geweest. 
Het hoofdbestuur verheugt zich op het komende congres omdat in deze geest 
wéér gediscussieerd zal worden. Daar twijfelen we niet aan. 

Uitgangspunten zijn weer twee resoluties, waarvan die over het Onderwijs van 
eminent belang is. En al zal menig vrijgezel aan iets anders denken, we beste
den ook aandacht aan de gehuwde werkende vrouw. 

Is deze opwekking nog nodig? Misschien voor die héél enkele JOVD'er die er 
nog nooit bij was. Welnu, een ieder zullen wij hartelijk welkom heten. 
Daarom: knip uit, vul in, en dan 28 en 29 oktober: 

TOT ZIENS IN AMERSFOORT! 
GERARD VAN DER MEER 

VIETNAM 
Bij het ter perse gaan van dit nummer bereiken ons enkele nieuwe 
berichten met betrekking tot de heldhaftige strijd van de Ameri
kanen in Vietnam. Hoewel de afloop van de juist nu ingeleide ont
wikkelingen nog allerminst vaststaat, zijn beide zaken van dusda
nig belang, dat een meningsuiting erover de allerhoogste prioriteit 
verdient. 
In de eerste plaats is daar de aktie van vele Amerikaanse Congres
leden, republikeinen zowel als democraten, om de befaamde Ton
kin-resolutie weer te doen intrekken. Deze resolutie machtigde in
dertijd president L. 8. J. Johnson om met betrekking tot de Viet
namese krijg datgene te doen, wat was geboden. Van deze mach
tiging wordt in feite nog steeds gebruik gemaakt. Het is verheu
gend dat ook steeds meer Amerikanen zich gaan verzetten tegen 
de onmenselijke methoden waarmee de Amerikaanse regering 
deze heilloze oorlog nog steeds hoopt te beeindigen. Hoe eerder de 
Tonkin-resolutie weer wordt ingetrokken hoe beter! 
In de tweede plaats biedt de krant van vandaag (27 september) 
de nieuwste oorlogsopvattingen van de voorzitter van de Ameri
kaanse Verenigde Chefs van Staven, generaal Wheeler. Deze heer 
is van mening dat de terreurbombardementen op Noord-Vietnam 
drastisch moeten worden uitgebreid. Hem staat met name voor 
ogen een bombarderen van de bevolkingscentra in het Noorden. 
Dit laatst natuurlijk alleen, wanneer, onze humane tradities getrou
we, de bevolking van tevoren is gewaarschuwd. En dan maar ho
pen dat men dan nièt wéér met een vergissing denkt te doen te heb
ben. 
In aile ernst, op he togenblik is het nog niet bekend of onze bond
genoten tot dit genre terreurexcessen zullen besluiten. Mocht dit 
wel het geval zijn, dan zou men zich eens diepgaand moeten bezin
nen over de zin van onze huidige hartelijke betrekkingen met de 
Verenigde Staten. 
Of zijn we nu reeds de massabombardementen uit de tweede we
reldoorlog op Warschau, Rotterdam, Dresden, Coventry en Ham
burg vergeten? Redactie 
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N.V. SCHEEPSWERVEN 

PIET HEIN 
voorheen 

FIRMA W. SCHRAM & ZONEN 

WERVEN TE BOLNES 
EN PAPENDRECHT 

Twee dwarshellingen, elk 115 
meter lang. Overdekt droogdok 
116x30 meter, geschikt voor 

het zwaarste materiaal. 

Telefoonnummers 

Rotterdam 010 139275 
Ridderkerk 0 1896 3644-3409 

Papendrecht 
01850 3774 8329-20466 

LIBERALE BEGINSELEN EN POLITIEK 
Liberale beginselen bevorderen een onafhankelijke opinievorming, 
vrij van dogma's. Dat doet eveneens de NRC, die uitgaande van 
liberale beginselen, onafhankelijk, streeft naar de grootst mogelijke 
objectiviteit in haar voorlichting en daardoor ook voor vele anders
denkenden een gewaardeerd middel is 
voor de algemene oriëntatie. 

Als U nog niet op de 
NRC geabonneerd 

bent, vraag baar dan 
vrijblijvend op proef. 

NIEUWE ROTTERDAMSE COURANT 
POSTBUS 824, ROTTERDAM - TELEFOON 111.000 



C.O.E.B.B. 
Met groeiend misnoegen ziet 
het nederlandse bedrijfsleven, 
dat het parlement en de rege
ring, politieke ontwikkelingen 
in andere landen bekritiseren. 
Dit alles kan men lezen in een 
brief van het Centraal Orgaan 
voor de Economische Betrek
kingen met het Buitenland, ge
richt aan minister-president De 
Jong en de ministers De Block 
en Luns. 
In de brief staat verder te le
zen dat de handel met Zuid
Afrika, Spanje, Griekenland en 
de Arabische Janden stroef ver
loopt. Het Centraal Orgaan 
verzoekt in zijn brief de rege
ring niet mede te werken aan 
acties welke kunnen leiden tot 
ongewenste inkrimping van 
het economisch arbeidsveld. 
Het is een zeer vreemde zaak 
dat dit instituut, ter ondersteu
ning van haar brief geen nota 
heeft opgesteld, waarin haar 
advies nader wordt toegelicht 
met enkele cijfervoorbeelden 
over de vermindering van han
delsstromen. Het is mij tot nu 
toe nog niet bekend dat de han
del tussen Griekenland en Ne
derland ernstige schade heeft 
ondervonden door acties van 
enkele parlementariërs. Wel 
zijn onlangs cijfers gepubliceerd 
waaruit bleek dat de handel 
met hel rehcllenrqJirm van 
Rhodesia flink is toegenomen. 
Mocht de handel inderdaad zijn 
teruggelopen met de genoemde 
gebieden, dan lijkt mij dit or
gaan uitstekend geschikt om 
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MARGINALIA 
initiatieven te ontplooien om 
nieuwe handelsgebieden open 
te leggen, in plaats van zeurde
rige briefjes te schrijven aan 
ministers. Het is voor mij, be
horende tot de naoorlogse ge
neratie, volkomen onbegrijpe
lijk, dat mensen die de jaren 
40-45 hebben meegemaakt op 
deze manier reageren. Ik hoop 
dat de heren van bovenge
noemd orgaan, welke zich wel 
druk maken over de economi
sche vrijheid, toch wel een 
klein prijsje overhebben voor 
de geestelijke vrijheid. 

• wc=nwrr = m 
iJ&T'IIw; - -

Liberaal? 
Dinsdag 26 september heeft de 
Tweede Kamer de woonwagen
wet behandeld. Op zich zelf is 
deze wet niet zo heel erg be
langrijk. Wel interessant was 
het debat in de Tweede Kamer 
over deze wet. De wet is vol
gens minister Klompè erop ge-

richt, dat binnen een generatie 
de gewoonte om in een woon
wagen te leven, is verdwenen, 
een zg. Endlösing dus. Om prin
cipiële redenen bestreden de 
Kamerleden Van der Spek 
(PSP) en Brik Visser (D '66) de
ze wet, en terecht! De genoem
de Kamerleden betwisten de 
overheid het recht de burgers 
te verbieden een bepaalde 
woonvorm en levensstijl te kie
zen. De Democraat Visser 
noemde de wet "bevoogding 
en een stuk paternalisme". De 
heren Visser en Van der Spek 
stelden dan ook voor de ver
bodsbepaling uit de wet te 
schrappen en te vervangen 
door een norm waaraan de 
woonwagen moet voldoen. Het 
amendement van D '66 en de 
PSP werd gesteund door BP, 
hoe is het mogelijk, GPV, en 
de heren Van den Doel en Van 
Thijn, beiden PvdA, en de heer 
Baeten (KVP). 

Het is lang geleden dat we in 
de Kamer zulk een getuigenis 
van politiek liberalisme hebben 
kunnen aanhoren. Opmerkelijk 
is het dan ook dat dit voorstel 
door geen enkel lid van een 
fractie werd gesteund, wier 
partij niet ophoudt zich libe
raal te noemen en zich er niet 
voor schaamt om Vrijheid en 
Democratie in haar vaandel te 
voeren. Zou Wandelganger 
toch gelijk hebben met de be
wering dat na de wettelijke ge
lijkstelling van cremeren aan 
begraven, de VVD voorgoed 
haar laatste restje liberale be
ginselen heeft begraven? 

YPRO en satire 
Al eens eerder is in deze ru
briek melding gemaakt over de 
belachelijkheden in ons om
roepbestel. Verdedigers van dit 
bestel beweren dat de afzon
derlijke kijk- en Juistervereni
gingen de beste waarborg zijn 
voor een democratische om
roepbestel waar een maximum 
aan vrijheid heerst. Alweer zijn 
deze lieden bedrogen uitgeko
men. Na een korte maar hefti
ge actie van de showpagina
redacteur van de Telegraaf, de 
heer H. van der Meyden, moest 
de VPRO van haar aangekon
digde satirische programma af
zien. Na verschijning van en
kele artikelen in het Amster
damse ochtendblad hadden al 
weer enkele honderden leden 
van de VPRO bedankt. Vele 
VVD' ers zullen erg blij zijn dat 
het programma niet is doorge
gaan. De liberalen in de VVD 
zullen opgelucht adem halen. 
Want immers voor mr. Geert
sema, die zo actief was in de 
"ZO IS HET" tijd, zal er geen 
werk meer zijn. De conserva
tieven in de VVD kunnen stie
kum in hun vuistje lachen, en 
tijdens de borrel eventjes fijn
tjes opmerken dat Nederland 
alweer voor een rode en god
Jasterende zondvloed gespaard 
is gebleven. Het is eigenlijk 
diep tragisch dat in ons demo
cratisch Nederland de vrijheid 
in de omroep en tv zo aan ban
den is gelegd. 

J. WITTING 

= wrr - • = rwn:w _. m muonw --
UW (:ONGR~ES-SPREKER 

Mr. W. J. Geertsema, lid 
van de Tweede Kamer 
sinds 1959, zal op 28 ok
tober op ons jaarlijks con
gres de congresrede uit
spreken. Mr. Geertsema 
kan beschouwd worden als 
een van de belangrijkste 
figuren in de VVD. 

Van 1963 tot 1965 was Mr. 
Geertsema fractievoorzit
ter in de Tweede Kamer, 
voor de VVD. Door verblijf 
in het buitenland zijn wij 
als redactie niet in staat 
geweest Mr. Geertsema, 
door middel van een inter
view, bij u te introduceren 

U KOMT TOCH OOK 
NAAR AMERSFOORT 
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JAARVERSLAG 1966 1967 
Zoals te doen gebruikelijk stelt het hoofdbestuur aan het eind van ieder vere

nigingsjaar een jaarverslag samen, hetwelk hieronder volgt. 

Het hoofdbestuur met de realisering van het Plan van Aktie belast, was als 

volgt samengesteld: G. van der Meer, voorzitter; G. M. A. Lekkerkerker, vice

voorzitter organisatie; A. J. B. Hubert, vice-voorzitter politiek; P. H. R. Jonker, 

algemeen secretaris; H. Bosma, algemeen penningmeester; P. J. Veenhouwer, 

2de secretaris en Mejuffrouw C. W. Hubeek, lid. 

De algemeen secretaris stelde in Dalfsen zijn funktie ter beschikking. Op deze 

wijze verloor het hoofdbestuur een bekwame en binnen de vereniging hoog 

gewaardeerde kracht. 
In de ontstane vacature werd de heer M. P. van Dijk te Amsterdam gekozen. 

Verkiezingen 

Het afgelopen verenigingsjaar stond in het teken van de verkiezingen van 15 

februari. Het tweede punt van het Plan van Aktie vermeldde dan ook het be

leggen van een verkiezingsmanifestatie, waarop jonge liberalen een aantal 

concrPte politieke Pisen zullen formulieren. 

Op het congres in Leeuwarden werd tot het houden van een dergelijke mani

festatie besloten. De organisatie hiervan berustte bij de afdelingen Utrecht en 

Zeist. 

Op 19 november was het dan zover. Het Jagershuis in Zeist bruiste van activi

teit door aanwezigheid van ongeveer 150 JOVD-ers. 

Resultaat: 12 niet mis te verstane eisen, o.a. met betrekking tot het stakings

recht, de struktuur der onderneming, de ontwikkelingshulp en het militair 

beleid. 
De Stemverheffing haalde de eindstreep met 30 stemmen voor en 16 tegen. 

Hans Wiegel, oud-landelijk-voorzitter en oud-redakteur van de Driemaster deed 

begin april zijn intrede in de Tweede Kamer der Staten Generaal. 

Organisatie 

Het derde punt van het Plan van Aktie spreekt van uithouw van onze positie 

al!i eniç1e liberctle jongerenorÇJctnisatie in Nederland. 

Zowel door de verkiezingen, alsmede door de verhoogde aktiviteiten, die alle 

JOVD-ers dit jaar ten toon spreidde, kon het respektabele ledenaantal van 

2000 worden bereikt. Mede door de oprichting van nieuwe afdelingen kon het 

Plan 2000 worden gerealiseerd. De afdelingen Deventer, Midden-Drenthe, Ven

lo, Zuid-Limburg, Assen, Bloembollen en Duinstreek en Noord-West Veluwe 

kwamen tot stand. Opgeheven werden slechts drie afdelingen, te weten Dwin

geloo, Hoogeveen en Borculo. 

In verband met het feit dat ook afdelingen in Limburg werden opgericht, ont

stond een zekere moeilijkheid met betrekking tot de districtale indeling. Daar

om werd vanwege het hoofdbestuur een Bestuurscommissie Zuid ingesteld. 

De in het district Noord-Holland gerezen moeilijkheden werden tot een aan

vaardbare oplossing gebracht. 

Tevens werd het initiatief genomen tot het organiseren van organisatorische 

kadercursussen. De resultaten van deze cursussen stemden tot tevredenheid. 

De Verenigingsraad heeft ook dit jaar weer zijn bestaansrecht bewezen. Ten 

iJehueve van de Verenigingsraad kwam eeil nieuw reglement tul stam.:. 

Uitspraken 

Eerstens dient hier melding te worden gemaakt van de resultaten van het 

Stemverheffingscongres, waaraan reeds hierboven aandacht werd besteed. 

In Woudschoten vond de voorbespreking plaats voor de resoluties Navo en 

Ontwapening Staatssecretaris M. Keijzer hield een inleiding voorzien van en

kele critische kanttekeningen ten aanzien van de onderwerpen. 

In Dalfsen haalden de beide resoluties de eindstreep. Dit traditionele weekend, 

dat voor de tweede maal in de JOVD-geschiedenis drie dagen duurde, werd 

bezocht door het recordaantal van 120 deelnemers. 

Dalfsen leverde tevens twee nogal belangwekkende moties op, te weten over 

de Portugese koloniale politiek alsmede over het in die dagen actuele conflict 

in het Midden Oosten. 

Studiedagen over de oprichting van een Europese Liberale Partij en de Onder

wijsresolutie werden gehouden te Utrecht. 

De eerste studiedag werd slechts door enkele mensen bezocht, ondanks het 

fraaie begeleidend rapport opgesteld door de Centrale Kader Commissie en de 

Commissie Buitenlandse Contacten. 

Wat betreft de onderwijsdag verdient het kundige begeleidend rapport te wor

den vermeld. 

Bij vorige gelegenheden waren uiteenzettingen over de te behandelen onder

werpen verschenen in de Driemaster, hetgeen niet ieder tevreden stemde. 

Hoofdbetuursverklaringen werden uitgegeven terzake van de wenselijkheid 

minder regeringswisselingen tijdens een parlementaire periode te laten optre

den door gebruik te maken van een drietal nog weinig toegepaste regels. 

(Driemaster maart '67) de militaire machtsgreep in Griekenland, de toestand 

in het Midden Oosten en de oorlog in Vietnam. 

Een verklaring over het niet leveren van duikboten aan Zuid-Afrika, moest op 

last van de algemene vergadering in Woudschoten worden ingetrokken. 

In verband met het veelomvattende karakter van het onderwerp Cultuurpoli

tiek, bleek de noodzaak aanwezig de cultuurresolutie nog niet in behandeling 

te nemen. De commissie belast met de bestudering van het onderwerp, is ge

vraagd het probleem nader te bestuderen. 

In plaats hiervan heeft het hoofdbestuur een korte resolutie over de werkende 

gehuwde vrouw ter discussie gesteld. 

De bestudering van de Consumentenvoorlichting blijkt van dergelijke omvang, 

dat de uiteindelijke resolutie eerst in het komende verenigingsjaar aan de orde 

komt. Inmiddels is de commissie reeds zeer ver gevorderd met haar studie. 

Het stemt tot voldoening dat de Centrale Kadercommissie haar werkzaamhe

den tot voltooiing van de Politieke Vraagbaak heeft kunnen afsluiten. 

Deze vraagbaak kon aan het eind van het vereni9ing, jaar gedeeltelijk ter be

schikking van de leden worden gesteld. 

Op deze wijze kan punt I van het Plan van Aktie als geslaagd worden be

schouwd. 

Nationaal, Internationaal 

Als vijfde punt van ons Plan van Aktie staan de verbeteringen van de con

tacten met liberale organisaties in Nederland en daarbuiten. 

Onder invloed van de teleurstellende verkiezingsuitslagen werden intensief 

nationale contacten min of meer uit nood geboren. De liberale organisaties 

VVD, LDC, FLSVN en JOVD werken nu samen in het Liberaal Beraad. 

In deze tijd van herstrukturering van ons politieke leven bestond behoefte 

aan een aktieplan op grotere schaal. 

Door de VVD werd de commissie Kiezer Gekozene ingesteld, waarin o.a. zit
ting hebben F. Wagenmaker en A. J. B. Hubert. 

Voor de JOVD zal binnen het Liberaal Berdlid dis udviseur optreden G. v<1n 

der Meer. Andere adviseurs zijn onder andere ons ere-lid Drs. H. A. Korthals, 

Mevrouw A. Fortanier-de Wit en H. Wiegel. 

De commissie Kiezer-Gekozene heeft zich, althans gedeeltelijk, in Dalfsen ge

presenteerd. 

Het is gewenst dat beide in het leven geroepen adviescolleges binnen de kortst 

mogelijke termijn met concrete resultaten komen. 

Het hoofdbestuur heeft een oriënterend gesprek gevoerd met het hoofdbestuur 

van D '66. 

De samenwerking met andere politieke jongerenorganisaties, met name binnen 

NPJCR-verband is goed. Dank zij de subsidie van het Ministerie van CRM werd 

het NPJCR dit jaar en ook het komende in staat gesteld de staatsburgerlijke 

vorming ter hand te nemen. 

Naar aanleiding van het bericht dat de confessionele jongerenorganisaties sa

men wilden praten over een nieuwe partijstruktuur, heeft het hoofdbestuur een 

Open Brief doen uitgaan met het verzoek aan alle jongerenorganisaties, de 
handen ineen te slaan bij het zoeken naar een oplossmg van de huidige pro

blemen. 

Op internationaal gebied bestaan nuttige contacten zowel met de WFLRY als 

met de JEL. 

Financiën en publiciteit 

De financiële bijdrage van VVD zijde was ook dit jaar weer van harte wel

kom. Verscheidene personen toonden zich vrijgevig. 

De Driemaster heeft dit jaar om de klippen heengezeild. Het Driemaster-schip 

had de volgende bemanning: R. A. Heijting, J. Hidding, W. M. 0. Maarse Nzn 

en G. van der Meer. Deze mensen zorgden ervoor dat alle opgelopen averij 

kon worden verholpen. 

Tussentijds werden afgelost G. van der Meer, R. A. Heijting en W. M. 0. 

Maarse Nzn. De ploeg aflossers bestond uit J. van den Burg, J. Witting en Me

juffrouw C. W. Hubeek. Tevens werd tussentijds als redaktrice benoemd Me

juffrouw W. P. Hage. 

Behoudens het feit dat de JOVD-zaken een goede pers vonden in de Driemas

ter, bleven ook de landelijke bladen niet achter. 

Rest de vraag of ons Plan van Aktie geslaagd genoemd kan worden. Na het 

bovenstaande kan hierop slechts bevestigend worden geantwoord, dit mede 

dank zij de onmisbare medewerking van alle JOVD-ers. 

Het hoofdbestuur hoopt volgend jaar eenzelfde resultaat te kunnen melden. 

G. VAN DER MEER, voorzitter. 
M. P. VAN DIJK, secretaris. 
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.J • .JASKI 
koffieautomaten 
VOLLEDIGE INSTALLATIES VOOR AUTOMATISERING VAN 
WINKELS, KANTINES 
EN RESTAURANTS 

Utrechtseweg 10, Hilversum, tel. 02150-50841· 

VAN DEN HERIK'S AANNEMINGSBEDRIJF 
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* GLOOIINGSWERKEN 

* RIJSWERKEN * GRONDWERKEN * KADEMUURWERKEN 

MOLENDIJK 192 

SLIEDRECHT 

Telefoon 01840-2881 

(b.g.g. 01845- 442) 

JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

hoofdbestuur 

Algemeen secretariaat, Abbenesstraat 22 II, 
Amsterdam. Amsterdam, 7 oktober 1967. 

Aan aidelings- en districtsbesturen. 

DEFINITIEVE BESCHRIJVINGSBRIEF ALGEMENE LEDENVERGADERING TE 
AMERSFOORT. 

Ingevolge artikel 39 lid 3 van het Huishoudelijk Reglement doe ik u onder
staand de definitieve beschrijvingsbrief t.b.v. de algemene vergadering d.d. 
28 en 29 oktober aanstaande toekomen. 
Voor de goede orde wijs ik u op art. 38 H.R., waarin onder lid 3 en 5 het stem
recht is geregeld. Dit houdt in dat, 

a. de afdracht aan het hoofdbestuur per 1-10-'67 uiterlijk veertien dagen vóór 
de aanvang van de vergadering door de algemeen penningmeester dient te 
•~ijn ontvangen; 

b. de namen van de afgevaardigden en eventuele plaatsvervangers eveneens 
uiterlijk veertien dagen vóór de aanvang van de vergadering aan het alge
meen secretariaat dienen te zijn opgegeven. 

AGENDA 

1. Opening. 
2. Benoeming leden en plaatsvervangende leden van de notulencommissie. 
3. Notulen ledenvergaderingen. 
4. Ingekomen stukken en mededelingen. 
5. Jaarverslag algemeen secretaris. 
6. Jaarverslag algemeen penningmeester. 
7. Verslag kascommissie 1966-1967. 
8. Beleid hoofdbestuur 1966-1967: A. Algemeen; B. Driemaster. 
9. Begroting 1967-1968. 

10. Verkiezing leden van het hoofdbestuur 1967-1968. 
11. Verkiezing leden kascommissie. 
12. Verkiezing lid juridische commissie. 
13. Behandeling resolutie gehuwde werkende vrouw. 
14. Behandeling resolutie onderwijs. 
15. Bestuursoverdracht 
16. Beleid hoofdbestuur 1967-1968. 
17. Aanwijzing plaats en datum algemene vergadering 1968. 
18. Resolutie-onderwerpen 1968. 
19. Wat verder ter tafel komt. 
20. Rondvraag. 
21. Sluiting. 

Toelichting op de agenda: 

ad. 5. Het jaarverslag is gepubliceerd in de Driemaster van oktober. 
ad. 6. en 9. De jaarstukken worden u nog toegezonden. 
ad. 10. De Heren G. van der Meer, A. J. B. Hubert en P. J. Veenhouwer stellen 
zich niet herkiesbaar. 
Ingevolge art. 41 ad a stelt het hoofdbestuur de navolgende kandidaten: 
H. Bosma, Groningen, voorzitter. 
H. J. Tankink, Amsterdam, vice-voorzitter politiek. 
G. M. A. Lekkerker, Den Haag, vice-voorzitter organisatie. 
M. P. van Dijk, Amsterdam, algemeen secretaris. 
L. Hilarides, Groningen, algemeen penningmeester. 
Mejuffrouw M. C. Seevinck, tweede secretaresse. 
Mejuffrouw C. W. Hubeek, lid. 
Voorstellen voor tegenkandidaten dienen, vergezeld van een schriftelijke be
reidverklaring van de betrokkene, uiterlijk veertien dagen vóór de aanvang 
der vergadering in het bezit van de algemeen secretaris te zijn. 
ad. 12. Het hoofdbestuur stelt voor de heer C. J. A. Schouten te Amsterdam, 
juridisch kandidaat. 
ad. 17. Het hoofdbestuur stelt voor: Nijmegen, 2 en 3 november 1968. 
ad. 18. Voorgesteld worden de resolutie-onderwerpen Consumentenproblema
tiek en liberale cultuurpolitiek. Nadere mededelingen worden gedaan tijdens 
het Congres. 

n. v. Houthandel 

v.h. W. KUNST 
* 

EEMSKANAAL Z.Z. 19 

GRONINGEN 

Telef. 050 - 351 OS* 

MlDEBILil OBI 

Carton- en Cartonnagefabriek 

E. FREE & CO. N.V. 
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WIJ LEVEREN 
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* 
Telefoon 05978- 2233 

Telex 53251 

Stuur ook uw 

adreswijziging 

aan 

Alg. Secretariaat 

Abbenesstraat 22 11 

AMSTERDAM 

voor Amersfoort 
DIENTREGELING BUSLIJNEN: vertrek vanaf het station te Amersfoort: 

lijn 59, 8 min. over het hele uur; 

lijn 56, 2 min. vóór het half uur; 

lijn 55, 9 min. vóór het hele uur. 

KERKDIENSTEN: 

N.H. kerk, Bergweg 

R.K. kerk jac. Catslaan 

Doopsgezinde kerk, Rondweg 

Ev. Luth. kerk, Langestraat 

Gereformeerde kerk 

9.15 

8.00 

12.00 

10.30 

10.30 

9.30 

uur 

uur 

uur 

uur 

uur 

uur 

10.30 uur 

9.15 uur 

19.00 uur 

17.00 uur 

19.00 uur 

10.45 uur 

Buiten de gebruikelijke onderdelen, die u reeds aangekondigd vond, zijn er 

speciaal voor dit congres nog enige attracties. Zo zult u bij de entree een boe

kenstalletje vinden om uw politiek-geheugen wat op te frissen en voor een 

gezellige thriller in bed. Ook daarom al moet u zeker blijven slapen. 

Tijdens het diner zal het Utrechts studenten cabaret uw gesprekken met wat 

esprit kruiden. 's Avonds na de geestelijke afmatting der vergadering kunt u 

zich dan uitleven op de tonen van de Utrechtse tudenten Swing- en Beatkapel 
het "Tzigane". 
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BIIIIBIOBKOMBI 
Reinier Heyting reageert in de Drie
master van augustus op een artikel 
van mij van ruim een jaar geleden. 
Ondanks deze lange overdenkings
periade is toch niet de voor een ar
tikel noodzakelijke zorgvuldigheid in 
acht genomen. Dat zal ik hierbij 
trachten aan te tonen. Allereerst ben 
ik - ongetwijfeld ook de mede-op
stellers van de brochure Liberaal 
Profiel - Reinier zeer erkentelijk 
voor de vriendelijke woorden, die hij 
hieraan wijdt. Alleen zijn opmerkin
gen over de economische paragraaf 
zijn naar mijn mening minder juist. 

Reinier vat de vijf bladzijden .,Libe
raal Profiel"' over de sociaal-econo
mische verhoudingen in zijn artikel 
als volgt samen: .,Volgens de JOVD
brochure zal de vooruitstrevende par
tij een liberale zijn, die onder meer 
in sociaal-economisch opzicht voor
standster is van ondernemingsgewijze 
produktie en zoveel mogelijk vrije 
prijsvorming. Wat betreft de inko
mensverdeling zou in beginsel uit
gegaan moeten worden van beloning 
naar prestatie."' 

Op basis van deze twee zinnen con
cludeert Reinier dat de brochure in 
sociaal-economisch opzicht .,conser
vatief" is. Dit nu acht ik onzorgvul
dig geciteerd en overhaast geconclu
deerd. De economische paragraaf van 

Liberaal Profiel, waar ik volledig 
achter sta, maar die geconcipieerd is 
door het commissielid dat later een 
groot aandeel had in de economische 
paragraaf van het D '66-programma, 
is gelukkig wel wat uitgebreider dan 
door Reinier is aangehaald. Met name 
worden juist de sociale harmonie en 
welvaart voor de hele wereld ge
noemd als bepalend voor ons econo
mische gedrag. Uitspraken van de 
brochure als .. ingrijpen van de over
heid bij grondspeculatie" en .,verho
ging van de successierechten" zijn 

1.:,··.:····,,. ·'::•:·:·:o:-:o:::o:-?:•::.::·· 
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ook weinig populair bij echte conser
vatieven. 

Reinier meent, dat een zeer aanzien
lijke groep véél radicaler progressief 
wil zijn dan de door Liberaal Profiel 
aangeduide grote gematigd-progres
sieve partij. Ik geloof daar niets van, 
de aard van de Nederlander is nu 
eenmaal niet erg radicaal en Reiniers 
visie wordt ook niet bevestigd door 
de uitspraken van de z.g. christen
radicalen of de meerderheid van de 
PvdA. 

.,Ik dacht dat de aanzienlijke tegen
stellingen gaan over de wijze van 
produktie (ondernemingsgewijs of 
centraal geleid) en de inkomensver
deling (al of niet met prestatie als 
richtlijn)", schrijft Reinier. De aap 
komt nu wel uit de mouw! Zelfs de 
PvdA accepteert de ondernemingsge
wijze produktie en zelfs de commu
nisten in Rusland neigen tot de pres
tatie als richtlijn en zelfs Het Vrije 
Volk en Vrij Nederland hebben ons 
destijds bij hun bespreking van Libe
raal Profiel lof toegezwaaid over de 
vooruitstrevende jong-liberale ideeën. 
En nu trekt Reinier Heyting ineens de 
economische scheidslijn tussen con
servatieve en progressieve sociaal
economische theorieën tussen PvdA 
en PSP. Er is me nu veel van Rei
niers artikel duidelijk. Alleen dit nog 
niet: is Reinier die ons vroeger ook 
al enige malen verraste met zijn po
litieke keuze, nu bij de PSP beland? 

FRITS WA GENMAKER 

Frits kan gerust zijn: Reinier is nog 
steeds lid van D '66, zijn eerste lid
maatschap tot nu toe. Hij voelt zich 
goed thuis in deze partij, evenals de 
opsteller v;m de ec:onomische pilril

graal van Liberaal Profiel. 

R. A. HEYTING 

Hi"u1 
rl 
I 

I I 
van alle mogelijkheden voor een sportieve en I 

I onbezorgde vakantie. Onbezorgd, omdat zij 
bij onze Reisafdeling de benodigde reisde
viezen aankochten, een reisbagage- en onge- I 

I vallenverzekering sloten en voor het veilig 
opbergen van hun waardepapieren en kostI baarheden gebruik maakten van onze safe. I 

1 Lj_o_o_k_v_o_o_r_u_:_d_e_H_s_u _ __.ll 

L.:OLLANDSCHE BANK-UNIE ":Jv. 
AMSTERDAM - DEN HAAG - ROTTERDAM -----

GELUIDSHINDER 
In 1962 werd op verzoek van de toenmalige minister van verkeer en water
staat een eerste interim rapport ingediend door een studiecommissie, die de 
gevolgen moest bestuderen van de noodzakelijke uitbreiding van de luchtha
ven Schiphol. 
Gevolgen die natuurlijk in de allereerste plaats de geluidshinder voor de om
wonenden betreffen. 
In 1964 volgde een tweede Interim Rapport. Geen van beide rapporten heeft 
tot nu toe de ministeriële bureauladen verlaten. Gevolg: 
Een aanzienlijk gedeelte van Amsterdam en omgeving zal dankzij duistere 
manipulaties van kennelijk belanghebbenden in ongenietbare levensomstandig
heden komen te verkeren. Men stelle zich voor te leven in een woongebied 
waar één keer in de drie à vier minuten supersonische vliegtuigen láág (dalend 
of opstijgend) komen overvliegen. 
Omdat dus een minister, een dienaar van het algemeen belang, op grond van 
voorlopig onopgehelderde redenen informaties heeft onthouden aan de volks
vertegenwoordiging, dat wil zeggen aan het Nederlandse volk, kan men stel
len dat een groot deel van de bewoners van Amsterdams nieuwe woonwijken 
(Buitenveldert! !) en omstreken eenvoudig is opgelicht! 
Had men namelijk geweten wat er boven het moede hoofd kon komen over
vliegen dan had men er wel voor uit gekeken om juist daar te gaan wonen. 
Onlangs moet het definitieve eindrapport van de commissie betreffende de ge
luidshinder in Nederland in het algemeen zijn uitgebracht. Als ons Parlement 
nu eindelijk is voor Parlement gaat spelen, kan men binnenkort vernemen tot 
welke, waarschijnlijk voor de hand liggende conclusies zo'n commissie kan 
komen. Het ziet er naar uit dat de Tweede Kamer dit schandaal niet zonder 
meer zal laten passeren. Uit vragen aan de minister van de kamerleden Wiegel 
en Zegering Hadders (VVD) en Van Thijn (PvdA) is gebleken, dat althans die 
frakties zich deze naar belangenpolitiek ruikende zaak aantrekken. 
Het eenvoudig vraag- en antwoordspel lijkt ons echter niet voldoende. Een 
parlementaire enquêtecommissie zal hier beter werk kunnen doen!REDAKTIE 

PARTIJVERNIEUWING 
Na het adres van de christen-radica
len aan de KVP-partijraad staat wel 
vast, dat de grootste confessionele 
partij op .,ontploffen" staat, al heeft 
drs. Schmelzer op een vergadering 
van de fractie in Nijmegen het .,on
verzoenlijke verzoend". Reeds lange 
tijd was er beweging waarneembaar 
binnen de KVP. Steeds meer kiezers 
ook zagen de onzin van partijvorming 
op confessionele basis. Niet onwaar
schijnlijk is, dat het grote succes van 
D '66 de stroomversnelling binnen de 
KVP eerst goed op gang heeft ge
bracht. 
Aansluiting 
De christen-radicalen hebben aange
kondigd aansluiting te willen zoeken 
met alle progressief-denkenden in de 
andere partijen, als AR, PvdA en 
D '66. 
Wie nu verwachtte, dat de heer Van 
Mierlo hen met open armen zou ont
vangen heeft het mis. Hij wenst zijn 
.,indentiteit niet op te geven" (Haag
se Post, 26 aug). 
Enkele vragen rijzen daarbij op: is 
de heer Van Mierlo bang nu reeds 
volledig kleur te zullen moeten be
kennen en daardoor wellicht een ge
deelte van zijn achterban te moeten 
verliezen; is het wellicht de bedoe
ling van D '66 andere partijen te la
ten .. ontploffen" ter meerdere glorie 
van hen zelf; of gaat Van Mierlo het 
spelletje ook al leren: eerst de kat 
uit de boom kijken en daarna in voor
zichtige bewoordingen zeggen waar 
hij heen wil? Zijn nog-niet-kleur-be
kennen moet voor velen een teleur
stelling zijn. 
Niet te houden 
De stroomversnelling zal echter (ge
lukkig) niet te houden zijn. De vraag 
rijst waarheen dit alles zal leiden. 
vVij menen dat de christen-radicalen 
uit de KVP en tevens (wellicht later) 
uit de AR en de CH een federatieve 
aansluiting zullen vinden met de 
PvdA. De overgebleven confessione
len zullen hetzelfde moeten doen -
om tegenwicht te scheppen - met de 
VVD. Om dit te vergemakkelijken is 
de heer Toxopeus reeds bereid ge
weest het woord .,liberaal" te laten 
vallen. 
Het voortreffelijke weekblad van de 
VVD Vrijheid en Democratie van 1 
sept. geeft echter geen persoonlijk 
commentaar van de heer Toxopeus. 
De heer A. W. Abspoel moet het 
werk weer eens opknappen. Hij doet 

dit aan de hand van andere kran
tenverslagen. Welnu, hij heeft gele
zen in de Telegraaf. dat de heer Toxo
peus de eerste tijd niet van plan is 
enig initiatief te nemen tot een con
centratie van het centrum, omdat hij 
anders bang zou zijn, dat de wereld 
gek zou worden. Alsof de politieke 
wereld in Nederland al niet gek ge
noeg is. De werkelijke reden zal 
waarschijnlijk zijn, dat de heer Toxo
peus bang is de regeringscombinatie 
De Jong op springen te zetten, als 
men vanuit de VVD nu ook nog zou 
beginnen te rommelen. 
We vetwa2hten althans niet, dat de 
werkelijke reden het denkbeeld .,het 
kan er alleen maar rooier van wor
den" zou zijn. Als goed liberaal zal 
de heer Toxopeus toch alleen maar 
verheugd moeten zijn over de duide
lijke tekenen van dé-confessionalise
ring. 
De linkse jongens in de PvdA zullen 
zich waarschijnlijk moeten matigen 
of er uitstappen. Hetzelfde geldt voor 
de rechtse jongens in de VVD. Zij 
zullen zich juist linkser moeten gaan 
opstellen. 
Socialisme-liberalisme 
De plaats voor D '66 ligt nu nog ge
heel open. Mocht inderdaad de VVD 
bereid zijn de koers naar links te 
gaan verleggen, dan zullen ongetwij
feld velen uit D '66 deze koers weer 
gaan volgen. De overgrote meerder
heid echter verwacht ik uit te wij
ken naar de linkse concentratie. Ten
zij uiteraard D '66 niet van plan is 
zelf ook te gaan .. ontploffen" en dit 
slechts aan anderen wil overlaten. Zij 
zou daarbij haar belofte aan de kie
zers niet nakomen, wat haar duur zal 
komen te staan. Men kan binnen 
D '66 de scheiding socialisme-libera
lisme nu wel ontkennen, de ontwik
keling binnen de KVP laat echter 
weer zien, dat deze scheiding in Ne
derlandse politiek wel degelijk wordt 
getrokken. JAN HIDDING 
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UIT ONZE ORGANISATIE 

AMSTERDAM 
Zaterdag 30 september hield de af
deling Amsterdam in samenwerking 
met het district Noord-Holland een 
discussiedag over het onderwerp: 
Consument in huidige Welvaarts
staat. Prominenten van allerlei ver
enigingen hadden zitting genomen in 
het deskundigenforum welke 'smid
dags gehouden werd. 's Avonds kwa
men de heren politici aan het woord. 
De dag werd gehouden als afsluiting 
van de studie die de afdeling Am
sterdam heeft gehouden over de con
sumenten problematiek. 

Z.O.-DRENTHE 
Op acht september hield de afdeling 
Z.O.-Drenthe haar jaarvergadering in 
het zaaltje van de Midget-golfbaan in 
de dierentuin te Emmen. 
De voorzitter, de heer Gr. Ziengs, zei 
in zijn openingswoord o.a. dat vele 
politieke partijen de jongeren te veel 
"zoet" willen houden door hen veel 
te beloven maar niets te doen. Ze ver
geten dat men vanaf 21 jaar kiesrecht 
heeft. ..Daar de VVD in Drenthe ze
ker ook een aanval van D '66 mag 
verwachten", aldus de heer Ziengs, 
"wordt het hoog tijd dat de VVD de 
jongeren mee laat spreken. In Z.O-. 
Drenthe is men wat dit betreft op de 
goede weg". Hij riep de leden op 
trouw te blijven aan de liberale be
ginselen in welke partij ook doch ook 
om oog te hebben voor de nadelen 
van versnippering van krachten. 
Hij sprak zijn teleurstelling uit over 
het feit dat de provincie Drenthe met 
haar grote aantal leden, niet meer in 
het HB zal zijn vertegenwoordigd. 
Kritiek had de voorzitter op de re
dactie van de Driemaster die, volgens 
hem nog steeds bezig is aan een anti
VVD-hetze zonder de positieve pun
ten van die partij te zien. Voor vele 
afdelingen, volgens de heer Ziengs, 
zal dat geschrijf een negatief resultaat 
opleveren. 
Tot nieuwe bestuursleden werden ge
kozen mej. I. Wiegman en de heer J. 
Kam ping. 
Na afloop van het huishoudelijke ge
deelte hield mej. G. Kuipers uit Coe
vorden een inleiding met dia's over 
haar verblijf in de V.S. 

NIJMEGEN 
Tijdens de jaarlijkse algemene leden
vergadering van 24 augustus is Mies 
Overdijkink afgetreden als secreta
resse. Dick Prakke heeft haar functie 
overgenomen. 
Op deze vergadering werd door de 
leden een Reglement van de afdeling 
aangenomen, dat nu ter goedkeuring 
naar het HB is gezonden. 
Ook Nijmegen heeft nu haar Liberale 
Borrel. ledere 2de maandag in de 
maand vanaf 20.00 uur in "Atlanta". 
Als u toevallig in de buurt bent, kom 
dan langs! 
Het afdelingsbestuur is tijdens de ver
gadering van 22 september uitgebreid 

met een vice-voorzitster, Leny Kuij
pers. 

APOELilOS 
VERSLAOEI 

DISTRICT CENTRUM 
Op 3 juni jl. heeft het district Cen
trum een districtsdag gehouden. De 
districtsvoorzitter, J. J. P. Meyer, 
konstateerde in zijn openingsrede dat 
de linkse groeperingen elkaar meer 
en meer gaan vinden, wat als gevolg 
kan hebben een centrum-liberale con
centratie. De VVD en de JOVD moe
ten aktief werken aan een opstelling 
van de partij voor iedereen, opdat 
de VVD niet buiten de concentraties 
komt te vallen en niet in de uiterst 
conservatieve hoek komt. 
Het nieuw gekozen bestuur vond als 
haar belangrijkste taak de leden, via 
de districtsraad, meer in het politieke 
denken te betrekken. 
De behandeling van het rapport Kie
zer-Gekozene was niet zo'n groot 
succes, wat echter werd gecompen
seerd door een forum over het nieu
we kabinet. 
UTRECHT 
Op 24 juni zou G. Koudijs, lid van de 
Tweede Kamer voor de VVD, spre
ken over Israël; hij ging echter ver
der en sprak over het gehele Mid
dellandse Zee-gebied. Hij sprak zijn 
bezorgdheid uit over de steeds ster
ker wordende Russische vloot in dit 
gebied en ove~ de bases die Rusland 
dreigt te krijgen in Egypte. De heer 
Koudijs vond het in principe het over
wegen waard om Israël NA TO-ga
ranties aan te bieden, maar dit zou 
konsekwenties hebben, die hij ken
nelijk niet had voorzien, zoals bleek 
na scherpe vragen uit de vergadering. 
In het geheel kon de vergadering 
wat meer begrip op brengen voor het 
Arabische standpunt, dan dat in de 
Nederlandse pers gebruikelijk is. 
APELDOORN 
Op 22 september jl. hield de afdeling 
Apeldoorn een zeer geslaagde debat
avond, waaraan werd deelgenomen 
door het socialistische Kamerlid Van 
der Doel en de liberale Kamerleden 
Koning en VIiegeL Deze avond had 
een grote opkomst en kan het best 
worden gekenschetst met een opmer
king van een der aanwezigen, die de 
afdelingsvoorzitter verzocht meer van 
dit soort bijeenkomsten te organise
ren. De afdeling Apeldoorn, die lan
ge tijd weinig van zich liet horen, 
heeft met deze avond een goede start 
gemaakt, waaraan vele afdelingen 
een voorbeeld kunnen nemen. 

Bij het ter perse gaan van dit num
mer ontvingen wij de mededeling dat 
onze mederedactrice Mieke Hage op 
6 oktober het voornemen heeît in het 
huwelijk te treden met de heer A. J. 
B. Hubert. 
Tevens werden wij op de hoogte ge
steld van het feit dat onze mede
redacteur Jan van der Burg op 6 ok
tober in het huwelijk zal treden met 
Mej. Emmy de Haan. 
Mieke, Bert, Emmy en Jan van harte 
gefeliciteerd. REDACTIE 

lAAR • 
Nieuwe Parklaan 155 
Scheveningen Ineke Hubeek 

LIBERAAL BERAAD 
Het Liberaal Beraad, bestaande uit de 
dagelijkse besturen van de VVD, LDC, 
JOVD en FLSVN, heeft- zoals reeds 
eerder gemeld - een aantal liberalen 
gevraagd hun mening te willen ge
ven over het vraagstuk van de par
tijstruktuur in ons land. 
Daartoe hebben zich bereid verklaard 
Mevrouw A. Fortanier-de Wit te 
Overveen en de heren D. R. F. van 
Bremen te Reeuwijk, N. Gianotten te 
Amsterdam, G. van der Meer te Den 
Helder, mr. H. G. C. L. Polak te Rot
terdam, Dr. P. G. van de Vliet te Hil
versum, H. Wiegel te Amsterdam (te
vens secretaris), R. Zegering Hadders 
te Emmen, alsmede de voorzitters van 
de VVD-frakties in beide Kamers der 
taten generaal, de heren Mr. H. van 
Riel en Mr. E. H. Toxopeus. 
Tot grote vreugde van het Liberaal 
Beraad heeft ook oud-vice-Minister
President Drs H. A. Korthals, zich be
reid verklaart zijn opvattingen over 
het genoemde probleem te geven. 
De vier tot het Liberaal Beraad be
horende organisaties zijn, na overleg 
met de genoemde personen, tot het 
oordeel gekomen dat de vraagstuk
ken waar het thans om gaat niet moe
ten worden besproken door een klei
ne groep alleen. Zij zijn van mening 
dat zoveel mogelijk geïnteresseerden 
in de gelegenheid moeten zijn hun 
inzichten te geven. 

Zij doen daarom een beroep op alle 
leden van de VVD, LDC, JOVD, 
FLSVN en anderen die niet zijn aan
gesloten bij de verschillende organi
saties, hun visie op de problemen die 
thans met betrekking tot het neder
landse partijstelsel aan de orde zijn, 
te geven. 
Ten einde de discussie zo vruchtbaar 
mogelijk te doen zijn, wordt aan al-

Jen die bereid zijn hun medewerking 
te verlenen verzocht, de volgende 
vier vragen - welke zoals bekend 
door het Beraad ook aan bovenge
noemde personen zijn voorgelegd -
als uitgangspunt van de beschouwin
gen te nemen: 

1. Waardoor funktioneert de huidige 
partijstruktuur in Nederland on
voldoende. 

2. Welke partijstruktuur is het meest 
funktioneel. 

""· Welke plaats neemt het liberalis
me in de gewijzigde partijstruk
tuur in. 

4. Welke funktie kan de VVD ver
vullen in het proces van hervor
ming van de partijstruktuur. 

Hoewel elke individuele bijdrage 
welkom is, lijkt studie in groter ver
band gewenst. De vier organisaties 
doen daarom een beroep op afdelin
gen, centrales, werk- en studiegroe
pen, societeiten etc., op de meest kor
te termijn de studie, met de vier hier
boven genoemde vragen als uitgangs
punt, ter hand te nemen. 
Vóór 15 januari 1968 rekenen wij op 
globale antwoorden, te zenden aan 
het algemeensecretariaat van de VVD, 
Koninginnegracht 61 te Den Haag. 
Het Liberaal Beraad zal zo spoedig 
mogelijk een aantal discussienota's 
opstellen, welke de afdelingen en an
dere studiegroepen bij hun werk
zaamheden tot steun zouden kunnen 
zijn. 

Een levende democratie vraagt de 
medewerking van alle geïnteresseer
den. Moge daarom het initiatief van 
de VVD, LDC, JOVD en FLSVN lei
den tot een zo omvangrijk mogelijke 
mate van meedenken en meewerken 
van Liberaal Nederland. 

dAGENDAg 
oktober 

9 Afd. Nijmegen; liberale borrel bij Atlanta, Grote Markt, aanvang 20.00 u. 

11 Afd. Utrecht; afdelingsbijeenkomst (huishoudelijke vergadering) in So
cietas Studiosorum Reformatorum, Bemuurde Weerd westzijde 3, aan
vang 20.00 uur. 

13 

14 

18 

19 

20 

20 

Afd. Z.O. Drenthe; debat-avond in de zaal Midget-golfbaan bij paviljoen 
van het dierenpark te Emmen. 

Afd. Den Haag; jaarlijkse ledenvergadering in Rest. Boschlust, Bezuiden
houtseweg 2, aanvang 20.00 uur. 

Afd. Utrecht; bijeenkomst (politieke borrel). 

Afd. Amsterdam; algemene ledenvergadering. 

Afd. Midden-Drenthe; ,.Kwestie Israël" besproken door mr. E. H. Toxo
peus in Hotel Homan te Hoogeveen. 

Afd. Zeist; Zeister Jongerenparlement 

28/29 LANDELIJK CONGRES te Amersfoort. 

november 

7 Afd. Amsterdam; liberale borrel in de Oude Herberg. 

7 Afd. Den Haag; liberale borrel in Tastevin. 

11 Afd. Midden-Drenthe; propaganda-feestavond in hotel Heursingel. 

13 Afd. Nijmegen; liberale borrel. 

18 Afd. Z.O. Drenthe; propaganda-feestavond in Hotel Bos te Odoorn, met 
als spreker mr. H. van Riel. 

24 JOVD-Stichtse Heuvelrug: feestje. 

WU A'":utW~ 
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voor alle Staalconstructies 

Speciaalbedrijf voor zwaar 

Constructiewerkplaatsen 

doeleinden 

plaatwerk W. HUIZER N.V. 

Capelle a/ d IJs se I 
telefoon 01804-2657 

CONGRES t967 

AMERSFOORT 

Zaterdag 28 oktober: 

Het voorlopige program van het congres luidt als volgt: 
13.00 - 14.00 uur Ontvangst van gasten en deelnemers. 
î 4.00 - 14.30 uur Opening door de voorzitter de heer G. van der Meer. 
14.30- 17.00 uur Huishoudelijke vergadering. 
17.00- 18.00 uur Congresrede door de heer Mr. W. J. Geertsema, lid van de 

Tweede Kamer der Staten Generaal. 
18.00 - 19.30 uur Liberale Borrel. 
19.30-22.00 uur Diner. 
22.00--.- uur J.O.V.D.-Bal. 

Zondag 29 oktober: 

11.00- 12.30 uur Huishoudelijke vergadering. 
12.30 - 14.00 uur Koffietafel. 
14.00 - 18.00 uur Huishoudelijke vergadering. 
omstreeks 18.00 uur Sluiting van het Congres. 

MELDT U ALS DEELNEMER VOOR HET CONGRES. 
VUL IN DIE BON! 

Ondergetekende: 

0 

Naam: 

Adres: 

.Lid afd.: 

A. Geeft zich op voor deelname aan het Congres op 28 en 29 oktober 
a.s. in het Evert Kupersoord te Amersfoort. De deelnemingskasten be
dragen f 30.- per persoon, hierbij zijn de kosten voor de overnach
ting in het Evert Kupersoord inbegrepen. 

0 B. Geeft zich op voor het hele Congres, echter zonder overnachting in het 
Evert Kupersoord. De kosten bedragen f 25.-. 

0 C. Geeft zich op voor deelname aan het Congres op zaterdag 28 oktober. 
De kosten bedragen f 17.50. 

0 D. Geeft zich op voor deelname aan het Congres op zondag 29 oktober. 
De kosten bedragen f 12.50. 

Betaling: 

Hij/Zij heeft f 30.-1 f 25.-/ f 17.50 I f 12.50 overgemaakt op girorekening 
nr. 64 99 14 t.n.v. mej. C. M. van Eyl te Utrecht onder vermelding van Congres 
Amersfoort. 

Handtekening: 

(Opgave verplicht tot betaling!) 
Aanmelding: Congrescommissie 1967 J.O.V.D., Nieuwe Gracht 100, Utrecht. 

VUL IN 
DIEBONI 

N. V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Seheeps
reparatie

bedrij,f WaalhaTen Ple:r 8 
Telefoon 291511; na 17,00 uur: 

Rotte:rdana 

en Maehinefahriek 
264404, 270341 en (0 1897) 3137 

vloeibare zuurstof 
vloeibare stikstof 
machine-fabriek 

N.V. W.A.HOEK'S MACHINE· EN ZUURSTOFFABRIEK HAVENSTR.19 SCHIEOAM TEl.: 010.21111081' 

9 
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Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

WIERSUM GRONINGEN 

BOELE's 
Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

BOLNES 

Isolatie- en 
Plaatwerkbedrijf 

"ROT AM I SOL'' 
Uitvoerders van warmte-, koude- en geluidsisolatie 

Kentoor: IPELO 15, ROTTERDAM • Telefoon 1 7 5 5 0 7 

N. V. Lijm~ en 

Gelatinefabriek 

TWEE TORENS 
Telefoon 25242 ~ Delft 

ANNO et774 
A. VAN HOBOKEN & Co. 

BANKliERS 
ROTTERDAM 
PARKLAAN II·U 

• 
BIJKANTOREN I 

'a-GRAVENHAGI 
IHENEN 

• 
CORRESPONDI!NTSCHAP: 

WIJK BIJ DUURSTEDI 

HOTEL WITTEBRUG 

DEN HAAG - SCHEVEHING EN 

* Salons en zalen voor lunches, 

* Recepties, 

* Cocktails en diners. 

• FRIESCH-GRONINGSCHE HYPOTHEEKBANK N.v. 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - Enschede 
's-Gravenhage - Groningen - Rotterdam 

Vlotte behandeling van hypotheekaanvragen 

DE ROTTERDAMSCHE 

DROOGDOK MIJ N.V. 

FIGEE-
SCHEEPSBOUW 
SCHEEPSREPARATIE 
MOTORENREPARATIE 

VLA AR DINGEN N.V. 

STAALBOUW 
APPARATENBOUW 
TANKS 
PI.JPLEIDINGEN 
WATERZUIVERI!OtQSAPP. 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

"• d. SIJDE"S Houtbereiding M. V. 

Spui 40 - STRIJEN - Telefoon 0 1854-280 

Leeuwenstijn • Staalbouw 
Schiedam - Jan van Riebeeckweg 1 0 

Telefoon (01 0) 15 32 52- 5 32 63 

Staal~onstru~~ies 

Zvare plaat01erken 
Steek-, spil- en ovale trappen 

Pijp~onstru~ties 

Heltverken ens. 



19e Jaargang No. I 0 november 196 7 

Wij accepteren óók ingezon· 

den stukken. 
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de naam. 

De Redactie staat in voor 

de echtheid van de handteke· 

ningen op pagina 8. 

MAANDBLAD VAN DE ONAFHANKELIJKE LIBERALE 
JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

f:ËN OP ÉÉN 
De VVD voert een ledenwerfactie. Een iniatief waarmee wij deze partij van 
harte succes toewensen. In vergelijking met andere partijen immers staat het 
ledenaantal van de VVD in géén verhouding tot het aantal kiezers. 

* \1\fu.t zegt r.c: C:c VVD in haar advertcr~ti:::; (di:: alleen in Je erkend-liberale bla-
den geplaatst worden)? 
,.Als lid van de VVD bepaalt u mee de samenstelling van de fracties. U over
legt mee over partijprogramma's, die richtlijnen zijn voor het beleid. U discus
sieert mee over actuele problemen". 
Het voortreffelijke blad Acta Politica leert dat de VVD er wat betreft de "in
terne partij democratie", in vergelijking met de andere partijen, nog het minst 
slecht afkomt. 
Maar ideaal is de situatie lang niet. De JOVD'ers die in Rotterdam probeerden 
mee te discussiëren over het verkiezingsprogramma, kunnen daarover uit eigen 
ervaring meepraten. 
Wij wachten eerst de conclusie van de commissie Geertsema af. Misschien gaat 
de VVD dan ernst maken met de partijdemocratie. Dán kan deze partij met 
récht zeggen: 
"Iedereen in de VVD kan meepraten over de mate van de noodzakelijke ver
nieuwing. Mee beslissen". 

* 
Iedereen? 
Het weekblad Vrijheid en Democratie maakt het ons niet gemakkelijk. Wij 
vernemen van dat blad dat in een liberale partij niet thuishoren (o.a.): crypto
socialisten, fellow-travellers, pacifisten. leden van de VPRO, tegenstanders van 
de Vietnamese oorlog, republikeinen, radicalen ....... . 
De kring wordt wel klein, helaas. 
En de mensen met het gezonde gevoel voor de waarde van nationale waar
den? 
Doet u geen moeite: zij zijn reeds lid. 

GERARD VAN DER MEER 

REDACTIE 

GERARD VAN DER MEER 

ROB MARCUSE 

JAN VAN DER BURG 

JAN WITTING 

JAN HIDDING 

MIEKE HUBERT-HAGE 

REINIER A. HEYTING 

........................ ? 

........................ ? 
DEZELFDE KOERS!! 

(G. v.d. MEER) 

HOOFDBESTUURSVERKLARING 

"Het hoofdbestuur is bij het zoeken van een oplossing voor de ge
rezen moeilijkheden na de ontslagaanvrage van de gehere redactie 
van De Driemaster op grote moeilijkheden gestuit. 
Eerst nadat de heer R. M. Marcuse bereid was gevonden in het be
lang van de vereniging aan te blijven als lid van de redactie, werd 
het mogelijk een nieuwe hoofdredacteur te benoemen, terwijl de 
overige redactieleden bereid war~::n hun ontsiagactrrvrag~ in te trek
ken. 
Het gehele hoofdbestuur spreekt over deze ontwikkeling zijn vol
doening uit- in het bijzonder na het verloop van de discussies in 
de algemene ledenvergadering te Amersfoort." 

AFSCBBID 

Wellicht niet iedereen is op de hoogte van allerlei, ook zakelijk
politieke verwikkelingen rond de Driemaster, die tijdens het jaar
congres zo zeer hebben bijgedragen tot een uiterst levendige, 
maar zakelijke gedachtenwisseling. Voor nog meer bijzonderhe
den zij de lezer verwezen naar het congresverslag. 
Uit het feit dat de vergadering zich niet van ganser harte bleek 
te kunnen verenigen met het beleid van de redaktie, hebben wij 
de konsekwenties getrokken. Vandaar dat ik mij hierbij gaarne 
richt tot onze lezers voor een kort woord van afscheid. Het is, na 
Woudschoten, ook in Amersfoort gebleken, dat menigeen in het 
afgelopen jaar dit blad, selectief dan wel spellenderwijs, maar in 
elk geval nauwlettend heeft geiezen. Ik betreur het dat wij er niet 
in zijn geslaagd het iedere lezer geheel en al naar de zin te ma
ken. Niettemin kan ik een gevoel van voldoening niet onderdruk
ken bij de wetenschap dat, op welke wortel van het liberalisme 
de lezer ook moge stoelen, men in het algemeen met grote oplet
tendheid heeft kennis genomen van de inhoud van dit orgaan. 
Bij dit woord van afscheid daarom een woord van dank aan de 
lezers. 

* 
De Driemaster heeft een nieuwe gezagvoerder gekregen. Ik ben 
tevreden dat het Gerard van der Meer is die immers in het afge
lopen jaar zowel als op het jaarcongres in Amersfoort steeds so
lidair is geweest met de oude redaktie. Het is geen vraag dat on
der zijn leiding de beginselen, die de laatste jaren steeds als richt
snoer dienden voor het redaktiebeleid, onveranderd het beleid 
van de nieuwe redaktie zullen blijven bepalen. 

ROB MARCUSE 

BBOIN 

Het hoofdbestuur heeft mij verzocht het hoofdredacteurschap van 
De Driemaster over te nemen van Rob Marcuse. 
Ik heb dat niet zonder meer gedaan, omdat ik weet een zeer moei
lijke taak te moeten vervullen: hem te overtreffen. 
Maar goed, ik zal het proberen. Het is niet alleen de hoofdredac
teur op wie het aankomt. Zijn medewerkers zijn minstens even 
belangrijk. 
Het nieuwe team, waaronder gelukkig leden van de vorige redac
tie, zal zich pijnlijk bewust zijn van de verantwoordelijkheid, die 
het op zich heeft genomen. Met deze wetenschap gaan wij aan het 
werk. 
Onze koers ligt vast. Het is de koers die iedere Driemasterredac
tie heeft gevaren: het kritisch begeleiden van de politiek in het 
algemeen, en die van het liberalisme in het bijzonder. 

GERARD VAN DER MEER 
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VAN DE VOORZITTER Maandblad van de onafhankelijke 

liberale Jongeren Organisatie Vrij

heid en Democratie (J.O.V.D.). 

Mijn eerste bijdrage aan de Driemas
ter in mijn nieuwe functie zou ik 
willen beginnen met enkele opmer
kingen over het congres: positieve 
en minder positieve. 

De organisatie verliep uitstekend; op 
deze plaats wil ik de eongrescommis
sie hiervoor nogmaals dank zeggen; 
het was alleen jammer dat er minder 
leden aanwezig waren dan wij had
den gehoopt. 

De resoluties werden op de bekende 
JOVD-manier behandeld, nauwgezet 
en zakelijk. Als ik de discussies over 
de resoluties vergelijk met de discus
sies over de Driemaster, dan verbaas 
ik mij erover dat deze laatste een 
voorbeeld waren van hoe het niet 
moet. Hoewel ik mij er terdege van 
bewust ben dat bij de Driemasteraf
faire emoties een grote rol speelden, 
ben ik toch van mening dat deze bij 
de discussies te zeer naar voren kwa
men, waardoor er bepaald een min
der plezierige sfeer ontstond. Aan on
ze vergadertechniek valt nog wel het 
een en ander bij te schaven. Ik kan 
mij verder niet aan de indruk ont
trekken dat ook politieke motieven 
een rol hebben gespeeld, vooral toen 
er gestemd moest worden over de 
motie van afkeuring van de afdeling 
Utrecht, hoewel de indieners duide
lijk hadden gesteld dat zij alleen za
kelijke en niet politieke bezwaren 
hadden. Wanneer mijn indruk juist is 
dat sommige ondanks de motie-Even-

hius om politieke redenen voor de 
motie-Utrecht hebben gestemd, dan 
kan ik alleen maar constateren dat 
dit een betreurenswaardige zaak is. 

De zakelijke bezwaren tegen het 
Driemasterbeleid worden door het 
nieuwe hoofdbestuur onderschreven 
voorzover zij betrekking hebben op 
de meningsvormende taak van het 
blad; deze taak heeft in het afgelo
pen jaar te weinig nadruk gekregen. 
Maar ik vermag niet in te zien waar
om voor een ombuiging van het be
leid in dezen het ontslag nodig zou 
zijn van de gehele redactie. Het lijkt 
mij voldoende, dat de redactiesamen
stelling in die zin wordt gewijzigd, 
dat er een waarborg ontstaat dat in 
de toekomst wel voldoende aandacht 
wordt besteed aan de meningsvor
mende taak. Aan de samenstelling 
van de redactie, zoals deze in dit 
blad te lezen is, is te zien dat dit de 
overweging van het hoofdbestuur is 
geweest. 

Wat het beleid voor de toekomst be
treft een enkele opmerking over de 
communicatie tussen hoofdbestuur en 
leden. Bij de leden kon hierover wel 
eens .,een bestemd gevoel van onbe
hagen·· bestaan. Voorop gesteld moet 
worden dat communicatie iets is van 
twee partijen; ook de leden zelf zul
len er dus iets aan moeten willen 
doen. Voor communicatie zijn mid
delen nodig. Eén van deze middelen 
is de verenigingsraad, die helaas tot 

Spioneur 
Er was eens een postduivenhouder, die lid was van de Bond van 
Zaterdagvliegers, aangezien hij vond, dat het laten vliegen van 
duiven op zondag tot de meer verwerpelijke bezigheden behoor
de. Je zou hem dus conservatief kunnen noemen. Maar de post
duivenhouder wist waar de toekomst lag: hij meldde zich aan als 
lid van de Bond van Zondagvliegers, die aanvankelijk héél erg 
enthousiast was over dat nieuwe lid. Togegeven, hij was wat con
servatief, maar hij bracht héél wat andere zaterdagvliegers mee 
naar de andere bond en werkte vreselijk hard. Zó hard, d'at het 
hoofdbestuur van de bond besloot hem een eigen rayon te geven. 
Toen het eenmaal zover was, greep die slimme postduivenhouder 
zijn kans. Hij begon stiekum tàch wedstrijden op zaterdag te or
ganiseren en omdat hij alle andere duivenmelkers in zijn rayon 
zèlf had meegebracht lukte hem dat aardig. Er waren natuurlijk 
veel leden van de bond van Zondagvliegers, die dat niet sportief 
vonden, maar iedere vergadering opnieuw betoogde de rayon
voorzitter, dat vliegen op zaterdag echt was aan te bevelen. En 
wonder boven wonder waren er allerlei leden uit de andere ra
yons het met hem eens. Daar had hij van tevoren voor gezorgd, 
door vóór iedere grote vergadering met die leden te praten en ze 
te vragen of ze hem wilde steunen. Want steun had de rayonlei
der hàrd nodig. Hij wilde namelijk graag de baas worden van àlle 
zondagvliegers in zijn land en ze dan allemaal te verbieden nog 

nu toe een weinig effectief middel is 
gebleken. Het is dan ook zaak de ver
enigingsraad uit te bouwen tot een 
middel dat wel voldoet. Dit kan bij
voorbeeld gebeuren door de perso
nele bezetting uit te breiden en een 
organisatorische band te leggen tus
sen verenigingsraad en districtsraden. 
Ik wijs hierbij met nadruk op de 
structuurherziening van de vereni
ging, waarbij een procedure gevolgd 
zal worden die een optimale inspraak 
van de leden waarborgt. Bovendien 
zullen de hoofdbestuursleden zoveel 
mogelijk afdelingsvergaderingen bij
wonen ter versterking van de per
soonlijke band. 
Tenslotte past een woord van dank 
aan onze oud-voorzitter Gerard van 
der Meer. Toen hij vorig jaar voor
zitter werd, wist hij dat het een 
moeilijk jaar zou worden. Voor het 
eerst bestond voor de JOVD-ers de 
mogelijkheid voor een verschil in 
praktische politieke keuze. Het is de 
verdienste van Gerard van der Meer 
dat hij de club bij elkaar heeft ge
houden. Hij heeft dat gedaan op de 
wijze die hem eigen was: vriendelijk 
en met takt. Ik spreek hier mijn 
vreugde erover uit dat Gerard werk
zaam blijft voor de JOVD en dat hij 
als hoofdredacteur de leiding van de 
Driemaster op zich heeft genomen. 

HENK BOSMA 
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ooit op zondag te vliegen en zich aan te sluiten bij de Bond van 
Zaterdagvliegers. Want die Bond van Zaterdagvliegers was 
vertegenwoordigd in de Nationale Kamer van Kleindierenhou
ders en daarvan wilde de rayonleider zó graag lid worden! 
Nu zocht onze held een aanleiding om het hoofdbestuur van de 
zondagvliegers een hak te zetten. En die vond hij ook. In het 
clubblad "De Driedoffer" stonden altijd stukken, die helemaal 
waren gericht op het op zondag vliegen en altijd erg smalend de
den over het op zaterdag vliegen. En kijk: dat vond de rayonlei
der niet eerlijk. Op zaterdag vliegen is tenslotte helemaal niet 
verkeerd en toen bovendien in "De Driedoffer" nog een foto stond 
van een vertegenwoordiger van de Bond van Zaterdagvliegers 
in de Nationale Kamer van Kleindierenhouders in een piepklein 
postduivenmandje op wieltjes, was de maat helemaal vol. Want 
onze held dacht, dat de redactie van "De Driedoffer" die foto 
zelf had geplakt. Maar dat was niet zo, de Vertegenwoordiger 
was zèlf in dat malle mandje gaan zitten, voor een wedstrijd tegen 
andere vertegenwoordigers. 
En toen kwam het nationale congres van de Bond van Zondag
vliegers. Onze held had zich ook kandidaat gesteld voor het voor
zitterschap, maar toen hij hoorde wat de andere kandidaat-voor
zitter van plan was allemaal te doen in het volgende jaar en hoe 
enthousiast alle andere zondagvliegers daarover waren, besloot 
hij toch maar zich bij zijn rayon te houden, want daar zaten ten
slotte z'n eigen zaterdagvliegers! En tot aan het einde der dagen 
bleef hij in zijn eigen kleine rayon. Op het laatst was hij zelfs he
lemaal alleen, want hij kreeg ruzie met àl zijn vriendjes. Zelfs 
zijn eigen duiven wilden niet meer voor hem vliegen. En toen be
sloot onze held aan te monsteren op een grote boot, want hij had 
daar de diploma's voor. En in Zuid-Afrika is hij gedrost. Daar 
vliegt hij nu op vrijdag met goed geselecteerde, raszuivere dui
ven. 
REDACTIE: Al met al geen hoogvlieger! 
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Dit is een 
negati-vistische 

rubriek! 

ÉÉN MIN ÉÉN 

Onder het naar de NVSH rie
kende motto één op één houdt 
de VVD een grote ledenwerf
actie. Onderdeel van deze ac
tie is een grote advertentie
campagne in de bladen van de 
Nederlandse Dagblad Unie. 
Het eerste wat je je afvraagt 
is, hoe komt zo'n partij nou aan 
het geld om zo'n campagne te 
voeren. Ik vraag me dan ook 
in gemoede af, in hoeverre de 
door de VVD verantwoorde 
financiële jaarcijfers overeen
stemmen met de werkelijkheid. 

Al heeft de advertentiecam
pagne niet veel leden opge
bracht, de aandacht heeft zij 
wel getrokken. Zo ook bv. van 
Hans Gruyters, die in zijn we
kelijkse krabbeltje in de Haag
se Post, meende dat het een 
slechte advertentie reeks was. 

Kortom negatief geschrijf zou 
de meerderheid van onze 

leden opmerken. Ik zou ook 
met Gruyters hierover van me
ning willen verschillen. Neem 
bijvoorbeeld de advertentie in 
de NRC van 31 oktober. Onder 
een citaat uit Shakespeare's 
Hamiet, kan men het politieke 
credo van de huidige VVD Je
zen. Men kan zo lezen dat de 
VVD stelling neemt tegen men
sen die zich te buiten gaan aan 
vage termen en ondoordachte 
voorstellen. Genoemd worden: 
radicalisme, districtenstelsel, 
gekozen minister-president. 

Mij is verteld dat de adverten
tie door een publiciteitsbureau 
in hechte samenwerking met 
het bestuur van de partij is op
gesteld. Als bestuurslid had ik 
natuurlijk wat meer kreten 
kunnen toevoegen, bv. vrijheid, 
gezag, orde, belastingverla
ging, en noem nog maar zo'n 
partij zijstraten op. 

Jets verder in de advertentie 
kan men lezen over het opwer
pen van een dam tegen afbre
kende groeperingen. Een zin
netje dat nou niet bepaaldelijk 
uitblinkt door vooruitstrevend
heid. Het karakter van de VVD 
komt in de advertentie uitste-

Een opinieblad lezen? 
Elke vrijdag verschijnt 
VRIJ NEDERLAND. Neem 
een proefabonnement 
voor 10 weken à f 3,50 
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kend tot zijn recht, nl. dat van 
een fatsoenlijk conservatieve 
partij. De VVD heeft eens weer 
goed kleur bekend en ik vraag 
mij af of er nog meer mensen 
zijn, zoals één van mijn liberale 
kennisjes, die, afgaande op de 
haars inziens nauwelijks libe
raal te noemen tekst, van de 
afgedrukte bon gebruik hebben 
gemaakt om als lid te bedan
ken, zodat al met al de bon 
niet verspild hoeft te worden. 
Gezien de politieke strekking 
van de tekst in de advertentie 
zou het wel eens interessant 
zijn de mening over de adver
tentie te vernemen van één van 
de VVD kamerleden. Zo deel
de het kamerlid Wiegel, ge
vraagd naar zijn mening, mij 
het volgende mede: "Ik vind 
de advertentie van enthousias
me getuigen". 
Een opmerking welke slaat als 
een tang op een varken. Het 
lijkt mij ook moeilijk iets vrien
delijks over deze advertentie 
te zeggen als je eigenlijk de 
advertentie als onzin be
schouwt. Volgende keer beter 
Hans! 
Een ding is echter duidelijk, 
de VVD is door de bocht, de 
rechter bocht wel te verstaan, 
om in de termen van Biesheu
vel te spreken. Als conserva
tieven als Aalberse, Schmelzer, 
Moorman en Kikkert nu ook 
volgen, dan krijgen wij nu ein
delijk een nette fatsoenlijke 
conservatieve partij waar ve
len smachtend naar uitkijken. 
Nog even afwachten dus! 

Glaasje op laat je r(jdPn 

De heer Toxopeus vindt de kri
tiek op de Driemaster erg be
grijpelijk, dit kan men lezen 
in het verslag van ons congres 
in Amersfoort in het Alg. Han
delsblad. De heer Toxopeus 

.IJVIBBEIDS· 
o•DIBWIJS 

De JOVD etc. 

overwegende: 

dat de opleidingen van het Hoger 

Nijverheidsonderwijs en de opleidin

gen tot volledig bevoegd onderwij

zer(es) enerzijds op zulk niveau staan, 

dat van specialisatie kan worden ge

sproken, terwijl anderzijds de moge

lijkheden tot voortgezette studie on

voldoende zijn, 

spreekt als haar mening uit: 

dat door universiteiten en technische 
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was van mening dat de stukjes 
in ons blad uiterst negatief wa
ren. Ik kan dat wel begrijpen, 
vooral als men gewend is na 
het opstaan en het tandjes 
poetsen het Alg. Dagblad te 
moeten pruimen. Al zijn wij 
niet als broodschrijvers in 
dienst van het Alg. Dagblad, 
toch zouden wij bij uitzonde
ring deze keer als een soort 
sinterklaas surprise proberen 
iets positiefs te schrijven. 
Zo lazen wij in het Alg. Han
delsblad van maandag 30 okt., 
3e kolom, 11 e regel van onder
af, pag. 3, dat de heer Toxopeus 
erg lang op zijn borrel heeft 
zitten wachten. Wij vonden 
het dan ook een zeer grote ge
ruststelling zijn vrouw en 
dochter in zijn gezelschap te 
mogen aantreffen; uiteindelijk 
zijn er wel eens meer onge
lukjes gebeurd in haagse poli
tieke kringen. 

SO jaar revolutie 

Deze maand viert het sovjet
volk de herdenking van de ok
tober revolutie van 1917. Daar 
de nederlandse regering, bij 
ons weten, in tegenstelling tot 
de regeringen van de USA en 
Nieuw-Zeeland, (zijn we al niet 
meer iets dergelijks tegenge
komen?), het achterwege heeft 
gelaten officieel het sovjet
volk met dit feit geluk te wen
sen, zouden wij vanaf deze 
plaats alsnog in een zoveelste 
omissie willen voorzien. Het is 
voor geen bestrijding vatbaar 
dat ook een centraal geleide 
economie werkt, de vele com
munistenvreters en socialisten
haters ten spijt. Van deze plaats 
zou ik het sovjetvolk willen 
geluk wensen met het door 
haar bereikte. 

JAN WITTING 

hogescholen meer studie-faciliteiten 

verleend dienen te worden, aan hen, 

die - na het behalen van het eind

diploma aan een instelling van het 
hoger nijverheidsonderwijs (hogere 

technische school, hogere textiel

school, hogere zeevaartschool) en de 

kweekscholen in op de door hen ge

volgde studie aansluitende richtingen 

wensen verder te studeren, 

dat aan het behalen van een diploma 

bij het Hoger Nijverheidsonderwijs 

een wettelijk beshcermde titel ver

bonden dient te worden zulks in na

volging van het buitenland, zodat 

geen sprake meer is van een tenach

terstelling t.o.v. buitenlandse specia

listen, 

en gaat over tot de orde van de dag. 
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VPRO en SATIRE: 
Gaarne zou ik naar aanleiding van het artikel van de hand van de heer J. Wit
ting in de rubriek Marginalia in no. 9 (19e jaargang) van De Driemaster enige 
kanttekeningen willen maken. 
Met zijn opmerkingen over het omroepbestel ben ik het volkomen eens. Dit be
stel heeft met een open bestel niets van doen. 
Maar zijn beweringen over de VPRO en de ,.conservatieve" VVD-ers vragen 
toch wel om enige aanvulling. 
De VPRO is niet meer de omroep die ze wilde zijn, een Vrijzinnig Protestantse 
Radio Omroep. Volgens de verenigingsdirecteur van de VPRO is hen dat niet 
meer mogelijk daar iedere omroeporganisatie verplicht is haar zendtijd te ge
bruiken voor een volledig programma dat in redelijke verhouding tenminste 
omvat onderdelen van culturele, informatieve, educatieve en verstrooiende 
aard (TV-besluit art. 16,2. Dit besluit geldt ook voor radio). 
Het specifieke eigen geluid kreeg dus een bescheiden plaats. Voor het Vrij
zinnig Protestantisme was dit jammer. Erger was echter dat de VPRO-leiding 
deze bescheiden plaats steeds ONDERBEZET hield, waardoor na verloop van 
tijd vele leden bedankten als lid daar van een verandering in het beleid geen 
sprake was. 
De rest van de zendtijd gebruikte de VPRO voor algemene programma's (Vrijz. 
Protestantse amusementsmuziek e.d. bestaat er gelukkig niet). Deze program
ma's spraken velen blijkbaar niet aan, waardoor weer velen bedankten als 
lid. De informatieve programma's van de VPRO vertonen meermalen een ze
kere ,.rode" propaganda wat, wanneer we de medewerkers hieraan bezien: 
Laurens ten Cate, Han Lammers e.a., niet verwonderlijk is. Ook dit heeft de 
VPRO weer leden gekost. 
Na de aankondiging dat de VPRO het VARA-programma Zo is het. ..... zou 
gaan continueren, bedankten zo vele leden dat de VPRO-leiding besloot het 
programma niet door te laten gaan. Dat De Telegraaf hier een grote rol bij 
heeft gespeeld, betwijfel ik, daar ik de invloed, die van deze krant uitgaat, 
niet hoog schat. 
Dat vele VVD-ers de gang van zaken binnen de VPRO na aan het hart ligt, is 
niet verwonderlijk. De VVD telt (eigenlijk vanzelfsprekend) vele Vrijzinnig 
Protestanten onder haar leden. Vele van dezen zullen lid van de VPRO zijn en 
zullen medegewerkt hebben van de VPRO te maken, wat ze nu is (of misschien, 
wat ze enige jaren geleden was!) 
Vele VVD-ers zullen het niet eens zijn met de huidige koers van de VPRO. 
Vele VVD-ers zullen misschien reeds bedankt hebben als lid. 
Vele VVD-ers zullen blij zijn dat het Zo is het. ... programma geen doorgang 
zal vinden! Maar. ... meneer Witting, MOGEN ZE?H 
Ik vind dit helemaal geen reden om zo smalend en denigrerend over die VVD
ers te spreken, die volgens u stiekum in het vuitsje lachend, fijntjes zullen op
merken dat Nederland weer voor een rode en godslasterende zondvloed ge
spaard is gebleven. Een redenering, die overigens nergens op slaat. 
Het is het goed recht van elke VVD-er, als liberaal in godsdienst en politiek, 
zich van de niet-meer-Vrijzinnig Protestantse, ,.Rode" VPRO te distanciëren. 
Is men daardoor Conservatief? U HEBT HET GEZEGD! 
Valthe (Dr.) GRIETINUS ZIENGS 

L.D.O. 
Nu ook de JOVD zich onlangs met volle overgave heeft geworpen op de zui
vering van de gelederen - in jong liberale kring kennelijk de nieuwste vorm 
van het bestrijden van de wanorde - is er gelukkig nog één verwante organi
satie die het hoofd koel weet te houden. Het Liberaal Democratisch Centrum 
is namelijk voor de dag gekomen met een discussienota'), die van deze club 
na het door haar langdurig volgehouden stilzwijgen weer het beste doet ver
wachten. Het lijkt waarschijnlijk dat de bestuurswisseling, die onlangs in het 
LDC heeft plaatsgehad, deze keer ten goede mogelijk heeft gemaakt. 
De schrijver van de nota, Fred van Bremen, is oud vice-voorzitter van de 
JOVD; hij is thans voorzitter van het LDC. Enkele opvallende uitspraken die 
hij doet, zijn bijvoorbeeld: 

,.De situatie in de VVD is reeds lang zo, dat de behoudende vleugel een 
overheersend overwicht heeft. Zowel politiek als organisatorisch heeft deze 
groep ::ich behoorlijk ingegraven en uit machtspolitieke overwegingen 
ijvert men er voor de democratie in eigen gelederen toch vooral niet teve2l 
kansen te geven. Demagogische vergadertechniekjes komen de geroutineer
de politici al te dikwijls van pas bij het zich weren tegen de wat meer on
ervaren, overwegend jongere mede-partijleden." 
,.Indien de VVD, en met name haar leiders, de konsekwenties willen trek
ken uit hun beweringen (over het streven naar een twee-partijenstelsel -
R. A. H.) zullen zij met ons van mening moeten zijn dat het karakter van de 
VVD zich grondig zal moeten wijzigen." 

Dit zijn voor de JOVD - althans tot voor kort - duidelijke en bekende klan
ken. Alles draait eigenlijk al jaren om één en dezelfde moeilijkheid: De VVD 
wil graag een belangrijker positie in de politiek veroveren, maar is niet bereid 
daarvoor het offer te brengen van het aanvaarden van een grotere verschei
denheid binnen de partij. Integendeel, het uittreden van verdienstelijke leden 
wordt keer op keer met vreugde begroet (hoewel mr. Toxopeus nu het bedan
ken van drs. Gruyters waarschijnlijk in stilte verwenst). Voeg daarbij het dom
me en kortzichtige optreden van enige leiders, die geen gelegenheid voorbij 
laten gaan om de Democraten het etiket socialistisch op te plakken en het 
beeld is kompleet. De vernieuwing wordt in de LOC-nota veel realistischer 
benaderd. Eventuele winst op lange termijn acht zij voor de VVD slechts mo
gelijk na een klimaatverandering, die de partij ook aanvaardbaar maakt voor 
leden, die weleens met de leiding van mening willen verschillen. 
Overigens zal ook dit streven van het LDC wel weer doodlopen, zoals ook het 
geval was met de talloze pogingen tot verbetering die in het verleden werden 
ondernomen. Maar dat neemt niet weg, dat in ieder geval weer eens iets po
sitiefs uit het liberale kamp te melden valt. 
Het zal de kritische lezer ongetwijfeld deugd doen. 

R. A. HEYTING 

') De discussienota ,.Liberalisme en Partijvernieuwing" is voor f !.- verkrijg
baar bij mej. J. M. Carol, Van Akenstraat 24 in Den Haag. 

MARGINALIA 
EN 

GRIETINUS ZIENGS 
Hoe moeilijk het is om een artikel goed te lezen en te begrijpen is weer eens 
duidelijk gebleken uit een ingezonden stuk van Grietinus Ziengs, naar aanlei
ding van een stukje marginalia in het oktober nummer van de Driemaster. 
Grietinus Ziengs meent dat ik denigrerend en smalend heb geschreven over 
VVD leden die zich distanciëren van de niet meer Vrijzinnig-Protestantse, 
Rode VPRO. Tevens zou ik deze mensen ten onrechte conservatief genoemd 
hebben. 
Wat smalend en denigrerend genoemd kan worden is zo afhankelijk van 
iemands waarden en normen besef, en is zo persoonlijk, dat het mij onzinnig 
lijkt mij hierover in discussie te begeven, en slechts kan constateren dat tus
sen Grietinus Ziengs en mij hierover enig verschil van mening bestaat. 
Ter ondersteuning van de bewering dat VVD leden, die om reden van het uit
zenden van een satirisch programma voor hun radio en tv club bedanken, con
servatief zijn, zou ik Grietinus Ziengs willen verzoeken Liberaal Profiel hier
over nog maar eens na te lezen. (Uitgave Jongeren Organisatie Vrijheid en 
Democratie 1965). Misschien kan daarbij ook aanbevolen worden een artikel 
van Frits Wagenmaker in Liberaal Reveil no. 6, !Oe jaargang, getiteld ,.Van 
Riel en de partijhervorming", waarin enkele gepeperde opmerkingen worden 
gemaakt over conservatisme. Ik kan me geheel achter de omschrijving van 
conservatisme stellen, die in deze stukken gegeven wordt. Tevens acht ik 
deze omschrijving van toepassing op de door Grietnus Ziengs genoemde leden 
van de VVD. 
Ik zou me willen onthouden van commentaar op de opmerkingen betreffende 
de verhouding tussen enkele VVD leden en de VPRO, omdat ik noch tot het 
Vrijzinnig Protestantse wereldje behoor, noch lid of aanhanger ben van de 
VVD. Dit zou even onverstandig zijn, als het zich als man bemoeien met een 
vrouwenruzie. Toch vraag ik mij wel af wat Grietinus toch bedoelt met de 
Rode VPRO en de rode propaganda van Lammers en Ten Cate. Wat informatie 
betreft is de VPRO actualiteitenrubriek m.i. verre weg de beste. Ik kan me 
niet onttrekken aan de indruk dat bij de inzender een latente socialistenhaat 
sluimert, en tenslotte het geleuter van Hoogendijk en het gekeuvel van HiJter
man is ook niet alles. JAN WITTING 

KIES VOOR EEN OMROEP VOOR VOLWASSEN 

KIJKERS EN LUISTERAARS 

POSTBUS 11 

HILVERSUM 

(Volkskrant 21 nov.) 

Open óók een 

VPRO 

1 
rekening bij de H: 

I Hij is opgetogen over de vlotte service, de I 
persoonlijke behandeling, en de financiële ad-
viezen van de HBU. Bovendien ontvangt hij 

., rente van 'ijn geld. ~~~ 
I Ook voor U: de HBU . 

L:. OLLANDSCHE BANK-UNIE N:Jv. 
AMSTERDAM • DEN HAAG • ROTTERDAM -----
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.. Bah, zo zijn de liberalen", om maar eens een in JOVD-kringen bekende term 

te gebruiken, naar aanleiding van het laatste congres op 28 en 29 oktober in 

het Eevert Kupersoord in Amersfoort. Zelden heeft de algemene ledenverga

dering zich· zo door de eigen emoties naar een onpeilbare diepte laten mee

zuigen als gedurende dit congres. En zelden ook heeft de JOVD zó'n publici

teit gekregen. Zo'n náre publiciteit. Want wie repte over de onderwijsresolutie? 

Wie sprak over de werkende gehuwde vrouw? Nee, JOVD, zo moet het niét! 

Een houding als tijdens het laatste congres leidt tot conclusies, zoals Martin 

van Amerongen die in Vrij Nederland trok: 

30 oktober 1967: na een kort, maar geduldig gedragen lijden is gestor

ven de Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie. 

I november 1967: geboren de Jongeren Organisatie van de Volkspartij 

voor Vrijheid en Democratie. vVij noemen haar Nieuw Rechts. 

Maar van Nieuw Rechts komt het nooit, gelukkig niet. Heeft de algemene 

vergadering niet een motie van Albert-Jan Evenhuis aangenomen, waarin werd 

gesteld, dat in de JOVD plaats is voor alle liberaal denkende jongeren, onge

acht hun praktische politieke keuze? Nou, dan! 

Het is geen wonder, dat de vaderlandse pers, van Vrij Nederland tot het Al

gemeen Handelsblad zich verbaasd afvroeg, wat er nu wel in die jonge libera

len was gevaren, die altijd tegenover de buitenwacht zeiden, los te staan van 

de VVD, en nu plotseling een redactie dwongen heen te gaan, omdat hij niet 
pro-VVD genoeg was! 

Ja, wat was er in vredesnaam in die jonge liberalen gevaren? Al sinds Woud

~choten bestonden er bezwaren tegen het redactie-beleid van de Driemaster, 

dat was duidelijk gebleken. Tijdens het zomer-congres in Dalfsen waren die 

bezwaren weer teruggenomen en op het congres in Amersfoort doken ze plot

seling weer op. Waarom? Oud-hoofdredacteur Rob Marcuse begreep het niet. 

Evenmin trouwens als vele andere JOVD-ers. 

Al met al ontaardden die bezwaren tegen de inhoud van de Driemaster in een 

uitermate onsmakelijke vertoning. Drie moties kwamen ter tafel: één namens 

de afdeling Utrecht, ingediend door de heer J. J. P. Meijer uit Lopikerkapel (U), 

waarin het hoofdbestuur werd verzocht de redactie van de Driemaster te ont

slaan, één van Albert-Jan Evenhuis, waarin werd gesteld, dat de redactie door 

de negatieve benadering van haar taak in haar kwaliteit van voorlichter tekolt 

was geschoten en waarin het HB werd verzocht maatregelen te nemen. Een 

derde motie, wat ongenuanceerder, van Auke Meirink, afdeling Leeuwarden, 

waarin om het heengaan van de hoofdredacteur werd verzocht. En toen brak 

de hel los. Voor- en tegenstanders van het redactiebeleid verdrongen zich rond 

het spreekgestoelte. De emoties laaiden hoog op. Zó hoog, dat op een gegeven 

moment - toen de soep in de dinerzaal al koud begon te worden - op voor

stel van Albert-Jan Evenhuis een commissie van goede diensten werd inge

steld, waarin zowel voor- als tegenstanders van het beleid van de redactie zit

ting hadden. Op zondagmorgen bleek men niet veel verder te zijn gekomen. 

Alleen de gemoederen waren wat gekalmeerd. Besloten werd eerst de motie

Meijer in stemming te brengen. Voorzitter Gerard van der Meer maakte vóór 

de stemming de opmerking, dat het HB de motie, als die werd aangenomen, 

niet zou aanvaarden. De heer Meijer deelde daarop mee geen consequenties 

te verbinden aan het niet uitvoeren van de motie. De motie wèrd aangenomen, 

met 41 stemmen vóór en 31 tegen. 

Daarop kondigde Rob Marcuse aan, dat hij met de hele redactie zou heengaan. 

Maar er is meer gebeurd op het congres. Na de openingsrede kon Gerard van 

der Meer o.a. welkom heten mr. W. J. Geertsema, de congresspreker, mr. E. H. 

Toxopeus, drs. E. Nypels en de heer H. J. L. Vonhoff. Laatstgenoemde wenste 

namens het hoofdbestuur van de VVD de JOVD een goed congres toe en zei 

te hopen op een kritische begeleiding door de jonge liberalen van de VVD

politiek. 

Bij het punt jaarverslag, uitte de heer Roelofse (Utrecht) kritiek. Hij meende, 

dat de JOVD niet zo'n bruisend jaar had gehad, als het verslag suggereerde. 

Kritiek had ook de heer Meijer op het financiëel verslag. Hij vroeg zich o.m. 

af, of de conjunctuur wel de reden was van het teruglopende aantal adverten

ties in de Driemaster. Hij vroeg om een financiële verantwoording. Ondanks 

het feit, dat de heer P. H. R. Jonker namens de stichting "De Driemaster" ope

ning van zaken gaf, bleef de heer Meijer aandringen op een verantwoording 

van het financiële beheer van de Driemaster in Woudschoten. 

Bij het beleid HB 66-67 uitte de heer Meijer kritiek op de structuur in de orga

nisatie. Hij vond, dat er te veel van bovenaf wordt geregeld. Hij vroeg zich 

af, wanneer het structuur-rapport van de JOVD zou verschijnen. De heer Mei-

rink had bezwaren tegen de gang van zaken bij het aanzoeken van kandidaat 

HE-leden. De heer Evenhuis prees het werk van het HB in het afgelopen jaar, 

maar vroeg zich tevens af, wanneer het structuurrapport zou worden gepubli· 

ceerd. Aansluitend diende de heer Evenhuis de in dit artikel al genoemde mo

tie over de liberale jongeren in. 

Bij het agendapunt "begroting 67-68" vroeg de heer Meijer zich o.m. af, of de 

JOVD bij de huidige hoogte van de afdrachten haar taak nog wel langer naar 

behoren kan vervullen. De heer Bosma kondigde daarop aan, dat zijn opvol

ger in Woudschoten vermoedelijk met voorstellen tot afdracht- en contributie

verhoging zal komen. 

Henk Bosma, de kandidaat-voorzitter, maakte daarna bekend, hoe hij het toe

komstig hoofdbestuursbeleid onder zijn leiding zag. Hij stelde, dat het op het 

ogenblik moeilijk is om tot politieke plaatsbepaling te komen en zei de JOVD 

voorlopig te zien als een organisatie, die zich primair politieke meningsvor

ming van haar leden ten doel moet stellen en zich secundair dient bezig te 

houden met het beïnvloeden van de praktische politiek. Zoveel mogelijk perso

nen en partijen dienen beïnvloed te worden . .,De JOVD dient te strijden, daar 

waar het liberalisme in de strijd betrokken is en te steunen, daar waar het 

liberalisme wordt uitgedragen". Henk Bosma zei voorts, dat het hem niet in

teresseerde van welke partij JOVD-ers lid zijn, als zij maar liberaal denken, 
voelen en handelen. 

Op het organisatorische vlak zal het volgend jaar meer aandacht worden be

steed aan de communicatie. De opzet van de resolutiebehandelingen zal wor

den gewijzigd. Aangezien de positie van de verenigingsraad de laatste tijd 

nogal twijfelachtig is, zal gestreefd worden naar een beter contact tussen 

districtsraden en verenigingsraad. Henk Bosma kondigde tenslotte aan, dat de 

JOVD in positieve zin aan het liberale beraad zal blijven deelnemen. 

Na deze "troonrede", die door de vergadering met instemming werd begroet, 

trok Johan Meijer zijn tegenkandidatuur voor de voorzittersfunctie in. 

Zonder problemen geschiedde daarna bij hamerslag de verkiezing van de nieu

we HE-leden. Gekozen werden: alsvoorzitter Henk Bos ma te Groningen, als 

vice-voorzitter politiek Henk Tankink te Amsterdam, als penningmeester Lam

mert Hilarides te Leeuwarden en Marjan Seevinck te Amsterdam. Zij namen 

de plaatsen in van resp. Gerard van der Meer, Bert Hubert, Henk Bosma en 

Piet Veenhouwer. 

Na de lunch kwamen de resoluties .. werkende gehuwde vrouw" en "onderwijs" 

aan de orde. Over de eerste resolutie werd vrijwel niet gediscussiëerd. 

Vice-voorzitter politiek, Bert Hubert, achtte het daarom nodig om vóór de 

eindstemming een kort inleiding over de economische en sociale kanten van 

dit resolutie-onderwerp te houden. De heer Schröder (afd. Breda) stelde hierna 

in een emotioneel betoog, dat de plaats van de gehuwde vrouw in het gezin is 

en dat de instelling van echtparen waarvan de vrouw werkt gevaarlijk mate

riëel is. De resolutie werd met grote meerderheid aangenomen. 

De resolutie onderwijs had wat meer voeten in aarde. De discussies droegen 

geen levendig karakter, en beperkten zich tot een kleine groep. Het merendeel 

van de aanwezigen had weinig of geen aandacht voor de behandeling van de 

amendementen. Jammer, want de onderwijs vernieuwing is een zaak, die ons 

allen aangaat en de bijzondere belangstelling van liberalen verdient. De slechts 

weinig geamendeerde resolutie werd bij acclamatie aangenomen. 

Na de bestuursoverdracht werd Nijmegen als de plaats van het congres 1968 
aangewezen. 

Bij de rondvraag drong mej. Van der Berg (afd. Den Haag) er op aan, dat de 

datuni van het Nationaal Jongeren Parlement voortaan tijdig bekend gemaakt 

zal worden. Vice-voorzitter organisatie, Maarten Lekkerkerker, had het ant

woord al klaar: op 27 augustus a.s., onderwerp: "alternatieve buitenlandse po
litiek". 

De heer N. Mulder (afd. Amsterdam) verzocht het HB na te gaan, wat er van 

de in het verleden behandelde moties en resoluties is terecht gekomen en die 

resultaten te bundelen. Het HB zal bekijken of dit te realiseren is. 

Een motie van de afdeling Utrecht, waarin o.m. werd aangedrongen op het uit

breiden van de universitaire studie-mogelijkheden voor mensen met het eind

diploma van een instelling van hoger nijverheidsonderwijs, werd bij acclamatie 
aangenomen. 

De 2e congresdag werd bijgewoond door ons erelid drs H. A. Korthals, die 
volgens traditie de vergadering toesprak. 

MIEKE HUBERT-HAGE 
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UIT ONZE ORGANISATIE 

Wijzigingen structuur 
In Dalfsen 1967 heeft het hoofdbe
stuur de instelling van een Structuur
commissie bekendgemaakt. Deze 
structuurcommissie zou op het Con
gres in Amersfoort met enkele voor
stellen naar voren komen. Door tijd
gebrek kon het ingediende rapport 
niet uitgebreid worden behandeld. Op 
voorstel van het HB heeft de leden
vergadering toen besloten de voor
stellen in de Driemaster te publice
ren en de leden, afdelingen en dis
tricten in de gelegenheid te stellen 
tot I januari 1968 met voorstellen en 
kritiek de discussie binnen de JOVD 
voor te bereiden. 
Hierbij moeten wij ons voor ogen 
houden: 
1. De doelmatigheid van de organi

satie. 
2. De communicatie tussen 

afdelingen - district 
afdelingen - hoofdbestuur 
districten - hoofdbestuur. 

Enkele voorstellen van de strnctuur
commissie: 
1. Contributie-inning 
De gedachte welke hieraan ten grond
slag ligt is, dat de JOVD met slechts 
beperkte middelen moet draaien. De 
onafhankelijkheid brengt met zich 
mee, dat alle functionarissen in hun 
vrije tijd datgene moeten doen, waar
voor andere organisaties betaalde 
krachten en faciliteiten ontvangen 
van de partij. 
Een goed functionerende organisatie 
is in het belang van iedere afdeling. 
Toch zien we dat de landelijke kas 
wordt gevormd door de afdrachten 
van slechts 50°/o van de afdelingen. 
Deze in feite onrechtvaardige situatie 
dient te worden herzien. De struc
tuurcommissie heeft een oplossing 
gezil'n in een landelijke contributie
inning. Het individuele lid zou in de 
nieuwe voor te stellen situatie viln 
zijn afdelingspenningmeester een 
acceptgirokaart ontvangen, welke hij 
op ieder postkantoor kan inleveren 
voor zover hij geen girorekening 
heeft. Is hij in het bezit van een giro 
rekening, dan dient de kaart slechts 
ondertekend te worden en verzonden. 
Op deze wijze betaalt het lid zijn 
volledige contributie aan de landelij
ke penningmeester, die op zijn beurt 
afdracht betaalt aan de afdelingen en 
districten. 

Door de structuurcommissie in een 
contributie voorgesteld van f 15.-. 
In de meeste afdelingen is de hoogte 
van de contributie op het moment 
f 12.50 tot f 15.-. Een verhoging is 
echter onvermijdelijk gezien de enor
me stijging van bv. portokosten. 
Van de ontvangen f !5.- draagt de 
landelijke penningmeester f 7.- af 
aan de afdeling en f 1.- aan het dis
trict. De landelijke bijdrage wordt 
dan f 7.-. 
2. Propaganda en ledenwerving 
Teneinde een juiste propagandavoe
ring en een succesvolle ledenwerving 
te hebben, stelt de structuurcommis
sie voor een enquêtecommissie in het 
leven te roepen. Deze commissie zou 
moeten bestaan uit leden verdeeld 
over het land die in het verleden 
hebben getuigd van organisatorische 
talenten. 
Deze zelfde commissie zou na de 
enquêtewerkzaamheden worden om
gevormd tot een landelijke commis
sie, welke richtlijnen geeft voor de 
te voeren propaganda. 
3. Districtsraden 
De districtsraden, welke tot nu toe 
slechts in enkele districten goed tune
neren zouden meer en regelmatig bij 
elkaar moeten komen. Teneinde de 
communicatie tussen de districtsra-

den en het hoofdbestuur te bevorde
ren, stelt de structuurcommissie voor 
aan de districtsraden een reglemen
taire basis te geven. In het Huishou
delijk Reglement van de JOVD zou 
een artikel moeten worden inge
voegd, waarin de districtsraad wordt 
omschreven. 
Uw reacties vóór 1 januari 1968 bij: 

G. M. A. Lekkerkerker 
Joh. v. Oldenbarneveltlaan 107 
Den Haag, tel. 547516. 

• • 
• 

Tijdens het weekend in Amersfoort 
heeft de vice-voorzitter politiek met 
algemene instemming van de verga
dering meegedeeld, welke de onder
werpen zijn, die door dit bestuur op 
politiek gebied zullen worden ge
entameerd. In elk geval zal op Woud
schoten worden behandeld een voor
stel om de resolutie behandeling te 
verbeteren, een voorstel, dat in be
ginsel vastligt in een reeds gepre
senteerde nota, die nog aan de afde
lingen zal worden toegezonden. De 
vvp hoopt spoedig reacties te ont
vangen, zodat voor Woudschoten nog 
een definitieve vorm kan worden 
voorgelegd. 
Het belangrijkste onderwerp zal zijn 
de ,.Partij-hervormingen", en wat 
daarmede samenhangt. Het HB stelt 
zich voor spoedig te komen tot de 
vorming van een brede landelijke 
studie-commissie, die tot taak krijgt 
over de verschillende onderwerpen 
discussie-nota·s uit te brengen, op 
basis waarvan de vereniging na diep
gaande discussie aan het einde van 
het volgend jaar tot uitspraken zal 
kunnen komen. 
Voorts Zdl het HB zo spoedig mogl'
lijk ontwerpresoluties indienen over 
de onderwerpen ,.Liberale cultuurpo
litiek" en ,.Consumentenaangelegen
heden". De timing van deze onder
werpen zal in het volgende nummer 
hopelijk volledig kunnen worden ge
geven. 
Ten leste zal het HB zo spoedig mo
gelijk trachten een commissie samen 
te stellen, wellicht in samenwerking 
met de NSVH, die de politieke as
pecten van sexualiteit zal onderzoe
ken en daarover zal gaan publiceren. 
Vanzelfsprekend stelt het HB het bij
zonder op prijs dat de leden, en de 
afdelingen, hun wensen, ideeën en 
opmerkingen ten allen tijde aan haar 
doorgeven. Het zal iedereen duidelijk 
zijn dat daardoor toestanden zoals 
die onlangs hebben plaatsgevonden 
kunnen worden voorkomen. 

Nationaal 
Jongereu 

Parlement 

vvp 

Het Nationaal Jongeren Parle
ment zal op 27 januari 1968 bij
eenkomen in het gebouw van de 
Tweede Kamer der Staten-Gene
raal. 
Onderwerp: Alternatieve Buiten
landse Politiek. 
Als minister(s) zullen leden van 
een politieke jongeren organisatie 
optreden. 
Aangezien een goede fractie reeds 
spoedig bij elkaar moet komen, 
men, nodig ik iedere belangstel
lende JOVD-er uit zich op te ge
ven bij de landelijk secretaris. De 
fractie bestaat uit 20 leden. Aan 
deze dag zijn geen kosten verbon
den. 

Nederlands-Duitse 
conferentie 

Door de Nederlandse Politieke Jon
geren Contact Raad wordt van 28 tot 
en met 30 december 1967 in Den Haag 
een conferentie gehouden in het ka
der van het Nederland-Duits cultu
reel verdrag. 
Op deze conferentie, waaraan wordt 
deelgenomen door ± 50 Nederlan
ders en eenzelfde aantal Duitsers uit 
de verschillende politieke jongeren
organisaties, worden 2 onderwerpen 
behandeld: 
1. Het Duitse vraagstuk. 
2. De Europese veiligheid. 
Deze dagen worden evenwel niet al
leen gewijd aan de politiek; het pro
gramma vermeld een excursie naar 
Amsterdam; alsmede enkele ontvang
sten door Nederlandse en Westduitse 
autoriteiten. 
Aangezien het Ministerie van Cul
tuur, Recreatie en Maatschappelijk 
Werk de conferentie voor een zeer 
belangrijk deel subsidiëert, zijn er 
voor de deelnemers nauwelijks kos
ten verbonden aan deze dagen. 
De conferentie vindt plaats in ge
bouw .,Op Gouden Wieken", terwijl 
men in hotels ter plaatse logeert. 
Nadere informaties alsmede opgaven 
bij ondergetekende. Vermeld dient te 
worden dat de JOVD slechts een ze
vental plaatsen kan claimen, zodat 
opgaven in volgorde van ontvangst 
zullen worden behandeld. 

G. M. A. LEKKERKERKER 
Joh. v. Oldenbarneveltlaan 107 
Den Haag, tel. 547516 

ZUID-OOST DRENTHE 

Op 13 oktober hield de afdeling haar 
maandelijkse bijeenkomst weer in de 
zaal bij de Midget-golf-baan bij het 
paviljoen van het Noorder dieren
pink te Emnwn. 
Voor deze avond waren uitgenodigd 
de heren Westenbrink namens de 
PvdA en Dekker namens Democra
ten ·66. 
Daar D66 in de Zuid-oosthoek van 
Drenthe weinig kans heeft naar vo
ren te komen, werden vele ,.aanhan
gers" verwacht, doch gezien hun aan
tal zal die .,aanhang" nog wel niet 
groot zijn. 
De heer \.Yestenbrink noemde de 

doorbraak na de oorlog geslaagd, de 
PvdA heeft zowel R.K., Gereformeer
den als Humanisten onder haar le
den. Dit zag hij nu ook in D66, doch 
nu vreesde hij voor sectarisme. D66 
was volgens hem opgericht om de 
discussie op gang te brengen om dan 
weer te verdwijnen, maar de orga
nisatie is momenteel zo strak dat die 
een doel op zichzelf wordt. Hij noem
de deze partij een Tweestromenland: 
een groep die de stap VVD-PvdA te 
groot vindt en een groep die de stap 
PvdA-VVD te groot vindt. Indien 
D66 blijft bestaan, wordt het een 
centrumpartij, aldus Westenbrink. 
De heer Dekker zei van de PvdA dat 
die partij altijd bezig is zonder ooit 
een doel te bereiken. Hij vroeg zich 
af wie toch wel de PvdA is: Nieuw 
Links? Vondeling? Den Uyl? Thomas
sen? Hij voelde zich vereerd dat zijn 
partij ook candidaat stond bij de 
PvdA, maar was blij dat Van Mierlo 
alleen maar een vinger had toege
stoken. Hij noemde de PvdA een dog
matische partij waar D66 momenteel 
nog niet mee kan samenwerken! ! 
De heer Dekker was benieuwd naar 
de mening van de JOVD-ers over 
kwesties als Vietnam, Oder-Neisse 
grens en hoe zij, wat deze punten 
betreft, stonden tegenover de VVD. 
Hem werd geantwoord dat men best 
lid van een partij kan zijn zonder het 
met alle punten eens te zijn! 

DE STICHTSE HEUVELRUG 

De afdelingsbijeenkomst, gehouden 
op 6 okt., begon met een korte huis
houdelijke vergadering. Hier werden 
o.a. de afgevaardigden voor het con
gres in Amersfoort benoemd. Ver
volgens hielden de heren L. Beuker 
en C. van Doorn een inleiding over 
Zuid-Afrika. De meest opvallende 
uitspraak van de heer Beuker was 
naar zijn zeggen .,harmonieuse" sa
menwerking tussen de gekleurde be
volking en de blanken. De heer Van 
Doorn was duidelijk een andere me
ning hierover toegedaan, die hij 
staafde met de opsomming van een 
reeks wetten en feiten, die bepaald 
niet op een harmonieuse samenwer
king duiden. Na de pauze laaide de 
discussie heftig op, waarbij ook ver
schillende aanwezigen in de goed 
bezette zaal zich niet onbetuigd lie
ten. 

dAGENDAg 
NOVEMBER 

15 afdeling Utrecht: mr. A. Looten, wethouder te Utrecht, spreekt over "Sport 
en Recreatie" in Societas Studiosarurn Reformatorum, Bemuurde Weerd 
westzijde 3, Utrecht, aanvang 20.00 uur. 

16 afdeling Den Haag: de heer Van der linden spreekt over "Onze buiten
landse politiek in het algemeen, het Midden-Oosten in het bijzonder". Ce
lebesstraat 6, aanvang 20.00 uur. 

18 afdeling Zuid/Oost Drente: propaganda-feestavond in hotel Bos te Odoorn. 
Spreker H. van Riel. 

18 afdeling Zuidlaren: propaganda-feestavond in Sprookjeshot Spreker H. J. 
L. Vonhoff. 

23 afdeling Den Haag: spreker mr. dr. Van Ommen Kloeke over "Partijwezen". 
Aanvang 20.00 uur, adres: Kon. Julianaplein 26, Voorburg, ingang achter
zijde in de Van Tuyll van Serooskerkenstraat. 

24 afdeling Stichtse Heuvelrug: debatavond met de FJGPvdA; onderwerp: De 
werkgelegenheid. Adres: volksgebouwtje aan de Minekerslaan te Zeist, 
aanvang 20.00 uur. 

30 district Zuid-West: ledenvergadering, alsmede inleiding van de heer H. J. 
L. Vonhoff over Consumentenproblematiek, te Rotterdam. Plaats wordt 
via de afdelingen bekend gemaakt. 

30 afdeling Amsterdam: ledenvergadering. 
DECEMBER 
5 Sint Nicolaas bezoekt de JOVD, aanvang 7.55 uur. 

15 afdeling Zuid/Oost Drente: Forumavond i.s.m. PJCR in de Didget-golfbaan
zaal in het N.-Dierenpark te Emmen. 

12 Amsterdam: Borrel, Oude Herbergh, aanvang 21.00 uur. 
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De 
gehuwde 

werkende 
vrouw 

De onafhankelijk liberale Jongerenorganisatie Vrijheid en Democratie (JOVD) 
in vergadering bijeen in het Evert Kupers Oord te Amersfoort op 29 oktober 
1967, 
overwegende: 

1. dat de werkende gehuwde vrouw in sociaal opzicht in Nederland te weinig 
geaccepteerd wordt; 

2. dat het nationaal inkomen per hoofd van de bevolking relatief laag is in 
vergelijking met andere hoogontwikkelde landen; 

3. dat dit mede veroorzaakt wordt door het relatief geringe aantal werkende 
gehuwde vrouwen in Nederland, en niet of nauwelijks door een lager loonpeil; 

4. dat onze economische ontwikkeling niet mag achterblijven bij die van an
dere EEG-landen; 

5. dat het relatief lage nationaal inkomen ook een relatief lage totaal belas
tingopbrengst inhoudt, hetgeen de financiering van de vele dringend noodza
kelijke collectieve voorzieningen ernstig bemoeilijkt; 

ONDERWIJS 
De JOVD enz. 

overwegende: 

dat de maatschappij nu en in de toekomst mede gezien de voortschrijdende 
technificatie en massaficatie, vraagt om geestelijk volwassen mensen, die in 
vrijheid een persoonlijk verantwoorde keus kunnen doen; 
dat de liberale eis -- de mogelijkheid tot ontplooiing van ieders capaciteiten 
- nog geenszins is verwezenlijkt; 
dat het nederJancts onderwijs, ondanks pogingen tot vernieuwing, nog veel te 
traditioneel is en te weinig gericht is op een dynamische maatschappij; 
spreekt als haar mening uit: dat 

1. door de overheid binnen het kader van het onderwijs de hoogste prioriteit 
moet worden toegekend aan onderwijsplanning, waardoor binnen een redelijke 
termijn tot een sluitend geheel van voorzieningen kan worden gekomen; 

2. gelet op de financiële en wetenschappelijke efficiency meer coördinatie 
dient plaats te vinden tussen: 
a. de instanties, die zich bezighouden met het wetenschappelijk onderzoek van 

het onderwijs; 
b. de instanties die zich bezig houden met de planning van het onderwijs; 
c. planning en onderzoek, opdat: 

1. een grotere doelmatigheid van het onderwijs, zowel op financieel als 
pedagogisch1didaktisch terrein zal worden verkregen, 

2. een zekere uniformiteit van het leerplan wordt bereikt; 

3. gestreefd moet worden naar een andere beheersvorm van het openbaar on
derwijs waardoor mede door een efficiënter gebruik kan worden gemaakt van 
de financiële middelen; 

4. de openbare school en daarmee gelijk te stellen onderwijs de voorkeur 
heeft, omdat het respect voor de andersdenkenden en de gelijkwaardigheid 
van elke mens de centrale grondslag voor deze school is, hetgeen tot uiting 
komt in de ontmoetingsmogelijkheden van de diverse horizontale en verticale 
geledingen van ons volk; 

5. de leerplicht dient te zijn vanaf het vijfde jaar tot en met het zestiende le
vensjaar; daarbij moet in de leerplichtwet de mogelijkheid van partiëel onder
wijs van het veertiende jaar af worden opgenomen; 

6. een ieder in de gelegenheid moet worden gesteld om te komen tot optimale 
ontplooiing van zijn capaciteiten, waardoor de sociale mobiliteit wordt ver
groot; financiële, pedagogische en didaktische middelen moeten hiervoor wor
den aangewend; 

7. schoolbegeleidingsdiensten gericht op specialistische hulp aan het school
kind moeten worden uitgebreid; 

spreekt als haar mening uit: 

1. dat er naar een maatschappijhervorming moet worden gestreefd in dier 
voege dat veel meer dan tot nog toe gehuwde vrouwen in het arbeidsproces 
betrokken worden; 

2. dat hiertoe zowel van de zijde van de overheid als van het bedrijfsleven 
stimulansen moeten uitgaan die het werkzaam blijven van de gehuwde vrouw 
vergemakkelijken en aantrekkelijk maken; 

3. a. dat de belastingheffing op het gemeenschappelijke inkomen van de echt
genoten moet worden aangepast in die zin, dat de belastingvrije aftrek ver
hoogd moet worden; 

b. dat bij de premieheffing voor de sociale verzekeringen voor de werkende 
vrouw een reduktieregeling moet worden toegepast, wanneer tegenover de 
premiebetaling geen enkele reële tegenprestatie staat; 

4. dat het gewenst is dat de openingstijden van winkels en openbare diensten 
worden aangepast aan de behoeften van de werkende gehuwde vrouw; 

5. dat op scholen voor de kinderen de gelegenheid moet bestaan om tussen 
de middag over te blijven in ruimtes die aan redelijke eisen voldoen (school
cafetaria's); 
dat de overheid het tot standkomen van crèches moet bevorderen; 

6. dat het bedrijfsleven zo spoedig mogelijk: 

a. het verschil tussen de beloning voor gelijke prestaties van vrouwen en 
mannen te niet moet doen, en 

b. voor de werkende gehuwde vrouw zodanige werktijden moet vaststellen 
dat zij haar taak als huisvrouw naar behoren kan vervullen; 

7. dat de bij- en herscholingsmogelijkheden voor de gehuwde vrouw verruimd 
moeten worden, en dat aan de voorlichting hierover meer aandacht besteed 
moet worden; 

8. dat de regering het over deze materie ingediende SER-rapport in behande
ling dient te nemen; 
en gaat over tot de orde van de dag. 

8. gezien de eis van individualisering, gestreefd moet worden naar: 

a. de verlaging van de leerlingenschaal, 

b. doorbreking Vdn hr!t klassikale stelsel, 

c. afschaffing van het jaarklassensysteem; 

9. dat de ontwikkelingen op het gebied van audio-visuele hulpmiddelen en de 
geprogrammeerde instruktie in het oog dient te worden gehouden en waar mo
gelijk ingepast in het onderwijs; 

10. verplicht kleuteronderwijs gegeven dient te worden van het vijfde tot het 
zevende leerjaar en vrijwillig vanaf het vierde levensjaar, waarbij: 

a. getracht moet worden milieu-achterstanden op te vangen; specialistische 
hulp via de schoolverzorgingsdiensten is hierbij onontbeerlijk, 

b. een begin gemaakt dient te worden met het aanleren van de elementaire 
culturele vaardigheden (lezen, schrijven, rekenen); 

11. de taak van het hoofd van de basisschool dient te worden herzien, zoda
nig dat het accent meer komt te liggen op zijn funktie als schoolleider; 

12. in de vast te stellen leerplannen in elke geval moeten worden opgenomen: 

a. het aankweken van een democratische levenshouding, waarbij de staats
burgerlijke vorming een zeer belangrijke plaats dient in te nemen; dit moet 
reeds op zeer jonge leeftijd geschieden, 

b. het ontwikkelen van spreekvaardigheid, 
c. het stimuleren van de creatieve mogelijkheden van het kind, 
cl. het verplicht stellen van tenminste een vreemde taal (engels)) in de laag

ste groepen van de basisschool, 
e. het vertrouwd maken met de automatisering, waarbij speciaal gedacht wordt 

aan het werken met de computer, 
f. het geven van een opvoeding, die tijdens de hoogste leerjaren van het basis-

onderwijs wordt toegespitst op de sexuele opvoeding; 

13. dat ten behoeve van de lichamelijke opvoeding het aantal gymnastieklo
kalen in sterke mate dient te worden uitgebreid; 

14. de selektie, die thans in het zesde leerjaar plaatsvindt, dient te worden 
vervangen door een systeem van differentiatie en determinatie tijdens het 
brugonderwijs, waardoor de toekomstige richting van de leerlingen in het 
voortgezet onderwijs kan worden bepaald; dit brugonderwijs dient het karak
ter te krijgen van een driejarige zelfstandige brugschool, aansluitend op het 
vijfde leerjaar van de basisschool; 

15 a. een ongedeelde beroepsopleiding van vier jaar, waarvan één praktisch 
jaar voor onderwijzers (essen) tot stand moet worden gebracht en dat nascho
ling meer moet worden gepropageerd; 

15 b. dat herziening van de opleiding van de kleuterleidsters nodig is i.v.m. 
de vernieuwde taak van het kleuteronderwijs; 

16. dat scholengemeenschappen zoveel mogelijk dienen te worden gereali
seerd; 

17. dat gestreefd moet worden naar harmonisering van het onderwijs in in
ternationaal verband; 

18. een werkelijke onderwijsvernieuwing pas kans van slagen kan hebben, 
wanneer een efficient voorlichtingsapparaat - dat alle publiciteitsmedia moet 
kunnen inschakelen - ten bate van alle betrokkenen is ingesteld; 
en gaat over tot de orde van dag. 
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Voor betere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 
WIERSUM GRONINGEN 

BOELE's 

BOLNES 

Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

Uitvoerders van warmte-, koude- en geluidsisolatie 
Kantoor: IPELO 15, ROTTERDAM • Telefoon 1 7 5 5 0 7 

SMIT f{INDERDIJI{ 

SCHEEPSBOUW SINDS 1687 

fiGEE- VLA AR DINGEN N.V. 

SCHEEPSBOUW 

STAALBOUW 
APPARATENBOUW 
TANKS 

SCH •• PSREPARATIE 
MOTORENREPARATIE 

PI.JPLEIDINGEN 
WAT.RZUIV.RI«GSAPP. 

V uurvaste stenen in alle soorten 

ttMOLISOL'' moler isolatiestenen 

V uurvaste isolatiestenen 

Zuurvaste stenen 

"PRODORITE" chemisch besten
dige prodokten levert: 

N. V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
N.V. Gouda Vuurvast 

Verenigde Vuurvaste-Steenfabrieken 

Gouda - Telefoon 67 44 - (1820) 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Schee ps
reparatie

bedrijf 

N.V. Aannemersbedrijf 

v/h J. STAM 

Kortenaarstraat 3 
ZWIJNDRECHT 
Tel. 01850-5839 

Waalhaven Pier 8 Rotterd a .u 

Telefoon 291511; na 17,00 uur: WONINGBOUW 
en Machinefabriek 264404, 270341 en (0 1897) 3137 

(Ingezonden mededeling) 

Ondergetekenden delen mede dat twee ingezonden felicitaties aan het dagblad de Telegraaf, gepubliceerd onder 
de kopjes "Radicalski's" en "Goede Strijd", in voornoemde courant van 28 nov., en voorzien van onze namen, op 
gefingeerd schrijven blijken te berusten. Wij delen onze lezers mede dat ondergetekenden nimmer het voorne
men hebben gehad het voornoemde dagblad te feliciteren. Wij vragen ons wel af of het KAMERLIDMAAT
SCHAP en de P.S.F.-studie tegenwoordig geen volledige dagtaak meer inhouden. 

Amsterdam, 29 november 1967. 

M. R. MARCUSE 
J. WITTING 
W. A. MAARSE 

AFD. MIDDEN-DRENTE 

Dansavond ,.IN STYLE" 

9 december Hotel Meursing te 

Westerbork. Aanvang 20.00 uur. 

KOMT ALLEN! 
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De REDACTIE wenst alle jonge, 

oude, conservatieve, neo, ex. po

tentiële, crypte en pseudo libe

ralen van het woord of van de 

daad, een 

VOORSPOEDIG 1968 

MAANDBLAD VAN DE ONAFHANKELIJKE LIBERALE 
JONGEREN ORGANISATIE VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

Het kan verkeren 

OP HET ENE OGEBLIK KOESTER JE DE HOOP DAT HET PRO
BLEEM VAN DE DRIEMASTERREDACTIE IS OPGELOST, OP 
HET ANDERE OGENBLIK KOM JE TOT ONTDEKKING DAT 
JE WEER MIDDEN IN DE MISERE ZIT. OP MIJ RUST NAME
LIJK DE TWIJFELACHTIGE EER TE MOGEN AANKONDIGEN 
DAT DE REDACTIE, DIE NA HET CONGRES IN AMERSFOORT 
IS GEFORMEERD, NA EEN NUMMER AL WEER IS AFGETRE
DEN. 

Aanleiding tot dit alles was een meningsverschil tussen het 
hoofdbestuur en twee redactieleden, te weten de heren Witting 
en Van den Burg, over het benoemingsbeleid ten aanzien van de 
Driemasterredactie. Het hoofdbestuur had om een evenwichtiger 
opbouw van de redactie te bereiken de heren G. Ziengs en J. J. P. 
Meijer tot redacteur benoemd. Bovengenoemde twee redactie
leden wensten niet samen te werken met de heer Meijer en kon
digden hun aftreden aan. 

Voor de redacteuren Marcuse en Heyting was dit aanleiding 
eveneens ontslag te nemen, aangezien zij van mening waren dat 
het "teamverband", waarbinnen zij hun medewerking hadden wil
len geven, hierdoor wezenlijk was aangetast. Geheel losstaand 
hiervan had Mieke Hubert-Hage om huishoudelijke redenen ont
slag genomen. Het zal een ieder duidelijk zijn dat het in deze 
situatie voor Gerard van der Meer geen zin had om aan te blijven. 
Het hoofdbestuur heeft daarop aan alle redacteuren ontslag ver
leend, opdat het de handen volledig vrij zou hebben bij het for
meren van een nieuwe redactie. Het hoofdbestuur is blij dat dit 
op korte termijn is gelukt; de nieuwe redactie heeft de volgende 
samenstelling: 
Gerard van der Meer - hoofdredacteur (deze was gelukkig bereid 
ook van deze ploeg de leiding op zich te nemen), J. J. P. Meijer, 
G. Ziengs, P. van Haeften en J. Lambers. Het is te verwachten, 
dat hieraan nog enige uitbreiding gegeven zal worden. Dit zult u 
waarschijnlijk elders in dit nummer kunnen vinden; een nummer 
overigens dat wel wat te laat zal uitkomen in verband met de ge
releveerde moeilijkheden. 
De oplettende lezer heeft in het vorige nummer een hoofdhe
stuursverklaring aangetroffen, waarin het hoofdbestuur zijn vol
doening uitspreekt. Ik kan u verzekeren dat van deze voldoening 
niet zo erg veel meer over is, om het maar mild uit te drukken. 
Er is na Amersfoort nogal wat te doen geweest omtrent de onver
draagzaamheid, die ten toon gespreid zou zijn ten opzichte van de 
toenmalige redactie. In dit licht bezien spreekt het hoofdbestuur 
er zijn teleurstelling over uit dat sommige (nu ex-)redactieleden 
zelf deze verdraagzaamheid kennelijk niet op hebben kunnen 
brengen. 
In het vorige nummer stond een foto van de nieuwe hoofdredac
teur met daaronder de volgende tekst: DEZELFDE KOERS!! Deze 
twee woorden zijn vatbaar voor twee interpretaties. In de eerste 
plaats kan de koers bedoeld zijn, die Gerard v. d. Meer als voor-

zitter heeft gevolgd; dan kan er generlei bezwaar zijn. Maar ook 
kan bedoeld zijn de koers die de redactie vóór Amersfoort volgde. 
In dat geval houden deze twee woorden een nodeloze provocatie 
in, waarvan het hoofdbestuur zich distancieert, temeer omdat het 
onderschrift onder de foto een stukje particulier initiatief is van 
de heer Witting, tot voor kort opmaakredacteur. 
Teleurstellingen zijn er om overwonnen te worden. De nieuwe 
redactie zal enige tijd nodig hebben om zich in te werken, maar 
is ongetwijfeld capabel voor zijn taak. Ik spreek de hoop uit dat 
nu een einde zal zijn gekomen aan het "gekrakeel" en een tijd 
van constructieve samenwerking is aangebroken. 

HENK BOSMA, voorzitter 

Interview met LOC-voorzitter 
Fred van Bremen 

Red.: Het Liberaal-Democratisch Cen
trum is opgericht in 1962. Waarom? 
Van Bremen: Het LDC is opgericht 
als reactie op een bepaalde mentali
teit en organisatorische misstanden 
binnen de VVD. 
Red.: Wat bedoel je met die mentali
teit? 
Van B.: Daar bedoel ik mee àat àe 
VVD de partij is waar het laisser
faire hoogtij viert; om het eenvoudi
ger te zeggen, de VVD is als partij 
niet actief. 
Red.: Teveel reageren, en te weinig 
ageren2 
Van B.: Juist. 
Red.: Nu is het LDC lange tijd niet 
actief geweest. Hoe verklaar je nu 
de plotselinge opleving? Is ie patiënt, 
waarover Nordlohne spr.oekt in de 
brochure "Nieuwe Wegen", nog 
steeds ziek? 

D. R. F. VAN BREMEN 

Van B.: Ja, dat is nog steeds het ge
val. Het is zo geweest, dat de ene 
helft van de LDC-leden in 't afgelo
pen jaar is overgezwaaid naar de 
nieuwe partij D '66, terwijl de andere 
helft nog vertrouwen heeft in de 
VVD. Het LDC probeert thans de le
den van de partij te activeren, en ook 
àe acli vileiten van de v· VD-ieiàing te 
stimuleren. En dat gebeurt met dezelf
de redenen als waarvoor het LDC in 
1962 is opgericht. 
Red.: Bepeïkt het LDC zich in zijn 
activiteiten alleen tot de VVD? 
Van B.: Nee, dat is niet helemaal waar, 
het LDC heeft ook een taak bij het 
streven naar partijvernieuwing. 
Red.: Hoe zie je die functies? 
Van B.: Ik zie de taak tweeledig: we 
willen eerst intern werken, binnen 
de partij dus. Maar daarnaast hebben 
we ook een taak naar buiten toe, bv. 

(vervolg op pagina 2) 

Fred van Bremen werd geboren op 28 november 1934. Hij is 
sinds maart 1967 voorzitter van het Liberaal-Democratisch 
Centrum. Daarvoor was hij als vice-voorzitter organisatie lid 
van het Hoofdbestuur van de JOVD (1964-1966). Van beroep 
is hij documentalist. In het LCD ziet Fred een belangrijke mo
gelijkheid tot het opvangen van (oud- )JOVD'ers. 
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AAN HET HOOFDBESTUUR 
VAN DE JOVD 

~::> de Driemaster, het maand
blad van de Jongeren Organi
satie Vrijheid en Democratie, 
van november 1967, schrijft 
een der redacteuren van dat 
orgaan, de heer J. Witting, naar 
aanleiding van de ledenwerf
campagne van de VVD o.a. het 
navolgende: .,Ik vraag me dan 
ook in gemoede af in hoeverre 
de door de VVD verantwoorde 
financiële jaarcijfers overeen
stemmen met de werkelijk
heid.'' 
Hoewel het hoofdbestuur van 
de Volkspartij voor Vrijheid 
en Democratie in het algemeen 
van oordeel is dat het niet op 
zijn weg ligt te reageren op 
hetgeen in De Driemaster wordt 
gepubliceerd, meent het hoofd
bestuur dat het deze insinuatie 
aan het adres van de penning
meester van de partij, waarbij 
diens integriteit in twijfel wordt 
getrokken, niet onweersproken 
mag laten. 
De in de jaarboekjes gepubli
ceerde rekeningen van baten 
en lasten zijn ondertekend door 
de penningmeester van de par
tij, de heer S. J. van den Bergh. 
Met deze ondertekening staat 
hij ervoor in dat deze cijfers 
ongewijzigd zijn ontleend aan 
de door de Algemene Vergade
ring van de partij goedgekeur
de rekeningen van baten en 
lasten. Deze goedkeuring be
rust op een daartoe strekkend 
voorstel van een commissie 
van drie leden van de partij, 
die door de Algemene Verga
dering van de partij telkens 
voor één jaar zijn aangewezen. 

(vervolg van pag. 1) 

door het leggen van contacten met 
gelijkgezinden uit andere partijen. 

Red.: Van jouw hand is verschenen 
een discussienota "Liberalisme en 
partijvernieuwing", waarin nogal wat 
harde noten gekraakt worden over de 
VVD. Hoe heeft de partijtop gerea
geerd? 
Van B.: De leiding heeft tamelijk 
enthousiast gereageerd. Men was het 
natuurlijk niet eens met de kritiek die 
uitgeoefend wordt op de leiding van 
de partij. Men schermde wat met de 
zo noodzakelijke interne rust binnen 
de partij, waarvoor uitspraken als ge
daan in de discussienota niet erg be
vorderlijk zijn. 

Red.: Beschouwde men het als een 
soort "tijdbom" onder de samenwer
king tussen VVD en LDC? 

Van B.: Nou, dat is wel een wat zwa
re term. 

Red.: Hoe dan wel? 

Van B.: Ik zou willen zeggen dat er 
verschillen van inzicht bestaan. Bo
vendien ziet de VVD-leiding de par
tij optimistischer dan de leden in het 
algemeen, speciaal die leden die ver
anderingen willen in de partij zelf. 

Red.: Erkent men dat veranderingen 
noodzakelijk zijn? 
Van B.: Nee. 

Red.: Je hebt waarschijnlijk wel de 
ingezonden brief in het partijweek
blad gelezen, waarin het LDC wordt 

DE DRIEMASTER 

Deze commissie baseert haar 
voorstel zowel op eigen onder
zoek als op de door het ac
countantskantoor De Tombe & 
Demenint te Leiden, register
accountants (voorheen leden 
NIV AIV AGA), opgestelde jaar
stukken en rapporten. 
Wie de juistheid van de ver
antwoorde cijfers in twijfel 
trekt, kan zulks niet .,in ge
moede" maar uitsluitend te 
kwader trouw doen. 

Het hoofdbestuur van 
de VVD, 
K. VAN DER POLS, 
voorzitter 
F. KORTHALS ALTES, 
algemeen secretaris 

AAN HET HOOFDBESTUUR 
VAN DE WD 

Naar aanleiding van uw brief de da
to 12 december 1967, nummer KA/vG/ 
64276, deel ik u mede dat het hoofd
bestuur van de JOVD het betreurt, 
dat het artikel van de hPPr J. Witting 
de indruk heeft gewekt de integriteit 
van de heer S. J. van den Bergh in 
twijfel te trekken. Het hoofdbestuur 
ziet in het geheel geen reden om 
deze integriteit in twijfel te trekken 
en neemt aan dat dit niet de bedoe
ling van de heer Witting is geweest. 

Het hoofdbestuur van de JOVD 
H. BOSMA, voorzitter. 

De hoofdredacteur tekent hierbij het 
volgende aan: 

De redactie betreurt het in hoge mate 
dat het door de heer Witting geschre
ven artikel heeft geleid lot misver
standen. De heer vVitting heeft zich 
in zijn artikel afgevraagd welke de 
findnciële bronnen zijn waaruit de 
VVD kan putten voor het bekostigen 
van de door hdar gevoerde adver
tentiecampagne. 
Wij kunnen u verzekeren dat het niet 
in de bedoeling van de heer Witting 

verzocht zijn heil in D '66 of PvdA te 
zoeken? Vind je zo'n uitlating symp
tomatisch voor de meerderheid of 
minderheid in de partij? 

Van B.: Zo'n uitlating acht ik symp
tomatisch voor de minderheid in de 
partij. Die minderheid is zeer onver
di dd<JLddlll. 

Red.: Je hebt in de discussie-nota ge
schreven dat er politieke tegenstel
lingen zijn in de VVD. Welke? 

Van B.: Ach, dat is vaak een tegen
stelling tussen jong en oud, een ver
schil in mentaliteit. Ook in het LDC 
zie je die verschillen wel. Maar poli
tiek heeft het LDC nog geen vast ka
rakter, wij zijn uit op organisatori
sche vernieuwingen. 

Red.: Die organisatorische verande
ringen interesseren ons eerlijk gezegd 
niet zo heel erg. Die meningsverschil
len, waar we het over hebben, zijn 
toch niet alleen te wijten aan leef
tijdsverschillen .... 

Van B.: Natuurlijk niet. ... 

Red.: Maar deze zijn toch ook wel een 
gevolg van een andere instelling, die 
niets met leeftijd, maar veel meer met 
mentaliteit te maken hebben? 

Van B.: Juist. De jongeren zijn actie
ver, principiëler, bij de ouderen zit
ten de principes wat meer op de ach
tergrond. 

Red.: De ouderen? 
Van B.: Die zijn zakelijker. 

heeft gelegen de integriteit van de 
penningmeester van de VVD, de heer 
Van den Bergh, in twijfel te trekken. 
Tenslotte kon de heer Witting niet 
weten dat de advertentieruimte niet 
door de VVD gekocht behoefde te 
worden, maar aan de partij door de 
bladen van de Nederlandse Dagblad
unie, naar wij mogen aannemen, kos
teloos is aangeboden. 

H.S.-verklaring 

Deze conclusie menen wij althans te 
mogen trekken uit het artikel van de 
heer Dettmeyer in Vrijheid en Demo
cratie, van vrijdag 15 december j!. 
Wij zijn met het HB van de VVD van 
mening dat de gewraakte passages 
in het artikel van de heer Witting 
minder gelukkig zijn. Wij bieden de 
VVD hiervoor openlijk onze veront
schuldigingen aan. 

De JOVD spreekt haar teleurstelling en verontrusting uit over het ver· 
werpen van de motie Aerden - verlaging defensieuitgaven met 38 
miljoen gulden en verhoging van ontwikkelingshulp met dit bedrag. 
Eens te meer moet zij helaas constateren, dat de hoge prioriteit, die 
de Regering en de partijen aan de ontwikkelingshulp zeggen te geven 
een loze term is. Opnieuw is het defensie, die hoger genoteerd staat. 
De JOVD acht dit een bedenkelijk verschijnsel. 
De JOVD dringt er opnieuw bij Regering en Parlement op aan eindelijk 
werkelijk een aanvang te maken met een snelle opvoering van de ont· 
wikkelingshulp en het zinledig gepraat over hoge prioriteit te staken. 
Het volgen van de maximum-richtlijn van de Adviesraad voor de ont· 
wikkelingshulp komt haar het meest wenselijk voor. 

Red.: Betekent dat, dat je over het 
algemeen, in grote lijnen dus, geluk
kig bent met de politieke mentaliteit 
van de VVD? 

Van B.: Dan moet je wel een onder
scheid maken tussen de fractie en bv. 
afdelingen en centrales. 

Red.: Dat wordt wel erg ingewikkeld. 
Nee, wij denken aan wat in "Nieuwe 
Wegen" staat, nl. dat het LDC be
trokken wenst te worden bij de op
stelling van het verkiezingsprogram
ma 1967 van de VVD. Daaruit zou je 
toch mogen afleiden, die indruk heb
ben wij tenminste, dat het LDC nog 
wel het een en ander heeft aan te 
merken op het program van de VVD. 

Van B.: Natuurlijk. Het is gebeurd. 

Red.: Kun je concrete resultaten aan
wijzen van de invloed van het LDC 
op program? 

Van B.: Ze zijn er; maar ik kan 
geen concrete punten noemen. Ik heb 
dat niet meegemaakt. 

Red.: Toch schijnt het LDC andere 
opvattingen te koesteren over bv. 
Vietnam, Griekenland, de medezeg
genschap en het Gezag. Dat staat 
tenminste in de discussienota. 

Van B.: Ja, daar wordt verschillend 
over gedacht. Anderzijds betreft het 
nog geen officiële uitspraak van het 
LDC. 

Red.: Goed, dat laatste zal wel zo zijn. 
Maar die verschillen zijn er toch! Die 

(zie ook pagina 6) 

kun je niet verdoezelen, hoe graag 
de VVD dat ook zal willen. 
Van B.: Natuurlijk. Kijk bijvoorbeeld 
naar de oud-leden van de JOVD, die 
hebben al andere politieke opvattin
gen en die zijn gewend aan discussies. 
Red.: Van doorstroming van JOVD'ers 
naar functies in de partij is, uitzon
deringen daargelaten, niet zo erg veel 
gekomen, vind je wel? Heeft het op
treden van het LDC hier resultaat ge
had? 
Van B.: Nee, geen enkel. 
Red.: Die doorstroming heeft wel 
plaats gevonden naar D '66, het afge
lopen jaar. Wij vragen ons af, of er 
nog andere oorzaken zijn. Wat vind 
je ervnn wanneer de VVD zich stel
selmatig afzet tegen bv. de Partij van 
de Arbeid? 
Van B.: Dat is natuurlijk wel eens 
noodzakelijk. Maar ik acht de tegen
stellingen tussen VVD en PvdA niet 
wezenlijk. Dat betekent ook dat de 
VVD, door zo te handelen, zichzelf 
dwingt tot het opgeven van stand
punten die in feite .... 
Red.: .... liberaal zijn? 
Van B.: Juist. Wat ik wil, is probe
ren aan het LDC politieke uitspraken 
te ontlokken. Het is dan goed moge
lijk dat er zich verschillen zullen 
gaan openbaren. Ja, dat is goed mo
gelijk. Belangrijk is, dat de leden 
meer inspraak krijgen. 

(wordt vervolgd) 



HOEPLA 

Ex-Telegraafmedewerkster 
Mevrouw Haya van Someren, 
thans lid van de Tweede Kamer 
voor de VVD, verwierf enige 
faam als de kampioene voor 
vrijheid in de ether. Zij had 
toen onze volledige sympathie. 
Vooral als zij tekeer ging 
tegen het befaamde "getals
criterium". 
Wij begrijpen haar thans beter 
dan wij ooit gedaan hebben 
Wij veronderstelden in onze 
onnozelheid, dat zij voor een 
waarlijk nationale omroep was, 
zoals - als enige in ons bestel 
- de VPRO. Nee, zo weten 
wij nu beter, het ging haar 
niet om vrijheid in de ether, 
het ging om vrijheid voor de 
commercie, het veelgeprezen 
particulier initiatief dus, ons 
nog levendig bijgebleven in 
de pogingen van de calvinis
tische heer Verolme om de 
REM, met befaamd geworden 
programma's als het Sprekende 
Paard, aan het Nederlandse 
volk op te dringen. 
Wie vreesde dat de middelmaat 
dankzij het getalscriterium 
zou zegevieren, kwam bedrogen 
uit. De VARA had toch Zo is 
het, terwij I de VPRO het 
aandurfde platgetreden banen 
te vermijden. 
De VPRO echter werd steeds 
brutaler. Niet ontzag zich deze 
voorheen vrijzinnige omroep 
talrijke rode, dus 
revolutionaire, medewerkers 
aan te trekken. Daar kwamen 
nog ontklede dames bij! 
dronken militairen bij! 
De Telegraaf haastte zich te 
insinueren dat de VPRO zelf 
deze militairen dronken had 
gevoerd. En wie verwacht er 
nu iets anders van de roden, 
die er immers op uit zijn, 
met behulp van Moskou en 
Peking Nederland rijp te 
maken voor de grote revolutie. 
Gelukkig heeft Mevrouw Van 
Someren dat, mede dankzij 
de Telegraaf, doorzien en op 
luide toon in de Tweede Kamer 
verklaard voor de VPRO 
bedankt te hebben. Flink hoor! 
Helaas schijnt het normbesef 
van de "vele andere Neder
landers", namens wie zij 
meende te mogen spreken, 
niet zo groot te zijn, want het 
aantal opzeggingen was nog bij 
te houden. 
Gelukkig hebben we nog altijd 
de TROS, de omroep die 
zoveel burgermansfatsoen 
in haar programma's doet. 
Die zal de geachte liberale 
afgevaardigde met open armen 
hebben ontvangen. 

G. van der Meer 

BEWAPENINGS
WEDLOOP 

Oost-Duitsland heeft een 
verhoging van maar liefst 61°/o 
in zijn defensie-uitgaven 
aangekondigd. Het springt 
daarbij van 50/o op 8.70/o van 
het totaal van zijn begroting. 
De reden hiervan zou gelegen 
zijn 'in de toegenomen 
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spanning in de internationale 
situatie en in het toegenomen 
expansiebeleid van Bonn. Dit 
bericht kon men onlangs op 
de frontpagina van het 
Handelsblad aantreffen. 
Onwillekeurig gaat men deze 
cijfers vergelijken met die van 
ons land, dat blijkens de 
jongste debatten in de Tweede 
Kamer, de defensie betreffende, 
beslist niet meer op de 
uitgaven voor de verdediging 
bezuinigen kan. De begroting 
er op naslaande komen wij 
op een bedrag van ruim drie 
miljard gulden, wat neerkomt 
op ongeveer 14°/o van het 
totale begrotingsbudget. 
Het lijkt duidelijk waarom 
38 miljoen, waarover in de 
motie Aarden gesproken werd, 
niet van defensie af kon. 
De landen achter het IJzeren 
Gordijn doen zo veel. Ja, 
Oost-Duitsland geeft 610/o 
meer uit, maar zou zij dit 

ontwapening werkt immers 
ook nergens een lobby. 

J. LAMBERS 

UNITEL 

De technische samenwerking 
tussen de bladen van de NOU 
enerzijds en "onze bladen" 
anderzijds vervult ons met 
zorg. Niet omdat het om 
samenwerking, en dan nog 
alleen technische en commer
ciële, gaat. Wèl omdat 
gerenommeerde bladen als de 
NRC en het Handelsblad 
zich -althans zo ziet de 
buitenwacht het -
verslingeren aan de riool
journalistiek bedrijvende 
Telegraaf. 
De redactionele zelfstandigheid 
zal gehandhaafd blijven , 
zo werd ons verzekerd. 
Nu, dat is te hopen, maar 
Gruyters, al enige ervaringen 
rijk op dit punt, trok evenals 

MARGINALIA 
misschien ook kunnen doen 
om ons in te halen, geheel in 
overeenstemming met de 
schone theorie van het 
machtsevenwicht? 
Als we de cijfers mogen 
geloven is dus een forse kritiek 
op de Nederlandse defensie
begroting mogelijk. Nu zal 
het met de betrouwbaarheid 
van de cijfers op zichzelf 
beschouwd wel meevallen, 
alhoewel men hierover 
natuurlijk nooit zekerheid 
verkrijgt, maar hoe staat het 
met de vergelijkbaarheid? Ik 
geloof niet dat er veel mensen 
zijn die weten dat men in 
Oost-Europa een andere 
defensiebegrotingsprocedure 
hanteert als bij ons en dat er 
goederen op andere 
departementen staan, die wij 
ten Jaste van defensie brengen. 
Het lijkt er dan ook veel op 
dat het genoemde bericht meer 
als blikvanger bedoeld is en 
wellicht een politiek bijtintje 
heeft. 
Ik betwijfel overigens sterk 
of de stijging van 610/o wel 
reëel is en geen statistische 
oorzaken heeft. Indien deze 
reëel zou zijn, dan is het 
bijzonder cynisch op te 
moeten merken dat een stijging 
van 61°/o per jaar van de 
bewapeningskasten wel 
mogelijk is, terwijl op het 
debat over de zin van de 
instelling Bescherming 
Bevolking in Groningen op 
12 december van het afgelopen 
jaar met nadruk gesteld werd 
dat de bewapening aan 
weerszijden met hoogstens 
5°/o per jaar zou kunnen 
worden verminderd. 
Ontwapening schijnt immense 
economische moeilijkheden op 
te leveren; over de 
bewapeningswedloop, die toch 
ook economische 
konsekwenties geacht mag 
worden te hebben, hoort men 
echter niets. Maar voor 

Jan Blokker de consequenties. 
Want, om maar enige 
voorbeelden te noemen, wie 
kan zich niet herinneren dat 
zekere Renate Rubinstein 
haar Handelsblad-colurn moest 
staken? En hetzelfde lot 
trof cursief-schrijver van 
pagina 2, Blokker, jawel, de 
man van Zo is het! Tenslotte 
werd de zaterdagse rubriek 
"S" van Nico Scheepmaker, 
naar het heet na ingrijpen 
van de directie, opgeheven. 

* Deze dingen gebeurden inder-
daad vóór er van enige 
samenwerking, zoals die thans 
tot stand is gekomen, sprake 
was. 
Immers, genoemde journalisten 
werden in hun vrijheid beknot 
doordat zij door hun 
geengageerd schrijven vele 
- rechtse - lezers tegen zich 
in het harnas jaagden. 
Het aantal abonnees daalde 
en het is logisch, echter voor 
een zichzelf respecterend 
dagblad onvergeeflijk, dat zij 
moesten verdwijnen. (Hier 
bedoelen wij niet de rechtse 
lezers, dat was ook een aardige 
mogelijkheid geweest). 
Nu althans de commerciële 
exploitatie verzekerd schijnt, 
kunnen wij slechts hopen dat 
de redactionele vrijheid niet 
verder zal worden aangetast. 
Inderdaad: hopen, want 
gerustgesteld zijn wij zeker 
niet. Wie de juichkreten van het 
rechtse lezerspubliek heeft 
vernomen bij het horen van het 
ontslag van de "radicalinski's" 
Gruyters en Blokker houdt zijn 
hart vast, dat redactie en 
directie hun poot verder niet 
stijf zullen houden. 

* Vooralsnog geven wij het 
Handelsblad het voordeel van 
de twijfel. Het gaat ons op dit 
moment bepaald te ver, om in 
bij het kabinet De Jong 
geliefkoosde termen te spreken, 

een duivelse samenzwering à 
la Axel Springer, de Duitse 
persmonopolist, te willen 
ontdekken. 
Dat wij de ontwikkelingen bij 
het Algemeen Handelsblad 
nauwgezetter dan voorheen 
zullen volgen, spreekt dan ook 
wel vanzelf. 

3 

G. van der Meer 

ZOALS HET KLOKJE ..... . 

Ook in de VVD is het ludieke 
element binnengeslopen. Voor 
wat aangenaam verpozen 
tijdens de aanstaande, 
inmiddels hopelijk door u 
overleefde, feestdagen, werd 
in Vrijheid en Democratie een 
variant op het oud-Hollandse 
gezelschapsspelletje 
Ganzebord afgedrukt. Niet dat 
wij iets tegen het ganzebord, 
nu getransformeerd tot het 
politieke "zetelspeJ", op zich 
hebben, maar volgens de 
spelregels moet er gespeeld 
worden met geld. En 
liberalen blijven 
materialisten, nietwaar? 
Wellicht had de VVD zijn 
huidige imago beter kunnen 
bestendigen met het bedenken 
van een variatie op het 
monopoliespel; een super
kapitalistische tijdspassering. 
Uiteraard zou het "gezonde 
eigenbelang" iets beter in 
goede banen moeten worden 
geleid, en voorts kan men 
denken aan aanvullingen als: 
stakingen, werkloosheid, 
fusie, huurbelasting, 
subsidies, inflatie en, een 
stoutmoedige gedachte, een 
speculatiewinstbelasting. 
Maar dan zou het wel eens 
een erg vervelend spelletje 
kunnen worden. Verder zou er 
een onderscheid moeten 
worden gemaakt tussen 
woningwet-, premie- en vrije 
sectorwoningen; naast de 
Bank, die zo nu en dan eens 
moet kunnen springen door 
wanbeheer, zal iemand de 
Staatskas moeten beheren. En 
dan is er bovendien nog een 
goede gelegenheid om al 
spelend de elementaire 
beginselen van de ruimelelijke 
ordening onder de knie te 
krijgen. 
Maar ja, zo ver is het nog niet. 
En misschien is het ganzebord 
toch wel kenmerkender voor 
de VVD. 
Wat zal het in menig liberaal 
huisgezinnetje knusjes zijn 
geweest op oudejaarsavond. 
Terwijl buiten de wind om 
het nederige stulpje huilt, 
kijkt manlief vergenoegd over 
zijn krant, en mompelt tot 
moeder de vrouw: ,,'t Is weer 
een best jaartje geweest". 
Ook zij kijkt met een intens 
gelukzalige blik. Zojuist heeft 
zij een tweede emmer met 
overheerlijke oliebollen 
gevuld. Alles straalt 
tevredenheid uit. De kat ligt 
gezellig te spinnen achter de 
vreedzaam knorrende kachel. 
Uit de keuken kringelt de 
intieme geur van vers gezette 

(vervolg op pagina 6) 
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Congresrede van Gerard van der Meer 

"De politiek van de VVD 

moet ter discussie" 
De scheidende voorzitter Gerard van der Meer wijdde zijn congresrede aan de 
Nederlandse politiek. Lang stond hij stil bij de VVD, het Liberaal Beraad en de 
verlangens van de JOVD. Reeds in het begin maakte hij duidelijk dat de VVD 
gefaald heeft in het onderkennen van een nieuwe situatie, ontstaan door de 
opkomst van D '66. De JOVD heeft de VVD wel gewezen op dat feit, maar de 
partij heeft niet willen luisteren en de zaak gebagatelliseerd. 
Overigens had Van der Meer weinig waarderende woorden voor de belangrijk
ste issues van D '66. 
Gerard van der Meer betoogde: .,De afwijzing van de voorstellen van D '66 
betekent niet dat deze partij een ding duidelijk heeft gemaakt: in onze demo
cratie is iets aan de hand. 
Het is naar mijn stellige overtuiging het huidige partijbestel, waar de oorzaak 
van de kwalen ligt. En wanneer wij willen cureren, dan moeten wij onze par
tijen genezen." 
.,Hoe dat proces zal verlopen, b.v. of aan werkelijke vernieuwing een fase van 
vernieling vooraf zal gaan, durf ik op dit moment niet te zeggen. Daarvoor zijn 
de posities nog te weinig bepaald." 
Van der Meer meende dat de basis aan onze partijen is ontvallen. Dat geldt zo
wel voor de confessionelen alsook voor de liberalen en socialisten. Er is thans 
een enorme politieke discussie op gang. 
.,Daarom is het zo goed wat er in de Partij van de Arbeid gebeurt. De discussies 
leiden in die partij tot een stroom van geschriften, waarmee men het niet eens 
hoeft te zijn om toch te kunnen constateren dat hier belangrijk denkwerk is 
verzet, denkwerk dat uiteindelijk groter invloed zal uitoefenen op de scheiding 
der geesten dan welk geknoei aan welke staatsrechtelijke regel ook. Ik con
cludeer dan ook met vreugde dat de discussies rond het vraagstuk van de par
tijvernieuwing zich hebben verschoven van louter technische kwesties naar de 
dieper liggende oorzaken." 
Vervolgens wijdde Van der Meer opmerkingen aan de vraag welk partijbestel 
wij \\'Pns!'n, en wdkP df' politiPke tf'qPnstPI!in~wn zijn. 
\ illl ,h•1 Î\h•t•! il'i :·1111 k t·t qt'l <'11 "'1\1 ht•l ',,," '' 11 1'1\dt• 1'11 ,.,., w.11 dl' snr,~olkql'
bruik rond de ternwn als progressie!, conservatie!, radicaal e.d . .,Ik vind dat een 
vorm van inflatie, welker bestrijding een zeer hoge prioriteit verdient." 
.,Socialisme en liberalisme zijn elkaars tegenpolen waar het gaat om de vraag 
welke economische structuur men de beste acht: de vrije ondernemingsgewijze 
produktie, of de centraal geleide. Globaal gezien: deze tegenstelling is ver
vaagd." 
Radicalen noemt Van der Meer .,die groepen die 't fundamenteel met de econo
mische structuur van onze samenleving niet eens zijn. Conservatief zijn dan 
per definitie die mensen die tevreden zijn met de economische (kapitalistische) 
orde. Onder deze conservatieven zijn echter velen die de feilen van de kapita
listische orde willen uitbannen. Zij zien bv. dat de arbeiders geen inspraak heb
ben op het beleid dat over hun lot beschikt. Ik ben geneigd hen de vooruitstre
venden te noemen, ter onderscheiding van de behoudenden, die 'n bepaalde 
hiërarchische structuur verdedigen." 
.,Ik kom dan tot de m.i. logische indeling: links-radicaal; links-conservatief; 
rechts-conservatief; rechts-radicaal." 
Van der Meer legde er overigens de nadruk op, dat het bij discussies niet 
alleen mag gaan om economische inzichten; van minstens even groot belang 
zijn de tegenstellingen rond de geestelijke vrijheid. Hij zei benieuwd te zijn, 
hoe radicaal op dit terrein de christen-radicalen zijn. Overigens verwachtte hij 
dat de deconfessionalisering zich wel zal voortzetten. Verder zei hij de tegen
stelling liberaal-socialistisch niet wezenlijk te vinden als basis voor een nieuw 
partijbestel, waarin ruimte is voor een tweetal grote partijen, evt. met rand
versiering. 
Als eerste stap op weg naar vernieuwing zag Van der Meer het streven naar 
een stembusakkoord . .,Dit brengt het voordeel mee dat nog niet verenigd hoeft 
te worden wat voorshands onverenigbaar is." 
.,Wanneer de nadruk gelegd wordt op een goede functionering van de demo
cratie dan is het streven naar een twee-partijenstelsel een dwingende opgave." 
Het nadeel van het stelsel van Evenredige Vertegenwoordiging is volgens Van 
der Meer .,het oprichten van splinterpartijen, gegeven de Nederlandse neiging 
tot Prinzipienreiterij. tot sectarisme." 
Tot verbazing van de vergadering nam Van der Meer de heer Schmelzer in 
bescherming . .,Ons partijstelsel is een stelsel van minderheden. Twee minder
heden willen niet samenwerken en vragen vervolgens van de derde minder
heid: wordt socialist of liberaal." Het Nederlandse volk aanvaardt deze keus 
niet. Noch de PvdA, noch de VVD zijn waarlijk volkspartijen; de confessionele 
partijen zijn dat wel. .,Voordat we besluiten de confessionele partijen de schuld 
te geven, doen we er goed aan de hand in eigen boezem te steken. Wat man
keert er aan onze politiek die ons zo onaantrekkelijk maakt voor de confessio
nele partijen en de confessionele kiezers?" 
De VVD 
.,De JOVD werkt loyaal en con amore mee in het Liberaal Beraad. Maar onze 
loyaliteit gaat niet zover dat wij zouden vergeten wat de JOVD wil. De JOVD 
was verontrust, de VVD niet. Het gemak waarmee de partij D '66 wordt inge
deeld bij het .,rooie blok" doet ons de vrees bekruipen dat de VVD nog steeds 
niet begrijpt wat er aan de hand is. Velen uit de JOVD hebben hun heil gezocht 
in andere partijen, niet omdat zij niet meer liberaal zouden zijn, maar omdat zij 
hun liberalisme in de VVD niet meer kwijt konden of mochten. 

De VVD heeft zich van de resultaten van het JOVD-denkwerk niet veel aange
trokken. Men kan de JOVD waarachtig geen gebrek aan goede trouw verwij
ten wanneer wij op dit moment zeggen, wanneer wij op dit moment eisen, dat 
de politiek van de VVD ter discussie moet komen te staan. 

Het gaat om de politieke oordeelsvorming binnen de partij. Aanvankelijk kreeg 
men de indruk dat het slechte resultaat door de VVD geweten werd aan 't slechte 
.,imago". Dat heeft bv. Toxopeus in Rotterdam gezegd: De kracht van onze 
overwegingen werd aanmerkelijk verzwakt door een actieve image-building in 
negatieve zin door onze tegenstanders." 
Van der Meer vervolgde: 
.,Toxopeus zou natuurlijk eerlijker zijn geweest wanneer hij erbij gezegd had 
dat hij aan negatieve image-building t.a.v. zijn tegenstanders actief meedoet. 
Er moet een aardige bloemlezing bijeen te garen zijn van wat de VVD in de 
loop der jaren gezegd heeft over de PvdA .Toch wijt deze partij het verlies niet 
aan slecht imago, maar aan een slechte politiek. Wanneer de heer Toxopeus 
dan ook constateert dat .,vorm en inhoud, begrip en term van elkaar worden 
losgeweekt", dan zou hij dat van mij best eens op het liberalisme van de VVD 
mogen toepassen. De duidelijke missers tegen de liberale beginselen hebben 
een heel wat negatievere invloed gehad op het beeld dat de buitenstaander zich 
van de VVD vormt, dan de VVD over het algemeen geneigd is aun te nemen . 
Ik meen dat de angst voor het slechte imago voortkomt uit het slechte gewe
ten van de VVD, die toch wel stekeblind moet zijn, als zij niet zeer goed be
seft dat haar imago zo goed is als de politiek die zij onder de naam liberaal 
verkoopt.'' 
Vervolgens liet Van der Meer zich uit over de basis van een nieuv;e partij. Hij 
verklaarde nadrukkelijk te kiezen voor een beginselpartij. Pragmatisme zei hij 
te verwerpen, gedachtig aan Thorbeeke's woord: Het ideaal bereiken wij nooit, 
maar waarheen koerst hij die het niet in het oog houdt? 
Van der Meer vroeg zich trouwens af, of D '66 wel zo onliberaal is. !lij citeerde 
Prof. Oud die het tegendeel beweert. 
, 1\\.i.il li'h iill.t'llt•l'd h'<i<'ll dt• hl'!hl.ild llit•l 1.0 <'1<1 S<H'idlistisc\;p fl\'tl ·\, IP~J<'Il 

de bepdd!d niet rode Democrdten, drukt de VVD zichzeil steeds weer in de con
servatieve hoek. Bogaers zoekt contact met de PvdA, met D '66. De VVD noemt 
de christen-radicalen bij voorbaat socialisten. Ik geloof dat de heer Toxopeus 
toen hij met Bogaers in een liberaal-confessioneel kabinet zat, wel eens andere 
geluiden heeft laten horen. 
Ik dacht dat het belangrijk was de resultaten van het Liberaal Beraad af te 
wachten, om te zien met wie de liberalen zullen kunnen samenwerken. Ik zeg 
niet dat het ook kan met de radicalen. Maar het is ook te vroeg om te zeggen 
dat het niet kan. Ik herhaal dat de politiek van de VVD de inzet behoort te 
zijn in het Liberaal Beraad." 
.,De JOVD zal van de VVD blijven vragen een duidelijk liberalere opstelling dan 
tot dusverre vaak het geval is geweest. Toxopeus heeft gezegd dat de politiek 
van de VVD goed is. Dat is de subjectieve mening van iemand die hooguit kan 
zeggen dat hij de politiek van de VVD goed vindt." 
.. Samen met de andere liberale organisaties moet de VVD zoeken naar de 
essentie van het liberalisme. Onze achterstand is het gebrek aan een eigen in
dentiteit. Na de oorlog heeft de VVD zich vaker anti-socialistisch opgesteld 
dan werkelijk principiëel liberaal. De opvatting van Van Riel: Er zijn in Neder
land sor:ialisten en anti-socialisten, moge genoeg zeggen. 
De JOVD zal de oude liberale tante opwrijven. Want wij zullen niet gedogen 
dat het liberalisme, dat zich nu in de VVD anti-socialistisch opstelt, in een 
nieuwe partijformatie anti-vooruitstrevend wordt. Dat is het grote gevaar waar
aan het toekomstige liberalisme bloot staat. Het ware liberalisme is progressief. 
.,Wij moeten hervormen, niet omdat wij hervormen willen, maar omdat hervor
mingen noodzakelijk zijn." 

DE JONG 

Tenslotte wijdde Van der Meer korte tijd aandacht aan het kabinet DE JONG, 
dat hij waardeerde om zijn bereidheid tot overleg met de Kamer. In scherpe be
woordingen echter hekelde hij het buitenlandse beleid van Luns. Van der Veer 
zei van mening te zijn dat deze minister maar beter kon verdwijnen. Ve;-der zei 
hij te wensen dat dit kabinet zichzelf tot inzet van de verkiezingen zou 
durven te maken. De VVD zou hierop bij de regeringspartners moeten aandrin
gen, zo meende hij. 
Van der Meer besloot zijn congresrede aldus: 
.,Liberaal zijn betekent zoekend bezig zijn. Zoekend op weg naar ons ideaal, 
een samenleving waarin oorlog zal zijn uitgebannen, geestelijke en materiële 
welvaart zal heersen, niemand vervolgd zal worden om ras en geloof. 
Zullen wij dat ideaal bereiken? Wij zullen het wel niet meer beleven. Maar dat 
mag ons niet verhinderen er naar te streven. Want waarheen koersen wij, wan
neer wij ons dat ideaal niet voor ogen houden? 
Wij zijn, met de reserves die ik u schetste, bereid de VVD te steunen. Onz1 
hogere verantwoordelijkheid is die van het liberalisme. 
Dat is de zaak waarvoor wij pal staan." 
Met het uitroepen van een krachtig .,Leve het liberalisme, leve de JOVD", be
sloot Van der Meer zijn rede, die, getuige het luide applaus, door de aanwe
zigen rr.d instemming werd beluistercl. 

REDACTIE 



DE DRIEMASTER 5 

Vanaf deze plaats zou ik gaarne lof 
willen toezwaaien aan onze onder
handelingsploeg in Brussel vanwege 
hun vastberaden standpunt tegenover 
het tweede Franse veto inzake de 
toelating van Engeland binnen de 
E.E.G. Men mag dan veel op minis
ter Luns aan te merken hebben, wat 
de E.E.G. betreft kunnen wij ons 
moeilijk een nog voortreffelijker ver
dediger van de Europese integratie 
indenken. En waar iets te prijzen valt 
moeten wij het evenmin nalaten dat 
te doen. 

Europese Integratie '/ 
of Desintegratie • 

1957-58, toen de E.E.G. in stautue
nascendi was. Bij mijn weten was het 
in Frankrijk toen vrijwel een chaos, 
zowel politiek als economisch; het 
was zelfs zo erg dat de communisten 
zich ernstig afvroegen of ze de macht 
niet konden overnemen. Mede daar
door is trouwens het Gaullisme aan 
de macht gekomen. Economisch lag 
Frankrijk door de oorlog in Algerije 
plat. Toch is Frankrijk indertijd in de 
club van zes opgenomen. En nu zal 
dat zelfde Frankrijk beweren dat En
geland .,er economisch nog niet aan 
toe is". De gort moet toch niet gaar
der worden. 

door J. LAMBERS 

intussen denkt men bij Europese In
tegratie alleen maar aan West-Euro
pese Integratie; Oost-Europa behoort 
er kennelijk voorlopig nog niet bij. 
Doch voor we aan meer politieke en 
economische toenadering met dit 
blok kunnen denken, valt er veel voor 
te zeggen om eerst eens klaarheid in 
het eigen huis te brengen. Integratie 
is nl. een typisch evolutieproces; als 
men teveel ineens wil dan is de kans 
groot dat men alleen maar een chaos 
krijgt. 
Het wil mij dan ook voorkomen, dat 
DE GAULLE's Europa-politiek, die 
op zichzelf bezien, dus los van de mo
tieven van de generaal, aantrekkelijke 
aspecten bezit (Europa moet een on
afhankelijke plaats in de wereld in
nemen, met andere woorden niet lan
ger verbonden zijn met resp. de Ver. 
Staten en de Sowjetunie) in wezen 
doorkruist wordt door zijn eigen 
Klein-Europa-politiek. Hoe groter 
immers een politiek en economisch 
blok wordt, des te gemakkelijker kun
nen nieuwe blokken worden geïnte
greerd. I-let valt toch gemakkelijk in 
te zien, dat onderhündelingen op eco
nomisch terrein tussen een geïnte
greerd West-Europa en de Oost
Europese landen in de wat verdere 
toekomst aanzienlijk meer kans van 
slagen hebben dan wanneer elk land 
apart adn de conferi'nlietdfel qailf zit
ten? 

De door COUVE DE MURVILLE aan
gevoerde argumenten voor het Franse 
veto zijn, mede in dit licht gezien, 
drogredenen. Hij zegt dat Engeland 
eerst maar eens orde op zaken moet 
stellen. Wat hij niet zegt, maar wat 
hij bedoelt is dat Frankrijk geen An
gelsaksische invloed binnen de E.E.G. 
duldt; in de eerste plaats zou de hui
dige Franse machtspositie door de 
Engelse entree afbreuk gedaan wor
den, in de tweede plaats meent men 
in Frankrijk, dat via Engeland de 
Amerikaanse invloed binnen Europa 
nog groter zal worden. 

Doch beide argumenten zijn drogre
redenen heb ik gezegd. Om maar met 
de laatste te beginnen, wil men wer
kelijk economisch onafhankelijk van 
de Verenigde Staten worden en daar
mee ook politiek meer autonoom, dan 
moet men Engeland en de andere kan
didaat-lidstaten juist wel opnemen 
en ook zo spoedig mogelijk. De E.E.G. 
is nl. nog steeds te klein om aan de 
Amerikaanse economische invloed in 
ons werelddeel het hoofd te kunnen 
bieden. In Duitsland, dat intussen 
reeds weer de tweede industriële na
tie van Europa (na Rusland) is, 
spreekt men in dit verband zelfs van 
de .,Grote Uitverkoop". Ten einde dit 
te voorkomen zou men de Engelse 
politieke invloed toch op de koop toe 
moeten nemen? Maar dat zit De 
Gaulle erg hoog, want daarmee wordt 
de mogelijkheid dat hij in Europa de 
lakens uitdeelt een stuk kleiner. Tot 
nu toe ht>efl hij h<:l f<~rnelijk h<IrHiiq 
gespeeld, ten minste op de korte ter-

De Onthuliers 
Over weinig zaken is de laatste tijd zoveel misverstand als over de bij uitstek 
liberale deugd verdraagzaamheid. De Driemaster- en de Hoepla-affaire ~ijn 
daar de luidruchtige getuigen van. Werd in de vorige eeuw, en helaas ook nu 
nog maar al te vaak, de verdraagzaamheid opgevat als kleurloze neutraliteit, 
geelachtig de slogan .,laisser faire, laisser aller", sindsdien zijn velen tot d~ 
conclusie gekomen dat dit tot een isolerende onverschilligheid leidt. Telrlers, 
de vooroorlogse liberale leider van formaat, onderscheidde een drietal vormen 
van verdraagzaamheid: kleurloze neutraliteit, beleid en tact, en de liefde diP 
bevrijdt. Deze laatste vorm is helaas nogal utopisch als het om een gehele ge
meenschap gaat; dit te realiseren is al moeilijk genoeg tussen twee mensen 
onderling. 
Het rapporl Liberaal Profiel noeutl verdraagzaamheid enkel: het kunnen ver
dragen, dat een ander mens anders is en hem de ruimte gunnen en geven om 
dat anders zijn te beleven. 
Echter, er is toch nog een aspect aan de verdraagzaamheid dat te weinig aan
dacht krijgt. Meestal wordt enkel verdraagzaamheid verwacht van degene die 
de rol van toeschouwer speelt of die bij een bepaalde zaak wordt betrokken. 
> .1aar, het moet ook eens gezegd worden dat van degenen die zelf zo'n aan
spraak maken op tolerantie een verdraagzame houding verwacht mag worden. 
Ik zou dan ook een onderscheid willen maken tussen aktieve en passieve ver
draagzaamheid. 
Aktieve verdraagzaamheid uit zich in de voorkomendheid, in het doodgewone 
burgerfatsoen, d.w.z. dat men met de medemens omgaat zonder deze te willen 
kwetsen of aan te tasten in zijn waardigheid. Passieve verdraagzaamheid be
tekent dat de toeschouwer zich al te gauw op zijn tenen getrapt dient te voe
len. 
Men kan momenteel helaas een neiging constateren om zo brutaal mogelijk te 
zijn, d.w.z. een minimum aan actieve verdraagzaamheid te betrachten. En als 
daar dan iets van wordt gezegd, dan heeft men gelijk de mond vol over into
lerantie en fatsoensrakkerij. Velen van de actief intoleranten proberen zich te 
rechtvaardigen door te zeggen dat zij .,mistoestanden wensen te onthullen" of 
dat zij .,enkel de werkelijkheid willen registreren", alsof dat ueberhaupt moge
lijk is. Men klopt zich op de borst voor het baanbrekende werk dat toch maar 
verricht wordt, zonder zich ervan bewust te zijn dat het hoge streven enkel 
een Jacopetti-mentaliteit is. De sensatiezucht wordt verpakt in medemenselijk
heid, en dat is een artikel dat altijd wel goed in de markt ligt. Het is opvallend 
dat velen van de tactloze onthullers hun eigen gelijk altijd op een stichtende, 
moraliserende preektoon moeten uitspreken. Brugsma van de Haagse Post 
wees daar terecht op in het geval Schaafsma versus UniteL 
Het zijn deze zedemeesters die vaak in een dogmatisch keurslijf zitten gedron
gen, hetzij van .,linkse", dan wel van .,rechtse" schnitt. Voor liberalen die zich 

mijn beschouwd. (Maar misschien 
houdt dit met zijn leeftijd verband). 
Door een vriendschapsverdrag met 
de Duitsers te sluiten, die altijd bang 
zijn dat ze nog eens geïsoleerd zullen 
komen te staan (wat dit betreft komt 
de terugtrekking van 35000 militai
ren van de V.S. uit West-Duitsland 
wel bijzonder ongelegen) kon hij min 
of meer rekenen op de steun van de 
Westduitse regering. Op deze wijze 
kon hij inderdaad enige tijd de .,Fran
se grandeur·· tentoonstellen en mooi 
weer spelen met Moskou alsof hij. De 
Gaulle, de ontspanning wist door te 
zetten. Intussen tracht hij echter de 
Polen tegen de Sowjetunie op te zet
ten, zonder succes helaas. Dat hij de 
Amerikaanse politiek waar hij maar 
kan in de wielen rijdt is genoegzaam 
bekend. De Franse buitenlandse po
litiek lijkt dan ook toch wel veel op 
het spel van een intrigant. 
Als de voortekenen niet bedriegen 
zal er nu echter een beperking ko
men in de manoeuvreerruimte van 
de generaal. De kans dat Frankrijk 
geïsoleerd zal komen te staan neemt 
nl. met de dag toe. De Franse moti
vering voor het veto is dan ook niet 
van een zekere dubbelzinnigheid vrij 
te pleiten, die gemakkelijk te door
zien is. 
Engeland is volgens Frankrijk .,nog 
niet gereed, met het oog op zijn eco
nomische omstandigheden", zodat on
derhandelingen op het ogenblik nog 
zeer voorbarig zijn. Ik wil daarom 
lhdns even een stapje in de geschie
denis terugdoen, nl. naar de jaren 

En als Engeland dan economisch zo 
zwak is, zou dat dan juist niet een 
reden zijn om het wèl op te nemen? 

Als de Franse president iets van eco
nomie afweet of zich althans door 
een econoom zou laten voorlichten, 
behoorde hij toch te weten dat inte
gratie van Engeland betekent dat er 
een groot afzetgebied bij komt, die, 
als de Engelse industrie inderdaad 
zo lamentabel is als men het voor
stelt, een uiterst verleidelijke prooi 
voor de industrie van de Zes zou 
vormen. 

Dat de invloed van een economisch 
zwak land minder sterk zal zijn dan 
die van een in genoemd opzicht sterk 
land behoeft geen betoog lijkt mij; 
integratie zal in de eerste plaats gro
te aanpassingen van dat zwakke land 
vergen. 
De Vijf hebben groot gelijk dat zij nu 
eensgezind neen tegen Frankrijk heb
ben gezegd. Laat de Fransen maar 
eens een tijd in eenzaamheid naden
ken. 
Het initiatief om een technologische 
gemeenschap te ontwikkelen, waar
aan ook Engeland kan meedoen, juich 
ik van harte toe. 
Nogmaals, wat dit betreft, de compli
menten aan onze regeringsvertegen
woordigers. 

door 
A. Ph. P. VAN HAEFTEN 

vnJzmnig plegen op te stellen is dit een gruwel. Werkelijke liberalen hebben 
een besef van de eenzijdigheid van een dogma. Het liberalisme is dan ook rela
tiverend, empirisch. In de goede betekenis van het woord wil men gematigd 
zijn, d.w.z. men tracht zich te beheersen als het om het, veelal, valse dilemma 
zwart-wit gaat. Zelfs hel nobelste streven heeft zijn schaduwzijden; zo kan het 
liberaal-empirisme leiden tot een gebrek aan slagvaardigheid, en verkleurt het 
grijs tot grauw. D '66 heeft wel heel sterk aangevoeld dat de tweestrijd der 
dogma's energieverspillend is. Het pragmatisme heeft echter, daar het gespeend 
is van een maatschappelijke visie, het nadeel dat het kan ontsporen in oppor
tunisme. 
Massimo Salvadori vergeleek het liberalisme met een weg. Het doel is niet be
langrijk als men maar steeds de juiste methode toepast. D '66 heeft in zijn kri
tiek op de beginselpartijen (hetgeen niet identiek is met dogmatische partijen) 
zijn bezwaren overgeaccentueercl. Met het badwater werd het kind wegge
spoeld, want i.p.v. een nieuw kompas te zoeken, werd dit nuttige instrument 
naar de vuilnishoop verwezen. Dat een empirische politiek niet aan slagvaar
digheid hoeft in te boeten heeft de praktijk van D '66 gelukkig wel bewezen. 
Als mevrouw Van Someren-Downer kritiek levert op een VPRO-programma, 
mag men haar niet direct een intolerante houding in de schoenen schuiven. Of 
de wijze waarop zij haar kritiek spuide wel juist of gelukkig moet worden ge
acht, blijve hier buiten beschouwing. Degenen die dan maar weer te pas en te 
onpas het woord verdraagzaamheid in de mond nemen en uitspuwen, wensen 
dan in feite dat we weer terugvallen in de fase van de kleurloze onverschillig
heid, d.w.z . .,bemoei je met je eigen zaken"! En dat, terwijl zij zelf vaak to:-:.en 
bijzonder intolerant, of op z'n zachtst gezegd, hoogst tactloos te zijn. 
Gelukkig heeft de VPRO dan ook afgezien van de uitzending van de inmiddels 
beruchte abbatoirfilm. Treffend is, dat ook de Hoepla-isten hun filmpje over 
de dronken militairen afdeden met het verweer, dat enkel .,de werkelijkheid 
werd geregistreerd". 
Ook in JOVD-kringen mag men zich wel eens bezinnen op het probleem van 
de verdraagzaamheid. Het moet niet mogelijk kunnen zijn dat een niet al te 
tactvolle Driemasterredactie bij een groot aantal leden een intolerante reactie 
opwekt, met alle gevolgen van dien. Maar, het is natuurlijk weinig zinvol te 
schrijven in de zin van .,it ain 't necessaraly so", en. . . . over de doden niets 
dan goeds. 
Overigens mag men niet de illusie hebben dat altijd iedereen even tactvol zal 
zijn. Er zullen steeds weer onverdraagzame dogmatici zijn, en dat is maar ge
lukkig ook. Maar, er zullen ook steeds weer liberalen, in de meest ruime zin 
van het woord, moeten zijn die wijzen op de eenzijdigheid van de dogmatische 
neo-moralisten. Wij hoeven die noodzakelijke intolerantie niet te leveren. Die 
rol kan men met een gerust hart aan anderen overlaten. 
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UIT ONZE ORGANISATIE 

VAN DE HB-TAFEL 

Het Liberaal Beraad heeft een eerste 
discussie-rapport opgesteld, dat, naar 
wij hopen, in Woudschoten gratis 
verkrijgbaar zal zijn. 
Er zal een landelijke commissie .,Par
tijhervorming" ingesteld worden. Een 
ieder, die lid van deze commissie zou 
willen zijn, warde verzocht zich bij 
het Alg. Secretariaat op te geven. 
De brochure .,Sfeer-mentaliteit-demo
cratie binnen de krijgsmacht", uitge
geven vanwege de NPJCR, is bij 
schriftelijke aanvraag gratis bij het 
Alg. Scretariaat te verkrijgen (post
zegel van 15 ct. insluiten). 
In Bergen op Zoom is een nieuwe af
deling opgericht. 

VAN DE ALG. PENINGMEESTER 
De afdelingen, die nog niet geheel aan 
hun financiële verplichtingen hebben 
voldaan, hebben van mij onlangs hier
omtrent een brief ontvangen. Ik hoop, 
dat de verschuldigde nota's en ach
terstallige d!drachten zo spoedig mo
gelijk betaald worden. Het is zeer 
gewenst dat een en <:<nder vóór Vlouu
schoten in orde is. De afdelingen die 
niet aan hun verplichtingen kunnen 
voldoen worden verzocht zich met 
mij in verbinding te stellen. 
Mijn adres in de Driemaster stond 
verkeerd vermeld, ditmaal is het ge
corrigeerd. 

CURSUS COMMUNISME 
Prof. dr. W. Banning, prof. dr. J. Vlf. 
Bezemer, drs. A. G. Dekker o.p., dr Z. 
Dittrich, mevr. dr. A. M. van der Eng
Liedmeier, prof. dr. J. de Graaf. drs. 
W. Langeveld, dr. A. Th. van Leeu
wen, Vlfolfgang Leonard, drs. J. A. M. 
VVeterman e.d. stelden tezamen een 
cursus samen over het communisme. 
V dil deze cursus is een 60 pélyinéi's 
tellend boekje samengesteld. Het 
boekje is gedrukt in offset en van 
illustraties voorzien en het bevat de 
volgende hoofdstukken: I. Inleiding. 
11. Kar! Marx (1818-1883). 111. Marx 
en zijn voorgangers. IV. Rusland van 
± 1700-1917. V. De periode van 1917-
1927. VI. De Sowjetunie onder StaJin 
(1927-1953). VII. De Sowjetunie onder 
Chroesjtsjow (1953-1964). VIII. Poli
tieke aspecten van het sowjetcom
munisme. IX. Economische aspecten 
van het sowjetcommunisme. X. De 
mens in de Sowjet-letterkunde. XI. 
De situatie van de godsdienstige ge
meenschap in de Sowjetunie. XII. 
Opvoeding en onderwijs in de Sowjet
unie. XIII. Communisme wereldwijd. 
In samenwerking met de uitgeefster. 
de werkgroep 2000 te Amersfoort, 
biedt de Stichting Nederlandse Poli
tieke Jongeren Contact Raad u dit 
boekje aan voor de spotprijs van 
f 1,65. 
U kunt het boekje verkrijgen door dit 
bedrag te storten op postrekening 
758486 t.n.v. penningmeester NPJCR 
te Amersfoort, met de vermelding: 
.,Cursus communisme". Na storting 
volgt toezending. 

WAAROM VOOR AERDEN? 
Bij de indiening van de Miljardennota 
- enige maanden geleden - bleek, 
dat de Regering hoge prioriteit zegde 
te geven aan de ontwikkelingshulp, 
hetgeen in cijfers vertaald bleek in een 
redelijke verhoging van de post "Ont
wikkelingshulp' (de minister volgde 
toen niet eens (!) de minimumrichtlijn 
van zijn Adviescommissie). Naast de 
waardering voor de verhoging was de 
wil om de post verder op te hogen een 
algemene, zij 't dat de één verder wil
de gaan dan de ander. (Een motie Van 
Mierlo c.s. werd bijna honend afge
wezen, omdat men het uitgangspunt 
van "de noden van de ontwikkelings
hulp" irreëel achtte. Overigens oogstte 
Z.E. Witteveen voor introductie van 
dit principe in een wereldvergadering 
groot succes (sic). 

De algemene economische situatie 
noodzaakte tot aanbrengen van fond
sen van enig formaat voor eventuele 
aanwending ter bestrijding van werke
loosheid en wat dies meer zij. Alge
meen was de wens aanwezig (en de 
noodzaak voorhanden) de Rijksuitga
ven niet sterker te doen stijgen. Ver
hoging van bepaalde begrotingsposten 
diende derhalve ten koste van andere 
posten te gaan, althans voor de rege
ringspartijen. Verwerping van het li
monade-radicale-voorstel was dan ook 
begrijpelijk. 

De motie Aerden was op alle drie de 
punten correct (hoge prioriteit ontwik
kelingshulp, rekening houdend met on
wenselijkheid om de begrotingen van 
Economische Zaken, Volkshuisvesting 
en Sociale Zaken te beperken, en de 
onwenselijkheid van verhoging van de 
Rijksuitgaven). 

De enige vraag, die resteert. is deze: 
kan Defensie een dergelijke verminde
ring verdragen. Het antwoord, dat wij 
daarop geven is: "ja". Het is alge
meen bekend, dat er bij Defensie (el
ders ook) een flink aantal randuitga
ven bestaat, uitgaven, waarvan het nut 
twijfelachtig is. De Minister van De
fensie heeft daar zelf tal van voorbeel
den van gegeven, toen hij door te voe
ren bezuinigingen noemde; de conclu
sie, die daar kan worden getrokken, 
was, dat een verlaging van 38 miljoen 
door Defensie zou kunnen worden ge
dragen. 

Onaanvaardbaar hoefde de motie niet 
te zijn; de minister had kunnen verkla
ren te zullen proberen de motie Aer
den uit te voeren. Voor ons - die ont
wikkelingshulp één van de belangrijk
ste zaken achten - reden genoeg dat 
met een verklaring over de motie Aer
den duidelijk te maken. 

v.v.p. 

dAGENDAg 
Januari 
15 afdeling Groningen 21.30 uur: discussie-avond in De Oude Meet, onder

werp o.a.: "Politiek Jongeren Contact Groningen". 
26 afdeling Midden-Drenthe 20.00 uur: Teaeh-in over de werkgelegenheid in 

het Noorden met o.a. de heer Zegering Hadders. 
27 Nationaal Jongeren Parlement in Den Haag. 
28 afdeling Den Helder 20.00 uur: disucussie-avond over partijvorming. 

Februari 

6 afdeling Amsterdam 21.00 uur: liberale borrel in de Oude Herberg. 
6 afdeling Den Haag 18.00 uur: liberale borrel in Tastevin. 

12 afdeling Nijmegen Liberale borrel in Atlanta. 

Congresrede 

Mr. W. J. Geertsema 

Centraal thema van de rede van Mr. Geertsema was de .,verantwoordelijkheid". 
Veel meer dan in het verleden moeten de liberalen er aan wennen hunner broe
ders hoeder te zijn. Dat mag echter nooit zover leiden dat wij onze broeders 
betuttelaar worden. Niets verheugt ons meer dan het zien van vrije onafhan
kelijke mensen. De liberalen moeten ernaar streven zoveel mogelijk vrije en 
onafhankelijke mensen te maken, zowel binnen als buiten onze grenzen. Hij 
doelde in dit verband resp. op de werklozen (.,nooit mogen wij ons vastklam 
pen aan welke economische theorie dan ook die de waarde van een bepaald 
percentage aan werklozen tot uitgangspunt neemt") en op de ontwikkelings
hulp. 
Mr. Geertsema betoogde verder dat wij ook onze broeders hoeder zullen !T'oe
ten zijn in gevallen als Van Heyst. Hij zei verheugd te zijn dat het een liberale 
minister is die aan dit nieuwe instrumentarium met medewerking van het par
lement zijn definitieve vorm zal geven. 
Tot vreugde ongetwijfeld van de JOVD'ers zei Geertsema van oordeel te zijn 
dat in veel van wat door de JOVD aan de VVD is voorgehouden uitnemend 
materiaal zit voor de noodzakelijke evolutie van de liberale denkbeelden. Hij 
doelde daarbij op de resolutie Demoplan, op Stemverheffing en op het rapport 
Liberaal Profiel. .,Zij vormen een voortreffelijk uitgangspunt voor een gesprek". 
Geertsema benlf>itte voorts meer aandacht voor de democratisering van het 
onderwijs, wa~rvoor minister Veringa grote belangstelling heeft. Geertsema zei 
het niet eens te zijn met de voorgestelde verhoging van de kleutergelden en 
universitaire inschrijfgelden. 
Het vraagstuk van de democratisering van de onderneming zal meer dan 
voorheen in partijverband van de VVD aan de orde moeten komen. 
Geertsema zei van mening te zijn dat er van toenadering tussen liberalisme en 
socialisme geen sprake kan zijn . .,Steeds meer gaat men in socialistische kring 
de vraagstukken van inkomens- en vermogensverdeling zien vanuit het stand
punt van het primaat van de collectiviteit. Men staat een economisch beleid 
voor dat duidelijk inflatiebevorderend werkt en bepleit fiscale projecten die 
eerder tot een uitverkoop van particulier bezit zouden leiden dan tot bevor
dering." 
Ook aan de buitenlandse politiek wijdde de heer Geertsema enkele opmerkin
gen. Hij verweet de regering te voorzichtig te zijn ten aanzien van bv. Grieken
land. In Vietnam dient zo spoedig mogelijk vrede tot stand te komen. .,Vv'ij 
moeten alles doen om te voorkomen dat verdere uitbreiding in intensiteit en 
aard van de gebruikte middelen toeneemt". 
De heer Geertsema mocht een langdurig staand applaus in ontvangst nemen, 
alsmede uit de hand van de voorzitter een kist sigaren. REDACTIE 

Zo juist verschenen: Anatomie 

Van de Amsterdamse uitgeverij De 
Bezige Bij ontvingen wij een boek 
dat de volledige aandac·ht verdient 
van alle door individuele of collec
tieve politieke studie wijs geworden 
lezertjes: J. van den Eerg's .,Anato
mie van Nederland". Dit eerste deel 
van Van den Eerg's opus magnum 
(het tweede deel zal begin '68 ver
schijnen) is een bijzonder lezens
waardig, want goed geschreven boek, 
dat men zonder overdrijven in één 
avond kan hebben gelezen. Maar een 
echte" anatomie van de nationale 
~amenleving is het niet geworden, al
thans geen diep in de onderhavige 
materie snijdende ingreep. De opzet 
van de schrijver is om te komen tot 
een duidelijk in- en overzicht van 
vooral alle mogelijke achtergronden 
van stuk voor stuk aantrekkelijke 
verschijnselen in ons land, als: het 
koninklijk huis, het parlement, de po
litieke partijen, de departementen, 
het kabinet en de diplomatieke dienst. 

(vervolg Marginalia) 

koffie. Vader steekt de brand 
in een pijp beste tabak. 
Moeder, met een extra frisse 
boezelaar voor, telt de steken 
van haar breiwerkje. NadQt 
ze een zorgelijke blik op de 
clivia heeft geslagen laat zij 
de pennen weer tikken dat het 
een lieve lust is. Daar 
doorheen klinkt de vertrouwde 
tik-tak van grootvaders klok. 
"Edzo, zullen we niet eens 
een gezellig spelletje 
ganzeborden??", onderbreekt 

Naast allerlei feitelijke informaties, 
die de lezers - zij het aanzienlijk 
minder gedetailleerd - ook kan ha
len uit de goede stadtsinrichtingboe
ken, geeft Van den Berg vele heer
lijke achtergrondverhalen en gege
vens die nu niet direct overal even 
goed bekend zijn en gekend kunnen 
worden. Hieronder bevindt zich nog
al wat "gossip"! 
Nogmaals dus: een heel fijn boek om 
te hebben èn te lezen, zij het geen 
anatomie in de letterlijke betekenis 
van het woord. Van den Berg heeft 
natuurlijk onze eigen JOVD en de 
betrekkingen met wat men wel eens 
de "geestverwanten" noemt, niet 
vergeten. 
Ook Hans Wiegel komt met naam en 
toenaam in deze anatomie voor, zij 
het slechts één keer. Maar dat komt 
zeer waarschijnlijk omdat Hans pas 
sinds zeer kort brieven onder zijn 
eigen naam durft te schrijven. M.R.M. 
J. van den Berg: De anatomie van 
Nederland, deel I, De Bezige Bij, Am
sterdam 1967, 264 bldz.; Prijs: f 14,90. 

zij haar nijvere huisvlijt. 
"Ja, maar dan toch eerst nog 
een lekker glaasje bisschop" 
zegt deze terwijl hij opstaat 
uit zijn zorg. Weldra zijn de 

· ganzeborders geheel in de 
ban van het spelletje dat 
nooit verveeld; vorig jaar 
niet, en eervorig jaar ook niet. 
En volgend jaar zal zich wel 
weer hetzelfde knusse 
tafreeltje afspelen in het 
liberale huisgezinnetje. En 
overvolgend jaar evenzo. Ja, 
ja, gezelligheid kent geen tijd. 

A. Ph. P. VAN HAEFTEN 
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Drenthe: 
een openluchtmuseum? 

Het behoeft eigenlijk niet meer ge
zegd te worden, dat Nederland maar 
een klein landje is. Iedere inwoner 
heeft slechts een zeer beperkte ruim
te om zich te bewegen. Daarbij komt 
dat die inwoners steeds weer nieuwe 
wensen hebben die ruimte vragen: 
grote uitbreidingsplannen, wegen, re
creatiegebieden, vliegvelden etc. Deze 
ruimtebehoevende zaken zijn ook nog 
weer aan bepaalde eisen gebonden: 
de werkgelegenheid moet niet te ver 
van de woonwijken liggen, vele voor
zieningen moeten in de woonwijken 
worden gesitueerd. Dit alles was niet 
zo erg wanneer er ruimte genoeg was. 
Daarom is in ons land ordening een 
noodzakelijkheid. Ruimtelijke Orde
ning is, zegt het Landbouwschap in 
een door haar uitgegeven rapport, het 
opstellen door de overheid van een 
plan, waarin de bestemming en even
tueel het gebruik van de grond wordt 
geregeld, waarin voorts de bestem
mingen in plannen van lagere orga
nen op enigerlei wijze wordt beïn
vloed en WJnneer zij ten slotte haar 
plan hanteert en handhaaft. 
Mensen die direct met deze Ruimte
lijke Ordening te maken hebben, zijn 
wel de landbouwers. Vele landbou
wers toch moeten hun bedrijven ver
laten om plaats te maken voor stads
uitbreiding, wegen, recreatie enz. Het 
is dus voor hem erg belangrijk dat 
de overheid met haar beleid inzake 
R.O. open kaart speelt! Dit blijkt na
melijk niet altijd het geval te zijn. 
Een voorbeeld hiervan vinden we in 
N.-Drenthe, waar Staatsbo~beheer 

plotseling met een kant-en-klddr plan 
voor de dag kwam, handelend over 
de conservering van het prachtige 
stroomdallandschap van de Drentse 
Aa. De landbouwers in dit 3000 ha 
groot gebied werden voor !'Pn vol
dongen feit gesteld, zij weten nl. heel 
goed dat een eenmaal uitgewerkt 
plan maar moeilijk te wijzigen is. 
Men wil de boeren in dit gebied (die 
reeds een jaar op een ruilverkave
ling wachten) arbeidsmetboden laten 

toepassen zoals opa het vroeger deed: 
koren maaien met de zeis, geen kunst
mest gebruiken en geen bestrijdings
middelen enz. Het gebied moet een 
museum worden met de boer als park
wachter, knecht op eigen bedrijf. "De 
boer die niet wil meewerken", schreef 
iemand in het maandblad Drenthe, 
"gaat maar naar een ander EEG-land, 
de Drentse boer is toch mobiel?" Wel
ja en de recreant maar genieten in 
eigen land van "die eenvoudige 
Drentse boertjes". 

Men heeft in dit gebied duidelijk veel 
te weinig rekening gehouden met de 
grondeigenaren. Het Drents Land
bouw Genootschap schreef zelfs dat 
men wel de vogels heeft geteld, 
maar niet de boeren! 

Het liberale kamerlid Dr. Van Dijk 
heeft onlangs ook nog weer duidelijk 
gezegd dat de recreatie staat of valt 
met de plannenmakers. Dezen mogen, 
volgens Dr. Van Dijk, geen plannen 
maken zonder inspraak van de men
sen die er direct bij betrokken zijn! 
In het gebied rondom de Drentse Aa 
is dit weer eens niet gebeurd. Hope
lijk zullen het kamerlid Van Dijk en 
Gedeputeerde Lamhers zich blijven 
inzetten voor de belangen van een 
groot aantal diep gedupeerde land
bouwers in dit omstreden gebied. 

N. V. Lijm- en 

Gelatinefabriek 

Gr. ZIENGS 

"':DeLft'' 

TWEE TORENS 
Telefoon 2524 2 Delft 

TREKPAARDENCONFERENTIE WOUDSCHOTEN 
op 1 0 en 11 februari 1968 

Het programma ziet er als volgt uit: 
10 FEBRUARI: 
15.00 uur aankomst der deelnemers 
15.30-17.00 uur ledenvergadering: 1. opening; 2. w.v.t.t.k.; 3. rond· 

vraag; 4. sluiting 
17.00-18.00 uur bespreking van de struktuur der JOVD 
18.00-19.00 uur maaltijd 
19.00-21.00 uur bespreking van de struktuur der JOVD 
21.00-??? uur feest 

11 FEBRUARI: 
11.00-13.00 uur bespreking consumentenproblematiek 
13.00-14.00 uur lunch 
14.00-15.30 uur inleiding 
15.30-16.30 uur discussie consumentenproblematiek 

De kosten voor dit weekend komen op f 14.50 per persoon exclusief lin· 
nengoed en handdoeken. Een ieder wordt verzocht zoveel mogelijk vooruit 
te betalen. Schriftelijke opgaven voor deelneming dienen uiterlijk 3 febru
ari in het bezit te zijn van mejuffrouw M. C. Seevinck, van Nijenrodeweg 
731 te Amsterdam-Z. 
Reiskosten worden niet vergoed. VUL IN! 

Ondergetekende: 
Adres: 
Lid van de afdeling: 
geeft zich op als deelnemer aan de conferentie te Woudschoten; de kos
ten ad f 14.50 worden overgemaakt op girorekening 953500 t.n.v. de alg. 
penningmeester JOVD, met vermelding conferentie Woudschoten, of wor-
den voldaan bij aankomst op 10 februari. Handtekening: 

Hi"u1 
l·t'··· )I 
I I 
I I 
I I 
I I 
I 

van alle mogelijkheden voor een sportieve en I 
onbezorgde vakantie. Onbezorgd, omdat zij 
bij onze Reisafdeling de benodigde reisde-

l 
viezen aankochten, een reis bagage- en onge- I 
vallenverzekering sloten en voor het veilig 
opbergen van hun waardepapieren en kostI baarheden gebruik maakten van onze safe. I 

1 ._l_o_o_k_v_o_o_r_u_._· _d_e_H_B_u____.l I 
t.:OLLANDSCHE BANK-UNIE N:Jv. 
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• 
BIJKANTOREN 1 

'a-GRAVENHAGI 
lHENEN 

• 
CORRESPONDENTSCHAP: 

WIJK BIJ DUUUTEDI 

N.V. SCHEEPSWERVEN 

PIET HEIN 
voorheen 

FIRMA W. SCHRAM & ZONEN 

WERVEN TE BOLNES 
EN PAPENDRECHT 

Twee dwarshellingen, elk 115 
meter lang. Overdekt droogdok 
116x30 meter, geschikt voor 

het zwaarste materiaal. 

Telefoonnummers 

Rotterdam 0 1 0 139275 
Ridderkerk 0 1896 3644-3409 

Papendrecht 
01S50 3774 8329·20466 
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Staalconstructies voor alle doeleinden 

Speciaalbedrijf voor zwaar plaatwerk W. HUIZER N.V. 

Constructiewerkplaatsen 

N.V. Scheepsbouwwart - Machinefabriek 

"DE KLOP" 
Industrieweg 4 Sliedrecht 

Leeuwenstijn • Staalbouw 
Schiedam - Jan van Riebeeckweg 1 0 

Telefoon (01 0) 15 32 52- 5 32 63 

Staaleenstruc I ies 

Zware plaatwerken 
Steek-, spil- en ovale trappen 

P(jpconstructies 

Hekwerken en~. 

BOELE's 

BOLNES 

Scheepswerven en 
Machinefabriek N.V. 

Capelle a/d IJssel 
telefoon 01804- 2657 

• FRIESCH-6RONIN6SCHE HYPOTHEEKBANK N.v. 

Amsterdam - Arnhem - Eindhoven - Enschede 
's-Gravenhage - Groningen - Rotterdam 

Vlotte behandeling van hypotheekaanvragen 

DE ROTTERDAMSCHE 

DROOGDOK MIJ N.V. 
LID RIJN-SCHELDE-GROEP 

Uttvoerders van warmte-, koude- en geluidsisolatie 
Kantoor: IPELO 1 5, ROTTERDAM - Telefoon 1 7 5 5 0 7 

~------------------------------------' '------------------------------------~ 

Strijdt voor Vrijheid en Democratie voor iedereen, behalve 

voor Houtvernielers. Bestrijdt deze door Uw hout onder hoge 

druk te laten impregneren bij: 

v. d. SIJDE"S Houtbereiding N. V. 

Spui 40 - STRIJEN - Telefoon 0 1854-280 

fl(::iEE -VLAARDINGEN N.V. 

SCHEEPSBOUW 
SCHEEPSREPARATIE 
MOTORENREPARATIE 

STAALBOUW 
APPARATENBOUW 
TANKS 
PI.JPLEIDINGEN 
WATERZUIVERI 'OIGSAPP. 

Voor belere en gezondere oogst: 

AA-BESTRIJDINGSMIDDELEN en ORIGINELE ZAAIZADEN 

WIERSUM GRONINGEN 
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